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Αθήνα, σήµερα στις 1 Δεκεµβρίου 2012, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.13’  συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟ-
ΠΟΥΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Βοσκήσιµες γαίες Ελλά-
δας και άλλες διατάξεις». 

Στη χθεσινή µας συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητη-
θούν τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µια ενό-
τητα. 

Η διαδικασία θα έχει ως εξής: Θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγη-
τές και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και των τροπολογιών,
κατόπιν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, οι οποίοι θα
µιλήσουν και επί των άρθρων και επί των τροπολογιών και στη
συνέχεια θα πάρουν τον λόγο όσοι τυχόν εγγραφούν επί των άρ-
θρων και των τροπολογιών.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για κάποιες νοµοτεχνικές
προτάσεις. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου είχα τονίσει σχετικά µε τις τρο-
πολογίες, ότι βεβαίως η Κυβέρνηση, στις έκτακτες συνθήκες που
βιώνουµε σήµερα, πρέπει να έχει το δικαίωµα να νοµοθετεί, να
έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία κάθε στιγµή. Εκεί, λοιπόν, δε-
σµεύτηκα ότι στην Ολοµέλεια, οι υπουργικές τροπολογίες θα γί-
νουν δεκτές µόνο εφόσον έρθουν οι ίδιοι οι Υπουργοί που
εισάγουν τις τροπολογίες και τις στηρίξουν. 

Αυτό, λοιπόν, εξακολουθεί να ισχύει και σήµερα. Από εκεί και
πέρα, επειδή από τη χθεσινή συζήτηση και ψηφοφορία φάνηκε -
τουλάχιστον για τα κόµµατα που ακολουθούν την ευρωπαϊκή πο-
ρεία- η οµόθυµη απόφαση για να στηρίξουµε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο επί της αρχής, µπήκαν πάρα πολλά ζητήµατα, που
από τη δική µας πλευρά θα απαντηθούν όταν γίνει η σχετική συ-
ζήτηση κατ’ άρθρο. Όµως, θα υπάρξουν και νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις για να συνεχίσουµε, θα έλεγα, αυτό το πνεύµα που φάνη-
κε από τη χθεσινή ψηφοφορία και στην κατ’ άρθρο συζήτηση. 

Θα σταθώ µόνο σε µια περίπτωση που αναδείχτηκε από πολλά

κόµµατα και αφορά το κοµµάτι που έχει σχέση µε τα φυτοφάρ-
µακα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό το θέµα µας απασχολεί. Πρόκειται
για µια βόµβα στα γεωπονικά καταστήµατα. Σήµερα δεν υπάρχει
θεσµικό πλαίσιο αντιµετώπισης αυτού του προβλήµατος. Την
πρακτική που φέρνουµε στη διάταξη αυτή, την υιοθετεί και την
εφαρµόζει όλη η Ευρώπη.

Παρά ταύτα, σε συνεννόηση µε το ΥΠΕΚΑ θα πάµε σε συνο-
λική ρύθµιση του θέµατος, που θα συµπεριλαµβάνει και τη συγ-
κεκριµένη διάταξη. Η εικόνα που έχουµε σήµερα να έχουν
γεµίσει οι λίµνες και τα ποτάµια µε σκευάσµατα αυτού του εί-
δους, δεν µας τιµά ως χώρα και δεν αρµόζει σε µια ευρωπαϊκή
χώρα. 

Το συγκεκριµένο εδάφιο, λοιπόν, θα αποσυρθεί πάραυτα και
από κει και πέρα οπωσδήποτε, όπως σας είπα προηγούµενα, θα
γίνει µια σχετική συζήτηση µε το ΥΠΕΚΑ. Και βεβαίως όλο το
συγκεκριµένο πλαίσιο θα πρέπει να αντιµετωπιστεί στο σύνολό
του. 

Για τις υπόλοιπες νοµοτεχνικές βελτιώσεις θα τα πούµε αργό-
τερα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Το εδάφιο ή το άρθρο θα αποσυρθεί,
κύριε Υπουργέ;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Θα αποσυρθεί όλο το άρθρο, κύριε
Υπουργέ; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το συγκεκριµένο εδάφιο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πείτε µας ποιο άρθρο είναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αναφέροµαι στο άρθρο 18, παράγραφος 4. Συγ-
κεκριµένα, από τη φράση «Τα ακατάλληλα φυτοπροστατευτικά
προϊόντα…» µέχρι τη φράση «τα καταστήµατα εµπορίας γεωρ-
γικών φαρµάκων που τα απέστειλαν». Υπάρχει µια ολόκληρη πα-
ράγραφος η οποία αφαιρείται. 

Τα υπόλοιπα θα τα πούµε αργότερα, γιατί υπάρχουν πάρα
πολλά ζητήµατα που τουλάχιστον εγώ, στην τοποθέτησή µου
κατ’ άρθρο, θα θίξω.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να κάνω
µια πολύ σύντοµη διευκρινιστική ερώτηση στον κύριο Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κυρία Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, είπατε για τις τρο-
πολογίες. Σας ρωτάµε, εσείς θα φέρετε άλλη τροπολογία µέχρι
να λήξει η συζήτηση;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
και εγώ τον λόγο για να απευθύνω µια ερώτηση στον κύριο
Υπουργό. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κύριε Θεοχαρόπουλε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή
είστε εδώ και θα κάνετε κάποιες βελτιώσεις, σας θέσαµε χθες –
τόσο ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης όσο και οι
Βουλευτές, αλλά και εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
βέβαια Βουλευτές από άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες- το ζή-
τηµα σχετικά µε το άρθρο 19, παράγραφος 5. Σας το έχουµε
θέσει µετ’ επιτάσεως και θέλουµε µια απάντηση και τώρα, γιατί
δεν αφορά µόνο το συγκεκριµένο άρθρο. Πρόκειται για µια αλ-
λαγή την οποία κάνατε και δεν έχει συζητηθεί στις επιτροπές. Και
µετά το τέλος της συζήτησης στις επιτροπές, έχετε προσθέσει
τη φράση, «…µέχρι να γίνει έγκριση των διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης, θα πραγµατοποιείται µε βάση την απόφαση του
Υπουργού του Μαΐου του 2015». 

Θεωρούµε ότι γίνεται προσπάθεια. Έχουµε αµφιβολίες ότι
µπορεί να συµβαίνει έτσι. Γι’ αυτό θέλουµε την απάντησή σας,
θέλουµε την τεκµηρίωσή σας στο συγκεκριµένο θέµα, ότι µπορεί
να δηµιουργείται νοµιµοποιητική βάση για την απόφαση του
Μαΐου του 2015. Γιατί, όπως είδατε, έχουµε όλη την καλή διά-
θεση σε αυτό το νοµοσχέδιο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
δεν είναι ερώτηση, κύριε Θεοχαρόπουλε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ερώτηση είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,

αλλά δεν προβλέπονται ερωτήσεις προς τον Υπουργό. Αφήστε
να κυλήσει ο χρόνος και θα τα πείτε στην τοποθέτησή σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος κάνω µία ερώτηση στον Υπουργό
τώρα που ξεκινάει η διαδικασία, για το αν θα αποσύρει τη συγ-
κεκριµένη παράγραφο, ώστε να ξεκαθαρίσουµε και τη δική µας
στάση στην πορεία.

Ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Υπουργέ, δεν χρειάζεται να απαντήσετε τώρα. Ας µην κατανα-
λώνουµε το χρόνο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.

Ουσιαστικές µεταβολές, πλην από αυτή που σας ανέφερα, δεν
θα γίνουν. Στην κατ’ άρθρο συζήτηση θα αιτιολογήσω και θα
απαντήσω στο ερώτηµά σας. 

Όσον αφορά το αν θα φέρουµε ή όχι τροπολογίες εµείς ως
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, όταν θα ξεκινήσει η σχετική
συζήτηση τότε, λοιπόν, θα σας απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ξεκι-
νάµε, λοιπόν, µε τον κύκλο των εισηγητών και των ειδικών αγο-
ρητών µε χρόνο οµιλίας οκτώ λεπτά.

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες υπερψηφίστηκε το σχέδιο

νόµου: «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατάξεις» επί της
αρχής µε µεγάλη συναίνεση. Αυτό είναι ένα γεγονός που οφεί-
λουµε να το χαιρετήσουµε. Το γεγονός αυτό αποδεικνύει ότι
µέσω αυτού επιλύονται µια σειρά από προβλήµατα του πρωτο-
γενούς τοµέα που έχουν συσσωρευθεί και χρονίζουν. 

Στη δευτερολογία µου, όµως, θέλω να σταθώ σε ορισµένα
άρθρα, όπου χθες ακούστηκε έντονη κριτική και προβληµατι-
σµός.

Κατ’ αρχάς, µόλις ακούσαµε τον Υπουργό που αναφέρθηκε
στην απόσυρση του εδαφίου της παραγράφου 4 του άρθρου 18,
που έχει να κάνει µε τα φυτοπροστατευτικά σκευάσµατα των
οποίων έχει παρέλθει η συµβατική ηµεροµηνία λήξης. Είναι ένα
πραγµατικό πρόβληµα. Είναι ένα πρόβληµα υπαρκτό, το οποίο
αντιµετωπίζουν τα καταστήµατα εµπορίας φυτοπροστατευτικών
προϊόντων, το αντιµετωπίζουν συνεταιριστικές οργανώσεις που
δραστηριοποιούνται στην εµπορία, όπως επίσης οι ΔΑΟΚ, οι
οποίες έχουν σκευάσµατα για τη δακοκτονία. Και επειδή µία χρο-
νιά δεν υπήρξε πρόβληµα δάκου, δεν χρειάστηκε να γίνει δακο-
κτονία και αυτά τα σκευάσµατα παρέµειναν. 

Είναι, λοιπόν, ένα υπαρκτό πρόβληµα και είναι γεγονός ότι
χρήζει -όπως είχα πει και στην επιτροπή- καλύτερης επεξεργα-
σίας. Όµως, το πρόβληµα παραµένει και πρέπει µε κάποιο τρόπο
να επιλυθεί.

Σχετικά µε τους πόρους των ΟΤΑ: 
Όσον αφορά τα έσοδα που είχαν οι ΟΤΑ Α’ βαθµού από τη µί-

σθωση των βοσκοτόπων ως δικαίωµα βόσκησης: Τα χρήµατα
που πλήρωναν οι κτηνοτρόφοι για τη χρήση των βοσκοτόπων
ήταν µεν πόροι για τους ΟΤΑ, ταυτόχρονα, όµως, είχαν έναν αν-
ταποδοτικό χαρακτήρα, ο οποίος καταγραφόταν ήδη και στο
ν.4264 και βέβαια, σε παλαιότερα ακόµη νοµοθετήµατα. Πάντα
µέσα στα νοµοθετήµατα υπήρχε ότι ο πόρος αυτός στους ΟΤΑ
έπρεπε να διατίθεται –«κατά µέρος του» έλεγε η αρχική νοµοθέ-
τηση, ο ν.4264 δεν έβαζε ποσοστό, εννοούσε το σύνολο- απο-
κλειστικά στη βελτίωση των βοσκοτόπων, των υποδοµών, της
διατήρησης της βοσκοϊκανότητας και της προστασίας του περι-
βάλλοντος προς όφελος των κτηνοτρόφων και της ανάπτυξης
της κτηνοτροφίας. 

Στην πράξη, βέβαια, όλοι ξέρουµε ότι τα έσοδα αυτά, πλην
ελαχίστων περιπτώσεων ορισµένων δήµων, ουδέποτε διατέθη-
καν για το σκοπό που περιγραφόταν και οριζόταν νοµοθετικά.

Επίσης, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις ικανοποιήθηκαν µια
σειρά από αιτήµατα κτηνοτρόφων, κυρίως των αυτόχθονων
φυλών, όπως επίσης αποσύρθηκε η διαδικασία δηµοπρασίας των
εκτάσεων, οι οποίες περίσσευαν στους ΟΤΑ Α’ βαθµού.

Μπαίνω σε κάποια άρθρα του δεύτερου κεφαλαίου 2: 
Το άρθρο 2 τροποποιεί σε αρκετά σηµεία το ν.4056/2012. Είναι

γεγονός ότι αυτός ο νόµος ήταν µια καλή προσπάθεια για να
απλοποιηθούν οι διαδικασίες αδειοδότησης σταβλικών εγκατα-
στάσεων. Όµως, κατά την εφαρµογή του προέκυψαν σοβαρά
προβλήµατα. Με τις ρυθµίσεις που εισάγονται σήµερα, αντιµε-
τωπίζονται τα περισσότερα από αυτά, ενώ ταυτόχρονα δίνονται
οι απαραίτητες παρατάσεις για την εφαρµογή τους στην πράξη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Το άρθρο 12 είναι αυτό που λέτε.
Γιατί εσείς είπατε το άρθρο 2. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Συγγνώµη. Αναφέροµαι στο άρθρο
12.

Ταυτόχρονα, ξεπερνιέται ένα βασικό πρόβληµα των ανθρώπων
που είναι ενταγµένοι σε ευρωπαϊκά προγράµµατα, νέων αγρο-
τών, σχεδίων βελτίωσης και βιολογικής κτηνοτροφίας, που κιν-
δύνευαν άµεσα να χάσουν την επιδότησή τους λόγω αδυναµίας
έκδοσης της άδειας λειτουργίας. Γνωρίζετε καλά ότι το τρίµηνο
που προβλεπόταν από την κατάθεση του φακέλου και την έκ-
δοση της προσωρινής άδειας αυθηµερόν µέχρι την έκδοση της
οριστικής άδειας, στις περισσότερες των περιπτώσεων είχε πα-
ρέλθει, οπότε, υπήρχε ο κίνδυνος άµεσης σφράγισης του στά-
βλου. Ιδιαίτερα, βέβαια, µε τη ρύθµιση για την έκδοση άδειας
διατήρησης εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, χιλιάδες
κτηνοτρόφοι σε όλη την Ελλάδα, από τη Λακωνία ως τη Φλώρινα,
µπορούν πλέον να συνεχίσουν να ασκούν τη δραστηριότητά τους
χωρίς τον άµεσο κίνδυνο σφράγισης της µονάδας τους.

Εδώ, βέβαια, µπαίνουν και συγκεκριµένες προϋποθέσεις και
όρια για τις περιπτώσεις που µπαίνουν στο τροποποιηµένο άρ-
θρο 17Α του ν. 4056.

Το άρθρο 13 που αφορά ζητήµατα του ΕΛΓΑ, φέρνει λύσεις
σε χρόνια αιτήµατα τόσο των παραγωγών µε την αποκατάσταση
του αισθήµατος δικαίου όσο και στα αιτήµατα της διοίκησης και
των εργαζοµένων στον οργανισµό. 

Όπως είναι προφανές, ο ΕΛΓΑ, ως οργανισµός, λόγω της ιδι-
αίτερης φύσης του αντικειµένου του, που είναι αποζηµιώσεις
από φυσικές καταστροφές, δεν είναι λογικό να διέπεται από έναν
κανονισµό λειτουργίας µε µοντέλο παρόµοιο οποιουδήποτε
άλλου οργανισµού. Εξαιτίας της ιδιαιτερότητας και των ασφυ-
κτικών χρονικών ορίων που λειτουργούν οι ανταποκριτές του
ΕΛΓΑ για την καταγραφή ζηµιών στις εκµεταλλεύσεις και για την
αποδοτικότερη λειτουργία του οργανισµού και ταχύτερη εξυπη-
ρέτηση των παραγωγών, ρυθµίζονται πλέον προς το ευνοϊκότερο
θέµατα που αφορούν τις αποζηµιώσεις των ανταποκριτών. Κα-
ταργούνται τα µηνιαία όρια αποζηµίωσης, µε παράλληλη διατή-
ρηση, όµως, των ορίων αποζηµίωσης ανά δήλωση ή φάκελο ή
εκτίµηση. 

2698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τέλος, καταργείται το ανώτατο όριο ασφαλιστικής εισφοράς
που είχε δηµιουργήσει ανισότητες µεταξύ παραγωγών του ιδίου
κλάδου ή και διαφορετικού. Αυτό αποτελεί και ένα πάγιο αίτηµα
των µικροµεσαίων αγροτών της χώρας. 

Στο συγκεκριµένο άρθρο, όπου έγινε και µία κριτική στο ση-
µείο που διαγράφονται οι λέξεις «ανά νοµό», η υπηρεσία επιση-
µαίνει ότι ο προσδιορισµός της µέσης παραγωγής, ανάλογα µε
τα στατιστικά ευρήµατα, θα µπορεί να αποτυπώνεται είτε σε επί-
πεδο νοµού, όταν η µεταβλητότητα των αποδόσεων µεταξύ των
νοµών είναι υψηλή –ορεινές, µειονεκτικές και πεδινές στον ίδιο
νοµό- είτε σε επίπεδο χώρας, όταν η µεταβλητότητα των αποδό-
σεων µεταξύ των νοµών είναι µικρή. 

Άρα, στην πραγµατικότητα δεν επιφέρει καµµία επίπτωση στο
ασφάλιστρο που πρέπει να πληρώσει ο παραγωγός, δεδοµένου
ότι η στατιστική ανάλυση επιβάλλει τη διαφοροποίηση της µέσης
παραγωγής.

Σχετικά µε το άρθρο 16, που αφορά τη δυνατότητα εισαγωγής
φυτοπολλαπλασιαστικού υλικού απευθείας από τον παραγωγό
από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εδώ έχουµε να κάνουµε
µε τις καταστατικές συνθήκες της Ένωσης. Όταν ένα φυτοπολ-
λαπλασιαστικό υλικό είναι πιστοποιηµένο σε χώρα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, εκ των ευρωπαϊκών συνθηκών µπορεί να εισαχθεί
ελεύθερα στη χώρα µας. Για την κάµψη, όµως, των όποιων εν-
στάσεων, το άρθρο 16 καταλήγει στο εξής: «Με απόφαση του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ρυθµίζονται οι
λεπτοµέρειες της πραγµατοποίησης των ελέγχων που απαιτούν-
ται, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία». Συνεπώς, δεν τίθεται
θέµα ούτε προστασίας της ελληνικής γεωργίας από ύποπτες ει-
σαγωγές ούτε θέµα συµµόρφωσης µε τις ευρωπαϊκές συνθήκες.

Τέλος, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που έχουν φέρει στην
τελική του µορφή το σχέδιο νόµου, υπάρχει πλέον εξασφαλι-
σµένη και η µέγιστη δυνατή συναίνεση των φορέων, όπως το ΓΕ-
ΩΤΕΕ στο άρθρο 9 για τη συµµετοχή εκπροσώπου του στις
επιτροπές που ορίζονται στο άρθρο 9, όσο και των κτηνοτροφι-
κών φορέων στα υπόλοιπα άρθρα, όπως αναλύθηκε.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι και επί των άρθρων θα πρέπει να υπάρχει
η µέγιστη αποδοχή, όπως έγινε και επί της αρχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Αραχωβίτη και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Φωτεινή Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σας παρακαλώ, θα ήθελα να κάνω χρήση και του χρόνου της

δευτερολογίας µου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω και θα επαναλάβω ότι συ-

ζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που ήταν, σε ό,τι αφορά βε-
βαίως το κεφάλαιο για τα βοσκοτόπια, υπαρκτό και ψηφισµένο
από τον Μάιο του 2014, από την προηγούµενη κυβέρνηση. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που λοιδορήθηκε, έγινε αντικείµενο ειρωνείας
και καταψηφίστηκε. Από ποιους; Από εσάς που σήµερα το ειση-
γείστε εν χορδαίς και οργάνοις. 

Δεν είναι η πρώτη φορά -ούτε η τελευταία φαντάζοµαι- της πο-
λιτικής ανυποληψίας της Κυβέρνησης. Είναι ένα νοµοσχέδιο-
συρραφή και αντιγραφή στο περιτύλιγµα µίας υποτιθέµενης
οραµατικής προσέγγισης. 

Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον όλα αυτά τα
ωραία λόγια που είπατε χθες στην εισήγησή σας. Θα έπρεπε, βε-
βαίως, να τα λέγατε ενάµιση χρόνο πριν, όταν ψηφιζόταν το πα-
νοµοιότυπο νοµοσχέδιο, ο ν. 4264/2014, από τη δική µας Κυβέρ-
νηση. Τότε, βεβαίως, ήσασταν «στα κάγκελα της αντιπολίτευσης»
και αποκαλούσατε δασοκτόνο αυτό που σήµερα αποκαλείτε «ορα-
µατικό, µε οικολογική και παραγωγική προσέγγιση νοµοσχέδιο».

Είπατε χθες, ότι το νοµοσχέδιο είναι το παράλληλο πρόγραµ-
µα στον τοµέα της αγροτικής ανάπτυξης. Φθάνει πια µε τα πα-
ράλληλα προγράµµατα! Συνήθως κάθε φορά που ακούµε τέτοιες
ποµπώδεις εκφράσεις, ακολουθεί κάποιο στραπάτσο, όπως αυτό
που µας επιφυλάξατε στις 14 Αυγούστου µε την υπογραφή του
τρίτου µνηµονίου και βεβαίως µε τα επόµενα επώδυνα νοµοσχέ-
δια των κάθε φορά και δυσκολότερων προαπαιτουµένων. 

Είναι, βεβαίως, ωραία λόγια -και η αλήθεια είναι ότι τέτοια πο-

λιτική µεταστροφή και τέτοια εκ των υστέρων αποδοχή των πε-
πραγµένων µας, δεν την περίµενα από εσάς- µε µία κεφαλαιώδη
και πολύ –δυστυχώς- κοστοβόρα διαφορά. Τον αδικαιολόγητα
χαµένο χρόνο, κύριε Υπουργέ. Γιατί αντί για νοµοσχέδιο και εκ-
θέσεις ιδεών, έπρεπε να φέρετε ένα απλό σχέδιο κατανοµής και
δουλειά στην πράξη. Νοµοσχέδιο υπήρχε. 

Το πρόβληµά µας -να σας το ξαναπώ, γιατί ήταν εθνικό και
τώρα καταπιάνεστε, ως Κυβέρνηση εννοώ, µε εθνικές προσεγγί-
σεις αλλά φοβάµαι πολύ προσχηµατικά- ήταν η έλλειψη αφ’ ενός
του νοµικού πλαισίου ως προς τον ορισµό και η εφαρµογή αφ’
ετέρου αυτού του νοµικού πλαισίου στην πράξη. 

Το νοµικό σάς το λύσαµε. Την εφαρµογή αφήσαµε σε εσάς και
την αφήσαµε γιατί εσείς «φαγωθήκατε» να κυβερνήσετε. 

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον αδικαιολόγητα χαµένο χρόνο έχετε τε-
ράστιες ευθύνες. Τον «ροκανίσατε» αναίτια. Το πιστοποίησαν ό-
λοι οι φορείς στην ακρόαση φορέων. Σας χτυπούσαµε το καµ-
πανάκι και µας διαβεβαιώνατε για τα αντίθετα. 

Και έρχεστε τώρα, σήµερα και εισηγείστε ουσιαστικά την απώ-
λεια της χαµένης, πολύτιµης ευκαιρίας για την ελληνική κτηνο-
τροφία για την προγραµµατική περίοδο 2014-2020. Και η φετινή
κατανοµή αντί του προβλεπόµενου νοικοκυρέµατος θα γίνει
άρπα -κόλλα, εφαρµόζοντας τελικά την υπουργική απόφαση του
Μαΐου, αυτή που, όπως είπα και χθες και δεν θα κουραστώ να το
λέω, χωρίζει κατά το δοκούν τους κτηνοτρόφους σε α’, β’, γ’ κα-
τηγορίας.  

Όσον αφορά στην ακροτελεύτια, λοιπόν, διάταξή σας του άρ-
θρου 19 -που δεν είχατε το θάρρος να την υποστηρίξετε- σας
ρώτησα, όπως θυµάστε, επανειληµµένως στην επιτροπή, αν
ισχύει ως νοµοτεχνική βελτίωση αυτό που κυκλοφόρησε, χωρίς
επισηµότητα και χωρίς σεβασµό των κοινοβουλευτικών διαδικα-
σιών, ως νοµοτεχνική βελτίωση και δεν είπατε απολύτως τίποτα.
Σήµερα το βλέπουµε ενσωµατωµένο στο κείµενο. Πολύ ωραίος
κοινοβουλευτικός έλεγχος! 

Και επιµένω σε αυτήν την κοινή υπουργική απόφαση –απάν-
τηση, όµως, δεν πήρα- για το πόσα στρέµµατα ανά ζωική µονάδα
θα πάρει η κεντρική Μακεδονία, η Ήπειρος, η Κρήτη, η Θεσσα-
λία. 

Είναι πολύ βασικό, κύριε Υπουργέ, από τη στιγµή που έχουµε
σήµερα 1η Δεκεµβρίου και φυσικά ούτε λόγος για πληρωµή, αλλά
ούτε και για ανακοίνωση προσωρινών δικαιωµάτων και οφείλετε
να µας πείτε τι ακριβώς θα γίνει στην πράξη. 

Σας άκουσα, επίσης, συχνά να λέτε, κύριε Υπουργέ, για να κα-
τασκευάσετε πολιτικά άλλοθι –το είπαν και οι εισηγητές και κά-
ποιοι οµιλητές- ότι, πριν από αυτό το οραµατικό νοµοσχέδιο
αναγκαζόµασταν να δώσουµε βοσκοτόπια από τις Σέρρες στα
Γιάννενα, από τη Λάρισα στην Κρήτη και τούµπαλιν. Βεβαίως.
Αυτό ακριβώς ήταν το πρόβληµα που σας λύσαµε. 

Η πληθώρα, λοιπόν, των βοσκοτόπων που προέκυψε από τον
προηγούµενο ορισµό, σάς έλυνε τα χέρια από φέτος. Δεν θα
χρειαζόσασταν τέτοιες αλχηµείες, στις οποίες πολύ φοβάµαι ότι
θα καταφύγετε, όταν οι κτηνοτρόφοι µας θα βρεθούν αντιµέτω-
ποι µε τις τεράστιες ελλείψεις στη µία περιφέρεια και µε περίσσια
βοσκοτόπων στην άλλη. Μην κάνετε, λοιπόν, την ευθύνη σας άλ-
λοθι! 

Είπατε, επίσης, ότι το νοµοσχέδιο µειώνει το κόστος παραγω-
γής. Φυσικά, ο ν. 4264/2014 εξασφάλιζε -αν εφαρµοζόταν στοι-
χειωδώς- φυσική και ανέξοδη βοσκή για το ζωικό κεφάλαιο του
κτηνοτρόφου αφ’ ενός και απρόσκοπτη ροή επιδοτήσεων χωρίς
πρόστιµα από την άλλη. Είπαµε ποιο ήταν το αποτέλεσµα, 26%
προσαυξηµένα κονδύλια για την κτηνοτροφία. 

Κατά κάποιο τρόπο, τα οικειοποιηθήκατε χθες, κύριε Υπουργέ.
Σας υπενθυµίζουµε ότι αυτήν τη διαπραγµάτευση για την προ-
σαύξηση των κονδυλίων της κτηνοτροφίας, την έκανε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση εξαιτίας και αυτού του πολύ σηµαντικού
ορισµού. 

Μόνο που, κύριοι της Κυβέρνησης, σε ό,τι αφορά το κόστος
παραγωγής, το εκτινάσσετε, µη έχοντας πληρώσει µέχρι σήµερα
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους αναγκαίο «ζεστό» χρήµα,
γεγονός για το οποίο δεν ακούστηκε έστω και µία συγγνώµη.
Φέρνετε, λοιπόν, τον κτηνοτροφικό κόσµο µε πολύ υψηλότερες
τιµές για τις ζωοτροφές του τώρα τον Δεκέµβριο -αν δεήσετε να
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πληρώσετε- από αυτές που θα εξασφάλιζε τον Οκτώβριο, αν
πληρωνόταν στην ώρα του τις επιδοτήσεις. 

Και πραγµατικά είναι στα όρια της θρασύτητας να µιλάτε για
µείωση του κόστους παραγωγής, όταν η δική σας Κυβέρνηση εν
µία νυκτί αύξησε τον ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια, τα λιπάσµατα,
τις γεωργικές υπηρεσίες από το 13% στο 23%. 

Πηγαίνω στις παρατηρήσεις µου επί των άρθρων. 
Ερχόµαστε στο άρθρο 4. Το είπα επανειληµµένως και χθες και

στην επιτροπή ότι εκεί εδράζεται η απόλυτη διαφωνία µας, που
αποκαλύπτει και την άνευ προηγουµένου καθυστέρηση του
Υπουργείου σας να συντάξει προς όφελος του αγροτικού κό-
σµου τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης µέχρι τον Ιανουάριο του
2017, όπως εµείς είχαµε ορίσει, όπως είχαµε προβλέψει. Η µε-
τάθεσή τους για τον Ιανουάριο του 2019, σηµατοδοτεί την ορι-
στική απώλεια των επιπλέον επιλέξιµων εκτάσεων που είχαµε
επιτύχει για αυτήν την προγραµµατική περίοδο. 

Κύριε Υπουργέ, αν ήµασταν σήµερα έτοιµοι µε τα προσωρινά
µε τις περισσότερες επιλέξιµες εκτάσεις το 2016, οριστικά το
2017 θα είχαµε ήδη πολλαπλασιάσει µία φορά το 2017 και το
2019, θα ερχόµασταν για έτι περαιτέρω πολλαπλασιασµό, για να
φθάσουµε τα περίφηµα 50 εκατοµµύρια που είπατε χθες κατά
την οµιλία σας. 

Σε ό,τι αφορά τη δαπάνη των διαχειριστικών σχεδίων, είχαµε
εκφράσει την έντονη διαφωνία µας µε το γεγονός ότι µε το
παρόν νοµοσχέδιο µετακυλίετε τη δαπάνη εκπόνησης των δια-
χειριστικών σχεδίων βόσκησης, που εµείς είχαµε εξασφαλίσει
από τους πόρους του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης στις
περιφέρειες. Είχαµε πει ότι ουσιαστικά µετακυλίεται το κόστος
στον ίδιο τον κτηνοτρόφο. 

Προχωρήσατε, βεβαίως, στη µερική υιοθέτηση της πρότασής
µας µε τη σχετική νοµοτεχνική βελτίωση που φέρατε, αποδεχό-
µενοι ότι η δαπάνη για την εκπόνηση και εφαρµογή αυτών των
σχεδίων βόσκησης θα καλύπτεται και από το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και από τους πόρους του Ταµείου Γεωργίας και
Κτηνοτροφίας. 

Σας ζητούµε να αποδεχθείτε το σύνολο της δικής µας πρότα-
σης, διαγράφοντας το συγκεκριµένο τµήµα, ότι δηλαδή θα υπάρ-
χει κάλυψη µερικώς και από το τέλος των κτηνοτρόφων. 

Όσον αφορά τα δικαιώµατα χρήσης βοσκής, θα ήθελα, κύριε
Υπουργέ, να µας ξεκαθαρίσετε για ποιον λόγο παραχωρείτε την
εκπόνηση των διαχειριστικών σχεδίων στις περιφέρειες. Κρίνετε
ότι οι δήµοι και οι κτηνοτροφικές οργανώσεις δεν µπόρεσαν να
ανταποκριθούν; Θα θέλαµε να µας το αναλύσετε. 

Είναι προς τη θετική κατεύθυνση το ότι δίνετε προτεραιότητα
για τα δικαιώµατα χρήσης στις αυτόχθονες, απειλούµενες µε
εξαφάνιση, φυλές αγροτικών ζώων, προκειµένου να προστατευ-
θούν οι ντόπιες φυλές ζώων, που κατά το παρελθόν δεν ετύγχα-
ναν, δυστυχώς, της απαιτούµενης προσοχής. Ζητήσαµε, µάλι-
στα, από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, επί τούτου να έρθει
στην ακρόαση των φορέων ο εκπρόσωπός τους. Βλέπουµε ότι
αυτό έγινε δεκτό. 

Σε ό,τι αφορά το µίσθωµα του δικαιώµατος χρήσης βοσκής,
κύριε Υπουργέ, είπα επανειληµµένως ότι θα πρέπει να δεσµευ-
θείτε πως θα νοµοθετήσετε το ελάχιστο τέλος βόσκησης, προ-
κειµένου οι κτηνοτρόφοι να µη βρεθούν προ εκπλήξεων µε
υπερβολικά τιµήµατα βοσκής. 

Διαβάζω την ίδια παρατήρηση και στην έκθεση της Επιστηµο-
νικής Επιτροπής, όπου επισηµαίνεται το εξής: «Πρέπει να παρα-
τεθούν στο κείµενο της προτεινόµενης διάταξης, έστω ενδεικτι-
κώς, κριτήρια, βάσει των οποίων θα καθορίζεται το ύψος του ως
άνω µισθώµατος». 

Σε ό,τι αφορά, κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι φεύγουν από το
παιχνίδι της είσπραξης των συγκεκριµένων πόρων οι δήµοι της
χώρας και την ευθύνη έχει η περιφέρεια, νοµίζω ότι θα πρέπει
να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας, ότι τα χρήµατα αυτά αποτελού-
σαν σηµαντικούς πόρους -ιδιαίτερα των µικρών και περιφερει-
ακών ορεινών δήµων- που στήριζαν την τοπική ανάπτυξη και την
κτηνοτροφία. 

Ας µη γελιόµαστε, ο αγρότης και κτηνοτρόφος έχει µπροστά
του πάντοτε το δήµαρχο από τον οποίο ζητά στοιχειώδη έργα
υποδοµής και όχι την πιο αποµακρυσµένη περιφέρεια.

Σε ό,τι αφορά τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, δίνεται επι-
πλέον παράταση της προθεσµίας του άρθρου 14 για την αδει-
οδότηση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, γεγονός που κατα-
δεικνύει ότι ο νόµος που ψηφίσαµε εµείς το 2012 και τον οποίο
τότε καταψηφίζατε, βρισκόταν σε σωστή κατεύθυνση.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα κάποιες διευκρινίσεις, τις οποίες δεν
πήρα, για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις εντός οικισµών.
Αυτές έχουν µία περαιτέρω παρανοµία. Είναι παράνοµες για τον
πρόσθετο λόγο της εγγύτητας της απόστασης σε κατοικηµένες
περιοχές. Θα πρέπει να διευκρινίσετε αν οι άδειες που δίνετε
στους εντός ή πλησίον οικισµών είναι µόνιµες, εφ’ όρου ζωής,
διότι αν είναι, δεν µπορεί να δίνουµε παράταση στους εκτός οι-
κισµών και να νοµιµοποιούµε τους εντός οικισµών.

Επίσης, το σπουδαιότερο ερώτηµα –και εκεί είναι η ουσία,
γιατί οι συγκεκριµένοι άνθρωποι δεν έχουν εκεί αυθαίρετα κτί-
σµατα, προσπαθούν να υποβοηθήσουν τις αγροτικές τους εκµε-
ταλλεύσεις- είναι γιατί δεν δίνετε κίνητρα µετεγκατάστασης
αυτών που βρίσκονται εντός οικισµών. Υπάρχουν συγκεκριµένες
δράσεις µέσα από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Σας το
ζητήσαµε ξανά στις συνεδριάσεις της επιτροπής.

Σε ό,τι αφορά τις τροποποιήσεις για τον ΕΛΓΑ, είπα ότι είναι
τροποποιήσεις κωδικοποίησης. Στο άρθρο 13, στην παράγραφο
3 –το ανέφερε και ο εισηγητής σας, θα το επαναλάβω-  υπάρχει
µία κατάφωρη αδικία που προωθείται µε την κατάργηση της
λέξης «ανά νοµό». Επεσήµανα δύο φορές ότι η µέση παραγωγή
ανά περιφέρεια ή ακόµα και ανά την επικράτεια, µπορεί να είναι
µεγαλύτερη απ’ αυτή που υπάρχει σε επίπεδο νοµού. Έτσι, οι
νοµοί µε µικρή παραγωγή θα πληρώνουν αναλογικά µεγαλύτερο
ασφάλιστρο και αυτοί µε µεγαλύτερη παραγωγή µικρότερο. Επι-
µένουµε, λοιπόν, στο να µείνει η φράση «ανά νοµό».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, είναι πάρα πολλά τα άρθρα και ζητώ την κα-
τανόησή σας.

Σε ό,τι αφορά την ενεργητική προστασία, τα είπαµε, κύριε
Υπουργέ, και στην επιτροπή. Θέλουµε µία απάντηση για τα κον-
δύλια των 45 εκατοµµυρίων ευρώ για τις δεκαεπτά δράσεις του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης που πετύχαµε στην προ-
ηγούµενη ΚΑΠ, που προέβλεπαν τέτοιες δράσεις προληπτικής
προστασίας από κινδύνους που δεν ασφαλίζονται. Για παρά-
δειγµα, προεβλέπετο 100% χρηµατοδότηση στον κτηνοτρόφο να
περιφράξει γύρω-γύρω µε ηλεκτροφόρο καλώδιο τα καλαµπόκια
του, για να µην τα τρώνε τα αγριογούρουνα και οι αρκούδες,
γιατί αν του τα φάνε, δεν αποζηµιώνεται από το ισχύον ασφαλι-
στικό καθεστώς. Αυτά τα 45 εκατοµµύρια ευρώ θα τα αξιοποι-
ήσετε προς αυτήν την κατεύθυνση;

Στην παράταση χρήσης ακινήτων και λειτουργίας επαγγελµα-
τικών σχολών αναφερθήκαµε. Το είχαµε κάνει. Είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση. Υπογραµµίζω ότι η Σχολή της Νεµέας δεν
έχει λειτουργήσει.

Όσον αφορά το Εθνικό Πρόγραµµα Συλλογής και Διαχείρισης
Νεκρών Ζώων, ήταν νόµος δικός µας. Εµείς είχαµε εξασφαλίσει
ένα εκατοµµύριο ευρώ, ενώ εσείς το µετακυλίετε και «χαρατσώ-
νετε» πάλι τους κτηνοτρόφους. Να αποσυρθεί η διάταξη που λέει
ότι το τέλος θα το φορτώνονται οι κτηνοτρόφοι.

Σε ό,τι αφορά το πολλαπλασιαστικό υλικό, κύριε Υπουργέ,
µπορεί να ακούγεται η κατάργηση γνωµοδότησης της ΤΕΠΥ ως
προσπάθεια µείωσης της γραφειοκρατίας αλλά η συγκεκριµένη
επιτροπή έχει επισταµένη αλλά και ολοκληρωµένη γνώµη για τα
θέµατα αυτά. Αφαιρείτε, λοιπόν, τη δυνατότητα αυτής της πολύ-
τιµης γνωµοδότησης και αφήνετε όλες τις αρµοδιότητες και τις
αποφάσεις σε σας.

Νοµιµοποιείτε την απόκτηση πολλαπλασιαστικού υλικού καλ-
λιεργούµενων φυτικών ειδών από άλλα κράτη-µέλη στα φυσικά
και νοµικά πρόσωπα του µητρώου, χωρίς την απαιτούµενη άδεια
εµπορίας. 

Εξακολουθούµε να λέµε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό ενέχει πολ-
λούς κινδύνους και εγείρει ερωτήµατα, στα οποία εκτενώς ανα-
φερθήκαµε στις επιτροπές. Ποιος θα ελέγχει την ποιότητα των
αθρόων και ανεξέλεγκτων διακινήσεων πολλαπλασιαστικού υλι-
κού; 
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Εµείς, για παράδειγµα, βρισκόµαστε στις Σέρρες και συνο-
ρεύουµε µε τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία. Όπως καταλαβαίνετε,
εκεί µπορεί να γίνεται εισαγωγή πολλαπλασιαστικού υλικού για
µεταλλαγµένα, τα οποία ο αγρότης και ο κτηνοτρόφος στην προ-
σπάθειά τους να µειώσουν το κόστος παραγωγής τους, ανεξέ-
λεγκτα µπορούν να τα φέρνουν και να τα χρησιµοποιούν µε δυ-
σµενές αποτέλεσµα τόσο στη δική τους παραγωγή όσο και στων
άλλων που ενδέχεται να βλάψουν.

Κλείνοντας, θέλω να πω για ακόµα µία φορά ότι είναι κάθετη,
ριζική και δοµική η διαφωνία µας στο άρθρο 19, όπου αναφέρε-
ται ότι µέχρι να συνταχθούν τα οριστικά σχέδια βόσκησης, θα
ισχύει η κοινή υπουργική απόφαση του Μαΐου, η άδικη, αυθαί-
ρετη και κατά το δοκούν. Ζητούµε, λοιπόν, να αποσυρθεί.

Ευχαριστώ. 
Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ για την κατανόηση ως προς το

χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Υπουργός κ. Κοντονής, για να µιλήσει επί της τρο-
πολογίας του.

Κύριε Κοντονή, ορίστε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Δεν θα χρειαστεί, κυρία Πρόεδρε. Δεν θα µιλήσω ούτε
καν για ένα τρίλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα-
κάρι!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο γιατί
έχουµε καταθέσει µία κοινή τροπολογία µε τον Υπουργό Παι-
δείας σχετικά µε τη µοριοδότηση διακριθέντων αθλητών για την
εισαγωγή τους στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Κατά έναν τρόπο, ολίγον τι παράλογο, θα έλεγα, ο νόµος που
ισχύει προβλέπει την ιδιότητα του ενεργού αθλητή ακόµα και για
τους µαθητές σχολείων οι οποίοι στα σχολικά πρωταθλήµατα
πρώτευσαν και διακρίθηκαν. Αυτός ο παραλογισµός είναι έντο-
νος, διότι ο χαρακτηρισµός και η πιστοποίηση του ενεργού
αθλητή, δηλαδή ότι συµµετέχει στη ζωή ενός αθλητικού σωµα-
τείου, δεν χρειάζεται στα σχολικά πρωταθλήµατα και στους µα-
θητές, γιατί είναι αυτονόητο ότι οι µαθητές συµµετέχουν στην
οµάδα του σχολείου τους και µέσω αυτών διακρίθηκαν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ποια τροπολογία είναι αυτή, κύριε
Υπουργέ;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 76 και ειδικό
αριθµό 19.

Αυτό το πρόβληµα το είχε αντιµετωπίσει και η προηγούµενη
κυβέρνηση και µε τον ίδιο τρόπο το είχε λύσει, πλην όµως η ισχύς
της τροπολογίας είχε ένα χρονικό ορίζοντα. Ο χρονικός ορίζον-
τας λήγει το 2015 και παρίσταται η ανάγκη να επεκταθεί. 

Αντιλαµβάνεστε πως θεωρούµε ότι όπως και την προηγούµενη
φορά έτυχε της αποδοχής όλων των πτερύγων της Βουλής, έτσι
θα γίνει και τώρα. Είναι µία τροπολογία που λύνει ένα πρόβληµα
σε αρκετά παιδιά. Αυτό το πρόβληµα, µάλιστα, έχει προκύψει
από την κακή διατύπωση του νόµου και από την κακή εφαρµογή
του.

Σας ενηµερώνω ότι αυτό το ζήτηµα θα λυθεί οριστικά και αµε-
τάκλητα µε το νέο αθλητικό νόµο και το πόρισµα της νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής θα δοθεί στο τέλος του µήνα. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, αντιλαµβάνεστε ότι αν δεν υπάρξει αυτή η νο-
µοθετική ρύθµιση, δηλαδή αν δεν ψηφιστεί η τροπολογία, θα
έχουµε σοβαρό πρόβληµα για πάρα πολλά παιδιά, τα οποία
έχουν διακριθεί. Είναι µαθητές οι οποίοι έχουν πρωτεύσει στους
σχολικούς αγώνες.

Επαναλαµβάνω ότι µε τον ίδιο τρόπο το είχε λύσει και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση αλλά είχε βάλει ένα χρονικό ορίζοντα το
2015, οπότε τώρα πρέπει να επεκταθεί. Εµείς δεν βάλαµε χρο-
νικό ορίζοντα, για να µην προκύπτουν ζητήµατα κάθε τρεις και
λίγο.

Όµως, το σηµαντικό είναι αυτό που σας είπα, ότι δηλαδή δυ-
στυχώς νοµοθετούµε και εφαρµόζουµε το νόµο µε έναν τρόπο ο
οποίος είναι εξωφρενικός ορισµένες φορές. Ζητάµε πιστοποι-

ητικό ενεργού αθλητή για µαθητή σχολικής οµάδας, όταν αυτό
πιστοποιείται από το ίδιο το κράτος που είναι η δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, το σχολείο του, κ.λπ.;

Γι’ αυτό ακριβώς, επειδή εδώ υπάρχει ένα θέµα, παρακαλώ
πάρα πολύ όλες τις πτέρυγες της Βουλής για την υπερψήφιση
αυτής της τροπολογίας.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Μίχος.
Ορίστε, κύριε Μίχο, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε το άρθρο 3, µε το οποίο θε-

σµοθετούνται τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης. Επιτρέπεται,
όµως, και η εκπόνηση προσωρινών σχεδίων, ενώ από την άλλη
υπάρχει και ο κίνδυνος µέχρι να εγκριθούν τα προσωρινά σχέδια,
να έχει παρέλθει η τριετία και να πλησιάζει το τέλος της περιό-
δου της κεντρικής αγροτικής πολιτικής. 

Επίσης, παρέχεται η δυνατότητα στους κτηνοτρόφους να κα-
τασκευάζουν µέσα στους βοσκότοπους ποτίστρες και οµβριοδε-
ξαµενές, που δεν θα αλλοιώσουν τη φυσιογνωµία του τοπίου και
θα βοηθούν στην εξυπηρέτηση των κτηνοτρόφων και την ευζωία
των ζώων. Όµως, αυτή η διάταξη θα µπορούσε να αποτελέσει
ένα παράθυρο –και αυτό το φαινόµενο το έχουµε δει σε πολλές
περιπτώσεις- ώστε κάποιοι κτηνοτρόφοι αυτά τα κτίσµατα να τα
κάνουν βίλες. 

Και έρχοµαι στο άρθρο 6, που αφορά τα δικαιώµατα χρήσης
της βοσκής σε κτηνοτρόφους που θα κατανέµονται από επιτρο-
πές περιφερειακών ενοτήτων. Μήπως, όµως, από την άλλη αυτό
θα σηµαίνει µίζες και ρουσφέτια από κοµµατικούς µηχανισµούς
ή από ανθρώπους που έχουν κάποιες γνωριµίες για να κάνουν
τη δουλειά τους καλύτερα; 

Και έρχοµαι στο άρθρο 12, που αφορά την έκδοση νοµιµοποί-
ησης άδειας εγκατάστασης σε κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις,
ώστε αυτές να µη διακόψουν τη λειτουργία τους. Ρυθµίζεται η
νοµιµοποίηση, δηλαδή, των υφιστάµενων κτηνοτροφικών εγκα-
ταστάσεων. Αυτό πρέπει να γίνει οπωσδήποτε, γιατί υπάρχουν
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που είναι πενήντα και εξήντα ετών
και οι άνθρωποι αυτοί έχουν βολευτεί, κάνουν τη δουλειά τους
και φτιάχνουν εκεί τα ζώα τους. Οπότε θα πρέπει να βοηθηθούν. 

Όσον αφορά στο άρθρο 13 και στην παράγραφο 2, η αλιευτική
παραγωγή εξαιρείται από την ασφαλιστική κάλυψη, µε αποτέλε-
σµα οι Έλληνες αλιείς να µένουν ακάλυπτοι και απροστάτευτοι
σε ενδεχόµενη ζηµιά της παραγωγής τους. Η ελληνική αλιεία έχει
εισέλθει από το 1995 σε φάση συρρίκνωσης και από το 2008 έχει
διακοπεί η καταγραφή των αποθεµάτων αλιείας από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως ονοµαζόταν τότε. Δηλαδή, αυ-
τούς τους ανθρώπους τους παραγκωνίζουµε. 

Με την παράγραφο 3, διαγράφεται η φράση «ανά νοµό» και
δεν γίνεται διαχωρισµός µεταξύ ορεινών, ηµιορεινών και πεδινών
περιοχών αλλά υπολογίζεται η µέση παραγωγή ανά περιφέρεια
ή γεωγραφική ζώνη ή ανά χώρα. Η κάθε περιοχή, όµως, έχει τις
ιδιαιτερότητές της, όπως είναι για παράδειγµα, µεγάλοι νοµοί,
όπως είναι η Κρήτη, η Εύβοια, η Σάµος. Οι συγκεκριµένοι νοµοί
έχουν από τη µια άκρη στην άλλη τις ιδιαιτερότητές τους και δια-
φορετικά προβλήµατα. 

Τώρα θα περάσω στη δήλωση των κτηνοτρόφων της Δράµας,
η οποία λέει τα εξής: «η κτηνοτροφία µας σβήνει, τα βοσκοτόπια
µάς ταλαιπωρούν, γιατί οι Ευρωπαίοι τα καθόρισαν µε τα δικά
τους µέτρα». Δεν αποτελεί λύση να ρίχνουµε το φταίξιµο µόνο
στους προηγούµενους. Η παρούσα Κυβέρνηση φέρνει ένα πο-
λυνοµοσχέδιο που περιέχει πολλές ασάφειες και χωρίς σεβασµό
στις τοπικές γεωγραφικές ιδιαιτερότητες. Από την άλλη, ο κ.
Μπόλαρης είπε ότι ο άνθρωπος που µετέβη στις Βρυξέλλες για
να διαπραγµατευθεί, είχε άγνοια του αντικειµένου. Δηλαδή, τι
πήγε να κάνει; Διακοπές; Μιλάµε για το πιο σοβαρό θέµα. Η κτη-
νοτροφία και η γεωργία είναι ένα και το αυτό για να υπάρξει ανά-
πτυξη στην οικονοµία µας. Όµως, δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας
στέλνει ανθρώπους που δεν ξέρουν πού πάνε τα τέσσερα για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά στην παράγραφο 4, επίσης, δεν είναι δυνατό να
µην καλύπτεται η εκτιµητική διαδικασία από κτηνιάτρους και άλ-
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λους αρµόδιους φορείς σε περίπτωση ζηµιάς στην κτηνοτροφία.
Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι έχει γίνει µε τις αρρώστιες και τις
άλλες φυσικές καταστροφές και τι γίνεται ζητώντας τους λεφτά.
Αυτήν τη στιγµή που οι κτηνοτρόφοι δεν έχουν µία στην τσέπη
τους για να ταΐσουν τα ζώα τους, τους ζητάτε και παραπανίσια. 

Και περνάω στο τελευταίο άρθρο, το άρθρο 18, µε το οποίο
παρέχεται η δυνατότητα επανελέγχου. Δηλαδή; Τι θα γίνει; θα
γεµίσουµε φάρµακα; Θα εξυπηρετούµε τα συµφέροντα της
«MONSANTO» και της «BAYER»; Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι κα-
ταστροφή είναι για τον υδροφόρο ορίζοντα το Roundup και άλλα
φυτοφάρµακα που είναι µη διασπώµενα στον υδροφόρα ορί-
ζοντα και µπαίνουν στο νερό. 

Ψηφίσατε την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών όλοι εδώ!
Για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους τι έχετε ψηφίσει και
εσείς και οι προηγούµενες κυβερνήσεις; Δεν έχετε κάνει τίποτα.
Οι τράπεζες έχουν ανάγκη ή οι κτηνοτρόφοι και οι γεωργοί; Ποιοι
φέρνουν λεφτά στο κράτος; Οι τράπεζες τα βγάζουν έξω. Κοιτά-
ζουν τα δικά τους κοµµάτια και καλά κάνουν! Εσείς, όµως, είστε
Κυβέρνηση και πρέπει να κάνετε κάτι γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους.

Με τα χρέη των κοµµάτων τι έχει γίνει; Από τη µια βάζετε φό-
ρους στους αγρότες, βιβλία εσόδων-εξόδων, ΕΝΦΙΑ στα αγρο-
τεµάχια αλλά από την άλλη για τα κόµµατα και τα κανάλια που
χρωστάνε εκατοντάδες εκατοµµύρια, δεν µιλάει κανένας. Δεν
έχει ακουστεί τίποτα από εδώ µέσα. Καµµία φωνή! Όµως, αν κά-
ποιος δεν πληρώσει ή χρωστάει στην εφορία, θα ξεκινήσουν οι
κατασχέσεις. Σας το είπα και χθες. Έχει γίνει καταβολή από τους
κτηνοτρόφους 14.000.000 ευρώ στον ΕΛΓΑ. Οι καταστροφές που
έπαθαν φέτος από αρρώστιες οι κτηνοτρόφοι στα βοοειδή και
στα αµνοερίφια ήταν τεράστιες. Συνεχίζετε να τους ζητάτε.
Έχουν επιστραφεί τα 6.000.000 ευρώ. Τα υπόλοιπα τι έχουν γίνει;
Γιατί δεν τα δίνετε σ’ αυτούς τους ανθρώπους να ανασάνουν; 

Από την άλλη, κύριε Υπουργέ, οι επιδοτήσεις πρέπει να δίνον-
ται το Μάιο που ξεκινάει το θέρος. Το τριφύλλι ξεκινάει στα
πρώτα χέρια µε 12 λεπτά µέσα στο χωράφι και µε τα δεύτερα µε
17 λεπτά. Αυτήν τη στιγµή που ο κτηνοτρόφος θα πάει να το
πάρει µέσα από την αποθήκη περιµένοντας τις επιδοτήσεις, θα
το πάρει µε 25 λεπτά. Κι αν το πάρει από µαγαζί, θα το πάρει µε
35 λεπτά! Έτσι θα κρατήσετε τους κτηνοτρόφους; Έτσι θα τους
βοηθήσετε; 

Το καλαµπόκι αυτήν τη στιγµή αρχίζει και ανεβαίνει. Κατά τη
διάρκεια του θέρους όµως, πριν λίγους µήνες, τον Σεπτέµβριο
και τον Οκτώβριο, το καλαµπόκι µέσα στο χωράφι ξεκίνησε µε
16 λεπτά, στη βόρεια Ελλάδα µε 14 λεπτά και 15 λεπτά και αυτήν
τη στιγµή έχει πάρει τον ανήφορο. Κι όταν θα περάσουν οι γιορ-
τές, η τιµή του θα είναι ψηλή. Μπορεί να φτάσει και τα 20 λεπτά
και τα 22 λεπτά. 

Αφού λέτε ότι θέλετε να βοηθήσετε την κτηνοτροφία –γιατί
από εκεί θα γίνουν και εξαγωγές-, πρέπει να χρηµατοδοτήσετε
και νέους αγρότες, για να γίνει και αποκέντρωση. 

Όσον αφορά τη Ziraat Bank στη βόρεια Ελλάδα, χρηµατοδοτεί
τους Τούρκους µε πολύ χαµηλά επιτόκια και αυτοί αγοράζουν
την ελληνική γη παίρνοντας τα κατασχεµένα. Και από την άλλη,
η ίδια τράπεζα που είχε δανείσει στους Έλληνες στη βόρεια Ελ-
λάδα, οι οποίοι κρατούν και Θερµοπύλες στην ουσία, τους κάνει
κατασχέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου. 
Ο κ. Σαµαράς, λοιπόν, όταν είχε πάει στο Ισραήλ, έκανε µια

συµφωνία µε τρεις Ισραηλινούς για την κατασχεµένη και υποθη-
κευµένη γη που ήταν στην Αγροτική Τράπεζα, ώστε να την πά-
ρουν για τριάντα χρόνια. Γιατί αυτό το κοµµάτι δεν το δίνετε
τώρα σε κτηνοτρόφους και γεωργούς; 

Ένα άλλο παράδειγµα είναι όταν µιλάτε για τα δάση. Έτσι,
προκύπτει το θέµα στη Χαλκιδική µε τα ορυχεία. Εκεί έχει αρχίσει
και καταστρέφεται το πιο αρχέγονο δάσος. Εκεί γιατί δεν µιλάτε;
Μήπως γιατί υπάρχουν µεγάλα κεφάλαια από πίσω, τα οποία δεν
αναφέρει κανένας εδώ µέσα; Όµως, δυστυχώς, και στην Κυβέρ-
νησή σας υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Όσον αφορά την Αγροτική Τράπεζα, αν δεν γίνει και πάλι κρα-

τική, δεν πρόκειται να δει προκοπή ούτε ο αγρότης ούτε ο κτη-
νοτρόφος. Σε λίγο καιρό, σε έναν χρόνο, σε πέντε µήνες, σε δύο
χρόνια, θα µπούµε σε µια διαδικασία που θα αρχίσουν οι κατα-
σχέσεις και δεν θα µείνει τίποτα όρθιο. Θα επιστρέψουµε πάλι
στην εποχή των τσιφλικάδων. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι η οικονοµία της Αυστραλίας –το είπα και
στην επιτροπή- εξαρτάται από την εξαγωγή µαλλιού. Η οικονοµία
της Αργεντινής από την εξαγωγή βόειου κρέατος, το οποίο εµείς
αυτήν τη στιγµή κάνουµε εισαγωγή κατά 80%. Ξέρετε, όµως,
γιατί το βόειο κρέας της Αργεντινής, είναι πάρα πολύ καλό ποι-
οτικά; Γιατί το 60%-70% των βοοειδών βοσκούν έξω ελεύθερα.
Και εσείς το συρρικνώνετε αυτήν τη στιγµή. 

Επίσης, η οικονοµία της Νέας Ζηλανδίας εξαρτάται από το
κρασί και η Ευρωπαϊκή Ένωση -η φίλη µας!- χρηµατοδοτεί για
να εκριζώσουµε αµπέλια και ελιές. Αυτή είναι η βοήθεια; Αυτά
είναι που µας επιβάλλουν, και στις προηγούµενες κυβερνήσεις
και σε εσάς; 

Γίνονται ανεξέλεγκτες και παράνοµες εισαγωγές γάλακτος και
κρέατος. Ένα πολύ µεγάλο ποσοστό, πάνω από το 20%, γίνεται
παράνοµα. Τι έλεγχοι υπάρχουν γι’ αυτό; Η Βουλγαρία, η Ρου-
µανία, η Αλβανία και τα Σκόπια στέλνουν γάλα το βράδυ κυρίως
µε νταλίκες, επειδή υπάρχουν κάποιοι που χρηµατίζονται στα σύ-
νορα και τα περνάνε έτσι, επειδή υπάρχουν κάποιοι µεγαλέµπο-
ροι που θέλουν να κάνουν τη δουλειά τους. 

Από την άλλη, εµείς µπορούµε να παράγουµε πολύ περισσό-
τερο γάλα και κάνουµε εισαγωγές σε συµπυκνωµένο γάλα και σε
φρέσκο γάλα, το οποίο είναι δεκαπέντε ηµερών. Ο θεός να το
κάνει φρέσκο! Συνεχίζετε, λοιπόν, και εσείς την ίδια πολιτική και
σ’ αυτό το κοµµάτι. 

Όµως, σας έχω πει και θα σας ξαναπώ ότι πάνω στην πρωτο-
γενή παραγωγή µπορεί να ξεκινήσει και η δευτερογενής παρα-
γωγή. Όλα είναι µια αλυσίδα. Έτσι, θα δουλέψει η βυρσοδεψία,
οι βιοτεχνίες και χίλιες δυο δουλειές και θα µειωθεί και η ανεργία. 

Εύχοµαι πραγµατικά να γίνει η ισοµερής κατανοµή των βοσκο-
τόπων αλλά δεν νοµίζω να γίνει, γιατί έχετε ξεκινήσει και εσείς
λίγο στραβά. Πρέπει να χρηµατοδοτηθούν πολύ περισσότερο οι
αυτόχθονες φυλές, γιατί είναι πάρα πολλές φυλές που είναι υπό
εξαφάνιση. Αυτές είναι οι φυλές που έχουµε πάρει στην πιστο-
ποίηση για τη φέτα, είναι οι φυλές που έχουν ποιοτικά και γάλα
και κρέας, τα οποία είναι πολύ καλύτερα από τα ξενόφερτα, και
από τα Assaf της Ισπανίας, και τα Lacaune της Γαλλίας και τα ισ-
ραηλίτικα και κάθε ράτσα που µας φέρνουν και τα οποία είναι
υβρίδια. 

Πριν τελειώσω, θα αναφερθώ ελάχιστα στην τροπολογία 63/6
µε την οποία καταργούνται οι επιτροπές επίλυσης δασικών αµ-
φισβητήσεων και δηµιουργούνται τεχνικές επιτροπές εξέτασης
αντιρρήσεων. Αυτό είναι ένα πρόσθετο κόστος για τον πολίτη
που κάνει προσφυγή. Πιστεύουµε ότι και εσείς θα λειτουργήσετε
µε κοµµατικά κριτήρια. 

Και όσον αφορά την τροπολογία 61/4 για τα λατοµεία, ναι µεν
κάποια λατοµεία πρέπει να κλείσουν, όµως κάποια άλλα -όπως
αυτά στην Κάρυστο- που βρίσκονται σε λατοµικές περιοχές,
όπως λένε οι ντόπιοι, και δεν υπάρχει τίποτα γύρω γύρω, είναι
κλειστά. Ξέρετε πάρα πολύ καλά, όχι µόνο στην Κάρυστο αλλά
και σε άλλα µέρη της Ελλάδος, πόσος κόσµος έχει µείνει άνερ-
γος από αυτά. 

Επίσης, κάποια άλλα έχουν κλείσει γιατί είναι στην «NATURA».
Ναι µεν έκλεισαν γιατί δεν είχαν κάνει αυτά που έπρεπε να κά-
νουν –να µπαζώσουν τους λάκκους, να φυτέψουν-, αλλά δώστε
τους τώρα την ευκαιρία να το κάνουν. 

Υπήρχε όµως άλλος ένας λόγος που έκλεισαν: Ήταν τα συµ-
φέροντα µε αυτούς που έχουν τις ανεµογεννήτριες. Κοιτάξτε
αυτά λίγο καλύτερα και προσπαθήστε να κάνετε ό,τι καλύτερο
µπορείτε για τους γεωργούς, τους κτηνοτρόφους, γιατί πραγµα-
τικά είναι οι µόνοι που µπορούν µέσα σε δύο χρόνια, εάν κάνετε
κάτι σωστό, η οικονοµία µας να ανέβει στα ύψη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
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ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Λεόντειο Λύκειο-Δηµοτικό Σχολείο Νέας
Σµύρνης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Τζελέπης για οκτώ λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε χθες για το µείζον

ζήτηµα της προκαταβολής από την ενιαία ενίσχυση στους αγρό-
τες, τις εξαγγελίες από την πλευρά του Υπουργού ότι κατόρ-
θωσε την Τετάρτη να ανακοινωθούν τα δικαιώµατα στους Έλλη-
νες αγρότες και κτηνοτρόφους και την Παρασκευή να ξεκινήσει
η πληρωµή του 90%. Το παρουσίασε χθες εδώ ως µέγα επί-
τευγµα. 

Και ρωτώ, κύριε Υπουργέ. Δεκέµβριο µήνα τα προηγούµενα
χρόνια πληρωνόταν το 90% των Ελλήνων αγροτών και κτηνοτρό-
φων ή είχαµε την αποπληρωµή των ενισχύσεων στο 100%; 

Και παράλληλα τονίσατε επανειληµµένα και εσείς και άλλοι
οµιλητές από την πλευρά της Κυβέρνησης ότι έχετε έτοιµα τα
πρόχειρα διαχειριστικά σχέδια των βοσκοτόπων. Τότε, για ποιον
λόγο εισάγετε στο άρθρο 19, την τελευταία στιγµή την παρά-
γραφο 5 που τονίζει ότι µέχρι την έγκριση των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης η κατανοµή των επιλέξιµων βοσκοτόπων
στους κτηνοτρόφους της χώρας πραγµατοποιείται µε την περι-
βόητη κοινή υπουργική απόφασή σας; 

Μα εάν έχετε τα διαχειριστικά σχέδια, τα πρόχειρα διαχειρι-
στικά σχέδια όπως αναφέρατε εδώ, στην Ολοµέλεια της Βουλής,
εδώ και τώρα ζητάµε να τα καταθέσετε για να γνωρίζουµε και
εµείς ποιοι είναι οι βοσκότοποι και κατ’ επέκταση να µας πείτε
και πώς θα τους κατανέµετε, κάτι το οποίο ακόµη και σήµερα το
κρατάτε κρυφό. Γι’ αυτό και από την πλευρά µας, τουλάχιστον
για το συγκεκριµένο άρθρο, θα ζητήσουµε ονοµαστική ψηφοφο-
ρία και θα επιφυλαχτούµε και για άλλα άρθρα. 

Ως προς το «καινοτόµο», το «καινούργιο», την «µεγάλη τοµή»
σε έναν κλάδο του πρωτογενούς τοµέα όπως η κτηνοτροφία που
εσείς λέτε ότι κάνετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, εµείς σας
λέµε ότι είναι µία αναπαλαίωση και µία αντιγραφή λόγω της
αδράνειας και της αγρανάπαυσής σας ως Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Κάνετε αντιγραφή του ν.4264. Δεν φέρνετε κάτι και-
νούργιο. Κι αυτό γιατί το κάνετε; Γιατί φέρατε την κοινή υπουρ-
γική απόφαση το Μάιο του 2014; 

Και για αυτό έχουµε τους καταλογισµούς από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Οµολογουµένως έχουµε ένα παρελθόν στους καταλογι-
σµούς που πρέπει να διορθωθεί. Έχουν ευθύνες και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις. Δεν θα το αρνηθεί κανείς αυτό. Θα το δούµε
όµως και γι’ αυτό δεχθήκαµε να ψηφίσουµε επί της αρχής. Γιατί
λόγω της αδράνειας, µε το να εφαρµόζεις τον προηγούµενο
νόµο, το ν.4264, ερχόµαστε κάτω από ασφυκτική πίεση του χρό-
νου σήµερα να νοµοθετήσουµε πάλι τα ίδια για να αποφύγουµε
την οριστικοποίηση των καταλογισµών για τα έτη 2012, 2013 και
2014.

Γι’ αυτό και είπαµε «ναι» επί της αρχής, κύριε Υπουργέ. Και
το γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεσµευτήκατε ότι µέχρι τις 15 Ιου-
λίου θα είχατε τα διαχειριστικά που λέτε στη Βουλή ότι υπάρ-
χουν, ενώ τα στείλατε πρόσφατα στους περιφερειάρχες, πριν
από δώδεκα µέρες -οι δύο δεν τα έχουν υπογράψει και ο ένας
µε επιφύλαξη- και για αυτό περνάτε εδώ στο συγκριµένο νοµο-
σχέδιο ότι το δικαίωµα θα το έχει στο τέλος ο Υπουργός. 

Άρα, από τη συζήτηση στην Ολοµέλεια, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για να µπω στα άρθρα, δεν έχουµε αποκοµίσει τις κα-
λύτερες δυνατές απαντήσεις ως προς την ορθότητα των επι-
χειρηµάτων από την πλευρά του Υπουργείου, την πρόθεση των
αλλαγών σε σχέση µε αυτά τα οποία έπρεπε να έχουν γίνει χθες,
είχαν γίνει, δεν εφαρµόστηκαν και σήµερα φέρνετε µία αντι-
γραφή. 

Σε σχέση µε το άρθρο 1, τόνισα ότι σας το λέει και η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής. Σας το λέµε για ακόµη µια φορά
και εµείς. Πρόκειται για µια αλλαγή-παγίδα κατ’ εµάς, καθώς δεν

συνάδει µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Είναι ένα άρθρο-τέχνα-
σµα, λόγω της αδράνειας του Υπουργείου εδώ και έντεκα µήνες.
Είναι το πρώτο νοµοσχέδιο µετά από έντεκα µήνες και εσείς κό-
πτεστε µε κροκοδείλια δάκρυα ότι ναι, θέλετε ο πρωτογενής το-
µέας, ο κλάδος της κτηνοτροφίας, να πάει µπροστά, να µας
φέρει τη διατροφική επάρκεια στη χώρα µε ποιοτικά κτηνοτρο-
φικά προϊόντα µε ονοµασία προέλευσης. Φέρνετε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο µετά από έντεκα µήνες και ψάχνετε µέσα από
την αλλαγή της ονοµασίας σε σχέση µε τον όρο «βοσκότοπους»
ως προς τις βοσκήσιµες γαίες, να βρείτε άλλοθι. 

Εµείς ζητάµε έστω και τώρα για να µην έχουµε προβλήµατα
αύριο, για να αποφύγουµε καταλογισµούς και πάλι, ο όρος «βο-
σκήσιµες γαίες» να αντικατασταθεί από τον όρο «βοσκότοπος»,
κάτι το οποίο αποδέχεται –όπως έχουµε τονίσει- σύµφωνα µε
τους κανονισµούς, η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όσον αφορά το άρθρο 2, δεν αποτελεί δική σας νοµοθετική
πρωτοτυπία, κύριε Υπουργέ, η κατάρτιση της Εθνικής Γεωγρα-
φικής Βάσης Δεδοµένων. Όλα αυτά είναι προαποφασισµένα. Και
έρχεστε σήµερα εσείς να µας το παρουσιάσετε αυτό ως καινούρ-
γιο. Όλα αυτά έπρεπε να έχουν γίνει χθες, από χθες που έχουν
ψηφιστεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και προχθές έπρεπε να έχουν γίνει. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πο-

λιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης έχετε υπευ-
θύνους που ήταν σε κυβερνήσεις και έπρεπε ναι προχθές να
µεριµνήσουν και να µη λένε σήµερα ποιος πήγε να διαχειριστεί
και δεν ήξερε τι εστί βοσκότοπος. Μάλλον οι ίδιοι δεν ξέρουν πού
βρίσκονται. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πού είναι ο Υφυπουρ-
γός Γεωργίας;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Σε σχέση µε το άρθρο 3…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων):  Ποιους εννοείτε; Ποιους εννοείτε ότι δεν ήξε-
ραν;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Πάντως όχι εσάς, κύριε Υπουργέ, γιατί
είπα «από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου». 

Περίµενα να έρθει ο κ. Μπόλαρης κάποια στιγµή εδώ. Δεν τον
είδαµε. Κάνει δηλώσεις από τη Δράµα αλλά εδώ να έρθει να το-
ποθετηθεί για αυτά που λέει για τους βοσκοτόπους και να τα
δούµε. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τι µετεγγραφή είναι
αυτή που έχετε κάνει! 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Σε σχέση µε τα διαχειριστικά σχέδια βό-
σκησης, θα σταθώ, κύριοι Υπουργοί, στην παράγραφο 2, όπου
αναθέτετε την εκπόνηση διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης στις
περιφέρειες της χώρας, αποκλείοντας όµως από τη διαδικασία
αυτή τους καθ’ ύλην αρµόδιους και υπεύθυνους, τους κτηνοτρό-
φους. 

Είχατε πει στις επιτροπές ότι θα συµµετέχουν έστω µε γνωµο-
δοτική συµµετοχή. Δεν το βλέπουµε. Ζητάµε, έστω και τώρα, νο-
µοτεχνικά να βελτιώσετε το νοµοσχέδιο, αν και εµείς δεν
αρκούµαστε στην απλή συµµετοχή, µε άποψη γνώµης µόνο, των
κτηνοτρόφων. Θέλουµε την ουσιαστική συµµετοχή των κτηνο-
τρόφων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε.
Στο ίδιο άρθρο µιλάτε για την αειφορία. Σας το λέει και η Επι-

στηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Αειφορία έτσι γενικά και αόρι-
στα, χωρίς κανένα επί παραδείγµατι σχέδιο διαχείρισης
περιοχών προστασίας, όπως για παράδειγµα το «NATURA II» που
είχε υλοποιήσει η δική µας κυβέρνηση, δεν γίνεται. 

Γι’ αυτό κι εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολί-
τευσης, δεν το παίζουµε φυσιολάτρες και αριστεροί διανοούµε-
νοι αλλά σε αγαστή συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση υλο-
ποιούµε πολύ συγκεκριµένα προγράµµατα φιλικά προς την αν-
θρώπινη φύση, διασφαλίζοντας και την ορθολογική διαχείριση
των βοσκοτόπων και του περιβάλλοντος. 

Για το άρθρο 4, έχουµε επανειληµµένα τονίσει, κύριε Υπουργέ,
ότι βάζετε 31-1-2019 λήξη της οριστικής ηµεροµηνίας για τον κα-
ταρτισµό των σχεδίων διαχείρισης των βοσκοτόπων. Γιατί δεν
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βάζετε 31-1-2017 που θα είναι και η πρώτη αναθεώρηση της
ΚΑΠ, όπου εκεί, αν χρειαστεί, µπορούν να γίνουν παρεµβάσεις; 

Για το άρθρο 5: «Δαπάνη διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης».
Με τον ν. 4264 προβλεπόταν κονδύλι ύψους 900.000 ευρώ για
τη δαπάνη των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, µε καταβολή
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Τώρα, εδώ, µετά από
επισηµάνσεις µας στις επιτροπές, δέχεστε ότι θα καλύπτεται ένα
µέρος από τα έσοδα από το άρθρο 6, παράγραφος 1 και το
άρθρο 7, δηλαδή το µίσθωµα δικαιώµατος χρήσης βοσκής,
καθώς και από κονδύλια του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 2014-2020, όπως και από πόρους του Ταµείου Γεωργίας-Κτη-
νοτροφίας. 

Εµείς εδώ διαφωνούµε. Και πού διαφωνούµε; Τα χρήµατα των
κτηνοτρόφων, που θα καταβάλουν ως µίσθωµα δικαιώµατος χρή-
σης βοσκής, πρέπει ξεκάθαρα να τονίζεται ότι αυτά πάνε για
έργα υποδοµής και εµπλουτισµού των βοσκοτόπων. Δεν µπορεί
να πάνε για τα διαχειριστικά, για την κατάκτηση των διαχειριστι-
κών σχεδίων των βοσκοτόπων. Αυτό είναι ευθύνη της πολιτείας.
Γιατί µεταφέρετε το κόστος αυτό στους κτηνοτρόφους στην
ουσία; 

Σχετικά µε τα άρθρα 6 και 7, παράλληλα, για τα µισθώµατα
από δικαίωµα χρήσης βοσκής! Είναι ξεκάθαρη, κύριε Υπουργέ,
η διαφωνία µας για τη µεταφορά του συγκεκριµένου ποσού στις
περιφέρειες και αφαίρεση του συγκεκριµένου ποσού από τους
δήµους. Οι καθ’ ύλην αρµόδιοι, οι οποίοι έχουν άµεση σχέση µε
τους βοσκοτόπους, που ξέρουν τις ελλείψεις που έχουν σε υπο-
δοµές, που συντηρούν την αγροτική οδοποιία, είναι οι δήµοι.
Ποιος θα κάνει τις υποδοµές στους βοσκοτόπους; Οι περιφέ-
ρειες; Με ποιες υπηρεσίες; Έχουν γνώση των ελλείψεων των βο-
σκοτόπων; 

Ζητάµε, έστω και την τελευταία στιγµή, και αυτό να αλλάξει.
Μην αφαιρείτε επιπλέον πόρους από τους δήµους, από την πρω-
τοβάθµια αυτοδιοίκηση, που είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος θεσµός
για τις υποδοµές στους βοσκοτόπους. 

Στο άρθρο 12 για την τροποποίηση διατάξεων του ν. 4056/
2012, έρχεστε για άλλη µια φορά, κύριε Υπουργέ, και δίνετε πα-
ράταση, παράταση επί παρατάσεων, σε σχέση µε τη νοµιµοποί-
ηση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων εντός ή πλησίον σχε-
δίων πόλεως για όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις και πάλι δεν
έχουν νοµιµοποιηθεί ως προς την άδεια εγκατάστασης. 

Εγώ ρωτώ, πέραν από τις παρατάσεις, τι καινούργιο φέρνετε;
Εδώ λέτε ότι ναι στηρίζουµε, κάνουµε, προχωράµε το παράλ-
ληλο πρόγραµµα. Το παράλληλο πρόγραµµα θυµίζει το πρό-
γραµµα Θεσσαλονίκης. Φρούδες οι ελπίδες αν είναι τέτοιο το
παράλληλο πρόγραµµα για τον ελληνικό λαό. 

Έχω τονίσει και στις επιτροπές να δούµε τις αδυναµίες του ν.
4056/2012 που έχουν εντοπιστεί και να διορθώσουµε τα κακώς
κείµενα υπέρ των κτηνοτρόφων. Ένα από αυτά που τόνισα επα-
νειληµµένα, είναι ότι στις ορεινές και ηµιορεινές περιοχές, λόγω
του ότι τα αγροκτήµατα είναι µικρού µεγέθους, όλοι οι κτηνο-
τρόφοι χρειάζεται να ζητήσουν παρέκκλιση επιπλέον κάλυψης
του αγροτεµαχίου, για να κάνουν µια κτηνοτροφική εγκατάσταση
η οποία θα είναι ενός σοβαρού µεγέθους για να είναι ανταγωνι-
στική. Αντ’ αυτού, δεν βλέπουµε καµµία αλλαγή. 

Ζητάµε έστω και τώρα η παρέκκλιση να εννοείται σε ορεινές
και ηµιορεινές περιοχές µε κάλυψη του αγροτεµαχίου όπου θα
γίνει η κτηνοτροφική εγκατάσταση και να πάει στο 30%.

Κατ’ αρχάς, θεωρούµε θετική εξέλιξη, κύριε Υπουργέ -και θα
συµβάλλουµε- την απόσυρση των φυτοφαρµάκων, που είναι ένα
θέµα µείζον αλλά δεν θα λυνόταν όπως ήρθε µε το συγκεκριµένο
άρθρο στον συγκεκριµένο νόµο. Θεωρούµε θετικό το ότι το απο-
σύρετε και θα συµβάλλουµε στο να γίνει το καλύτερο δυνατό για
την απόσυρση των φυτοφαρµάκων και την καταστροφή τους.

Σε σχέση µε το άρθρο 19, οι ενστάσεις µας είναι γνωστές.
Επανειληµµένα έχουµε πει ότι η υπουργική απόφαση -την οποία
εσείς απαρνηθήκατε επανειληµµένως στις επιτροπές- δεν είχε
καµµία σχέση µε την κατανοµή, δεν έχει καµµία σχέση µε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο που µε απόλυτη αδιαφάνεια χωρίζει τους
κτηνοτρόφους σε διάφορες κατηγορίες. Θα το δούµε την Τε-
τάρτη. Το φέρνετε τώρα εδώ και µάλιστα, όπως σας είπα και
προηγουµένως, λέτε ότι έχετε έτοιµα τα διαχειριστικά. Καταθέ-

στε τα σήµερα, να ψηφίσουµε και το συγκεκριµένο άρθρο, αφού
γίνουµε, όµως, γνώστες και κοινωνοί των διαχειριστικών σχεδίων
και του πώς θα κάνετε την κατανοµή. 

Είναι µείζον το θέµα αυτό, γιατί η κατανοµή που θα γίνει φέτος
- καθυστερηµένα εσείς επιχαίρεστε ότι κάνατε σοβαρό έργο- θα
ακολουθεί τους Έλληνες κτηνοτρόφους για τα επόµενα έξι χρό-
νια. Δεν παίζουµε εδώ ούτε πρέπει να αφήσουµε οποιοδήποτε
παράθυρο το οποίο να δηµιουργεί µια ατµόσφαιρα ότι τα δικαιώ-
µατα µοιράζονται κατά το δοκούν, ανάλογα µε τις προθέσεις του
Υπουργείου. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, ότι το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο δεν αποτελεί καµµία εξέλιξη και δεν βοηθάει
τον κλάδο της κτηνοτροφίας. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται
ασφυκτικά και πιεστικά για να προλάβετε τις ηµεροµηνίες και να
διορθώσετε µια σειρά από λάθη, παραλείψεις και ολιγωρίες του
Υπουργείου σας και των συναρµόδιων Υπουργείων. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-

κληρώνετε, σας παρακαλώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Σε σχέση µε τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί θα τοποθε-

τηθώ στην ψηφοφορία κατ’ άρθρον αλλά ένα µόνο έχω να επι-
σηµάνω. Αν είναι δυνατόν, δεκαεννέα άρθρα του νοµοσχεδίου,
δεκατέσσερις τροπολογίες και µάλιστα λέτε ότι είµαστε σε συν-
θήκες εκτάκτου ανάγκης και νοµοθετούµε! 

Όχι, κύριοι Υπουργοί! Απλώς δεν έχετε προγραµµατισµό, δεν
έχετε σχέδιο. Αυτοσχεδιάζετε κάθε µέρα και ό,τι θυµάστε χαίρε-
στε και το φέρνετε στη Βουλή και υποβαθµίζετε τον κοινοβου-
λευτισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι

συνάδελφοι, σας παρακαλώ για την αυστηρή τήρηση του χρό-
νου. Έχουν γραφτεί ένα σωρό οµιλητές. Δεν θα προλάβουµε να
ολοκληρώσουµε την διαδικασία. Θα διακόπτω ακριβώς στο
χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές
και µία εκπαιδευτικός συνοδός από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο
ΠΡΑΞΙΣ και ΠΡΑΞΕΙΣ.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης για οκτώ λεπτά.
Αν θέλετε και την δευτερολογία σας, να µου το πείτε από την
αρχή. Την θέλετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ναι, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λέτε µε το νοµοσχέδιο ότι θα λύσετε προβλή-

µατα της κτηνοτροφίας. Όµως, η εξασφάλιση της ανταγωνιστι-
κότητας, της εξωστρέφειας, η αντιµετώπιση διαρθρωτικών προ-
βληµάτων, η επιδίωξη αυξηµένης προστιθέµενης αξίας στα προ-
ϊόντα ως προϊόντα προέλευσης, τα γνωστά ΠΟΠ, που αναφέρον-
ται ως στόχοι του νοµοσχεδίου, είναι η κατεύθυνση επιτάχυνσης
της διαδικασίας συγκέντρωσης και συγκεντροποίησης της βο-
σκήσιµης γης σε λιγότερα χέρια και πλήττουν καίρια τους µικρο-
παραγωγούς, χωρίς να ωφελούν την λαϊκή κατανάλωση. Είναι
επιλογή όλων των αστικών κυβερνήσεων και πάγιο αίτηµα του
Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων και των ντόπιων µονοπωλίων
που δραστηριοποιούνται στη συγκέντρωση, την εµπορία, την µε-
ταποίηση και του τραπεζικού κεφαλαίου ταυτόχρονα µε τη συµ-
βολαιακή γεωργία.

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση της γαλακτοβιοµηχανίας
«ΔΩΔΩΝΗ», η οποία τα τελευταία τρία χρόνια, µετά την εξαγορά
της, είχε αύξηση των εξαγωγών κατά 12% ιδιαίτερα σε προϊόντα
ΠΟΠ, τυρί, φέτα, γιαούρτι. Έκανε εξαγωγή κεφαλαίων. Δηµιούρ-
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γησε καταστήµατα στη Βουλγαρία και εργοστάσιο στην Κύπρο,
ενώ την ίδια στιγµή µείωσε πάνω από 25% την τιµή του γάλακτος
στην περιοχή της Ηπείρου και γενικότερα της βορειοδυτικής Ελ-
λάδας. 

Δίνει χαµηλότερες τιµές στο γάλα, κύριε Υπουργέ, σε χίλιους
πεντακόσιους µικρούς γαλακτοπαραγωγούς της Ηπείρου και της
ευρύτερης περιοχής. Δηλαδή, τι κάνει; Όσοι παραγωγοί έχουν
κάτω από έξι τόνους τους δίνει χαµηλότερη τιµή. Και ποιοι είναι
αυτοί οι παραγωγοί; Είναι φτωχοί άνθρωποι, είναι συνταξιούχοι
αγρότες που δεν µπορούν να ζήσουν µε τις συντάξεις «φιλοδώ-
ρηµα» και σε αυτούς παίρνει χαµηλότερη τιµή. Αυτή είναι η πο-
λιτική που υπηρετούσαν οι προηγούµενοι και υπηρετείτε και
εσείς σήµερα.

Παράλληλα, τα προϊόντα ΠΟΠ έγιναν απλησίαστα για τα λαϊκά
νοικοκυριά που καταφεύγουν σε φθηνότερα, κυρίως εισαγόµενα,
οµοειδή προϊόντα. Είναι κυβερνητικό πρόσχηµα ότι το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο θα αντιµετωπίζει τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γήθηκαν το 2013 και το 2014 µε το καθεστώς χορήγησης των
ενισχύσεων µε βάση την επιλεξιµότητα των εκτάσεων στο πλαί-
σιο των κανονισµών 1307/2013 και 6039/2014 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε το οποίο, σας είπαµε και χθες και στην επιτροπή,
άφησε έξω από επιδοτήσεις χιλιάδες κτηνοτρόφους ή πήραν ψί-
χουλα.

Η γνώµη µας είναι ότι οι κτηνοτρόφοι που θα προκύψουν µε
µειωµένα δικαιώµατα και ενισχύσεις από τις βοσκήσιµες εκτά-
σεις, θα αναγκαστούν να µειώσουν τα αιγοπρόβατα ή θα αναγ-
καστούν µε τον ίδιο αριθµό ζώων να αυξήσουν την κατανάλωση
τροφών, µε αποτέλεσµα έτσι ή αλλιώς να έχουν µειωµένο εισό-
δηµα και να οδηγηθούν να εγκαταλείψουν την παραγωγή τους,
να πουλήσουν κοψοχρονιά τα κοπάδια, τη γη και τα δικαιώµατά
τους.

Με αυτήν την πολιτική ιδιαίτερα θα χτυπηθούν µειονεκτικές,
νησιώτικες ορεινές περιοχές, δηλαδή µε λίγα λόγια θα επιταχυν-
θεί η διαδικασία ξεκληρίσµατος και θα συγκεντρωθεί γη, παρα-
γωγή, κοπάδια σε λίγα χέρια. Γι’ αυτούς τους λόγους που ανέ-
φερα, καταψηφίσαµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Τώρα έρχοµαι στη συζήτηση για τα άρθρα. 
Καταψηφίζουµε το άρθρο 1, γιατί εξυπηρετεί κανονισµούς της

Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τους οποίους καθορίζονται οι επιλέξιµες
εκτάσεις και έχει ως αποτέλεσµα την µείωση των ενισχύσεων και
την απώλεια µέχρι 100% της οποιασδήποτε ενίσχυσης για τις µη
επιλέξιµες εκτάσεις, όπου, όµως, βοσκούσαν εκεί τα ζώα. Δηµι-
ουργεί σύγχυση για τα βλαστικά χαρακτηριστικά και µπορεί να
ανοίγει τον δρόµο, όπως τονίσαµε και χθες, για την ιδιωτικοποί-
ηση κρατικών εκτάσεων.

Στο άρθρο 2 ψηφίζουµε λευκό, γιατί δεν είναι σαφής η χρησι-
µοποίηση των πληροφοριών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας ως κοινή βάση δεδοµένων και δίνει αυτό το άρθρο και
παντοδυναµία στον Υπουργό.

Στο άρθρο 3 και άρθρο 4, όπου είναι τα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης και η εκπόνηση των σχεδίων βόσκησης, ψηφίζουµε
«όχι», γιατί διαιωνίζουν και δεν αντιµετωπίζουν το πρόβληµα δια-
χείρισης της αιγοπροβατοτροφίας και την καταβολή ενισχύσεων
για τους µικροµεσαίους κτηνοτρόφους. Οι διατάξεις του περιε-
χοµένου σχεδίου διαχείρισης θα δηµιουργήσουν προβλήµατα,
αφού στους διαχειριστικούς σκοπούς προβλέπει ότι τα σχέδια
διαχείρισης των δασών µπορούν να συµπεριλαµβάνουν διαφο-
ρετικές και παράλληλες δράσεις που µπορεί να είναι ασύµβατες
µε τα σχέδια βόσκησης. Επίσης, δεν διασφαλίζεται η προτεραι-
ότητα του διαχειριστικού σκοπού στις προστατευόµενες περιο-
χές. Εµείς λέµε -και αυτό άλλωστε είναι και η θέση µας και είναι
και η θέση των Ελλήνων κτηνοτρόφων- ότι οι επιδοτήσεις πρέπει
να δίνονται στις ζωικές µονάδες και όχι να είναι εκτατικές, δη-
λαδή να δίνονται στις εκτάσεις.

Στο άρθρο 5, όπου υπάρχει η δαπάνη για τα σχέδια βόσκησης,
ψηφίζουµε λευκό, γιατί οι µικροµεσαίοι κτηνοτρόφοι επιβαρύνον-
ται από το µίσθωµα, σύµφωνα µε το άρθρο 7. Τις µελέτες για τα
έργα οι περιφέρειες, λόγω έλλειψης προσωπικού, δεν θα µπο-
ρέσουν να τις υλοποιήσουν και έτσι θα δίνονται σε ιδιώτες. Εµείς
λέµε να γίνονται από κρατικές υπηρεσίες και να προσληφθεί το
αναγκαίο µόνιµο επιστηµονικό προσωπικό µε σταθερές σχέσεις

εργασίας.
Στο άρθρο 6 για τα δικαιώµατα βόσκησης ψηφίζουµε «όχι»,

γιατί επιβαρύνονται και οι µικροµεσαίοι κτηνοτρόφοι που δύ-
σκολα µπορούν να ανταποκριθούν και δηµιουργούνται προβλή-
µατα και λόγω των εκκρεµών επιχειρησιακών προβληµάτων, ενώ
όλα τα δικαιολογητικά και τα δικαιώµατα, τα οποία πρέπει να
προσκοµίσουν ιδιαίτερα οι φτωχοί κτηνοτρόφοι, είναι πάρα πολύ
δύσκολα.

Στο άρθρο 7, που υπάρχει το µίσθωµα του δικαιώµατος χρή-
σης βοσκής, ψηφίζουµε «όχι», γιατί λέµε ότι πρέπει όλα αυτά να
είναι δωρεάν για τους φτωχούς κτηνοτρόφους, οι οποίοι πλήτ-
τονται σήµερα απ’ αυτήν την αντιαγροτική πολιτική.

Στο άρθρο 8, όπου υπάρχει η αποτύπωση των βοσκήσιµων
γαιών και οι εξαιρέσεις, επίσης ψηφίζουµε «όχι», γιατί δεν προσ-
διορίζει µε σαφήνεια ποιες εκτάσεις θα αποτυπωθούν, όπως θα
ήταν λογικό µε το άρθρο 3 παράγραφος 2, όπως αναφέρει ποιες
δεν αποτυπώνονται. Αυτό το κάνετε, γιατί προσπαθείτε να απο-
φύγετε κακοτοπιές που σχετίζονται µε εκκρεµότητες του χαρα-
κτήρα και της ιδιοκτησίας των εκτάσεων και το κάνετε µε τη
λογική «στρίβειν διά του αρραβώνος». Δηλαδή, θα έπρεπε µόνο
να αποτυπώνονται εκτάσεις που χρησιµοποιούνται ως βοσκήσι-
µες γαίες. Το κάνετε αυτό, γιατί ο µεν βοσκός ισχυρίζεται ότι
είναι δικές του, ενώ το κράτος διεκδικεί την κυριότητα. 

Εµείς ρωτάµε. Και αν αυτές δεν αποτυπωθούν, θα συµπερι-
λαµβάνονται στις επιλέξιµες εκτάσεις; Επίσης, γιατί εξαιρεί πε-
ριφέρειες εθνικών δρυµών, µνηµεία φύσης και περιοχές ιστορι-
κής µνήµης, όπως είναι η Μακρόνησος;

Στο άρθρο 9 ψηφίζουµε «όχι», γιατί υπάρχει ασάφεια σε ό,τι
αφορά τη σύνθεση. Τις αρµοδιότητες, όµως, τις έχει ο Υπουρ-
γός. Μιλάµε για τη σύνθεση συµµετοχής στις επιτροπές αυτές,
όπου τα µέλη τους προσδιορίζονται. Υπάρχει ασάφεια για τον ει-
δικό ρόλο των µελών της επιτροπής. Παραδείγµατος χάριν, οι
εκπρόσωποι της Δασικής Υπηρεσίας, που δεν ανήκουν στην αι-
ρετή αλλά στην αποκεντρωµένη περιφέρεια, πώς θα δεσµεύον-
ται από την αιρετή περιφέρεια, αφού δεν έχουν διοικητική σχέση;
Στην περίπτωση διαφωνίας ποια γνώµη θα υπερισχύει;

Στο άρθρο 10, «Βοσκήσιµες γαίες Οργανισµών Τοπικής Αυτο-
διοίκησης» λέµε «όχι», γιατί περιπλέκει παραπάνω τα πράγµατα
σε ό,τι αφορά την προτεραιότητα κατανοµής των βοσκήσιµων
γαιών στους κτηνοτρόφους που έχουν την έδρα τους στους ΟΤΑ
και οι ΟΤΑ έχουν τους πόρους κυριότητας, νοµής και κατοχής. 

Η αφαίρεση του κόστους σε ιδιωτικές εκτάσεις δεν έγινε, όχι
γιατί θα επιβαρύνονταν αυτές οι ιδιωτικές εκτάσεις αλλά για να
αποφευχθούν µεγαλύτερες εµπλοκές λόγω ασάφειας - όταν
υπάρχει µια ιδιωτική έκταση σε ποιον ανήκει. 

Στο άρθρο 11, όπου υπάρχουν εξουσιοδοτικές διατάξεις λέµε
«όχι», γιατί στην ουσία δίνεται παντοδυναµία στον Υπουργό,
κάνει ό,τι θέλει και σε ό,τι αφορά τις αρµοδιότητες των επιτρο-
πών και σε άλλα ζητήµατα. Επίσης, υπάρχει η διακίνηση των προ-
ϊόντων φυτικής προέλευσης, που είναι άσχετη κατά τη γνώµη
µας µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Στο άρθρο 12 υπάρχει τροποποίηση διατάξεων του ν.4056/
2012. Ψηφίζουµε επιεικώς «λευκό». Βέβαια, είµαστε υπέρ της νο-
µιµοποίησης των σταυλικών εγκαταστάσεων, ιδιαίτερα στους
φτωχούς κτηνοτρόφους χωρίς καµµία επιβάρυνση. Εδώ, όµως,
συντηρείτε εκκρεµότητες που βρήκατε από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις, έχετε σε οµηρία κόσµο, δίνετε συνέχεια παρατά-
σεις, χωρίς να λύνετε ουσιαστικά τα προβλήµατα νοµιµοποίησης
σταυλικών εγκαταστάσεων. 

Κι εδώ, κύριε Υπουργέ, βάζουµε ένα ερώτηµα για όλη αυτήν
τη διαδικασία. Αυτήν τη στιγµή ζητείται άδεια ίδρυσης και λει-
τουργίας σε ό,τι αφορά την βιολογική κτηνοτροφία. Αυτοί θα
µπουν στην παράταση ή θα δηµιουργηθούν προβλήµατα σε ό,τι
αφορά τις πληρωµές των κτηνοτρόφων που έχουν ενταχθεί στην
βιολογική κτηνοτροφία; 

Και σε αυτό το άρθρο και στις τροποποιήσεις υπάρχει η παν-
τοδυναµία του Υπουργού. 

Στο άρθρο 13, όπου υπάρχει τροποποίηση των διατάξεων του
ν.3877/2010 και του ν.2342/1995, λέµε «όχι», γιατί ουσιαστικά χει-
ροτερεύει τους όρους ασφάλισης, αφού οδηγεί σε µεγαλύτερο
ασφάλιστρο, το οποίο στην πραγµατικότητα δεν ανταποκρίνεται
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στην πραγµατική αξία της παραγωγής, ιδιαίτερα σε µειονεκτικές
περιοχές, όπου οι στρεµµατικές αποδόσεις είναι κατά πολύ µι-
κρότερες. Δεν καλύπτει, επίσης, τις ασθένειες, όπως είναι το
πράσινο σκουλήκι, όπως είναι η οζώδης δερµατίτιδα. Δεν καλύ-
πτει το 100% των ζηµιών. 

Εµείς, ως ΚΚΕ, έχουµε πάγια θέση να χρηµατοδοτείται ο ΕΛΓΑ
αποκλειστικά από τον κρατικό προϋπολογισµό, ο οποίος πρέπει
να καλύπτει όλες τις ασθένειες της φυτικής και της ζωικής πα-
ραγωγής και το πάγιο κεφάλαιο στο 100% των ζηµιών.

Στο άρθρο 14, για τις σχολές ΕΠΑΣ λέµε «ναι». Βέβαια, εδώ,
ξεκαθαρίζουµε ότι η θέση µας είναι ότι η υπόθεση της παιδείας
είναι ζήτηµα του Υπουργείου Παιδείας σε ένα σύστηµα ενιαίο,
κεντρικά σχεδιασµένο, σε όλες τις βαθµίδες από το δωδεκάχρο-
νο υποχρεωτικό σχολείο, ως την ανώτερη και ανώτατη εκπαί-
δευση και την επαγγελµατική εκπαίδευση. Δεν µπορεί να οδη-
γούνται σε αυτές τις σχολές παιδιά των λαϊκών οικογενειών χω-
ρίς να τελειώνουν το λύκειο.  

Στο άρθρο 16, για το πολλαπλασιαστικό υλικό ψηφίζουµε «λευ-
κό». 

Επίσης στο άρθρο 17, ψηφίζουµε «όχι».
Σε ό,τι αφορά το άρθρο 18, όπου υπάρχει ο επανέλεγχος,

παρά τις βελτιώσεις, παρά την απόσυρση κι όλα αυτά, ψηφί-
ζουµε λίαν επιεικώς «λευκό», γιατί το σύνολο αυτού του άρθρου
είναι προσαρµογή στην ευρωενωσιακή πολιτική. Επίσης, βάζοµε
ζήτηµα να προσληφθεί µόνιµο διοικητικό προσωπικό στο «Μπε-
νάκειο». Στο εδάφιο 10 αυτού του άρθρο λέµε «ναι». 

Στο άρθρο 19, όπου υπάρχουν οι µεταβατικές διατάξεις, ψη-
φίζουµε «όχι», γιατί πραγµατικά υπάρχουν µια σειρά από ερωτη-
µατικά. 

Όπως επίσης, ψηφίζουµε «όχι» στο άρθρο 20, όπου υπάρχουν
καταργούµενες διατάξεις.

Κλείνοντας, επισηµαίνουµε ότι µπροστά σε αυτήν την εκρη-
κτική κατάσταση που βιώνουν οι φτωχοµεσαίοι κτηνοτρόφοι,
πρέπει να δηµιουργήσουν µαζί µε την εργατική τάξη, τα πλατιά
λαϊκά στρώµατα, τη νεολαία, µέτωπο σύγκρουσης, ρήξης, για
την ανατροπή αυτής της βάρβαρης πολιτικής. Χρειάζεται κοινό
µέτωπο, γιατί κοινά είναι τα προβλήµατα, κοινά είναι τα συµφέ-
ροντα, κοινός είναι ο αντίπαλος. Πρέπει να παλέψουν για να βά-
λουν φρένο στην άγρια πολιτική, να δώσουν προοπτική στον
αγώνα τους, να διεκδικήσουν ανάπτυξη του αγροτικού και του
κτηνοτροφικού τοµέα έτσι όπως συµφέρει το λαό, τη χώρα, τους
µικροµεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους, τους καταναλωτές και όχι
τους επιχειρηµατίες, τα καρτέλ, τους µεσάζοντες. 

Σε µια τέτοια κατεύθυνση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
καλεί τους φτωχοµεσαίους κτηνοτρόφους και αγρότες να αγω-
νιστούν. Τους καλεί να πάρουν µαζικά µέρος στην απεργία της
Πέµπτης σε όλη τη χώρα µε δικά τους µπλοκ, µε τρακτέρ, µε
αγροτικά µηχανήµατα στις συγκεντρώσεις του πανεργατικού
αγωνιστικού µετώπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει η κ. Μάρκου. Πόσο χρόνο θέλετε, κυρία Μάρκου; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Θα πάρω και τη δευτερολογία µου,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλώς,
τότε έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ο χρόνος είναι περιορισµένος και οι τροπολογίες σχεδόν ισά-

ριθµες µε τα άρθρο του νοµοσχεδίου. Θα αναφερθώ, λοιπόν, στα
βασικότερα σηµεία, όπου έχουµε διαφωνίες και παρατηρήσεις. 

Στο άρθρο 6, που αναφέρεται στα δικαιώµατα χρήσης, είπα
και χθες για το θέµα των αυτόχθονων φυλών που κάνατε δεκτή
και τη σηµασία τους. Πρέπει, όµως, να τονίσω ξανά ότι υπάρχουν
ακόµα πολλές εκκρεµότητες που πρέπει να λυθούν, όπως ο κα-
θορισµός των χρήσεων γης σε επίπεδο περιφέρειας, η ολοκλή-
ρωση των δασικών χαρτών αλλά και ο διαχωρισµός των βοσκο-
τόπων σε κτηνοτροφικές ζώνες µε πολλαπλά οφέλη τόσο για τον
βοσκότοπο όσο και για την υγεία και ευζωία των παραγωγικών
ζώων. Αυτά πρέπει να προχωρήσουν άµεσα, ώστε να µπορούµε
να µιλάµε για ένα συνολικό σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότη-
σης στην ελληνική κτηνοτροφία. 

Σε αυτό το πλαίσιο, θα δούµε και τη λειτουργία ενός Εθνικού

Συµβουλίου Αγροτικής Πολιτικής. Ξεφεύγει από το παρόν νοµο-
σχέδιο αλλά το θεωρώ σηµαντικό. Πρόκειται για ένα εθνικό συλ-
λογικό όργανο µε τη συµµετοχή ανθρώπων και επιστηµόνων του
κλάδου, που θα βοηθήσει στη χάραξη κατευθύνσεων για την
αγροτική και κτηνοτροφική πολιτική της χώρας. Όλα αυτά πρέπει
να τα συζητήσουµε άµεσα, κύριε Υπουργέ. 

Με το άρθρο 7 για την αποψίλωση των δήµων από έναν ακόµα
πόρο, διαφωνούµε. Δεν µας έχετε δώσει ούτε µία εξήγηση για
την κίνηση αυτή, ενώ φέρατε τη διάταξη αιφνιδιαστικά και χωρίς
δηµόσια διαβούλευση. 

Στο άρθρο 11 µε τις εξουσιοδοτικές διατάξεις, είπα και στην
επιτροπή ότι δεν µπορείτε να φέρνετε µε τον τρόπο αυτό τόσες
ευρείες εξουσιοδοτήσεις στον Υπουργό, όπως να καθορίζει κατά
το δοκούν τη συγκρότηση όλων των συλλογικών οργάνων του
Υπουργείου. Αν είναι έτσι, να καταργήσουµε εντελώς το Κοινο-
βούλιο. 

Για το άρθρο 13 που αφορά τον ΕΛΓΑ, σας επεσήµανα το θέµα
των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των κτηνιάτρων. Πώς είναι δυ-
νατόν να κρίνει για τις ζηµιές στο ζωικό κεφάλαιο κάποιος που
δεν είναι κτηνίατρος; Η βελτιωτική διατύπωση που φέρατε, δυ-
στυχώς, δεν λύνει το πρόβληµα, γιατί παραπέµπει στον κανονι-
σµό του ΕΛΓΑ, που αφήνει το περιθώριο και σε µη κτηνιάτρους
να αξιολογούν τον θάνατο των ζώων. 

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά και µία επιστολή από το
Τµήµα Κτηνιατρικής του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, σχετικά µε
το θέµα, η οποία τεκµηριώνει και επιστηµονικά τα παραπάνω. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Μάρκου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή και χθες αναφέρθηκε από συνάδελφους ότι το Υπουρ-
γείο έκανε καλή δουλειά για το θέµα της οζώδους δερµατίτιδας,
θέλω να τοποθετηθώ, επειδή είχα κάνει κι επερώτηση από πολύ
νωρίς για το θέµα. Πώς είναι δυνατόν να λέµε ότι λειτούργησε
σωστά το Υπουργείο, όταν βλέπουµε την ταχύτητα εξάπλωσης
της ασθένειας από τον Έβρο µέχρι και τη Χαλκιδική και τις ζηµιές
στο ζωικό κεφάλαιο; Γιατί δεν προχωρήσατε σε προσλήψεις
έκτακτου προσωπικού από τις υπερβάσεις του ζωικού κεφα-
λαίου, αντί να αφήνετε να κάνουν τις εκτιµήσεις γεωπόνοι; Ο κα-
νονισµός του ΕΛΓΑ, χρειάζεται επανασχεδιασµό µετά από ανοι-
χτό διάλογο µε τους κτηνοτρόφους, τα πανεπιστήµια και µε τους
φορείς. 

Συνεχίζω µε το άρθρο 15. Είναι θετικό ότι συµπεριλαµβάνετε
τη σίτιση των πτωµατοφάγων αρπακτικών, η οποία υποθέτω
αφορά τα ζώα που δεν έχουν θανατωθεί λόγω κάποιας νόσου,
που κρύβει κινδύνους. Όµως η επιβολή τέλους στους κτηνοτρό-
φους πλήττει και το κόστος αλλά και την πιθανότητα εφαρµογής
του µέτρου. 

Τα πιλοτικά προγράµµατα ήταν επιτυχηµένα και αποτελεσµα-
τικά, ακριβώς γιατί δεν επιβάρυναν υπέρµετρα τον κτηνοτρόφο.
Σας πρότεινα και την κάλυψη του κόστους από το πλεόνασµα
του ΕΛΓΑ, από τα ασφάλιστρα του ζωικού κεφαλαίου. Έτσι όπως
είναι η διάταξη, δεν µπορούµε να την ψηφίσουµε. 

Για το άρθρο 16, είναι λάθος να επιτρέπετε την ανεξέλεγκτη
εισαγωγή ξένου πολλαπλασιαστικού υλικού δήθεν για προσω-
πική χρήση. Πώς άραγε θα ελέγχετε τη χρήση που γίνεται; 

Γενικά ο ν.1564/1985, είναι ένα παρωχηµένο νοµοθέτηµα. Αντί,
λοιπόν, να διορθώνουµε το νόµο εµβαλωµατικά, έχει έρθει η ώρα
να συζητήσουµε µια ολική αναµόρφωση του πλαισίου διαχείρι-
σης, ελέγχου και εµπορίας του πολλαπλασιαστικού υλικού. Εµείς
έχουµε προτάσεις στο θέµα αυτό, τις οποίες ευχαρίστως να συ-
ζητήσουµε.

Για το άρθρο 19, τις µεταβατικές διατάξεις, εάν θέλετε να ε-
φαρµόσετε την υπουργική απόφαση του Μαΐου για την κατανοµή
των βοσκοτόπων, µπορείτε να το πράξετε και να πάρετε και την
ευθύνη, αφού όµως έχετε παραδεχθεί ο ίδιος τις αδικίες και τα
παράδοξα που προκάλεσε η απόφαση.

Περνάω εν συντοµία στις τροπολογίες. Πραγµατικά δεν υπάρ-
χουν δικαιολογίες για την εικόνα αυτή. Έχετε καταθέσει δεκαέξι
τροπολογίες σε ένα νοµοσχέδιο είκοσι άρθρων, εκ των οποίων
µόνο µία ή δύο είναι συναφείς µε το αντικείµενο του νοµοσχε-
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δίου.
Κυρίως πρόκειται για παρατάσεις των παρατάσεων για όσα

δεν προλάβατε να νοµοθετήσετε σε ένα χρόνο. Γιατί ένα χρόνο
είχατε και όχι δύο µήνες, όπως είπε χθες ο κ. Φάµελλος. Και σας
διευκρινίζω ότι εάν δεν κάνουν τον κόπο οι Υπουργοί να έρθουν
στην ολοµέλεια, δεν πρόκειται να ψηφίσουµε αστήρικτες τροπο-
λογίες.

Θα αναφερθώ σε ορισµένες που νοµίζω ότι κρύβουν σηµαν-
τικά θέµατα και ας έρχονται µε αυτόν τον τρόπο. Η µία τροπολο-
γία µε αριθµό 69/12, αφορά το εθνικό πάρκο οροσειράς Ροδό-
πης. Το ίδιο πρόβληµα ακριβώς αντιµετωπίζουν τα εθνικά πάρκα
Δέλτα Αξιού, Κορώνειας Βόλβης. Έχω κάνει επανειληµµένα ερω-
τήσεις για το θέµα. Σήµερα από τις είκοσι προστατευόµενες πε-
ριοχές, µόνο οι πέντε προστατεύονται µε προεδρικό διάταγµα,
τη στιγµή που το ΣτΕ έχει νοµολογήσει πρόσφατα σε δύο απο-
φάσεις ότι οι προστατευτικές ΚΥΑ είναι ακυρώσιµες. 

Προφανώς δεν θα αφήσουµε το εθνικό πάρκο απροστάτευτο
αλλά περιµένω να ακούσω από τον Υπουργό, τι σκοπεύει να κάνει
για το µείζον αυτό θέµα. Η περιβαλλοντική ευαισθησία φαίνεται
στην πράξη και όχι στα λόγια. 

Άλλο σηµαντικό θέµα είναι αυτό των στεγών υποστηριζόµενης
διαβίωσης. Είναι η τροπολογία µε τον αριθµό 71/14. Όπως κά-
νετε και µε προηγούµενες τροπολογίες καλύπτετε µόνο τις
δοµές των ΟΤΑ και αφήνετε απροστάτευτες τις δοµές που είναι
ενταγµένες στο πρόγραµµα και τις λειτουργούν άλλοι µη κερδο-
σκοπικοί φορείς. Για ποιον λόγο; Περιµένουµε από την κ. Φωτίου
να µας πει, αλλιώς θα φέρω το θέµα και στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Τι ακριβώς έχει κάνει για να διασφαλίσει τη χρηµατοδό-
τηση των ΣΥΔ και των οικοτροφείων από τη νέα χρονιά από το
νέο ΕΣΠΑ αλλά και τη δηµιουργία νέων ΣΥΔ;

Βέβαια θα πρέπει πρώτα να απαντήσετε αν γνωρίζει το Υπουρ-
γείο πόσα άτοµα µε αναπηρία χρήζουν υποστήριξης σε ΣΥΔ
αλλά έχουν προχωρήσει σε µία τέτοια καταγραφή. Εµείς ζητάµε
να ισχύσει η παράταση για όλες τις δοµές του προγράµµατος,
που πραγµατικά παρέχουν πολύτιµες υπηρεσίες και βοήθεια
αλλά και αυτονοµία στους συµπολίτες µας που αντιµετωπίζουν
χρόνιες αναπηρίες. 

Τέλος στην τροπολογία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
µε αριθµό 77/20  –η µόνη που πραγµατικά έχει κάποια σχέση µε
το νοµοσχέδιο- θα σταθώ µόνο σε ένα σηµείο, στην παράγραφο
8 για τη διαχείριση των αδέσποτων.

Μακάρι, κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα να λυνόταν τόσο εύ-
κολα. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι πολύ διαφορετική και τρα-
γική. Καθηµερινά βλέπουµε απίστευτες εικόνες κακοποίησης
ζώων. Βλέπουµε τις άθλιες συνθήκες οι οποίες επικρατούν στα
περισσότερα δηµοτικά κυνοκοµεία, την έλλειψη χρηµατοδότη-
σης και κατευθύνσεων προς τους δήµους, για να µπορέσουν να
ανταποκριθούν στις αυξηµένες υποχρεώσεις τους σε σχέση µε
τα αδέσποτα. 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης –µε συγχωρείτε που θα
το πω- δεν έχει κάνει αρκετά στον τοµέα αυτό. Εάν δεν προωθή-
σουµε τις υιοθεσίες, εάν δεν προσπαθήσουµε να αλλάξουµε τη
νοοτροπία του κόσµου απέναντι στα ανυπεράσπιστα αδέσποτα,
αν δεν φροντίσει η πολιτεία για την εφαρµογή των νόµων απέ-
ναντι σε όσους κακοποιούν, κακοµεταχειρίζονται και βασανίζουν
τα ζώα, τότε όσα συλλογικά όργανα και να συστήσετε δεν θα
γίνει τίποτα.

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως. Τι σκοπεύετε να κάνετε για το θέµα
της διαχείρισης των αδέσποτων; Θα προχωρήσετε σε αποφασι-
στικές ενέργειες για όσα σας ανέφερα ή θα µείνετε στις τυπικές
τροπολογίες; Γιατί το θέµα της προστασίας των ζώων είναι πρω-
τίστως θέµα ανθρωπιάς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κυρία Μάρκου.

Θα δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Τσιρώνη για να αναπτύξει την τροπολογία
του.

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε καταθέσει µία τροπολογία, για να µπορέσουν οι υλο-

τόµοι της Ροδόπης να συνεχίσουν να υλοτοµούν µέχρι να βγει
το προεδρικό διάταγµα. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται πάρα πολύ συ-
ζήτηση. Η τροπολογία αυτή έχει αριθµό 69/12.

Η προλαλήσασα Βουλευτής έχει απόλυτο δίκιο. Δεν είναι δυ-
νατόν να συνεχίζουµε να δίνουµε παρατάσεις, χωρίς να λήξουµε
το καυτό θέµα των προεδρικών διαταγµάτων που πρέπει να διέ-
πουν όλες τις προστατευόµενες περιοχές της Ελλάδας.

Ήδη στο καινούργιο ΕΣΠΑ έχουµε εγγράψει το κονδύλι για να
ξεκινήσουν άµεσα, τώρα, φέτος όλες οι ειδικές µελέτες περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων, οι οποίες αποτελούν την προϋπόθεση για
να βγουν τα προεδρικά διατάγµατα. Με αυτήν την έννοια θα ήταν
άδικο σε µια περιοχή που είναι πραγµατικά από τις σηµαντικότε-
ρες υλοτοµικές περιοχές της Ελλάδος, να σταµατήσει η υλοτό-
µηση µέχρι να γίνει το προεδρικό διάταγµα. Αυτόν το λόγο έχει
η συγκεκριµένη τροπολογία.

Οι άλλες δύο τροπολογίες, η 65 µε ειδικό  8 και η 63 µε ειδικό
6, αφορούν την κατάργηση µε το ν. 4280 των δευτεροβάθµιων
επιτροπών εξέτασης αντιρρήσεων για αποχαρακτηρισµό δασι-
κών εκτάσεων. Και ουσιαστικά ήταν αναγκαίες, γιατί ανέκυψε πέ-
ρυσι το πρόβληµα ότι το δικαίωµα του ιδιώτη να καταθέσει
παράβολο για να ξεκινήσει η επιτροπή δόθηκε τον Δεκέµβρη του
2014.

Έτσι µε βάση τη χρονική διάρκεια που προέβλεπε ο ν. 4280
έληγε η διορία τον Φεβρουάριο του 2015, δηλαδή, σε ενάµιση
µήνα εάν αφαιρέσουµε και το εορταστικό δεκαπενθήµερο. Με
αυτήν την έννοια, κατέστη αδύνατον να λειτουργήσουν αυτές οι
επιτροπές, µε αποτέλεσµα σήµερα να κινδυνεύει και το δηµόσιο
να χάσει πάρα πολλές εκτάσεις άδικα –γιατί δεν υπάρχουν οι επι-
τροπές- και ταυτόχρονα να αδικούνται και οι ιδιώτες, γιατί είχαν
ελάχιστο χρόνο να καταθέσουν τα παράβολα.

Αυτές οι δύο τροπολογίες µαζί -εάν τις δούµε συνολικά- θε-
σπίζουν µια σύννοµη λειτουργία επιτροπών στο βαθµό που πλέον
οι επιτροπές ανασυντίθενται µε τη δεύτερη τροπολογία, την 63
παράγραφος 6, ώστε να είναι τεχνικές επιτροπές. Ξέρετε ότι το
Συµβούλιο της Επικρατείας απέρριψε πλέον την ύπαρξη δικαστι-
κού σε αυτές τις επιτροπές. Άρα, φτιάχνουµε τεχνικές επιτροπές
οι οποίες είναι µη αµειβόµενες και οι οποίες θα επιλύσουν αυτό
το πρόβληµα µέχρι –το τονίζω- το νέο νόµο για του δασικούς
χάρτες –αλλά και αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο που θα έρθει άµεσα,
τις επόµενες µέρες θα το αναρτήσουµε στη διαβούλευση- ο
οποίος λύνει οριστικά αυτό το πρόβληµα µε τις επιµέρους απο-
σπασµατικές αντιρρήσεις, αµφισβητήσεις. 

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, εάν µου

επιτρέπετε, για µία τροπολογία που είχε εισαγάγει ο κ. Σκουρλέ-
της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θέ-
λετε να ακούστε πρώτα τους Υπουργούς;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Μου επιτρέπετε να απαντήσω, κυρία Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Επειδή η τροπολογία υφίσταται ακόµα
αυτήν τη στιγµή νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δεν είµαι έτοιµος να
την υπερασπιστώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Η τροπολογία που έχετε καταθέ-
σει; Η τροπολογία κατατίθεται από τον Υπουργό και πάνω σε
αυτή κάνετε νοµοτεχνικές διορθώσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Αυγενάκη, δεν έχετε ζητήσει τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δεν ζήτησα τον λόγο για να το-

ποθετηθώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

αλλά τι να κάνουµε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Λέει για την ουσία, όµως, που είναι

το µείζον.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το πα-
ρακολούθησα. Έχει κάποιες βελτιώσεις επί της τροπολογίας.
Πρώτη φορά το ακούτε αυτό;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Έχει συµβεί ποτέ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει

συµβεί.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχω

καλέσει κάποιον άλλο στο Βήµα αλλά αν δεν µπορείτε να περι-
µένετε έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είπαµε ότι τροπολογίες που κατατίθενται από τα
Υπουργεία, αν δεν στηριχθούν από τους αρµόδιους Υπουργούς,

δεν θα γίνουν δεκτές. Αυτό είναι ένα για να το κλείσουµε.
Δεύτερο θέµα, είναι ότι θέλω να καταθέσω αυτήν τη νοµοτε-

χνική βελτίωση που σας είπα ξεκινώντας της σηµερινή συνε-
δρίαση όπου στην παράγραφο 2 του άρθρου 8, αναδιατυπώνεται
«βρίσκονται σε πυρήνες εθνικών δρυµών και διατηρητέων µνη-
µείων της φύσης». Η παράγραφος 3 του άρθρου 8 διαγράφεται,
διότι πραγµατικά περισσεύει θα έλεγα στη συγκεκριµένη ρύθ-
µιση και θα το δείτε. Το επόµενο κοµµάτι είναι η παράγραφος 6
του άρθρου 18, που αφορά αυτό που είπαµε για τα φυτοφάρ-
µακα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής: 
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2714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λαζαρίδη, πόσο χρόνο θέλετε, οκτώ λεπτά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πιστεύω να µου φτάσουν. Αν δεν µου
φτάσουν θα πάρω χρόνο απ’ τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση; Βεβαίως,

είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και ήταν απαραίτητο και είναι
κάτι στο οποίο συνέκλιναν και όλοι οι θεσµοί. Στις επιτροπές όλοι
οι θεσµοί συµφώνησαν σε αυτό, δηλαδή, το ότι το νοµοσχέδιο
είναι σωστό και µάλιστα ορισµένοι είπαν ότι άργησε, καθυστέ-
ρησε. Βέβαια, σε αυτό δεν ευθύνεται η σηµερινή Κυβέρνηση,
γιατί άλλοι κυβερνούσαν τον τόπο τόσα χρόνια. 

Μάλιστα, εξαιτίας λανθασµένων πολιτικών, µας έρχονται και
πολλά πρόστιµα από το παρελθόν, καθυστερήσεις σε επιδοτή-
σεις, σε ενισχύσεις και λοιπά. Εν πάση περιπτώσει, ήταν προβλή-
µατα τα οποία κάποιοι είχαν συνηθίσει να τα βάζουν κάτω απ’ το
χαλί. Τώρα το χαλί σηκώθηκε, οπότε έχουµε µπροστά µας αυτά
τα προβλήµατα.

Στο άρθρο 1, ο χαρακτήρας, ο ορισµός και ο προορισµός βο-
σκήσιµων γαιών, δεν µεταβάλλεται λόγω της χρήσης τους για τη
διατροφή των αγροτικών ζώων, η δε διαχείρισή τους διέπεται
από τις σχετικές για κάθε κατηγορία έκτασης διατάξεις της
αγροτικής, δασικής και περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.

Με το άρθρο 2, προβλέπεται η αξιοποίηση των εργαλείων της
γεοπληροφορικής και θα γίνεται η καταγραφή, χαρτογράφηση
και συνεχής παρακολούθηση όλων των βοσκήσιµων γαιών της
χώρας σε ενιαία βάση και µε δυνατότητα δυναµικής ενηµέρωσης
των δεδοµένων.

Με το άρθρο 2, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων αναθέτει την εκπόνηση διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης
στις περιφέρειες της χώρας. Τα διαχειριστικά σχέδια που εκπο-
νούν οι περιφέρειες, εγκρίνονται µε απόφαση του συντονιστή της
οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης µετά από γνώµη της οικείας
δασικής αρχής ή της αρµόδιας διεύθυνσης δασών στην περί-
πτωση απουσίας δασαρχείου κατά το µέρος που αφορά εκτά-
σεις που υπάγονται στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας και
των αρµόδιων διευθύνσεων αγροτικής ανάπτυξης και κτηνιατρι-
κής κατά το µέρος που αφορά γεωργικές εκτάσεις. 

Είναι απαραίτητη η θέσπιση των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης, καθώς το µεγαλύτερο πρόβληµα που πρέπει να αντιµε-
τωπιστεί σε σχέση µε τη βιωσιµότητα των βοσκήσιµων γαιών της
χώρας είναι η έλλειψη διαχείρισης. Η έλλειψη συντονισµού στη
διαχείριση και αξιοποίηση των βοσκήσιµων γαιών, έχει οδηγήσει
στην εµφάνιση προβληµάτων τα οποία έχουν αντίκτυπο όχι µόνο
στην παραγωγικότητα των βοσκήσιµων γαιών αλλά και στην επι-
λεξιµότητά τους σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές ενισχύσεις. Γι’ αυτό
βλέπουµε και καθυστερήσεις στις ενισχύσεις, επιδοτήσεις κ.λπ..
Μόνο µέσω της ορθολογικής χρήσης, που θα προκύψει από την
εφαρµογή των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, οι βοσκήσιµες
γαίες της χώρας θα µπορέσουν να αποδώσουν το βέλτιστο της
δυναµικότητάς τους προς όφελος των κτηνοτρόφων και κατ’ επέ-
κταση της οικονοµίας και του φυσικού περιβάλλοντος.

Στόχος των διατάξεων του άρθρου 6, είναι για τον καθορισµό
των δικαιωµάτων χρήσης να ακολουθείται σε όλη τη χώρα ένας
συγκεκριµένος και ενιαίος µηχανισµός, σύµφωνα πάντα µε τις
απαιτήσεις του εγκεκριµένου διαχειριστικού σχεδίου βόσκησης.

Στόχος των διατάξεων του άρθρου 7 είναι να ρυθµιστούν ενι-
αία για όλη τη χώρα τα θέµατα που αφορούν το τίµηµα του δι-
καιώµατος χρήσης βοσκής. Το δικαίωµα των δηµόσιων γαιών
κατατίθεται υπέρ της περιφέρειας στα διοικητικά όρια της οποία
ασκείται η βόσκηση, µε την υποχρέωση διάθεσής του για την εκ-
πόνηση και την εφαρµογή των διαχειριστικών σχεδίων, τη συν-
τήρηση και την κατασκευή έργων υποδοµής των βοσκήσιµων
γαιών σύµφωνα µε το διαχειριστικό σχέδιο βόσκησης. 

Με την παράγραφο 3 του άρθρου 8, προβλέπεται ότι αν στις
βοσκήσιµες γαίες περιλαµβάνονται δάση ή δασικές εκτάσεις, σε
αυτές επιτρέπεται να γίνεται χρήση για βόσκηση σύµφωνα µε τις
διατάξεις του προτεινόµενου σχεδίου νόµου και απαγορεύεται
κάθε άλλη επέµβαση επ’ αυτών εκτός των επεµβάσεων που προ-

βλέπονται από τη δασική νοµοθεσία και δεν παρεµποδίζουν τη
βόσκηση.

Με το άρθρο 9 του σχεδίου νόµου, προβλέπεται η σύσταση σε
κάθε περιφέρεια µίας ή περισσότερων επιτροπών παρακολούθη-
σης και εφαρµογής των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. Κρί-
νεται απαραίτητη η θέσπιση των επιτροπών που προβλέπονται
στο παρόν άρθρο, προκειµένου να είναι δυνατή η αξιολόγηση
της ορθής εφαρµογής των όρων που θέτει το διαχειριστικό σχέ-
διο βόσκησης.

Με το άρθρο 10 του προτεινόµενου σχεδίου νόµου, προβλέ-
πεται ότι οι βοσκήσιµες γαίες που βρίσκονται στην περιφέρεια
ΟΤΑ πρώτου βαθµού και των οποίων την κυριότητα, νοµή, κα-
τοχή ή χρήση έχουν οι συγκεκριµένοι ΟΤΑ, διατίθενται κατά προ-
τεραιότητα για τις ανάγκες των κτηνοτρόφων, φυσικών ή νοµι-
κών προσώπων, που διατηρούν την έδρα της εκµετάλλευσής
τους στην τοπική δηµοτική κοινότητα στην οποία βρίσκεται η βο-
σκήσιµη γαία ή σε µετακινούµενους κτηνοτρόφους οι οποίοι απο-
δεδειγµένα κάνουν χρήση των εν λόγω βοσκήσιµων γαιών. 

Ορισµένοι πολίτες και φορείς εκφράζουν απορίες για τις χρή-
σεις γης καθώς και για περιοχές και ζώνες ειδικής προστασίας
που προβλέπονται από τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια, τα ΓΠΣ,
των δήµων. Επίσης, εκφράζεται ο προβληµατισµός για το γεγο-
νός ότι δεν θα ληφθούν υπ’ όψιν τα κτηµατολογικά στοιχεία των
δήµων και προτείνεται να εξεταστεί η περίπτωση να µην υπάρξει
διαχωρισµός των βοσκήσιµων γαιών των ΟΤΑ απ’ τις υπόλοιπες
βοσκήσιµες γαίες αλλά να λογίζονται ως µία ενιαία ενότητα.

Με το άρθρο 12, παρατείνεται η προθεσµία που προβλέπεται
στην παράγραφο 1 του άρθρου 14 του ν.4056/2012, η οποία
αφορά την έκδοση άδειας εγκατάστασης σε κτηνοτροφικές εγ-
καταστάσεις όλων των κατηγοριών της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 2 του ιδίου νόµου, οι οποίες κατά την έναρξη ισχύος του
ν.4056/2012, λειτουργούσαν χωρίς άδεια εγκατάστασης ή είχε
ήδη διακοπεί η λειτουργία τους για τον λόγο αυτόν. Ταυτόχρονα
τίθενται οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση αδείας διατήρησης
κτηνοτροφικής εγκατάστασης σε υφιστάµενες κτηνοτροφικές
εγκαταστάσεις, εντός ή πλησίον οικισµών ευρισκόµενες σε απο-
στάσεις µικρότερες των ισχυουσών από επιχειρήσεις που απαι-
τούν υγειονοµική προστασία και µε δυναµικότητα µεγαλύτερη
από αυτήν που καθορίζεται µε τις αποφάσεις των οικείων περι-
φερειαρχών για τη διατήρηση οικόσιτων ζώων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ουσιαστικά νοµιµοποιούνται κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, οι
οποίες είχαν δηµιουργηθεί πριν την έναρξη ισχύος του ν.
4056/2012 και δεν πληρούσαν ορισµένες από τις προϋποθέσεις
που προέβλεπαν διατάξεις του, όπως επισηµαίνει στην έκθεσή
του το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα συµπληρώσω από τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε
Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε. 

Το ΓΕΩΤΕΕ αναφέρει, ότι ορθώς στο σχέδιο αυτό µε το άρθρο
12 δίνεται παράταση της προθεσµίας του άρθρου 14 του ν.
4056/2012 για την αδειοδότηση των κτηνοτροφικών εγκαταστά-
σεων. Αυτό άλλωστε ήταν και αίτηµα του ΓΕΩΤΕΕ προς το αρ-
µόδιο Υπουργείο. 

Με το άρθρο 15, αρχίζει η εφαρµογή του εθνικού προγράµµα-
τος συλλογής και διαχείρισης νεκρών ζώων, προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η προστασία της δηµόσιας υγείας, της υγείας των
ζώων και του περιβάλλοντος. 

Με την παράγραφο 3 του άρθρου 15 του σχεδίου νόµου, θε-
σπίζεται ανταποδοτικό τέλος, ώστε το πρόγραµµα να λειτουργή-
σει ικανοποιητικά και σε βάθος χρόνου για να λήξει οριστικά η
εκκρεµότητα της έλλειψης οργανωµένου σχεδίου για τη διαχεί-
ριση νεκρών ζώων. 

Με την παράγραφο 6, εφαρµόζεται αποκλειστικά για το έτος
2016 πρόγραµµα περισυλλογής και διαχείρισης των νεκρών βο-
οειδών, αιγών και προβάτων για τα οποία υπάρχει υποχρέωση
διενέργειας εξετάσεων για µεταδοτικές σπογγώδεις εγκεφαλο-
πάθειες. 

Η Ελλάδα έχει καταδικαστεί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 1 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 (ΠΡΩΙ) 2715



πληµµελή εφαρµογή του ν. 1774/2002, που αφορά τους υγειονο-
µικούς κανόνες για τα ζωικά υποπροϊόντα, µε κύριο πρόβληµα
την έλλειψη διαχείρισης νεκρών ζώων. Είναι αυτά που λέγαµε
στην αρχή για τις καταδίκες και για τα πρόστιµα που έρχονται
από το παρελθόν. Η υπόθεση βρίσκεται στο στάδιο της διαδικα-
σίας επιβολής προστίµου, µε προειδοποιητική επιστολή για την
εφαρµογή της καταδικαστικής απόφασης της 17ης Δεκεµβρίου
2009. 

Τονίζεται, ότι πρώτον, το πιλοτικό πρόγραµµα διαχείρισης των
νεκρών ζώων στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης
τελείωσε στις 6-12-2014 και το πρόγραµµα της Περιφέρειας
Θεσσαλίας ολοκληρώνεται σύντοµα. Σε διάστηµα δεκαοκτώ
µηνών πιλοτικής λειτουργίας του προγράµµατος αποκοµιδής και
αποτέφρωσης ζώων στην ανατολική Μακεδονία-Θράκη, κατε-
γράφησαν εντυπωσιακά νούµερα εξαιτίας του καταρροϊκού πυ-
ρετού. Διαφηµίστηκε το πρόγραµµα, αφού τα χιλιάδες νεκρά
ζώα ανάγκασαν τους κτηνοτρόφους να επιλέξουν την ορθή δια-
χείρισή τους. 

Συγκεκριµένα, οι δυο εταιρείες που αναδείχθηκαν ως ανάδο-
χοι του πιλοτικού προγράµµατος, διαχειρίστηκαν µε ορθό τρόπο
δεκατέσσερις χιλιάδες εξακόσια τριάντα οκτώ νεκρά ζώα. Ειδι-
κότερα, χίλια πενήντα τέσσερα βοοειδή, δεκατρείς χιλιάδες τε-
τρακόσια πενήντα πέντε πρόβατα και εκατόν είκοσι εννέα αίγες.
Η περισυλλογή αφορούσε αποκλειστικά νεκρά βοοειδή ηλικίας
άνω των είκοσι τεσσάρων ή σαράντα οκτώ µηνών, αίγες και πρό-
βατα ηλικίας άνω των δεκαοκτώ µηνών, σύµφωνα µε τους κανο-
νισµούς 999/2001 και 1069/2009. 

Με το άρθρο 18, ορίζεται χρονοδιάγραµµα επεξεργασίας και
θέσπισης συγκεκριµένου εθνικού σχεδίου δράσης για τη χάραξη
συγκεκριµένης πολιτικής απέναντι στη χρήση των γεωργικών
φαρµάκων µε απώτερο στόχο τη µείωση των επιπτώσεων από τη
χρήση.

Ακόµη για πρώτη φορά, θεσπίζονται οι διαδικασίες παρακο-
λούθησης και καταγραφής των τιµών των γεωργικών φαρµάκων,
προς καλύτερη ενηµέρωση των παραγωγών που θέλουν να τα
προµηθευτούν. 

Κλείνοντας, θέλω να πω, όπως είπα και στην αρχή, ότι είναι
στη σωστή κατεύθυνση το νοµοσχέδιο -το στηρίζουµε- και θα
ήθελα και πάλι, κύριε Υπουργέ, να σας ζητήσω να δείτε την 61/4
µε ιδιαίτερη προσοχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε. 
Πριν δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των

ΑΝ.ΕΛ. κ. Παπαχριστόπουλο, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και ένας συνο-
δός εκπαιδευτικός από το Λεόντειο Λύκειο Δηµοτικό Σχολείο
«Άγιος Διονύσιος» Νέας Σµύρνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, µας γνωστοποιεί ο κ. Γεωργιάδης, Γραµµατέας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ένωσης Κεντρώων, ότι η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα ορίζει ως ειδικό αγορητή για τη σηµερινή
Ολοµέλεια, 1-12-2015, τον Βουλευτή Ιωάννη Σαρίδη, αντί του
Βουλευτή Αναστασίου Μεγαλοµύστακα. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε κι ευχαριστώ και την Ένωση Κεντρώων που µου παραχωρεί
τη θέση του αγορητή της, γιατί είµαστε –και πιστεύω ότι αυτό
συµβαίνει στους περισσότερους εδώ µέσα- σε τρεις και τέσσερις
επιτροπές ταυτόχρονα. 

Δεν ξέρω αν θα άξιζε τον κόπο να υπάρχει αντιπαράθεση για
το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Εγώ θέλω να προχωρήσω και να
πάω µπροστά. Θέλω να θυµίσω στον Υπουργό που έφερε αυτό
το νοµοθέτηµα ότι έχει µπροστά του κάποιες προκλήσεις, που
ταλαιπώρησαν για πολλές δεκαετίες τον αγροτικό, τον κτηνοτρο-
φικό, τον αλιευτικό πληθυσµό της χώρας. Θέλω να του θυµίσω

ότι η µεγαλύτερή του πρόκληση είναι οι µεσάζοντες. Η δεύτερη
µεγαλύτερή του πρόκληση είναι αυτά που συνέβαιναν τότε
στους αγροτικούς συνεταιρισµούς -δεν θέλω να τα υπενθυµίσω-
αυτά που συνέβαιναν στον ΕΛΓΑ και πάνω απ’ όλα η δήθεν Αγρο-
τική Τράπεζα που ήταν το µεγαλύτερο εκτροφείο διαφθοράς. 

Αυτά, γιατί άκουσα υπερβολικές εκφράσεις που ανάγονται στο
παρελθόν, όπως ανυποληψία, θρασύτητα κι άλλα τέτοια, που πι-
στεύω ότι δεν ταιριάζουν αν αναλογιστεί κανείς τι έγινε σ’ αυτόν
τον τοµέα για πάρα πολλές δεκαετίες και πόσος πραγµατικά σε-
βασµός υπήρχε από την πολιτεία σ’ αυτήν την τάξη που δεν είναι
µόνο οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς κι όλοι όσοι έχουν
σχέση µε τη φύση. 

Εγώ πιστεύω, επίσης, ότι έχετε µια άλλη πρόκληση µπροστά
σας, κύριε Υπουργέ. Η συγκυρία αυτή τη στιγµή είναι πάρα πολύ
ευνοϊκή κι όχι µόνο για τον τουρισµό. Μετά την κόντρα Ερντο-
γάν-Πούτιν, πιστεύω ότι χθες έπρεπε ήδη να έχετε δραστηριο-
ποιηθεί. Αυτό που κακώς έγινε µε τα γεγονότα της Ουκρανίας,
που κάποιοι µε πολύ ελαφριά καρδιά αποφάσισαν τότε να συµ-
µεριστούν τις απόψεις που έπλητταν αγροτικά προϊόντα στη βό-
ρεια Ελλάδα, σήµερα θα πρέπει να το ξανασκεφθούν αυτό το
λάθος. Κι εσείς, όσο ποτέ άλλοτε σήµερα, έχετε ιερή υποχρέωση
την αγορά της Ρωσίας -µια τεράστια αγορά που θα τη ζήλευε ο
καθένας- να την οικειοποιηθείτε και να την αξιοποιήσετε. 

Κατ’ αρχάς χάρηκα για την απάντησή σας ότι όποιος Υπουρ-
γός δεν στηρίξει την τροπολογία του, εγώ θα την αποσύρω.
Άκουσα καλά; Έτσι έγινε; Και χαίροµαι που το ακούω, διότι µια
απ’ αυτές τις τροπολογίες, την είπε µε πολύ σεµνό τρόπο ο δικός
µας αγορητής, είναι αυτή που αφορά τη λειτουργία των λατο-
µείων. Καλώς δίνετε παράταση, γιατί το 2015 τελειώνει. Είναι η
τρίτη παράταση που δίνετε. Το 2015 τελειώνει. Υπάρχουν, όµως,
µερικές απορίες. Πρώτη φορά δηλαδή βλέπουµε, εκτός από τα
µάρµαρα και τους σχιστόλιθους κ.λπ., να δίνεται παράταση µε
πάρα πολύ άνεση σε λατοµεία βιοµηχανικών ορυκτών. Είµαστε
εµείς οι ίδιοι και σωστά που έχουµε κάνει µεγάλο αγώνα γι’ αυτό
που έγινε στη Χαλκιδική. Και σωστά τον κάναµε και σωστά ο
Σκουρλέτης έβαλε σκληρούς περιβαλλοντικούς όρους. Δείτε το
σήµερα, γιατί υπάρχουν δυο-τρεις διατάξεις σ’ αυτήν την τροπο-
λογία που δεν συνάδουν µε αυτήν την επιλογή. Σας το λέω µε
πολλή αγάπη και µε πολύ καλή πρόθεση.

Και επειδή και ο Τσιρώνης και πολλοί άλλοι συνάδελφοι έχουν
οικολογικές ευαισθησίες πιο µεγάλες από τις δικές µου και τις
δικές σας, πιστεύω ότι θα συµφωνήσουν µαζί µου µε το εξής:
Έχει διασταλτική έννοια το γεγονός ότι υποβάλλεις µια αίτηση
εµπρόθεσµα χωρίς περιβαλλοντικούς όρους και µέχρι να απαν-
τήσει η αρµόδια πολιτεία εγώ δουλεύω το λατοµείο;

Σας τα λέω αυτά, γιατί µπαίνει ένα θέµα και για λατοµείο του
Μαρκόπουλου που ξέρετε τι αγώνας έγινε. Και θέλω να πιστεύω
ότι θα έχουµε την κατανόησή σας γι’ αυτή τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία που πραγµατικά είναι λίγο -δεν θα πω περίεργη- τρα-
βηγµένη. Νοµίζω, δηλαδή, ότι έχουµε χρέος να το δούµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παπαχριστόπουλο.

Ακολουθεί ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ. Σα-
ρίδης. 

Μετά τον τελευταίο αγορητή, τον κ. Σαρίδη, θα ξεκινήσουµε
τον κατάλογο των Βουλευτών, όπως διαµορφώθηκε.

Κύριε Σαρίδη, έχετε οκτώ λεπτά. Αν χρειαστείτε και από τη
δευτερολογία σας, στη διάθεσή σας ο χρόνος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κοινή δια-
πίστωση είναι ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έλειπε. Κοινή δια-
πίστωση είναι ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι στον σωστό
δρόµο. Κοινή διαπίστωση, όµως, είναι ότι το σηµερινό νοµοσχέ-
διο έχει ελλείψεις και σηµεία που πρέπει να αποσαφηνιστούν. Ο
Υπουργός θα τρέχει µε υπουργικές αποφάσεις να καλύψει τα
κενά. Οι κτηνοτρόφοι θα τρέχουν να µαζέψουν τα χρήµατα για
να πληρώνουν απροσδιόριστα µισθώµατα και το ερώτηµα, «Από
τη στιγµή που δεν έχουµε δασικούς χάρτες πώς θα υλοποιούµε
διαχειριστικά σχέδια για τους βοσκότοπους;», θα συνεχίσει να
υπάρχει.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές πως το παρόν νο-
µοσχέδιο σκοπό έχει τη συµβολή στην παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας και ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο θα πρέπει να είµα-
στε πολύ προσεχτικοί. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο προσπαθεί η Κυβέρνηση να διορθώ-
σει λάθη και παραλείψεις που οδήγησαν στην καταστροφή της
αξίας της κτηνοτροφικής γης, προσπαθεί να δώσει τις επιδοτή-
σεις στους κτηνοτρόφους, προσπαθεί να σταµατήσει να επιβα-
ρύνονται µε πρόστιµα τα δηµόσια ταµεία και ελπίζει να λύσει το
πρόβληµα της παράνοµης διαχείρισης των αγροτικών προϊόν-
των. 

Παράλληλα, είναι σηµαντικό πως η πολιτεία αναλαµβάνει επι-
τέλους τις ευθύνες της σχετικά µε την πάταξη παράνοµων πρα-
κτικών, όπως η ανεξέλεγκτη βόσκηση σε δασικές εκτάσεις. 

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι το πρώτο που έρχεται από το συγ-
κεκριµένο Υπουργείο µέσα σε τέσσερα χρόνια. Για πρώτη φορά
ορίστηκε η λέξη «βοσκοτόπια» το Μάη του 2014 µε ένα και µόνο
άρθρο, το οποίο η σηµερινή Κυβέρνηση και τότε αντιπολίτευση
πολέµησε. Τον ίδιο ακριβώς ορισµό χρησιµοποιεί σήµερα και η
Κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µε µόνη
διαφορά πως άλλαξε τη λέξη «βοσκοτόπια» και την έκανε «γαίες».

Ακόµα, δεν έλαβα απάντηση στην ερώτησή µου αν αυτή η αλ-
λαγή είχε λάβει υπ’ όψιν της την αντίστοιχη ευρωπαϊκή οδηγία. 

Συµµερίζοµαι τις ανησυχίες των συναδέλφων µου για τον
βαθµό ετοιµότητας των περιφερειών να αναλάβουν την εκπό-
νηση των διαχειριστικών χαρτών. Θεωρώ επιτυχία της επιτροπής
το γεγονός ότι τελικά, µετά από τις πιέσεις που ασκήθηκαν, απο-
δεχτήκατε τη συµµετοχή των κτηνοτροφικών φορέων έστω στις
τοπικές επιτροπές διανοµής.

Δεν θέλω να πιστέψω το σχόλιο συναδέλφου εχθές πως όλα
αυτά είναι προϊόν συναλλαγής. Δίνουµε στους περιφερειάρχες
παράταση -στους αποσπασµένους τους- και παίρνουµε από τους
δήµους, παρά τις έντονες διαµαρτυρίες της ΚΕΔΕ, χρήµατα για
να τους τα δώσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκφράζουµε την έντονη διαφω-
νία µας στο άρθρο 6 του νοµοσχεδίου, µε το οποίο παραχωρείται
η διαχείριση βοσκοτόπων στις περιφέρειες. 

Επίσης, εκφράζουµε τη διαφωνία µας στο άρθρο 7 διότι δεν
υπάρχουν κριτήρια υπολογισµού του µισθώµατος. 

Εκφράζουµε την έντονη διαφωνία µας στο άρθρο 19, στο
οποίο διατηρείται µια απόφαση που έφερε διακρίσεις µεταξύ των
κτηνοτρόφων. 

Όµως, δεν είµαστε εδώ για να απαξιώνουµε τα πάντα. Είµαστε
εδώ κι έχουµε την ευθύνη για ό,τι καλύτερο για τον τόπο. Ενερ-
γούµε και ψηφίζουµε µε µοναδικό σκοπό το συµφέρον της
χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σαρίδη.
Πριν ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των αγορητών, των Βου-

λευτών, ο Υπουργός κ. Αποστόλου ζήτησε να κάνει µία παρέµ-
βαση. Θέλετε να δώσετε κάποιες απαντήσεις, κύριε Υπουργέ; 

Ένα πεντάλεπτο αρκεί πιστεύω. Για να ξεκινήσει ο κατάλογος
γιατί είναι αρκετοί Βουλευτές εγγεγραµµένοι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Να σας πω, είναι τόσα πολλά τα θέµατα. Αφαι-
ρέστε µου από τον χρόνο της οµιλίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ξεκινήστε
και θα δούµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αγαπητοί συνάδελφοι, µην ξεχνάµε ότι από το
2012, είτε στις επιτροπές είτε σε αυτήν την Αίθουσα, διαρκώς
φωνάζαµε εµείς της Αντιπολίτευσης ότι το πρόβληµα των επιλε-
ξιµοτήτων στους βοσκοτόπους λύνεται για τη χώρα µας µόνο
εφόσον δεχθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση ότι πρέπει να µπει σε αυτήν
τη διαδικασία και η ξυλώδης βλάστηση του δασικού οικοσυστή-
µατος της χώρας µας.

Εγώ ξέρω τις προσπάθειες που είχε κάνει η προηγούµενη πο-
λιτική ηγεσία. Ξέρω τις αντιπαλότητες που υπήρχαν µε το ΥΠΕ-

ΚΑ. Τροµάξατε -και είναι θετικό, εγώ το αναγνωρίζω ως θετικό-
έστω την τελευταία στιγµή του 2014 να φέρετε µία τροπολογία.
Όµως, όταν εµείς αναλάβαµε και πήγαµε να υλοποιήσουµε ου-
σιαστικά και τον αντίστοιχο κανονισµό, τα προβλήµατα ήταν
πάρα πολλά. Αρκεί να σας πω µόνο το ότι ήθελε να έχουν όλες
οι εκτάσεις ποώδη βλάστηση πάνω από το 50% της επιφάνειας.
Δεν µας έβγαινε αυτό το πράγµα.

Δεύτερον: Και εµείς µη νοµίζετε ότι αυτό το σχέδιο νόµου το
γράψαµε έτσι και το στείλαµε και «περπάτησε».  Υπήρξαν πάρα
πολλές δυσκολίες. Και τις ξέρετε όλοι. Παρ’ όλα αυτά, συγκερά-
σαµε όλο αυτό τον χρόνο όλες τις απόψεις και ήρθαµε µε τη συγ-
κεκριµένη πρόταση. Και, βέβαια, φάνηκε µετά και στη συζήτηση
ότι το θέµα δεν είναι απλό. Δεν είναι απλό το να λες ότι θα φτιά-
ξουµε οριστικά διαχειριστικά σχέδια για όλες αυτές τις επιφά-
νειες.

Ξεκαθαρίζουµε ένα πράγµα από την αρχή: Ξεχάστε την τυπική
προσέγγιση του ζητήµατος, «πρέπει να έχω αυτές τις εκτάσεις
ως επιλέξιµες για να παίρνω τις επιδοτήσεις», και δείτε το αύριο. 

Θέλουµε, λοιπόν, εµείς αυτές οι εκτάσεις να χρησιµοποιούνται
ουσιαστικά για την κτηνοτροφία. Επιτέλους, πρέπει να γίνει κα-
τανοητό αυτό το πράγµα.

Θέλω να έρθω σε πολλές παρατηρήσεις που έγιναν: 
Όσον αφορά τον ορισµό, επαναλαµβάνω και πάλι ότι βοσκή-

σιµες γαίες είναι όλες αυτές οι εν δυνάµει εκτάσεις της χώρας
µας που µπορούν να βόσκονται. Βοσκότοποι σύµφωνα µε τον
Κανονισµό, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αυτές οι
εκτάσεις που µπορούν να είναι επιλέξιµες. Και από τη δική µας
πλευρά θέλουµε όσο το δυνατόν αυτό που πάµε να κάνουµε, να
αποτυπώσει περισσότερες εκτάσεις ως επιλέξιµες από αυτές
που θεωρεί ως βοσκότοπους η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Να τελει-
ώνει αυτή η ιστορία. 

Επειδή µπήκαν ζητήµατα σχετικά µε τις συµβατές χρήσεις, µε
τα διαχειριστικά σχέδια, ξεκαθαρίζουµε προς όλους, οι οποίοι
βλέπουν την κάθε χρήση, ότι συµβατές χρήσεις µε τη δασική νο-
µοθεσία -γιατί γι’ αυτές µιλάµε- είναι αυτές που προβλέπονται
στο έκτο κεφάλαιο του ν. 998/1979. Αυτές είναι και είναι πολλές
αυτές οι συµβατές χρήσεις.

Από εκεί και πέρα, το να πούµε ότι είναι συµβατές χρήσεις τα
motocross, ε, ασφαλώς και δεν είναι, διότι είναι αποδεδειγµένα
χρήσεις, οι οποίες παρεµποδίζουν την κτηνοτροφία. 

Όλα αυτά, λοιπόν, θα ληφθούν σοβαρά υπ’ όψιν.
Ένα άλλο ζήτηµα που τέθηκε αφορά την προθεσµία εκπόνη-

σης των διαχειριστικών σχεδίων που φτάνει το 2019. Δεν είναι
µία απλή υπόθεση η καταγραφή, αυτό που θέλουµε να κάνουµε.
Όπως αντιλαµβάνεστε αυτό το διαχειριστικό σχέδιο θα προβλέ-
πει µέσα εργασίες, παρεµβάσεις, οι οποίες προϋποθέτουν άλλου
είδους προσεγγίσεις, περιβαλλοντικές µελέτες. Ξέρουµε ότι τέ-
τοιου είδους προβλήµατα θα προκύψουν. Και µακάρι να είχε ολο-
κληρωθεί το κτηµατολόγιο, οι δασικοί χάρτες, οι χρήσεις γης. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, υπάρχει αυτός ο χρόνος. Μακάρι, αν έχουµε
και την οικονοµική δυνατότητα, να τα κάνουµε στο τέλος του
2017. Eκεί θα δείξουµε πλέον αν έχουµε τη θέληση να βοηθή-
σουµε ουσιαστικά τον χώρο.

Επειδή, λοιπόν, σε αυτή τη διαδικασία -ειδικά τη νοµοθετική-
η παράταση είναι το κύριο χαρακτηριστικό, να µην αρχίσουµε
από την πρώτη ηµέρα τις παρατάσεις. Ας δώσουµε κάποιον
χρόνο. Και εάν το ολοκληρώσουµε αυτό µέχρι το 2019, φαντα-
στείτε το εξής, που σας το ανέφερα και χθες το βράδυ: πέντε µε
δέκα χιλιάδες λιβαδικές µονάδες σε όλη την Ελλάδα µέσα από
αυτά τα διαχειριστικά σχέδια. Σκεφτείτε το ως εικόνα!

Έρχοµαι στο άλλο κοµµάτι, που αφορά τη δαπάνη. Η δαπάνη,
το τίµηµα που καταβάλλουν, θα προσπαθήσουµε να είναι όσο το
δυνατόν µικρότερο από τους κτηνοτρόφους. Συµβολικό θα είναι
-σας το λέω- µπροστά στο κόστος που θα έχει η συγκεκριµένη
εργασία. 

Γι’ αυτό προβλέψαµε και υπάρχει η δυνατότητα µέσα από το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, µέσα από το Ταµείο Κτηνο-
τροφίας, να δούµε πώς θα εξασφαλίσουµε πόρους, για να υπη-
ρετήσουµε αυτό που θέλουµε. 

Τέθηκε από πολλούς συναδέλφους το εξής ερώτηµα σχετικά
µε την τοπική αυτοδιοίκηση: «Γιατί πήρατε το συγκεκριµένο
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τέλος;» Οι δαπάνες που απαιτούνται γι’ αυτά είναι όχι απλώς
πολλαπλάσιες του τέλους, αλλά δεν µπορεί να τις αντέξει η το-
πική αυτοδιοίκηση. 

Γι’ αυτό, από την ώρα που ξεκινάµε την προσπάθεια, έχουµε
ως σηµείο αναφοράς τις περιφερειακές ενότητες, διότι αυτό θέ-
λουµε: Πενήντα οριστικά διαχειριστικά σχέδια σε όλη την Ελ-
λάδα. Γιατί δεν είναι µόνο το ότι µπορείς πιο εύκολα να κάνεις
τη συγκεκριµένη διαδικασία, αλλά κυρίως απαντάς στο θέµα της
κατανοµής. Σχετικά µε την κατανοµή των επιλεξιµοτήτων, επειδή
προηγουµένως όλη η Ελλάδα ήταν µια περιφέρεια, ξέρετε τι γι-
νόταν. Τώρα, µέσα από αυτή τη διαδικασία, είπαµε να περιορι-
στούµε στα όρια της περιφερειακής ενότητας. Αυτός είναι ο
στόχος και γι’ αυτό βλέπετε ότι δίνουµε στην περιφέρεια έναν
ουσιαστικό ρόλο. 

Από εκεί και πέρα, θα υπάρξουν ρυθµίσεις ή διορθώσεις. Και,
βεβαίως, στη συγκεκριµένη διαδικασία θα συµµετέχει η τοπική
αυτοδιοίκηση, όπως, επίσης, θα συµµετέχουν οι κτηνοτρόφοι
στη διαδικασία κατανοµής και παρακολούθησης της εφαρµογής.
Είναι εντελώς διαφορετικό από τον σχεδιασµό και από αυτό που
απαιτεί εξειδικευµένες γνώσεις, οι οποίες εκ των πραγµάτων δεν
µπορεί να υπάρχουν. 

Ένα θέµα που τέθηκε από πολλούς είναι αυτό που αφορά τη
διατήρηση των εγκαταστάσεων εντός οικισµών κτηνοτροφικών
κ.λπ.. Δεν µιλάµε για παράταση. Μιλάµε για διατήρηση ισχύος
του νόµου του 2012. Εξακολουθεί να ισχύει ο νόµος του 2012.
Δεν θέλουµε παράταση στην προκειµένη περίπτωση.

Εισάγεται το άρθρο 17Α ως άρθρο του ν. 4056/2012. Απλά
εµείς προσπαθούµε να απλοποιήσουµε τις διαδικασίες και να τις
φέρουµε σε ένα σηµείο που αυτό που βάζουµε ως ορίζοντα, να
υλοποιηθεί όσο το δυνατόν γρηγορότερα. Αυτή είναι η προσπά-
θειά µας. Και αυτή την προσπάθεια θα την κάνουµε και στις στα-
βλικές εγκαταστάσεις, µέσα από παρεµβάσεις που θα κάνουµε
αργότερα. Θα απλοποιήσουµε τις διαδικασίες, διότι έχει απο-
δειχθεί ότι το πρόβληµα είναι ότι δυσκολεύονται οι διαδικασίες
και γι’ αυτό πάµε από παράταση σε παράταση. 

Έρχοµαι στο άλλο θέµα, που αφορά το πολλαπλασιαστικό
υλικό, το οποίο τέθηκε έντονα από πολλούς. Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, είναι συνθήκη λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι
Κανονισµός. Πρόκειται για υποχρέωσή µας. Μπορώ να κατα-
λάβω τις ανησυχίες που έχετε. Όµως, το ζήτηµα είναι ότι δεν
µπορώ να απορρίψω τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Εκείνο που θέ-
λουµε και εµείς και εσείς είναι να παρακολουθήσουµε τη συγκε-
κριµένη διαδικασία όσο πιο αυστηρά γίνεται. Τη ρύθµιση, όµως,
τη φέρνουµε γιατί δεν µπορούµε να κάνουµε διαφορετικά. Και
ξέρετε, δεν είναι µόνο το θέµα της παραποµπής στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο. Πολλές φορές ακολουθεί και το ηµερήσιο πρόστιµο.
Και αυτό δεν µπορούµε να το ανεχθούµε και να το δεχθούµε. 

Σας είπα για το ζήτηµα της απόσυρσης της συγκεκριµένης διά-
ταξης που αφορούσε τα φάρµακα. 

Και έρχοµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, στο άρθρο 19. Στην αρχή,
είχαµε µπει σε µια διαδικασία να συντάξουµε αυτά που λέµε
«προσωρινά διαχειριστικά σχέδια». Ταυτόχρονα, βεβαίως, µπή-
καµε και στη διαδικασία κατανοµής των επιλέξιµων εκτάσεων. 

Η κατανοµή των επιλέξιµων εκτάσεων έγινε µε τη συγκεκρι-
µένη ΚΥΑ, την οποία εσείς θεωρείτε ότι εµείς θέλουµε να καλύ-
ψουµε. Η ΚΥΑ αυτή ήταν το βασικό σηµείο αναφοράς για να
γίνουν οι κατανοµές. Θα αναρτηθούν αύριο τα δικαιώµατα, οι πί-
νακες και βεβαίως µε βάση την τεχνική λύση. 

Κι ερχόµαστε και λέµε το πάρα πολύ απλό: Επειδή σε αυτή τη
νοµοθετική διαδικασία είχαµε αντιληφθεί ότι θα καθυστερούσαµε
πάρα πολύ, είπαµε να προχωρήσουµε στην ανάθεση της δου-
λειάς των προσωρινών διαχειριστικών σχεδίων. Πήρα εγώ την
απόφαση ως υπεύθυνη πολιτική ηγεσία και ανατέθηκαν οι συγ-
κεκριµένες δουλειές, οι οποίες βρίσκονται στην ολοκλήρωσή
τους. 

Όµως, επειδή υπήρχε αυτό το κοµµάτι του νοµοθετικού κενού,
είπαµε πάρα πολύ απλά ότι οι κατανοµές έγιναν µε βάση τη συγ-
κεκριµένη ΚΥΑ. Όταν, όµως, δηµοσιευθεί ο νόµος, παύει πλέον
η διαδικασία των κατανοµών µε βάση την ΚΥΑ, διότι και δεν θα
υπάρξει ανάγκη να κάνουµε κατανοµές, αλλά και εάν υπάρξει,
σας είπα το εξής: Ας πούµε ότι σε πέντε ή σε δύο, τρεις περιοχές

υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Έχουµε εµείς εδώ, µέσα από τα προ-
σωρινά διαχειριστικά σχέδια, τη δυνατότητα, όταν θα έρθει η
ώρα της κατοχύρωσης των δικαιωµάτων για την επόµενη πεντα-
ετία -που δεν είναι τώρα αλλά αργότερα- σε συνεννόηση µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή –έχει γίνει η σχετική συζήτηση- το τυχόν
πρόβληµα να το καλύψουµε µέσα από αυτό που αποτυπώνεται
στα προσωρινά διαχειριστικά σχέδια.

Δεν καταλαβαίνω τι είναι αυτό το οποίο λέτε ότι πάµε να καλύ-
ψουµε! Είπαµε ότι δώσαµε τεχνητή λύση στην κατανοµή των δι-
καιωµάτων. Αυτό που µας βγάζουν τα στοιχεία µας είναι ότι δεν
θα έχουµε κανένα πρόβληµα. Δεν υπάρχει περίπτωση κανένας
κτηνοτρόφος να έχει πρόβληµα µε τα δικαιώµατά του ή µε την
εκκαθάριση που θα πάρει. 

Από κει και πέρα, να µην προβλέψουµε εµείς το αυτονόητο,
ότι δηλαδή ψηφίζεται ο νόµος, δηµοσιεύεται το ΦΕΚ και από κει
και στο εξής ισχύει ο νόµος και όχι η ΚΥΑ; Η ΚΥΑ έκανε τη δου-
λειά της µέχρι εκεί που έπρεπε και τελείωσε. Τι το πονηρό βλέ-
πετε σε αυτή τη διαδικασία και έχετε θέσει το θέµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Μιλάτε ήδη δώδεκα λεπτά.  

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Θα επαναλάβω αυτό που ως εικόνα βιώσαµε τελειώνοντας
χθες το βράδυ, την σχεδόν οµόφωνη αποδοχή του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Επί της αρχής!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πραγµατικά, εάν το υπηρετήσουµε όλοι όσοι θα
έχουν την πολιτική ευθύνη, θα έχει ουσιαστικά αποτελέσµατα για
τον χώρο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αυγενάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, κύριε

Αυγενάκη. 
Τι θέλετε, κύριε Τσιρώνη;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Θα ήθελα να κάνω δύο προσθήκες σε αυτά
που είχα πει, για να µην κουράσω άλλο το Σώµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί κάποιων τροπο-
λογιών; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά, κύριε Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ζητώ συγγνώµη εκ µέρους του κ. Σκουρλέτη, καθώς απουσιά-
ζει στο εξωτερικό. Δεν είναι δικές µου οι τροπολογίες. 

Η µία αφορά την παράταση λειτουργίας των λατοµείων. Επει-
δή έγινε µια βελτίωση, όπου λέει «31-12-2020» θα γίνει «31-12-
2017». Νοµίζω ότι δύο χρόνια είναι υπεραρκετά για την πολιτεία
για να αναθεωρήσει τον λατοµικό κώδικα. 

Επίσης, στην παράγραφο 4, εκεί που λέει «λειτουργούσαν ή
λειτουργούν», να τεθεί «νοµίµως λειτουργούσαν ή λειτουργούν»,
για να κλείσει και οποιαδήποτε παραµικρή υπόνοια ότι πάµε να
ανοίξουµε το παράθυρο για κάποιες παράνοµα λειτουργούσες
δραστηριότητες. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Λίγο πιο σιγά, για να κατανοούµε
αυτά που λέτε. Είναι πολλές οι τροπολογίες. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Στην παράγραφο 4 έλεγε, «…η αποκατά-
σταση του περιβάλλοντος των λατοµείων, τα οποία λειτουργού-
σαν ή λειτουργούν». Αυτό θα το κάνουµε «νοµίµως λειτουργού-
σαν ή λειτουργούν», ώστε να κλείσει οποιαδήποτε υπόνοια. 

Τέλος, όσον αφορά τους ενδοιασµούς του κ. Παπαχριστόπου-
λου σχετικά µε το εάν αυτή τη στιγµή ανοίγει το παράθυρο για
λατοµεία, τα οποία στα βιοµηχανικά κλπ., θέλω να πω το εξής;
Στην παράγραφο 2 λέει ότι προϋπόθεση είναι η περιβαλλοντική
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αδειοδότηση ή η αναθεώρησή της. Οπότε δεν υπάρχει τέτοιος
φόβος.

Η τροπολογία 62, παράγραφος 5, που κατατίθεται στο νόµο
για την ενέργεια, είναι ουσιαστικά -απ’ ό,τι µε ενηµέρωσε ο κ.
Σκουρλέτης- καθαρά τυπικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις που βελ-
τιώνουν και κάνουν τον νόµο πιο σαφή σε κάποια ζητήµατα, στα
οποία υπήρχε µια ασάφεια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης):  Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις ή τις αλλαγές που κάνετε
στις ήδη κατατεθειµένες τροπολογίες, να µας τις καταθέσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Βεβαίως. Έχω ενηµερώσει το γραφείο του
κ. Σκουρλέτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να κατατεθούν εγ-
γράφως, για να λάβουν γνώση και οι Βουλευτές.

Κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, να έχου-

µε κι εµείς την ίδια ανοχή που δείξατε και στους εισηγητές, αγο-
ρητές, Υπουργούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-
διο της Κυβέρνησης µε τίτλο «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και
άλλες διατάξεις» που φέρνει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε κα-
θυστέρηση µόλις εννέα µηνών! Είναι ένα νοµοσχέδιο που απο-
τελεί στην ουσία συρραφή διατάξεων που είχε επεξεργαστεί το
Υπουργείο επί Νέας Δηµοκρατίας την προπροηγούµενη περίοδο. 

Μάλιστα, ακούσαµε να διαφηµίζεται και από τον Υπουργό,
αλλά και από πολλά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, ως οραµατικό, ως και-
νοτόµο. Όπως επισηµάνθηκε και στις επιτροπές, το σχέδιο
νόµου είναι µια επαναδιατύπωση του νοµοθετικού πλαισίου του
2014. Σας θυµίζω: νόµος 4264 του Μαΐου του 2014, νόµος 4315
του Δεκεµβρίου του 2014. Απλώς είναι σε νέα έκδοση. 

Και κάνω εδώ µια παρένθεση για τους τρόπους νοµοθέτησης
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Κύριε Υπουργέ, θα αρκούσε µια απλή υπουργική απόφαση ή
µια ερµηνευτική εγκύκλιος, διότι το νοµοθετικό πλαίσιο του 2014
έχει λύσει οριστικά το ακανθώδες πρόβληµα των βοσκοτόπων.
Εάν, µάλιστα, εφαρµοζόταν, κανένα πρόβληµα ή καθυστέρηση
δεν θα υπήρχε και οι δικαιούχοι θα είχαν ήδη πληρωθεί. Η τεχνική
λύση που υπερασπίζεστε, κύριε Αποστόλου, µε πάθος είναι ένα
έγκληµα και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Την ίδια στιγµή, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε µόλις δεκατέσ-
σερις µε δεκαπέντε τροπολογίες στο σχέδιο νόµου που συζη-
τούµε σήµερα, άσχετες µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου!
Αυτό που γίνεται σήµερα δεν είναι κοινοβουλευτικό πραξικό-
πηµα, όπως θα λέγατε κάποτε, όταν ήσασταν στην αντιπολί-
τευση;

Θυµίζω ότι την προηγούµενη εβδοµάδα η Κυβέρνηση κατέ-
θεσε στη Βουλή προς κύρωση πακέτο έντεκα πράξεων νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, στο οποίο ενέταξε και τρεις ακόµα τροπο-
λογίες. Για να µην ξεχνιόµαστε, δηλαδή. Και όλο το προηγούµενο
διάστηµα η Βουλή νοµοθετούσε µε τη διαδικασία του κατεπεί-
γοντος.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Αποστόλου, εσείς που λέγατε ότι θα µας
ταράξετε στη νοµιµότητα, σήµερα έχετε σπάσει κυριολεκτικά
όλα τα αντικοινοβουλευτικά ρεκόρ και παραδίδετε µε άνεση µα-
θήµατα αντικοινοβουλευτικής συµπεριφοράς και κάκιστης νοµο-
θετικής πρακτικής. 

Μας φέρνετε, λοιπόν, προς συζήτηση ένα νοµοσχέδιο που
ανακυκλώνει ρυθµίσεις του 2014 την ίδια στιγµή, αγαπητέ κύριε
Αποστόλου, που οι αγρότες εναντιώνονται στα µέτρα που εσείς,
µε την ανευθυνότητά σας, τους φέρνετε εντός ολίγων ηµερών,
αυτά που εσείς ο ίδιος, όχι κάποιος άλλος, εσείς ο ίδιος ως τότε
Υπουργός και σήµερα Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης µε επί-
σηµο δελτίο Τύπου του Υπουργείου σας στις 30 Ιουνίου λέγατε
«ταφόπλακα για τον αγροτικό χώρο. Εκτός εάν µεταλλαχθήκατε
κι εσείς µαζί µε τα υπόλοιπα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ.

Και σας ρωτώ, κύριε Αποστόλου: Δεν είναι ταφόπλακα σήµερα
η αύξηση του συντελεστή φορολόγησης από το 13% στο 26%
και µάλιστα όχι µόνο για το εισόδηµα, αλλά και για τις επιδοτή-
σεις; Δεν είναι ταφόπλακα η φορολόγηση των αγροτικών επιδο-

τήσεων που εσείς για πρώτη φορά φορολογείτε µε 13%; Δεν
είναι ταφόπλακα, κύριε Αποστόλου, η αύξηση της προκαταβολής
του φόρου από 55% στο 100%; Δεν είναι ταφόπλακα, άραγε, η
αύξηση της προκαταβολής, αλλά και ο τριπλασιασµός των ασφα-
λιστικών εισφορών του ΟΓΑ;

Κύριε Υπουργέ, εσείς δεν λέγατε προεκλογικά –σας θυµίζω-
ότι θα εφαρµόσετε παράλληλο πρόγραµµα και δεν θα ψηφιστούν
αυτά τα µέτρα και ότι θα φέρνατε ισοδύναµα; Εσείς δεν µιλού-
σατε προεκλογικά -τα έχω δει στις οµιλίες σας- για κατάργηση
της υποχρέωσης τήρησης βιβλίων και στοιχείων των αγροτών,
για θέσπιση του αφορολόγητου των αγροτών µέχρι τις 12.000
ευρώ, για κατάργηση του ΕΝΦΙΑ; 

Αντ’ αυτών, έστω σταδιακά και µέσα σε ελάχιστους µήνες, νο-
µοθετείτε την αύξηση του κόστους παραγωγής, την υπέρµετρη
αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών και για πρώτη φορά, αγα-
πητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, από την ένταξή µας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, τη φορολόγηση των πάσης φύσεως αγροτικών
επιδοτήσεων και ενισχύσεων. 

Για πρώτη φορά! Και όλα αυτά –µην τρέφετε αυταπάτες- είναι
όντως, κύριε Αποστόλου -και συµφωνούµε σ’ αυτό- ταφόπλακα
για τον αγροτικό κόσµο. Αλλά συµφωνούµε µε τον προηγούµενο
Αποστόλου, όχι µε αυτόν που είναι σήµερα.

Πέραν αυτών, η καταστροφική πολιτική της Κυβέρνησής σας
και η δική σας προσωπικά, κύριε Υπουργέ, συνεχίζεται και στον
κλάδο των ελαιοπαραγωγών, έναν σηµαντικό κλάδο της οικονο-
µίας που, δεδοµένης της εξαιρετικής ποιότητας του ελληνικού
λαδιού, θα µπορούσε πιθανόν να συµβάλει σηµαντικά κατ’ αρχάς
στην ενίσχυση των εξαγωγών, στη στήριξη της περιφέρειας και
τη µείωση της ανεργίας, στην ανάπτυξη της οικονοµίας, στη στή-
ριξη του αγροτικού πληθυσµού που επιβαρύνεται µε τους δυ-
σβάσταχτους φόρους που οσονούπω έρχονται. Όµως, είναι
σκανδαλώδης η υπογραφή από µέρους σας, κύριε Υπουργέ, για
την εισαγωγή ελαιολάδου από την Τυνησία, χωρίς δασµούς πα-
ρακαλώ. Μια τέτοια τακτική καταβαραθρώνει τους Έλληνες ελαι-
οπαραγωγούς, αφού ρίχνει στο ναδίρ τις τιµές του ελαιολάδου. 

Αντιλαµβάνεστε τι κάνετε; Και µην κουνάτε το χέρι σας. Κου-
νάνε πολλοί αγρότες το χέρι µε το λάθος που έκαναν να σας εµ-
πιστευθούν και κυρίως να σας ψηφίσουν. Αλλά τώρα είναι αργά!

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι κάνετε στην εγχώρια παραγωγή,
κύριε Υπουργέ Αγροτικής Ανάπτυξης, τάχα µου, κατά τύπον
αγροτικής ανάπτυξης; Αντιλαµβάνεστε τις επιπτώσεις που έχει
αυτή η πολιτική σας; Η εισαγωγή του τυνησιακού ελαιολάδου ευ-
νοεί τους Ισπανούς, οι οποίοι µπορούν να εκβιάζουν την αγορά,
αλλά και να συµπιέζουν δραµατικά τις τιµές του παραγωγού, του
εξαιρετικού παρθένου ελαιόλαδου που παράγουν οι Έλληνες
αγρότες. Το γνωρίζει καλά και ο κ. Βαρδάκης, Βουλευτής Ηρα-
κλειώτης του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ήθελα να ακούσω και την άποψή του.

Μην κουνάτε το χέρι σας, παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. Δεν µε
συγκινείτε. Να είστε ειλικρινής και έντιµος απέναντι στους αγρό-
τες. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, στο πρόσφατο Συµβούλιο Υπουργών Γε-
ωργίας στις 16 Νοεµβρίου 2015 δεν διαφωνήσατε, δεν ασκήσατε
καν βέτο στη συζήτηση για την επιπλέον εισαγωγή τριάντα πέντε
χιλιάδων τόνων ελαιολάδου από την Τυνησία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση;

Κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µας ο ρόλος σας είναι να προ-
ασπίζεστε τα συµφέροντα των Ελλήνων παραγωγών και όχι να
λειτουργείτε σε βάρος των συµφερόντων των Ελλήνων παραγω-
γών. Γιατί ο Ιταλός οµόλογος, τάχα µου, είχε το σθένος να αρ-
νηθεί, ενώ εσείς τσιµουδιά; Θα µπορούσατε κι εσείς να το
πράξετε προς όφελος των Ελλήνων ελαιοπαραγωγών. Γιατί δεν
το κάνατε είναι το ερώτηµα.

Παράλληλα µε την πολιτική καθυστέρησης στην καταβολή των
επιδοτήσεων, οδηγείτε αναγκαστικά τους παραγωγούς να πω-
λούν όσο-όσο, άµεσα, το ελαιόλαδο που παράγουν. Αυτό έχει
ως αποτέλεσµα –και το καταλαβαίνετε- τη δυσκολία να επιτύχουν
ή να διαµορφώσουν καλύτερες τιµές, οδηγώντας σε απόγνωση
τους ελαιοπαραγωγούς της χώρας µας.

Σας ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να κάνετε το χρέος σας, το
αυτονόητο δηλαδή, και να προασπισθείτε τα συµφέροντα των
Ελλήνων παραγωγών. Γιατί τους Έλληνες παραγωγούς κατ’
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αρχάς εκπροσωπείτε και οφείλετε να προστατεύσετε, κύριε
Υπουργέ και όχι τους Ισπανούς ή τους Τυνήσιους.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση Τσίπρα, µε τις επιλογές της και τις
πολιτικές που ακολουθεί, καταστρέφει κάθε δηµιουργικό, αλλά
και παραγωγικό τοµέα της οικονοµίας. Αντί να στηρίξει και να
ενισχύσει την παραγωγή ελληνικών προϊόντων, οδηγεί τους Έλ-
ληνες παραγωγούς ολοταχώς στην καταστροφή. Αντί να στηρί-
ξετε τα εξαιρετικής ποιότητας ελληνικά προϊόντα που άντεξαν
στην κρίση και χαίρουν διεθνούς αναγνωρισιµότητας, τα οδη-
γείτε στην καταστροφή και κυρίως στην αφάνεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δυο λόγια έχουµε την ολο-
κληρωτική διάψευση της αντιµνηµονιακής σας ρητορείας. Το θυ-
µάστε ή το ξεχάσατε; Όλα αυτά που συµβαίνουν σήµερα, σας
τα λέγαµε. Σας κρούαµε τον κώδωνα του κινδύνου. Αντ’ αυτού
εισπράτταµε, δυστυχώς, απαξιωτικές και άλλοτε και συκοφαντι-
κές απαντήσεις. Από τη µια έχετε ψευδαισθήσεις γι’ αυτό που
κάνετε και από την άλλη αντιστέκεστε µε µια επικίνδυνη ρητο-
ρεία…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, ίσως και λιγότερο. 
…η οποία έχει σοβαρές πολιτικές, αλλά και αξιακές επιπτώ-

σεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συµπέρασµα είναι ένα: Κάθε

υπερβολή, κάθε ακρότητα, κάθε δογµατικός φανατισµός στο
τέλος εκδικείται. Το δυστύχηµα στη δική σας περίπτωση είναι ότι
τα πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες και κυρίως οι Έλληνες αγρό-
τες και κτηνοτρόφοι.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία αναφορά σε µία από τις πολ-
λές τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, άσχετες µε το συγκεκρι-
µένο σχέδιο νόµου.

Και αναφέροµαι σε αυτήν, την εξής µία του κ. Σπίρτζη, που δεν
είναι εδώ πέρα να την υπερασπιστεί. Παρακαλώ πολύ να ενηµε-
ρωθεί για να έρθει και να υπερασπιστεί την τροπολογία που κα-
τέθεσε εκπρόθεσµα –παρακαλώ!- µετά το φιάσκο της επιτροπής
της Παρασκευής, όπου δέχτηκε τον διορισµό όχι ενός, όχι δύο,
όχι τριών, αλλά έξι διευθυνόντων συµβούλων και προέδρων σε
ΟΑΣΑ, ΣΤΑΣΥ, ΟΣΥ. 

Έτσι αντιλαµβάνεστε τη µείωση του κράτους; Φαντάζοµαι πως
όχι ή τουλάχιστον εµείς δεν την αντιλαµβανόµαστε έτσι. Διπλα-
σιάζετε, τριπλασιάζετε θέσεις και µισθούς, την ώρα που από παν-
τού κάνουµε περικοπές, για να εξοικονοµήσουµε χρήµατα του
ελληνικού δηµοσίου. Εκεί, δηλαδή, που προχθές είχαµε τρεις
υπευθύνους –άρα και τους αντίστοιχους µισθούς- η τροπολογία
αυτή τους κάνει έξι. Προσέξτε, έξι! 

Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι; Θέσεις, θέσεις, θέσεις! Αυτή
είναι η αριστερή αντίληψη που έχετε για την κυβέρνηση και το
κράτος; Να δηµιουργήσουµε πολλές θέσεις, πολλές δαπάνες,
πολλούς αξιωµατούχους; Δεν νοµίζω ότι συµφωνεί ο Έλληνας
φορολογούµενος που βλέπει αυτήν τη στιγµή να µειώνεται διαρ-
κώς το εισόδηµά του, πολύ περισσότερο δε ο Έλληνας αγρότης
και κτηνοτρόφος. 

Και κάτι ακόµα για τη συγκεκριµένη τροπολογία, για την οποία
επαναλαµβάνω ότι ζητώ από τον κ. Σπίρτζη να έρθει να την υπε-
ρασπιστεί: Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, κύριοι των ΑΝΕΛ, είχαν δια-
φωνήσει στην επιτροπή, λέγοντας ότι αυτό είναι αντίθετο µε το
περιβάλλον που ζούµε και που διαµορφώνεται. Ο κ. Παπαχριστό-
πουλος –αν δεν απατώµαι- είχε µιλήσει, εκπροσωπώντας τους
ΑΝΕΛ και µάλιστα το είχε καταψηφίσει. Εξ ου και το ότι το «τρά-
βηξε πίσω» ο κ. Σπίρτζης, παρουσία του Προέδρου της Βουλής. 

Σήµερα τι θα κάνετε; Θα στηρίξετε αυτήν την τροπολογία; Άλ-
λαξε κάτι από την Παρασκευή µέχρι σήµερα; Αυξήθηκαν τα
έσοδα, αυξήθηκε το πορτοφόλι του κράτους µας, άρα µπορούµε
να έχουµε πολλαπλάσιους διευθυντές, διευθύνοντες συµβού-
λους και προέδρους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αυγενάκη,
ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα κάνω µία αναφορά στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Πώς αντιλαµβάνεται τα µαθηµατικά; Το ίδιο είναι να έχεις τρεις
και το ίδιο είναι να έχεις έξι διευθύνοντες συµβούλους και προ-

έδρους; Πώς, αλήθεια, λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, καµµία δαπάνη; Πώς; Αν ο κ.
Σπίρτζης θεωρεί ότι αυτοί που θα αναλάβουν διευθυντές, διευ-
θύνοντες σύµβουλοι ή πρόεδροι θα είναι εθελοντικά, είναι καλό
να το αναφέρει και στην τροπολογία, πράγµα το οποίο δεν ανα-
φέρεται. Αν πρέπει να λαµβάνουν και εκείνοι µία αντιµισθία, τότε
είναι αδιανόητο αυτό που λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους, ότι δεν βλέπει πουθενά αύξηση των δαπανών, διότι υπάρ-
χει, διότι πολλαπλασιάζουµε τις θέσεις των αξιωµατικών. 

Με αυτά και µε αυτά, κύριοι της δεύτερης φοράς Αριστερά,
καταρρίπτεται όλο αυτό το σενάριο περί αντίληψης, σεβασµού
και µείωσης των ασθενέστερων. Η τακτική σας είναι εξαιρετικά
επικίνδυνη και καλά θα κάνετε να σοβαρευθείτε, κύριε Αποστό-
λου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Κατσαβριά-Σιωροπούλου. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ποιο είναι το προσωπικό; Έχετε ένα λεπτό για να το αναδείξετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το προσωπικό είναι ότι εκτοξεύθηκε από τον κ.
Αυγενάκη ένα χονδροειδέστατο ψεύδος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πραγµατικά αυτή η συγχορδία κατασυ-
κοφάντησής µου, ιδιαίτερα από την περιοχή της Κρήτης, είναι
αδιανόητη. Δεν υπάρχει καµµία απόφαση σε κανένα όργανο, για
να επιτραπεί η εισαγωγή επιπλέον ελαιολάδου από την Τυνησία.
Στις 17 Σεπτεµβρίου το Συµβούλιο Γενικών Υποθέσεων…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Από την υπηρεσιακή κυβέρνηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τι σχέση έχει µε το Συµβούλιο Αγροτικής Πολι-
τικής παραµονές εκλογών; 

Το Συµβούλιο Γενικών Υποθέσεων, λοιπόν, άνοιξε µία συζή-
τηση γι’ αυτήν την περίπτωση. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, καµµία απόφαση. Η απόφαση θα ληφθεί
στις 25 Ιανουαρίου στη συµφωνία στο πλαίσιο του διεθνούς εµ-
πορίου και βεβαίως την 1η Φεβρουαρίου του 2016. 

Τι έκανε ο παριστάµενος Υπουργός στο Συµβούλιο Υπουργών
Γεωργίας του Νοεµβρίου; Ένα βασικό θέµα ήταν –σας το είπα
και χθες και το επαναλαµβάνω- οι σχέσεις Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε τις διεθνείς συµφωνίες στις τρίτες χώρες. Και εκεί, από τη
δική µου πλευρά, ήµουν ο µόνος που είπα: «Προσέξτε, την πά-
θαµε µε τη φέτα. Μην την πάθουµε και µε το τυνησιακό ελαι-
όλαδο!». 

Δεν καταλαβαίνω. Κανένας άλλος δεν τοποθετήθηκε. Πού την
είδατε εσείς τη δυνατότητα για το θέµα; Δεν το καταλαβαίνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, νο-
µίζω ότι απαντήσατε στο ζήτηµα που έθεσε ο κ. Αυγενάκης. Ευ-
χαριστούµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πραγµατικά, δηλαδή, είναι απαράδεκτη αυτή η
τακτική! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κατσαβριά-Σιωροπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η επί σαράντα πέντε και πλέον χρόνια απουσία πολιτικής
βούλησης, η νοµοθετική οκνηρία, η άγνοια, η αδιαφορία και η
υποτίµηση των δυνατοτήτων της ελληνικής κτηνοτροφίας είχαν
µετατρέψει την πατρίδα µας σε φτωχό συγγενή της Ευρώπης,
έναν φτωχό συγγενή που επαιτούσε για λίγα ψίχουλα κοινοτικών
ενισχύσεων, που ζήλευε τους πλούσιους του Βορρά µε τη µε-
γάλη διαπραγµατευτική ισχύ. 

Ο µόχθος του Έλληνα κτηνοτρόφου και του Έλληνα αγρότη
δεν αναγνωρίζεται. Αντίθετα, υποβαθµίζεται µέσα στον εξουθε-
νωτικό καταµερισµό εργασίας υπέρ του συναδέλφου του της
Κεντρικής Ευρώπης. 

Όµως, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, φταίει µόνο
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η ΕΟΚ και µετά η Ευρωπαϊκή Ένωση για το χάλι του πρωτογε-
νούς τοµέα, για το χάλι της κτηνοτροφίας; 

Η αλήθεια είναι ότι παρά τις αποσπασµατικές πολιτικές των
κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ εισέρρευ-
σαν κάποιοι πόροι από την Ευρώπη. Όµως, αντί να διεκδικήσουν
αυτό που εδικαιούντο οι Έλληνες παραγωγοί, εισπράττουµε
πρόστιµα. Και αντί να αξιοποιήσουν την ελληνική ιδιαιτερότητα,
τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα του αγροτικού χώρου και την ερ-
γατικότητα του Έλληνα αγρότη, φρόντισαν να συκοφαντήσουν
το συνεταιριστικό κίνηµα και εν τέλει σχεδόν να το διαλύσουν και
φυσικά να το υποκαταστήσουν µε κοµµατικές και πελατειακές
πρακτικές. 

Όταν αυτά συνέβαιναν, ο πολεοδοµικός σχεδιασµός, τα σχέ-
δια πόλης, το Εθνικό Κτηµατολόγιο, οι χρήσεις γης, η χαρτογρά-
φηση των δασικών περιοχών έµεναν στα λόγια και καρκινοβα-
τούσαν, δηλαδή τα πάλαι ποτέ κόµµατα εξουσίας δεν δηµιούρ-
γησαν έστω ένα σοβαρό εργαλείο για τη χάραξη µίας αξιόπιστης
πολιτικής. Ωστόσο, ούτε ακόµη και ο συνασπισµός τους δεν κα-
τάφερε να ξεπεράσει την επιµέρους λογική και πρακτική της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Θυµηθείτε τα πρόσφατα αποσπασµατικά νοµοσχέδια της κυ-
βέρνησης Σαµαρά, τα οποία όλως περιέργως και σε υψηλούς µά-
λιστα τόνους επικαλέστηκε η συνάδελφος κ. Αραµπατζή, προκει-
µένου να αποδοµήσει την επιχειρηµατολογία του ΣΥΡΙΖΑ. 

Όλα αυτά τα αναφέρω ως µία συνεισφορά στην αποκατά-
σταση της µνήµης και της αλήθειας, αλλά και γιατί πιστεύω ότι
αποτελούν µία ελάχιστη δίκαιη και νηφάλια κριτική προς εκείνες
τις δυνάµεις που κυβέρνησαν µέχρι σήµερα τον τόπο. Πάντως,
αν όχι όλοι οι αγρότες, τουλάχιστον οι αγελαδοτρόφοι θα τους
έλεγαν: «Εκεί που µας χρωστούσαν, µας πήραν και το βόδι». 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δώστε τούς το πίσω και µετά το συ-
ζητάµε!

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν αρκεί η διακήρυξη στόχων, όπως λόγου χάριν
ότι επιδιώκουµε την ανάπτυξη. Απαιτούνται συντονισµένες ενέρ-
γειες, οι οποίες θα υποβοηθούν και θα στηρίζουν τους στρατη-
γικούς στόχους. 

Το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για την αγροτική ανάπτυξη το
γνωρίζουµε ήδη. Στηρίζεται σε πόρους και εργαλεία, τα οποία
για την προγραµµατική περίοδο 2014-2020 έχουν εξασφαλιστεί.
Η θεσµοθέτηση της Εθνικής Γεωγραφικής Πληροφοριακής
Βάσης Δεδοµένων, η πρόβλεψη για τα διαχειριστικά σχέδια βό-
σκησης, αλλά και ο καθορισµός των δικαιωµάτων χρήσης βο-
σκής έρχονται να αντιµετωπίσουν αποτελεσµατικά για πρώτη
φορά το πρόβληµα των βοσκήσιµων γαιών. 

Το παρόν σχέδιο νόµου δηµιουργεί ένα ακόµη εξαιρετικά χρή-
σιµο εργαλείο για την κτηνοτροφική ανάπτυξη, καθώς ο προσ-
διορισµός των βοσκήσιµων γαιών θα ξεκαθαρίσει το θολό τοπίο
που δηµιουργούσε η επικάλυψη αρµοδιοτήτων των Υπουργείων
και των Υπηρεσιών του δηµοσίου. 

Με το νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται ουσιαστική µείωση του κό-
στους παραγωγής, αύξηση του παραγόµενου προϊόντος µε ταυ-
τόχρονη βελτίωση της ποιότητάς του, µείωση της εισαγωγής
ζωοτροφών, κρέατος και γαλακτοκοµικών προϊόντων, µε συνέ-
πεια τη βελτίωση του ισοζυγίου πληρωµών και την αύξηση του
εισοδήµατος των κτηνοτρόφων και τέλος, την ουσιαστική προ-
στασία του περιβάλλοντος. 

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το κόστος πα-
ραγωγής στην Ελλάδα είναι υψηλότερο συγκριτικά µε αυτό των
άλλων ευρωπαϊκών χωρών. Ένας από τους λόγους είναι το υψη-
λό κόστος εκτροφής των παραγωγικών ζώων, καθώς κατά κύριο
λόγο πραγµατοποιείται µε εισαγόµενες ζωοτροφές. 

Αποτελεί αναγκαιότητα, εποµένως, να χαρτογραφηθούν και να
αποσαφηνιστούν όσο γίνεται πιο σύντοµα τα όρια των βοσκήσι-
µων εκτάσεων. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα την απελευθέρωση
των έργων υποδοµής που σχετίζονται µε αυτές, δηµιουργώντας
περισσότερες επιλέξιµες εκτάσεις. 

Επίσης, είναι φανερό ότι η µείωση του κόστους παραγωγής
θα αυξήσει το εισόδηµα των κτηνοτρόφων µας. Επιπλέον, η αύ-
ξηση των βοσκοτόπων θα ενισχύσει την ποιότητα του παραγό-
µενου κρέατος και των γαλακτοκοµικών προϊόντων. Είναι δεδο-

µένο πως όλοι προτιµούν να καταναλώνουν προϊόντα που έχουν
παραχθεί µε φυσικές µεθόδους, χωρίς µεταλλαγµένες ζωοτρο-
φές, ορµόνες ή ανεξέλεγκτες ποσότητες αντιβιοτικών.

Ο καθορισµός των βοσκοτόπων θα συµβάλει επίσης στη δια-
τήρηση των τοπικών φυλών παραγωγικών ζώων, που γνωρίζουµε
πόσο σηµαντικό είναι να διατηρηθούν. Το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο θα δώσει ένα οριστικό τέρµα στη διαµάχη για τον χαρα-
κτηρισµό των βοσκήσιµων γαιών, καθορίζοντας επιτέλους ποιος
φορέας είναι υπεύθυνος και τι υποχρεώσεις έχει, αποσαφηνίζον-
τας το πολυ-ιδιοκτησιακό καθεστώς που ισχύει σήµερα. 

Πρέπει, επίσης, να τονίσουµε ότι µ’ αυτό το σύγχρονο εργα-
λείο επιτυγχάνουµε και την εναρµόνιση της χώρας µας σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, διότι οι κτηνοτρόφοι µας θα µπορούν
να τεκµηριώνουν και να απορροφούν τις κοινοτικές επιδοτήσεις. 

Επιπρόσθετα, θα δηµιουργηθεί ένα νοµικό πλαίσιο που θα
βοηθά τους κτηνοτρόφους, αλλά θα σέβεται και το περιβάλλον
και την αειφόρο ανάπτυξη, καθώς οφείλουµε πρωτίστως να
έχουµε στον νου µας τις επόµενες γενεές.

Είναι προφανές ότι για την υλοποίηση και την εφαρµογή των
προτεινόµενων ρυθµίσεων απαιτείται η συνέργεια τεσσάρων ση-
µαντικών παραγόντων, δηλαδή των ίδιων των κτηνοτρόφων, των
δήµων, των περιφερειών και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. 

Πιστεύω ότι πρέπει να καταβληθεί η µέγιστη δυνατή προσπά-
θεια και, µάλιστα, σε σύντοµο χρόνο, ώστε η παραδοσιακή κτη-
νοτροφία µας να µεταβεί σε ένα σύγχρονο και πιο παραγωγικό
µοντέλο. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένας ενδιάµεσος σταθµός
προς αυτή τη µετάβαση. 

Την ίδια πεποίθηση συµµερίζονται και οι κτηνοτρόφοι της Καρ-
δίτσας, τον νοµό της οποίας έχω κι εγώ την τιµή να εκπροσωπώ.
Υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο επί της αρχής, κατ’ άρθρον και στο
σύνολο. 

Με τις σκέψεις αυτές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας καλώ
να πράξετε το ίδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµαράς από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρ-

χίσω την οµιλία µου µε µία αναφορά στη «Διεθνή Διάσκεψη για
το Κλίµα» που γίνεται στο Παρίσι. Είναι απόλυτη ανάγκη να πε-
τύχει η διάσκεψη, για να περιορίσουµε τις εκποµπές αερίου του
θερµοκηπίου και να µην ξεπεράσουµε τους +2 βαθµούς Κελσίου
στη θερµοκρασία του πλανήτη από το 1850. Τούτο σηµαίνει ότι
πρέπει να γίνει µείωση εκποµπών κατά 40% από το 1990 έως
2030 και µέχρι το 2050 να έχουµε µείωση κατά 90% αντίστοιχα.
Εκτός από τις µεταφορές, τα κτήρια, τη βιοµηχανία, ακόµα και ο
τρόπος παραγωγής κτηνοτροφίας συµµετέχει στις εκποµπές διο-
ξειδίου του άνθρακος και των άλλων αερίων του θερµοκηπίου.

Μιλώ πολλές φορές για βιώσιµη οικονοµία και τα χαρακτηρι-
στικά στοιχεία που προσδιορίζουν µία υγιή και ακατάρρευστη οι-
κονοµία. Ένα απ’ αυτά είναι η αποκέντρωση, διοικητική, οικονο-
µική και πληθυσµιακή. Αυτό σηµαίνει ότι δεν πρέπει να γίνει άλλη
µετακίνηση αγροτικού πληθυσµού στα µεγάλα αστικά κέντρα.
Αντίστροφη κίνηση χρειαζόµαστε. Μεγαλουπόλεις σαν την
Αθήνα και ακόµα χειρότερα το Κάιρο, το Τόκυο, µε είκοσι και
τριάντα εκατοµµύρια κατοίκους θα καταρρεύσουν σε µία κρίση
από αναταράξεις, είτε οικονοµικές είτε άλλου είδους πολεµικές.

Μιλάµε, λοιπόν, για διατροφική αυτάρκεια, για ισχυρές τοπικές
οικονοµίες και για ισόρροπη οικονοµία όσον αφορά τους παρα-
γωγικούς τοµείς. Όλα αυτά συντείνουν στη στήριξη κατά προτε-
ραιότητα του αγροτικού πληθυσµού. Οι αγρότες πρέπει να είναι
σε καλή οικονοµική κατάσταση και να έχουν κοινωνικές παροχές
στον τόπο τους, καλή υγεία, καλή παιδεία, πολιτισµό. 

Η Κοινή Αγροτική Πολιτική, όπως έχει συµφωνηθεί και ισχύει,
δεν βοηθά ούτε στην ισόρροπη οικονοµία ούτε στη διατροφική
αυτάρκεια της χώρας ούτε στην ανάπτυξη των τοπικών οικονο-
µιών µε οικολογικά και αειφορικά χαρακτηριστικά. Πράγµατι,
εδώ πρέπει να δούµε πώς θα την αλλάξουµε, συνεργαζόµενοι
και µε τους άλλους λαούς της Ευρώπης.

Βασικός παράγων για την ισχυρή τοπική οικονοµία και τη δια-
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τροφική αυτάρκεια είναι η στήριξη των γεωργών και των κτηνο-
τρόφων, κάτι παραπάνω απ’ αυτό που κάνουµε. Το νοµοσχέδιο
βοηθά στην κατεύθυνση των επιδοτήσεων των κτηνοτρόφων και
είναι αναγκαίο να ψηφιστεί. 

Ως εκφραστής της πολιτικής οικολογίας και υποστηρικτής του
σεβασµού της ζωής και στα άλλα ζωικά είδη, αλλά και της φυσι-
κής διατροφής και της βόσκησης των ζώων, δίνω ιδιαίτερα βάση
στη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία. Υποστηρίζω την παρα-
δοσιακή κτηνοτροφία που γνωρίζω από πρώτο χέρι, γιατί είµαι
παιδί αγροτών. Οι ευαίσθητοι πολίτες σέβονται τη ζωή των ζώων,
καταδικάζουν τις απαίσιες συνθήκες που ζουν τα παραγωγικά
ζώα, αυτά τα ζώα που τα έχουµε σε κλουβιά από τότε που γεννι-
ούνται µέχρι τότε που πεθαίνουν ή που τα σφάζουµε συνήθως.

Η ελεύθερη βόσκηση, εναρµονισµένη µε τη φύση, είναι πράγ-
µατι η σωστή κατεύθυνση. Ο άνθρωπος πρέπει να βρει την ισορ-
ροπία µεταξύ της σώφρονος αξιοποίησης των φυσικών πόρων
και τον σεβασµό της φύσης, αυτό που λέµε στην ουσία «αειφο-
ρία», γιατί πολλές φορές χρησιµοποιείται ο όρος χωρίς να εννο-
ούµε την ουσία του.

Η ελεύθερη βόσκηση δεν µειώνει µόνο το κόστος παραγωγής,
στο οποίο υπολογίζεται ότι οι τροφές συµµετέχουν κατά 60%.
Μειώνει αντίστοιχα και την επίδραση που έχει στην παραγωγή
αερίων του θερµοκηπίου, αφού οι εντατικές καλλιέργειες που
παράγουν τις ζωοτροφές καταναλώνουν πολλά καύσιµα και εν
γένει ενέργεια. Ας δούµε, λοιπόν και την κτηνοτροφία µε την
οπτική της αειφορίας και του σταδιακού οικολογικού µετασχη-
µατισµού της παραγωγικής διαδικασίας.

Κατανοώ θετικά την αξία ψήφισης του νοµοσχεδίου ως ένα
µέτρο που συµβάλλει στην παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας. Είναι το πλαίσιο για την παραπέρα χαρτογράφηση, κα-
ταγραφή και κατανοµή των βοσκοτόπων στους κτηνοτρόφους,
για να φθάσουν οι ενισχύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης στους
κτηνοτρόφους και να σταµατήσουν τα τεράστια πρόστιµα, όπως
τα 322 εκατοµµύρια ευρώ της περιόδου 2009-2011.

Ζήτησα, κύριε Υπουργέ, µερικές βελτιώσεις στο νοµοσχέδιο
στη βάση των επιφυλάξεων που είχαν διατυπώσει η WWF, οι δα-
σολόγοι, κλπ. Είχα τη διαβεβαίωση –και είδα, όσο πρόλαβα- ότι
κάποιες απ’ αυτές έχουν ήδη περαστεί σαν νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις. Πρέπει να κατανοήσουµε τους ιδεολόγους που υπερβαί-
νουν τα δικά τους οικονοµικά συµφέροντα και µάχονται για την
υπεράσπιση της φύσης, γιατί στην επιτροπή είδατε ότι όλες οι
παραγωγικές δυνάµεις που είχαν άµεση σχέση µε την εκµετάλ-
λευση της φύσης, αλλά και οι εκφραστές περιφερειάρχες, δή-
µαρχοι, κ.λπ., έβλεπαν αυτό το θέµα της προστασίας των δασών
µόνο από ωφελιµιστική άποψη. Υπάρχουν και κάποιοι άλλοι που
βλέπουν την προστασία της φύσης πέρα από το κοντόφθαλµο
όφελος.

Όσον αφορά αυτές τις αλλαγές που ζήτησα, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, δεν είδα αν στην παράγραφο 2 του άρθρου 3 έχει πε-
ραστεί αυτό που ζήτησα να διασφαλίζεται, δηλαδή η αειφόρος
διαχείριση χλωρίδας και πανίδας και να αφαιρείται το «απρόσκο-
πτη αξιοποίηση των βοσκήσιµων γαιών για τις ανάγκες βόσκησης
των ποιµνίων».

Επίσης, στην παράγραφο 3, η πρώτη περίοδος να αντικατα-
σταθεί «…για τις βοσκήσιµες γαίες που περιλαµβάνονται εντός
προστατευόµενων περιοχών, τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης
εντάσσονται και αναθεωρούνται υποχρεωτικά βάσει των διαχει-
ριστικών σχεδίων των προστατευόµενων περιοχών µε βασικό
στόχο την αειφόρο διαχείριση του φυσικού περιβάλλοντος».

Είδα, όµως, ότι στο άρθρο 8, παράγραφος 2, ακριβώς περά-
σατε αυτό για τα διατηρητέα µνηµεία της φύσης.

Έχω µία επιφύλαξη, κύριε Υπουργέ, αν τα δικαιώµατα χρήσης
βόσκησης θα πρέπει να πάνε στις περιφέρειες ή στους δήµους.
Εγώ κρίνω ότι πρέπει να πάνε στους δήµους, γιατί πιστεύω στη
µεγαλύτερη και καλύτερη εποπτεία που έχουν οι δήµοι ως τοπι-
κοί, γιατί όταν µιλάµε για περιφερειακές ενότητες, εννοούµε ολό-
κληρους δήµους. Μία περιφερειακή ενότητα είναι και ο παλιός
Νοµός Αιτωλοακαρνανίας που ξέρουµε. Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυ-
τές οι αποζηµιώσεις που πληρώνουν οι αγρότες πρέπει να πάνε
εκεί.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 12 για την αισθητική

των κατασκευών για τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις. 
Προτείνω στην υπουργική απόφαση να µπουν κάποιες προδια-

γραφές γι’ αυτές τις κατασκευές που να εναρµονίζονται µε την
αισθητική του τοπίου και να είναι µε υλικά που βιοαποδοµούνται,
όπως ξύλο, χώµα, πέτρες, όπως το έκαναν οι πρόγονοί µας. Κι
αν είναι να χρησιµοποιήσουµε υλικά, όπως λαµαρίνες, πάνελ
κ.λπ., τουλάχιστον να καλύπτονται. Διότι είµαστε µια χώρα που
η αισθητική προέρχεται ακόµα από την αρχαία Ελλάδα, η οποία
ήταν τόσο προηγµένη στα ζητήµατα της αισθητικής καλλιέρ-
γειας. 

Επίσης, είχα κάνει µια ερώτηση για την κατάργηση επικίνδυ-
νων φυτοφαρµάκων, όπως είναι το Roundup. Αυτό είναι κάτι που
πρέπει να δούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η οικονοµία των φυσικών πόρων, η προστασία από τις κλιµα-

τικές αλλαγές και το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλαγών επιβάλ-
λουν όµως να αλλάξουµε και διατροφικές συνήθειες. Αυτό
σηµαίνει να περιορίσουµε την κατανάλωση του κρέατος, κάτι
που θα βοηθήσει και την υγεία µας και την οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµαρά. 

Τον λόγο έχει η κ. Δριτσέλη από το ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχα αποφασίσει να µη µιλήσω ούτε να ασκήσω κάποιου εί-

δους κριτική στην Αξιωµατική κυρίως Αντιπολίτευση, ιδιαιτέρως
για ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο που έχει τη δυνατότητα να επι-
λύσει πάρα πολλά προβλήµατα και να δώσει ανάσα στην ελλη-
νική κτηνοτροφία, αλλά που φαίνεται ότι χαίρει και της εµπιστο-
σύνης και της ψήφου µεγάλης µερίδας των πολιτικών κοµµάτων
στην Αίθουσα. Όµως, πραγµατικά η στάση της Αντιπολίτευσης,
ειδικά της Νέας Δηµοκρατίας, είναι άνω ποταµών! 

Κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν τρώ-
γεστε, δεν πίνεστε! Είναι απίστευτο αυτό το πράγµα που ακούµε
από χθες, αλλά και σήµερα όλη την ηµέρα, χωρίς να υπάρχει κά-
ποιο είδος αυτοκριτικής για όλα αυτά τα προβλήµατα που δηµι-
ουργήθηκαν, ειδικά στον χώρο της κτηνοτροφίας, που για µένα
θεωρώ ότι είναι ο πιο αδικηµένος κλάδος των τελευταίων ετών. 

Οι Έλληνες κτηνοτρόφοι, εκτός του ότι µπορούν να προσφέ-
ρουν και προσφέρουν πολλά στην ελληνική οικονοµία και στη
διατροφική επάρκεια της χώρας, δεν είχαν καθόλου µε το µέρος
τους την ελληνική πολιτεία, τουλάχιστον τα τελευταία είκοσι χρό-
νια. Και αναφέροµαι σε όλους τους τοµείς. 

Κι όµως, έρχεστε εδώ και ουσιαστικά απευθύνετε σε µας όλο
το ανάθεµα για όλα αυτά τα προβλήµατα, λες και όλα τα δεινά
στον αγροτικό κόσµο ή την ελληνική κτηνοτροφία δηµιουργήθη-
καν και προκλήθηκαν τους τελευταίους µήνες από τη διακυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Θα έπρεπε να έρθετε εδώ και όλοι µαζί να στηρίξουµε την
αγροτιά, να στηρίξουµε την ελληνική κτηνοτροφία και να πείτε
ένα «µπράβο» που επιτέλους η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
κατόρθωσε να πληρώσει ενισχύσεις και αποζηµιώσεις ετών, απο-
ζηµιώσεις που δεν είχαν πληρωθεί ακόµα και από το 2010 και
πριν. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν τα εί-
χατε πληρώσει τόσα χρόνια; Γιατί αφήσατε τους Έλληνες κτη-
νοτρόφους πραγµατικά χωρίς καµµία βοήθεια και ενίσχυση να
προσπαθούν µόνοι τους να φέρουν εις πέρας όλα αυτά τα προ-
βλήµατα που είχαν να αντιµετωπίσουν, ειδικά το θέµα των βο-
σκοτόπων όπου έχαναν τα δικαιώµατά τους, έχαναν τις ενισχύ-
σεις τους και έβλεπαν πολλές φορές τα ζώα να πεθαίνουν από
διάφορες ασθένειες, όπως ήταν ο καταρροϊκός πυρετός που µε
δική σας ευθύνη, της τότε ηγεσίας –αν θυµάµαι καλά του κ.
Τσαυτάρη- είχε εξαπλωθεί σε ολόκληρη σχεδόν την Ελλάδα; Αντί
αυτού, λοιπόν, έρχεστε σήµερα εδώ και ουσιαστικά λέτε ότι
εσείς τα είχατε όλα καλώς καµωµένα και ήρθαµε εµείς και τα κα-
ταστρέψαµε. 

Δεν θα συνεχίσω. Νοµίζω ότι την απάντηση την έδωσε ο ίδιος
ο αγροτικός κόσµος και τον Γενάρη, και τον Ιούνιο, αλλά και τον
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Σεπτέµβριο για το πόσο καλά τα καταφέρατε τα προηγούµενα
χρόνια και έδειξε σε εµάς την εµπιστοσύνη του για να λύσουµε
τα πάρα πολύ µεγάλα προβλήµατα. 

Στους όψιµους, λοιπόν, αγορητές της Αντιπολίτευσης, γίνεται
πολλή συζήτηση όλο αυτό το διάστηµα και για τον αγροτικό
κόσµο και για την αγροτική οικονοµία, αλλά και για τις δυνατό-
τητές της. Όλοι µας συµφωνούµε και στην ανάγκη αναβάθµισης
της ελληνικής παραγωγής, και της προώθησης των στρατηγικών
πλεονεκτηµάτων στο κρίσιµο πεδίο του πρωτογενούς τοµέα, ενώ
ταυτόχρονα έχουµε επισηµάνει όλοι µας και την ενίσχυση της
διατροφικής επάρκειας, αλλά και της παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης του αγροτικού χώρου σε όλα τα επίπεδα. 

Η ελληνική κτηνοτροφία βρίσκεται σήµερα σε οριακό σηµείο
µε το κόστος παραγωγής να έχει αυξηθεί σηµαντικά και µε το ει-
σόδηµα των κτηνοτρόφων να έχει συρρικνωθεί, αλλά ταυτό-
χρονα και µε την εξάρτηση της ελληνικής αγοράς από τις εισα-
γωγές να έχει αυξηθεί επικίνδυνα. 

Ταυτόχρονα, η κτηνοτροφία µας έχει αποµακρυνθεί από τα
στρατηγικά της πλεονεκτήµατα και σήµερα ασκείται κυρίως στα-
βλισµένα, κάτι που έχει ως αποτέλεσµα να εξαρτάται πολλές
φορές από τις ζωοτροφές τις οποίες εισάγουµε δαπανώντας
πάνω από µισό δισεκατοµµύριο ευρώ το χρόνο. Όλα αυτά είναι
διαπιστώσεις. 

Όλα καλά τα λέµε όλοι µας και συµφωνούµε. Το θέµα είναι
ποιοι  µπορούν να δώσουν απαντήσεις ή ποιοι τόσα χρόνια δεν
έδωσαν απαντήσεις σε όλα αυτά τα προβλήµατα. 

Σε αυτά τα προβλήµατα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έρχεται να απαντήσει το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο κάνει
πράξη και σιγά-σιγά βάζει ένα λιθαράκι σ’ αυτό που όλοι µας
αποκαλούµε «παραγωγική ανασυγκρότησης της ελληνικής κτη-
νοτροφίας».

Με αυτό το σχέδιο νόµου επιχειρείται κατ’ αρχάς η µεγέθυνση
της κτηνοτροφικής οικονοµίας µέσω της µείωσης του κόστους
παραγωγής. Δεύτερον, δίνεται ώθηση στην αλλαγή του παραγω-
γικού µοντέλου και στην απεξάρτηση από τις εισαγωγές. Αυτή η
προσπάθεια συνδέεται µε την εκτακτικοποίηση της κτηνοτρο-
φίας, µε την ορθολογική διαχείριση των διαθέσιµων βοσκήσιµων
γαιών και την αειφόρο προφανώς διαχείρισή τους. 

Η πολιτική ηγεσία, η Κυβέρνηση επιχειρεί να επιστρέψει στον
Έλληνα κτηνοτρόφο τα στρατηγικά πλεονεκτήµατα που διατη-
ρούσε επί αιώνες, όπως το να µπορεί δηλαδή να χρησιµοποιεί
τους ορεινούς και ηµιορεινούς βοσκοτόπους που διαθέτει η
χώρα, να µπορεί να συµβιώνει µε το δασικό περιβάλλον και να
παράγει προϊόν που βασίζεται στη βόσκηση και όχι στη χρήση
εισαγόµενων ζωοτροφών. Αυτή η επιδίωξη είναι σε απόλυτα
σωστή κατεύθυνση και µπορεί να δώσει µια σηµαντική ανάσα
στους παραγωγούς, που σήµερα προφανώς δικαιολογηµένα εκ-
φράζουν έντονους προβληµατισµούς για αρκετά άλλα ζητήµατα
της επικαιρότητας. 

Επίσης, επιλύεται µια σειρά από χρονίζοντα προβλήµατα,
όπως είναι το ζήτηµα της αδειοδότησης των σταβλικών εγκατα-
στάσεων. Το συγκεκριµένο θέµα ρυθµίζεται, γιατί ήταν µια µε-
γάλη πληγή για τους κτηνοτρόφους τους οποίους ταλάνιζε για
πάρα πολλά χρόνια. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην παράταση που δίνεται στη λει-
τουργία των επαγγελµατικών σχολών του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης. Πραγµατικά πρόκειται για σχολές µε απίστευτες
προοπτικές και απίστευτες δυνατότητες. Είχα την τιµή να επισκε-
φτώ αρκετές από αυτές. Συγκεκριµένα στην περιοχή της Καλαµ-
πάκας που βρίσκεται η σχολή ξυλογλυπτικής, είχα την ευκαιρία
πολλές φορές να επισκεφτώ και τους φοιτητές και να συνοµι-
λήσω µε τους καθηγητές. Η δουλειά που γίνεται είναι καταπλη-
κτική. Υπάρχει ζήτηση απ’ όλη τη χώρα και από µακρινές περιο-
χές. Γίνεται µοναδική δουλειά, βγαίνουν τεχνίτες άριστοι και εξαι-
ρετικοί, οι οποίοι µάλιστα απορροφούνται αµέσως από την
αγορά εργασίας. Άρα η συνέχιση της λειτουργίας αυτών των
σχολών είναι σε απολύτως θετική κατεύθυνση. Όµως, νοµίζω ότι
ήρθε πια η ώρα να σταθεροποιήσουµε τη λειτουργία τους, χωρίς
να χρειάζεται να παρεµβαίνουµε νοµοθετικά κάθε χρόνο, για να
µπορέσουν να λειτουργούν αυτές οι σχολές. 

Οι σχολές έχουν ανάγκη προφανώς και από διδακτικό προσω-

πικό και από ισχυροποίηση των υποδοµών. Και σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση δεν βοηθάει το γεγονός ότι βρίσκονται πάντα υπό ένα
καθεστώς προσωρινότητας. Καλό θα ήταν το Υπουργείο να σκε-
φτεί στο πλαίσιο αυτό τη µονιµοποίηση λειτουργίας αυτών των
σχολών και να άρει το καθεστώς προσωρινότητας, στο οποίο
έχουν υποβληθεί ήδη από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Κλείνοντας –και τελειώνω µ’ αυτό-, θα ήθελα να τονίσω ότι
παρά τις όποιες αντιπολιτευτικές κορώνες και τις κινδυνολογίες
που ακούγονται κατά καιρούς για τον ΣΥΡΙΖΑ και την τακτική που
ακολουθεί και τη στρατηγική που έχει για τον αγροτικό κόσµο,
εµείς είµαστε αποφασισµένοι -και το έχουµε διαµηνύσει προς
όλες τις κατευθύνσεις- να στηρίξουµε τους παραγωγούς της
χώρας σε όλα τα επίπεδα. Και για τον κτηνοτρόφο, αλλά και για
τον αγρότη θα παλέψουµε µε όλες µας τις δυνάµεις, ώστε οι
όποιες αρνητικές συνέπειες του συµβιβασµού µας µε τους δα-
νειστές να ισοσκελιστούν από θετικές παρεµβάσεις, όπως είναι
η σηµερινή, και οι οποίες ουσιαστικά µειώνουν και το κόστος πα-
ραγωγής. 

Θέλουµε στο πλευρό µας τον αγροτικό κόσµο, ενώ συγχρόνως
θέλουµε και την αγωνιστική του διάθεση, γιατί θα παλέψουµε
µαζί του και είµαστε σίγουροι ότι θα τα καταφέρουµε. Γιατί ο
αγροτικός κόσµος πρέπει επιτέλους να αποτινάξει από πάνω του
όλες τις εξαρτήσεις που του έχουν φορτώσει οι προηγούµενοι
στην πλάτη και αυτοί που τόσο υποκριτικά φωνάζουν σήµερα και
µας κουνάνε το δάχτυλο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δριτσέλη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δαβάκης, ενώ στη συνέχεια έχουν ζη-
τήσει τον λόγο δύο Υπουργοί για να υποστηρίξουν τροπολογίες. 

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το

ίδιο κλίµα, το οποίο πλέον εµείς της Νέας Δηµοκρατίας είµαστε
συνηθισµένοι να αντιµετωπίζουµε, έρχεται καθυστερηµένα µια
συρραφή νόµων, η βάση του οποίου είχε ψηφιστεί σε αυτήν την
Αίθουσα από αυτήν τη Βουλή και η οποία µπορούσε κάλλιστα
ήδη να εφαρµοστεί και να µη µετακυλιστεί η εφαρµογή των δι-
καιωµάτων µέχρι τον Ιανουάριο του 2019, αλλά να είχε πάει µέχρι
το 2017. 

Ο διχασµός, η διχαστική στάση, το «εµείς και εσείς» και όλα
αυτά που συνθέτουν την κυβερνητική ρητορεία των ηµερών µας
έφτασε µέχρι και στα βοσκοτόπια. Αισθάνοµαι µεγάλη λύπη να
διαπιστώνω και εγώ και όλοι οι συνάδελφοι της Αντιπολιτεύσεως
αυτό το διχαστικό κλίµα, όταν -άκουσον-άκουσον- αυτό το νοµο-
σχέδιο, επαγγελλόµενο εκ µέρους της Κυβερνήσεως, έρχεται να
αλλάξει τον πρωτογενή τοµέα της ζωικής παραγωγής και να δη-
µιουργήσει ευοίωνη προοπτική για το µέλλον, όταν ακόµη –και
άκουσα µε προσοχή την προηγούµενη συνάδελφο- εκκρεµεί και
η εξισωτική του 2014. 

Εάν ρωτήσουµε έναν κτηνοτρόφο στη Λακωνία, επί παραδείγ-
µατι, δεν µπορεί να µας πει εάν υπάρχουν διαχειριστικά σχέδια,
εάν τα δικαιώµατά του είναι διασφαλισµένα σήµερα, τι σηµαίνει
«βοσκότοπος» ή τι σηµαίνει σήµερα «βοσκήσιµη γαία». Αλλάξαµε
και εκεί το όνοµα. Η βαρουφάκειος πρακτική «θεσµών», «τρόι-
κας» κ.λπ. έρχεται και στους βοσκοτόπους. Τους κάναµε τώρα
βοσκήσιµες γαίες -δεν µας έκανε το «βοσκότοπος»- συν τα προ-
βλήµατα τα οποία ενδεχοµένως µπορεί να ανακύψουν, όπως
προσφυέστατα ανέφερε ο συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ, από πλευ-
ράς Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τη συγκεκριµένη ορολο-
γία. 

Είµαι πολύ προβληµατισµένος, ειλικρινά. Και είµαι προβληµα-
τισµένος, γιατί σήµερα ο Έλληνας κτηνοτρόφος βρίσκει τα τρένα
να περνούν. Όχι, βέβαια, µόνο σήµερα, αλλά και χθες και επί επο-
χών δικών µας. Πρέπει να το λέµε. Όµως, αυτήν τη στιγµή εµείς
κάναµε ορισµένες θετικές ενέργειες. Δεν θέλω να καταφύγω στο
προ τεσσαρακονταετίας ιστορικό γεγονός της εντάξεως της
χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που είναι προϊόν –και θα το λέω
πάντα- αυτής της παράταξης, αλλά θέλω να πω αυτά τα οποία
κάναµε. 

Ο ν.4264/2014 είναι νοµοθετικό προϊόν αυτής εδώ της παρά-
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ταξης. Σε αυτόν βασικώς στηρίζεστε προκειµένου να φέρετε σή-
µερα το «νέο». Ποιο νέο; Αυτά τα οποία ως συρραφή παρουσιά-
ζετε ενώπιον µας, αφού έχουν περάσει και δώδεκα µήνες; 

Γιατί µη νοµίζετε ότι τα χρόνια κυβερνητικής εντολής είναι τέσ-
σερα. Και αυτό, νοµίζω, το καταλαβαίνετε όλοι. Ο µήνας πλέον
αποτελεί τεράστιο χρονικό πλαίσιο για οποιονδήποτε από εµάς
και ειδικά για εσάς του κυβερνώντες. Δεν υπάρχει τετραετία, δεν
υπάρχει διετία. Ανά πάσα στιγµή µπορεί να οδηγηθούµε πάλι στη
λαϊκή ετυµηγορία. 

Μη λέτε ότι αργήσαµε, κάναµε ή δείξαµε, όταν έχουµε µπρο-
στά µας µια ολιγωρία ενός έτους από τότε που η «πρώτη φορά
αριστερά» ανέλαβε τις τύχες αυτού του τόπου και σήµερα βρι-
σκόµαστε εδώ που βρισκόµαστε, όταν χειροκροτούµενος εχθές
το βράδυ ο κ. Αποστόλου από τους συναδέλφους της Πλειοψη-
φίας ανακοίνωσε -άκουσον-άκουσον- ότι πράγµατι στις 15 Δε-
κεµβρίου θα πάρουν 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ επιδοτήσεις οι
αγρότες µας. Μέγα γεγονός! Μέγα επίτευγµα, όταν τέτοια εποχή
πέρσι οι πάντες είχαν πληρωθεί τις προκαταβολές! 

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτά δεν σας κάνουν καλύτερους. Ο ελ-
ληνικός λαός σάς ψήφισε, για να είσαστε καλύτεροι από εµάς
και εµείς, η Αντιπολίτευση, να γίνουµε καλύτεροι στο διδασκα-
λείο της αντιπολιτεύσεως. Αυτή η διαπάλη, η οποία συνεχώς εµ-
φιλοχωρεί στις σκέψεις σας, δεν σας κάνει καλύτερους. Σας
κάνει µισαλλόδοξους και σας κάνει να ασχολείστε µε ένα κενό
γράµµα αντιπολιτευτικό, ακόµα και τώρα που είσαστε Κυβέρ-
νηση. 

Είκοσι περίπου άρθρα, δεκαπέντε-δεκαέξι τροπολογίες. Χά-
θηκε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε µια τροπολογία και για τη Νεά-
πολη Λακωνίας, που κάηκε πριν από µερικούς µήνες; Ήσασταν
εκεί -και σας ευχαριστούµε γι’ αυτό- αλλά πέραν τούτου ουδέν.
Ζητάµε διακαώς όλοι οι συνάδελφοι να υπάρξουν φορολογικές
απαλλαγές για τους ανθρώπους, οι οποίοι δεν θα συλλέξουν
φέτος ούτε ένα κιλό λάδι! 

Κύριε Υπουργέ, σας οµιλώ για τη Νεάπολη, όπου είχατε έρθει
λίγες µέρες µετά την πυρκαγιά και διαµορφώσατε προσωπική
γνώµη. Δεν µπορούσε να έρθει µια τροπολογία για τις πυρόπλη-
κτες περιοχές -και θεωρώ ότι αυτήν τη στιγµή συµφωνούµε όλοι
σε αυτήν την Αίθουσα- προκειµένου να απαλλαγούν φορολογι-
κών βαρών, ΕΝΦΙΑ και άλλα πολλά αυτοί οι άνθρωποι των οποίων
το βιος κατεκάη πριν από λίγους µήνες; 

Άκουσα στην επιτροπή ότι η ΠΑΣΕΓΕΣ δεν ερωτήθηκε καθό-
λου για το νοµοσχέδιο. Θα έπρεπε να τη ρωτήσετε. Η ΠΑΣΕΓΕΣ,
εν πάση περιπτώσει, όποιες διαστάσεις µπορεί να έχετε µαζί της,
είναι ένα όργανο το οποίο αποτελεί βασική εκπροσώπηση του
αγροτικού κόσµου. Γιατί δεν είχε ερωτηθεί; Υπήρχαν προτάσεις
για τη βόσκηση και, δυστυχώς, δεν ξέρει κανένας τίποτα. 

Όπως γνωρίζετε, περίπου είκοσι πέντε χιλιάδες κτηνοτρόφοι
έχουν φύγει από το επάγγελµα τα τελευταία πέντε χρόνια. Ο κτη-
νοτροφικός τοµέας της χώρας µας είναι εκείνος ο οποίος θα
µπορούσε να έχει µία προοπτική µεγάλων διαστάσεων τα τελευ-
ταία χρόνια. Και, δυστυχώς, εξαιτίας ολιγωριών, εξαιτίας ανικα-
νοτήτων, εξαιτίας όλων εκείνων που αποτελούν σήµερα την
ταυτότητα των διευθύνσεων αγροτικής και ζωικής παραγωγής,
βρίσκεται µε αυτήν τη µεγάλη τροχοπέδη. 

Κάντε µια επίσκεψη στις Διευθύνσεις Γεωργίας, κύριε Υπουρ-
γέ, οι οποίες, όχι σήµερα που είστε εσείς αλλά και χθες και προχ-
θές, βρίσκονται σε αυτή τη δραµατική κατάσταση από πλευράς
προσωπικού. Τι θα κάνετε γι’ αυτό; 

Ξέρουµε να µιλάµε για µοντέλα, για διατροφικά µοντέλα, για
βιοποικιλότητες. Ρωτήστε έναν Έλληνα κτηνοτρόφο τι σηµαίνουν
για αυτόν οι έννοιες αυτές, όταν αυτήν τη στιγµή αυτό που συ-
νέχει τον Έλληνα κτηνοτρόφο αλλά και τον Έλληνα αγρότη είναι
κατά βάση η επιβίωσή του, είναι κατά βάση η νοµιµοποίηση της
σταυλικής του εγκαταστάσεως. Τι θα κάνετε γι’ αυτά; Τα ακούµε
πολλά χρόνια. Σήµερα θα έπρεπε να είχατε κάποιες απαντήσεις. 

Προσφυέστατα η εκλεκτή συνάδελφος η κ. Αραπατζή σάς ανέ-
φερε κίνητρα µέσω ΕΣΠΑ για τη µετακίνηση των σταυλικών εγ-
καταστάσεων από τους οικισµούς. Αυτό θα ήταν µια σηµαντική
επιλογή και όχι να φέρετε το νοµοσχέδιο που ψήφισε η Νέα Δη-
µοκρατία και να το παρουσιάσετε ως δικό σας. Αυτό θα µπορού-
σατε να το κάνετε και θα σας χειροκροτούσαµε όλοι. Και θέλω

να µε ακούτε, κύριε Υπουργέ. 
Φέρτε ένα συνολικό νοµοσχέδιο το οποίο να δίνει προοπτική

και εµείς θα το στηρίξουµε. Όχι όµως να διέπεται από το αί-
σθηµα της µισαλλοδοξίας και όλων εκείνων τα οποία συνθέτουν
τη δική σας ρητορεία τόσο καιρό και για τα οποία, βεβαίως, προ-
άγγελος ήταν η θητεία σας εις τα έδρανα της Αντιπολιτεύσεως. 

Η βόσκηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια αρχαία
υπόθεση για την ελληνική επικράτεια. Πριν από πενήντα χρόνια,
επί παραδείγµατι, είχαµε περίπου εβδοµήντα πέντε εκατοµµύρια
βοσκήσιµων γαιών και σήµερα ούτε το 10% δεν υπάρχει. Η βό-
σκηση συµβάλλει στη βιοποικιλότητα, συµβάλλει στην ασφάλεια
του περιβάλλοντος, συµβάλλει στη ποιοτική και διατροφική αξία
των προϊόντων. 

Σαφώς θα το ψηφίσουµε κατ’ αρχήν το νοµοσχέδιο, αλλά πά-
νω από όλα πρέπει να απεκδυθείτε, κύριε Υπουργέ και κύριοι της
Κυβέρνησης, αυτού του ύφους –δεν θα πω του ήθους, διότι δεν
το πιστεύω- το οποίο σας συνέχει, όταν απευθύνεστε σε µια µε-
γάλη παράταξη η οποία ενέταξε την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και η οποία επί τόσα χρόνια αγωνίζεται στα ευρωπαϊκά
φόρα, προκειµένου να τύχουν καλύτερου µέλλοντος οι Έλληνες
αγρότες και κτηνοτρόφοι. Ιδού πεδίον δόξης λαµπρόν!

Επανέρχοµαι στο αίτηµά µου για φορολογικές απαλλαγές
µέσω τροπολογίας για τις πυρόπληκτες περιοχές, όπως είναι η
Νεάπολη, αλλά και για όλα τα άλλα τα οποία αποτελούν βασικό
µοχλό ανάπτυξης της ζωικής παραγωγής. 

Η µετακίνηση των τελών βόσκησης στις περιφέρειες και οι
υπόγειες σχέσεις, οι οποίες υπάρχουν µέσω µετακινήσεων απο-
σπασµένων κ.λπ. αισθάνοµαι ότι δεν είναι σωστή επιλογή. Συµ-
φωνώ µε τον συνάδελφο κ. Δηµαρά για την τοποθέτησή του.
Πρέπει να παραµείνουν στους δήµους. Οι δήµοι γνωρίζουν κα-
λύτερα παντός άλλου, γιατί είναι εγγύτερα αυτών οι υποθέσεις
των σταυλικών εγκαταστάσεων και των περιοχών βόσκησης. 

Επίσης, συµφωνώ µε την τροπολογία παρατάσεως για τις
ΕΠΑΣ, αλλά το πρόβληµα των επαγγελµατικών σχολών, κύριε
Υπουργέ, δεν λύνεται µε τέτοιου είδους τροπολογίες. Οι επαγ-
γελµατικές σχολές, όπως είναι η Αβερώφειος της Λάρισας, όπως
είναι η Γαλακτοκοµική των Ιωαννίνων, όπως είναι η Ξυλογλυπτική
στην Καλαµπάκα, όπως είναι η Οινοποιητική στη Νεµέα, θέλουν
µία σηµαντική κυβερνητική παρέµβαση, γιατί µπορεί να αποτε-
λέσουν το µέλλον και για τη γεωργική παραγωγή και για την κτη-
νοτροφική παραγωγή και για την ελληνική περιφέρεια µέσω της
ενδελεχούς εκπαίδευσης των αγροτών µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «1974: Η αποκατάσταση της Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 2ο Πειραµατικό
Γυµνάσιο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επειδή είχα αναγγείλει ότι θα πάρουν τον λόγο ο κ. Βερναρ-
δάκης και η κ. Φωτίου για να υποστηρίξουν τροπολογίες, κατόπιν
συνεννόησης, θα µιλήσει η κ. Καφαντάρη και µετά θα ακολουθή-
σουν οι Υπουργοί για να στηρίξουν τις τροπολογίες τους.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την ώρα που σε αυτήν εδώ την

Αίθουσα συζητάµε το νοµοσχέδιο για τις βοσκήσιµες γαίες, στο
Παρίσι γίνεται µια µεγάλη συνδιάσκεψη για το κλίµα υπό την αι-
γίδα του ΟΗΕ, µια παγκόσµια συνδιάσκεψη για την κλιµατική αλ-
λαγή. Απαίτηση των λαών, των καιρών, της παγκόσµιας κοινότη-
τας, είναι η σωτηρία του πλανήτη και η υπογραφή µιας νοµικά
δεσµευτικής συνθήκης που θα αντικαταστήσει το Πρωτόκολλο
του Κιότο µετά το 2020 και θα βάλει σαν στόχο ουσιαστικά την
προστασία του πλανήτη στις συνθήκες στις οποίες βρισκόµαστε
σήµερα. 

Επειδή, όµως, η κλιµατική αλλαγή για την οποία όλοι µιλάµε,
δεν είναι µόνο ευχές, σεµινάρια, ταινίες κ.λπ., αλλά είναι συγκε-
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κριµένες πολιτικές και δράσεις, θεωρώ ότι η σηµερινή τοποθέ-
τησή µου δεν έχει µόνο να κάνει µε το επετειακό κοµµάτι, δηλαδή
ότι γίνεται αυτό στο Παρίσι κ.λπ., αλλά έχει άµεση σχέση και µε
το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, που αφορά την αγροτική οι-
κονοµία, που αφορά την αγροτική γη και πιο συγκεκριµένα και
την κτηνοτροφία. Διότι ο παράγων «κλιµατική αλλαγή» επηρεάζει
σηµαντικά τα θέµατα της αγροτικής οικονοµίας, του πρωτογε-
νούς τοµέα και της κτηνοτροφίας, φυσικά. 

Αν θεωρούµε και νοµίζουµε όλοι ότι συµφωνούµε ότι ο πρω-
τογενής τοµέας της οικονοµίας είναι ουσιαστικά ένας βασικός
παράγοντας για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας µας
κι ένας τρόπος που µε την ανάπτυξή του θα βγούµε στην πορεία
ανάπτυξης, η κλιµατική αλλαγή επιφέρει σε αυτόν τον πρωτο-
γενή τοµέα σηµαντικούς κινδύνους, κινδύνους σε παραγωγικούς
τοµείς, στα θαλάσσια οικοσυστήµατα, που θα βάλουν σε δοκι-
µασία τη βιωσιµότητα των ιχθυαποθεµάτων και την παραγωγικό-
τητά τους. 

Η αγροτική παραγωγή, µε επελαύνουσα κλιµατική αλλαγή, επι-
φέρει αρνητικές συνέπειες σε διατροφικά είδη, όπως το σιτάρι,
ο αραβόσιτος, το ρύζι, που θα γνωρίσουν µειωµένες αποδόσεις
σε συνδυασµό µε την αύξηση των διατροφικών αναγκών και θα
υπονοµεύσουν και θα βάλουν σε κίνδυνο τη διατροφική ασφά-
λεια σε παγκόσµιο επίπεδο. Επίσης, το θέµα των νερών, της ανα-
κύκλωσης του ανανεώσιµου νερού, καθώς και της µείωσης των
υπόγειων υδάτινων αποθεµάτων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µελέτες αναφέρουν ότι στη
Νότια Ευρώπη η µείωση της φυτικής παραγωγής υπολογίζεται
ότι θα ξεπεράσει το 27%, που θα είναι µεγαλύτερη, αν συνυπο-
λογιστούν και οι κίνδυνοι ερηµοποίησης. Το νοµοσχέδιο όµως το
οποίο συζητάµε «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατά-
ξεις», όπως διεξοδικά ανέφερε και ο κύριος Υπουργός χθες στην
τοποθέτησή του, έχει σηµασία και γι’ αυτά τα οποία είπα πριν,
σε σχέση µε το θέµα αντιµετώπισης της κλιµατικής αλλαγής και
των συνεπειών του. 

Έχει µεγάλη σηµασία γιατί προσπαθεί να βάλει µια τάξη πρώ-
τα απ’ όλα στον πρωτογενή τοµέα και ειδικά στην κτηνοτροφία.
Δεν είναι τυχαίο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι εν έτει 2015
δεν υπάρχουν µέχρι στιγµής σχέδια βόσκησης. Εν έτει 2015,
οφειλές από το 2008 δεν έχουν πληρωθεί στους κτηνοτρόφους
και µάλιστα, κυρίως, λόγω του χάους που υπήρχε σε σχέση µε
τα βοσκοτόπια. Είναι το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης µετά από τέσσερα χρόνια. Έρχεται στη
Βουλή µια σοβαρή προσπάθεια καταγραφής και χαρτογράφησης
των βοσκοτόπων βάσει δεδοµένων κ.λπ.. Γίνεται δε προσπάθεια
εναρµόνισης µε την κοινοτική νοµοθεσία, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τις ιδιαιτερότητες της χώρας µας, που έχουν να κάνουν και µε
τη γεωµορφολογία της και µε το ανάγλυφό της.

Το εν λόγω σχέδιο νόµου προσπαθεί να επιλύσει πράγµατα τα
οποία δεν είχαν λυθεί χρόνια. Αντιµετωπίζει επαρκώς ζητήµατα,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι σε επιµέρους δεν µπορούσαν να
υπάρξουν και κάποιες βελτιώσεις. Στην κατεύθυνση αυτή, όµως
–κι εδώ φαίνεται ότι η Κυβέρνηση αυτή πραγµατικά ακούει,
καθώς ο κύριος Υπουργός έφερε και τροποποιήσεις για τα φάρ-
µακα, ζήτηµα που αναφέρθηκε πολύ εδώ στον χώρο του Κοινο-
βουλίου από συναδέλφους Βουλευτές κ.λπ.- και µέσα σε αυτήν
την πλατιά διαδικασία, η οποία έγινε και σε επίπεδο επιτροπών
αλλά και κοινωνίας, υπήρχαν αρκετές αλλαγές. Αυτό δείχνει
πραγµατικά τον διαφορετικό χαρακτήρα αυτής της Κυβέρνησης,
που είναι ανοιχτή στον διάλογο και στην υιοθέτηση βελτιωτικών
προτάσεων. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, κι εγώ καταθέτω για τα Πρακτικά κά-
ποιες προτάσεις του Συνηγόρου του Πολίτη σε ένα δελτίο Τύπου
και σε µια επιστολή που έχει στείλει σε αρµόδια Υπουργεία, όπου
αναφέρονται κάποιες παρατηρήσεις σε σχέση µε την αποτύ-
πωση των βοσκοτόπων, ζητήµατα που αφορούν τη δασική νοµο-
θεσία, τη φύλαξη των βοσκοτόπων, το ζήτηµα της παράτασης
λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων και ολοκληρωµένη
προσέγγιση κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων, σύµφωνα µε τις
διορθώσεις των κτηνοτροφικών ζωνών και πάρκων και άλλα
πολλά.  

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη

καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-

ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει έρθει µια τροπολογία
για την οποία επιχειρηµατολόγησε πριν ο αρµόδιος Υπουργός –
αναπληρώνει µάλλον τον κ. Σκουρλέτη που την υπογράφει- σχε-
τικά µε τα λατοµεία.

Εµείς θα περιµένουµε από την Κυβέρνηση να µη συνεχιστεί
αυτό το οποίο γινόταν χρόνια, όταν δεν υπήρχε τάξη, όταν δεν
έχει αναθεωρηθεί µέχρι σήµερα ο Λατοµικός Κώδικας και όλα
αυτά. Θα περιµένουµε, λοιπόν, µε την παράταση για δύο έτη
πραγµατικά να ολοκληρωθεί ο Λατοµικός Κώδικας και αυτό θα
είναι πολύ σηµαντικό. Και πρέπει ουσιαστικά η διοίκηση να αξιο-
ποιήσει προτάσεις, οι οποίες υπάρχουν στα Υπουργεία και να
προχωρήσει πραγµατικά σε αυτόν τον Λατοµικό Κώδικα. 

Θα έλεγα, επίσης, επειδή υπάρχουν πολλά ερωτηµατικά κ.λπ.
µέσα στον τοµέα αυτόν, που είναι σηµαντικός στην παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας, ότι υπάρχουν και προβλήµατα αναρ-
χίας και παρανοµιών και παραβιάσεων περιβαλλοντικών χώρων
κ.λπ. Ένα µεγάλο ζήτηµα και -αν θέλετε- µεγάλο στοίχηµα για
την Κυβέρνηση σε όλα τα επίπεδα -και ειδικά εδώ- είναι και η ενί-
σχυση των ελεγκτικών µηχανισµών. Ο έλεγχος, δηλαδή, στις
άδειες, στις περιβαλλοντικές µελέτες, σε όλα αυτά τα οποία
ισχύουν για τα λατοµεία και βέβαια –το επαναλαµβάνω- σε µία
διετία ο καινούργιος Λατοµικός Κώδικας. 

Όµως, δεν µπορώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να µην ανα-
φερθώ γενικά και λίγο στον ρόλο της Αντιπολίτευσης και αυτά
που ακούσαµε χθες και σήµερα µέσα στο Κοινοβούλιο. Θα έλεγα
-όπως είπα και πριν- ότι έχουµε µια Κυβέρνηση που ακούει, που
διαβουλεύεται µε τους φορείς, που έχει ουσιαστικό διάλογο και
µε την κοινωνία. Όµως, δεν µπορεί η εισηγήτρια της Νέας Δηµο-
κρατίας να αναφέρει στην τοποθέτησή της «το στραπάτσο που
µας επιφύλαξε η Κυβέρνηση στις 14 Αυγούστου». Και ρωτώ εγώ,
δεν ψηφίσατε αυτό το λεγόµενο «στραπάτσο»; Γιατί, δηλαδή,
αυτό το θράσος; Και δεν µιλάω προσωπικά µόνο, γιατί ακούστη-
καν πολλά µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. Πρόκειται για µια συµ-
φωνία, την οποία ψηφίσατε, την υλοποίηση της οποίας προχωρά-
µε εµείς σαν Κυβέρνηση µε τους εφαρµοστικούς νόµους. Γιατί,
λοιπόν, αυτό το απύθµενο -θα έλεγα- θράσος; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Παραµείναµε στην Ευρώπη, επειδή
ψηφίσαµε εµείς. Και µας λέτε και θρασείς;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Και µάλιστα όταν συζητάµε
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα το ψηφίσετε, θα το ψηφίσουν κοµ-
µάτια και της Αντιπολίτευσης. 

Δεχόµαστε και την κριτική, φυσικά, και ο Υπουργός όπως είπα
είναι ανοιχτός και σε βελτιωτικές προτάσεις και όλα αυτά, αλλά
δεν δεχόµαστε την υποκρισία. Ίσως ενοχλεί -αυτό που είπε πάλι
ο κύριος Υπουργός- ότι το 1,2-1,5 δισεκατοµµύρια θα πέσουν
µέσα στον Δεκέµβρη στην ελληνική ύπαιθρο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Δεν ξέρετε τι λέτε!
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Γιατί πιστοί στις δεσµεύσεις

µας ουσιαστικά προχωράµε να βγάλουµε τη χώρα µας από την
κρίση και από τις πολιτικές, οι οποίες µας οδήγησαν εδώ σήµερα.
Και σε αυτήν τη φάση απαιτούνται συναινέσεις. Δεν µιλάµε για
συναινέσεις έτσι γενικόλογες. Συναινέσεις µε κριτική και µε διά-
θεση συµβολής, εθνικής συµβολής αυτήν τη στιγµή για να
βγούµε από την κατάσταση στην οποία έχουµε περιέλθει. Όχι
αντιπολιτευτικές λογικές µόνο και µόνο για να αντιπολιτευόµα-
στε, όταν ξεχνά η Αντιπολίτευση -γιατί ο ελληνικός λαός δεν είναι
λωτοφάγος- το τι ψήφισε στις 14 Αυγούστου.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κυρία

Αραµπατζή; Θέλετε τον λόγο επί προσωπικού;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Έγινε µια αναφορά στο πρόσωπο

µου για απύθµενη θρασύτητα…
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρία Αραµπατζή, το είπατε

το πρωί.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δεν είναι απύθµενη θρασύτητα; Θα
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το κρίνει το Προεδρείο. 
Έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί εδώ προσπαθούν να σας

υποκαταστήσουν; Έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Αρα-

µπατζή, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό για να αναφερθείτε στο
προσωπικό ζήτηµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύν-
τοµη.

Πράγµατι, µίλησα για στραπάτσο της 14ης Αυγούστου και συ-
νεχίζω και το λέω. Εµείς ψηφίσαµε την παραµονή της χώρας στο
ευρώ. Δεν διαπραγµατευθήκαµε, δεν συνεννοηθήκαµε το βαρύ-
τερο µνηµόνιο που µας φέρατε µετά από επτά µήνες ακυβερνη-
σίας. Ψηφίσαµε, ως υπεύθυνη πολιτική παράταξη, που πιστεύει
στην ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας, την παραµονή της χώρας
στο ευρώ. 

Εσείς την ίδια στιγµή λέγατε ότι τα µέτρα τα σκληρά που έρ-
χονται θα καµφθούν από την πλάνη των ισοδυνάµων, κυρία Κα-
φαντάρη. Για τα 2 δισεκατοµµύρια τα οποία επικαλείστε, τα
οποία περιµένουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ένα δισεκατοµµύριο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Είναι 2 δισεκατοµµύρια, κυρία Κα-

φαντάρη. Ένα είναι τώρα η προκαταβολή. Ίσως δεν τα γνωρίζετε
τόσο καλά.

Αυτά, λοιπόν, τα 2 δισεκατοµµύρια κοινοτικών πόρων ήταν
ένας από τους λόγους που αναγκαστήκαµε, ψηφίζοντας την πα-
ραµονή της χώρας στο ευρώ, να συνηγορήσουµε στο βαρύτερο
µνηµόνιο της 14ης Αυγούστου, πάντοτε µε την προοπτική των ισο-
δυνάµων που υποσχόταν πεπλανηµένα αυτή η Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ. Αυτά για τη θρασύτητα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-

γο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βενιζέλο, µου

κάνετε νόηµα, το ξέρω.
Το λέω για το Σώµα. Είθισται όταν ζητούν τον λόγο και πρώην

Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, να τους δίνεται αµέσως. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Όχι «είθισται», το λέει ο Κανονι-

σµός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, να επικα-

λεστούµε και τον Κανονισµό. Δεν σας κάνουµε χάρη. Εντάξει,
δεν είναι θέµα χάρης, αλίµονο! Άλλο θέλω να πω. Το λέω αυτό,
διότι ήδη έχω πει δύο φορές έως τώρα ότι θα παρέµβουν οι
Υπουργοί για να υποστηρίξουν τροπολογίες. Δύο φορές ανακοί-
νωσα τα ονόµατα του κ. Βερναρδάκη και της κ. Φωτίου. Γι’ αυτό
το λέω. Ειδάλλως έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Βενιζέλο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Με συγχωρείτε. Ευχαριστώ, θα τον

πάρω.
Εκκρεµεί η ανοικτή συνεδρίαση της Επιτροπής Θεσµών και

Διαφάνειας, από την οποία κατήλθα. Έχω υποβάλει ερωτήσεις,
πρέπει να επιστρέψω. Ζητώ την κατανόηση των Υπουργών

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατανοητό. Ωραία.
Κύριοι Υπουργοί, παρακαλούµε για την ανοχή σας.

Έχετε τον λόγο, λοιπόν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι βο-

σκήσιµες γαίες έχουν νόηµα, στο πλαίσιο του άρθρου 24 του
Συντάγµατος, όταν εντάσσονται σε µια ολοκληρωµένη αγροτική
και κτηνοτροφική πολιτική, που τουλάχιστον δεν συνιστά µείωση
του διαθέσιµου αγροτικού εισοδήµατος. 

Δεν είναι ολοκληρωµένη αγροτική πολιτική η απειλή για την
φορολογία των αγροτών και η απόπειρα ανατροπής του πλαισίου
της κοινωνικής ασφάλισής τους. Το να µιλήσουµε για τέτοια θέ-
µατα προϋποθέτει ότι η χώρα έχει στρατηγικό πλαίσιο και κυβέρ-
νηση ικανή να ασκήσει τις αρµοδιότητές της. Δυστυχώς, η χώρα
δεν έχει ούτε στρατηγικό πλαίσιο ούτε κυβέρνηση µε στοιχειώδη
ικανότητα διακυβέρνησης. 

Το ερώτηµα είναι: Γιατί τις τελευταίες ηµέρες ο Πρωθυπουρ-
γός κ. Τσίπρας, πυροδότησε την πολιτική ένταση αναζητώντας
δήθεν συναίνεση; Ποιος προκάλεσε τη συνάντηση των Αρχηγών
των κοµµάτων, που είχε αυτή την αντιπαραγωγική κατάληξη;
Ποιος είναι αυτός που τροφοδότησε τα σενάρια για την αντοχή
της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας; Ο ίδιος ο κ. Τσίπρας. 

Στην πραγµατικότητα το έκανε, γιατί δεν θέλει συναίνεση ούτε
αλλαγή του στενού και ετερόκλητου κυβερνητικού σχήµατος ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ που τον αφήνει πολιτικά ανεξέλεγκτο. Επιδιώκει
άλλα πράγµατα:

Επιδιώκει την εκβιαστική συσπείρωση του χώρου του, για να
υπερψηφιστούν αντιδηµοφιλείς και δύσκολες ρυθµίσεις, ρυθµί-
σεις χειρότερες από αυτές που ο ΣΥΡΙΖΑ έφτυνε τα προηγού-
µενα χρόνια µέσα στο κλίµα της αντιµνηνοµιακής δηµαγωγίας
και τώρα τις εκθειάζει και τις γλείφει ως απολύτως αναγκαίες. 

Επιδιώκει την ενοχοποίηση της Αντιπολίτευσης που θέλει να
την καταστήσει συνυπεύθυνη, αποσπώντας της την ψήφο της
στην καλύτερη περίπτωση ή τουλάχιστον αναδεικνύοντας µια ει-
κόνα συµψηφισµού ευθυνών, µε υπενθύµιση, για παράδειγµα,
παλαιότερων περικοπών των συντάξεων και κυρίως µέσα από την
υπενθύµιση της θετικής ψήφου στο γενικό πλαίσιο του τρίτου
µνηµονίου, της συµφωνίας της 12ης Ιουλίου και του κειµένου της
14ης Αυγούστου.

Μόνο που δεν πρόκειται γι’ αυτό. Είναι προκλητικό και ανιστό-
ρητο να συγκρίνει κανείς την κατάσταση της χώρας τον Οκτώ-
βριο του 2009, την ανάγκη για δηµοσιονοµικά µέτρα τα έτη 2010,
2011, 2012 και διαφορετικό να µιλάει κανείς για µια χώρα που
ήταν σε µια τελείως διαφορετική κατάσταση τον Δεκέµβριο του
2014 και, λόγω της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, τον Δεκέµ-
βριο του 2015 είναι σε τελείως υποβαθµισµένη θέση, έχοντας
χάσει ένα πολύ µεγάλο µέρος του κεκτηµένου των θυσιών του
ελληνικού λαού.

Σήµερα είναι 1η Δεκεµβρίου. Είναι µια καλή ευκαιρία να συγ-
κρίνει ο ελληνικός λαός το κλίµα, την ατµόσφαιρα, το επίπεδο,
την προσδοκία που υπήρχε δώδεκα µήνες πριν, λίγο πριν διαλυ-
θεί η προηγούµενη Βουλή λόγω αδυναµίας εκλογής Προέδρου
της Δηµοκρατίας. Ας σκεφτεί ο καθένας πότε ήµασταν καλύτερα
και πότε είµαστε χειρότερα. Σήµερα είµαστε καλύτερα ή χειρό-
τερα; Προφανώς, πολύ χειρότερα.

Άρα οι περικοπές που γίνονται τώρα, τα σκληρά µέτρα, η µνη-
µονιακή πολιτική είναι όλη δική σας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Η δική σας πολιτική
τις κατέστησε αναγκαίες. Και θέλετε να µιλήσουµε για το κορυ-
φαίο παράδειγµα, που είναι το παράδειγµα του ασφαλιστικού; 

Γιατί η επιλογή του κ. Τσίπρα είναι να συνενώσει σε µια δέσµη
νοµοθετική τις άµεσες δηµοσιονοµικές περικοπές, που είναι ανα-
γκαίες στο πλαίσιο της ψήφισης του νέου προϋπολογισµού του
2016, µε τη µεγάλη –υποτίθεται- διαρθρωτική αλλαγή στο ασφα-
λιστικό σύστηµα; 

Γιατί πρέπει να γίνει έτσι πρόχειρα, επιπόλαια, βεβιασµένα η
θεσµική αλλαγή του ασφαλιστικού συστήµατος και δεν µπο-
ρούµε να διαχωρίσουµε τα δύο θέµατα; 

Μήπως γιατί µας το επιβάλλει η τρόικα; Όχι. Γιατί η επιτάχυνση
των διαδικασιών, αυτή η αίσθηση επείγοντος, πίεσης εκ των έξω
λειτουργεί ως όχηµα, για να περάσουν αλλαγές οι οποίες αλλοι-
ώνουν την εικόνα. Δίνουν µια εικόνα –δήθεν- µεταρρύθµισης που
δεν την στηρίζει η Αντιπολίτευση.

Υπό συνθήκες ύφεσης, σύµφωνα και µε τα νέα δεδοµένα της
Στατιστικής Υπηρεσίας, και αυξητικής ροπής της ανεργίας µπο-
ρείς να µιλήσεις σοβαρά για το νέο ασφαλιστικό ως διαρθρωτικό
αλλαγή; 

Μα, το µεγάλο θέµα είναι τι ποσοστό δαπανά η χώρα, ως
εθνική δαπάνη και ως δηµόσια δαπάνη, για το ασφαλιστικό σύ-
στηµα. Εάν το ΑΕΠ αυξάνει, τότε έχεις πολύ µεγαλύτερη δυνα-
τότητα στους απόλυτους αριθµούς να ενισχύσεις την κοινωνική
σου πολιτική και τους Οργανισµούς Κοινωνικής Ασφάλισης.
Όταν το ΑΕΠ µειώνεται, βεβαίως, το ποσοστό της εθνικής και
της δηµόσιας δαπάνης µεγαλώνει και περιορίζονται οι δυνατό-
τητες να διαθέσεις πόρους προς την κατεύθυνση αυτή.

Εάν το µακροοικονοµικό περιβάλλον ήταν διαφορετικό, εάν η
δυναµική της οικονοµίας ήταν αυτή που είχαµε δώδεκα µήνες
πριν, θα µπορούσαµε µε τελείως διαφορετικό τρόπο να χειρι-
στούµε το ασφαλιστικό, όχι ως ζήτηµα δηµοσιονοµικών περικο-
πών αλλά ως ζήτηµα που αφορά το µέλλον της χώρας, σε
συνδυασµό µε το φορολογικό σύστηµα. Γιατί αν δεν συνδυάσεις
το ασφαλιστικό µε τη φορολόγηση των επιχειρήσεων εντάσεως
κεφαλαίου, εάν δεν συνδυάσεις την υφιστάµενη δοµή του ασφα-
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λιστικού µε µια νέα αντίληψη για τα επαγγελµατικά του ταµεία,
εάν δεν µιλήσεις για έναν τελείως διαφορετικό τρόπο αξιοποί-
ησης της περιουσίας και των αποθεµατικών, δεν µπορείς να έχεις
µια λύση η οποία είναι αξιόπιστη και κυρίως εάν δεν βρεις πό-
ρους, όπως οι πόροι που εµείς διαθέσαµε στο Ταµείο Αλληλεγ-
γύης των Γενεών,  από τη µελλοντική εκµετάλλευση του ορυκτού
πλούτου της χώρας.

Έχει, λοιπόν, µεγάλη σηµασία να απαντήσουµε στο ερώτηµά
σας: Γιατί ψηφίσαµε, πράγµατι, τον Ιούλιο και τον Αύγουστο; Ψη-
φίσαµε, γιατί δεν υπήρχε πλειοψηφία πλέον. Γιατί η Κυβέρνηση
δεν είχε επαρκή αριθµό Βουλευτών. Γιατί πενήντα περίπου Βου-
λευτές της τότε κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας διεφώνησαν και
οργάνωσαν άλλο κόµµα. Ψηφίσαµε για να µείνει η χώρα στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης. 

Κακώς ψηφίσαµε, πράγµατι, χωρίς εγγυήσεις, χωρίς θεσµι-
κούς και πολιτικούς όρους. Γιατί όταν έχεις να κάνεις µε τέτοιες
µορφές πολιτικού τυχοδιωκτισµού, όταν έχεις να κάνεις µε τέ-
τοιους ωµούς διαχειριστές εξουσίας χωρίς πολιτικό και αξιακό
περιεχόµενο, πρέπει να τους δεσµεύεις µε όρους. Αυτό που κά-
ναµε, όµως, ως Αντιπολίτευση, δεν το τίµησε η Κυβέρνηση και
κυρίως δεν το τίµησε έναντι της χώρας. Δεν διαπραγµατεύτηκε
και δεν διαπραγµατεύεται τίποτα. 

Αυτό που έγινε στις τράπεζες, δηλαδή στην πραγµατικότητα
η εξαέρωση του χαρτοφυλακίου και άρα της περιουσίας του δη-
µοσίου, ο αφελληνισµός των τραπεζών, είναι παλιό σχέδιο, αν
διαβάσει κανείς τα αντιπολιτευτικά κείµενα του κ. Βαρουφάκη.
Αλλά είναι ταυτόχρονα και το δείγµα του τι σηµαίνει «δίνω την
ψευδή εντύπωση µιας δήθεν σκληρής διαπραγµάτευσης και υπο-
χωρώ εκ προοιµίου σε όλα». 

Έτσι συµβαίνει και στο ασφαλιστικό. Μη διαπραγµατεύεστε
άλλο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Μήπως η Αντιπολίτευση
είναι ανακόλουθη και αντιµεταρρυθµιστική; Και ποιος το λέει
αυτό; Το λένε αυτό και κάποιοι αντίπαλοι της Κυβέρνησης που
εκφράζουν γνήσιες εκσυγχρονιστικές απόψεις, αλλά που απευ-
θύνονται σε ποια αντιπολίτευση; Στη δική µας αντιπολίτευση που
έφτυσε αίµα έξι χρόνια για τη δηµοσιονοµική προσαρµογή και
τις µεταρρυθµίσεις; 

Άλλωστε, εδώ το ζήτηµα δεν είναι η µεταρρύθµιση. Το ζήτηµα
είναι η δηµαγωγία σε επίπεδο θεσµικό, όταν καλείς τους Αρχη-
γούς των κοµµάτων και τους λες «ελάτε να ευχηθούµε όλοι ότι
δεν θα περισκοπούν περαιτέρω οι συντάξεις». 

Δεν τους λες «ελάτε να συµφωνήσουµε να ξεκινήσει µία δια-
δικασία σοβαρής µελέτης και µεταρρύθµισης του ασφαλιστικού
µε µία προοπτική ανάκαµψης της οικονοµίας». Λες «ελάτε όλοι
µαζί να διατυπώσουµε µια εθνική δηµαγωγία για να µπορέσει η
Κυβέρνηση να κρύψει τον τυχοδιωκτισµό της πίσω από αυτή την
εθνική δηµαγωγία».

Είναι, λοιπόν, η αντιπολίτευση αντιµεταρρυθµιστική που δια-
χωρίζει τη θέση της, όταν δεν µιλάµε για τίποτα ουσιαστικό; 

Και, βέβαια, αυτό που έχει πολύ µεγαλύτερη σηµασία είναι να
θυµηθούµε εδώ το απύθµενο µίσος κατά του κουρέµατος του
χρέους και της αναδιάρθρωσης του χρέους του 2012. Και θα το
καταλάβαινα αυτό εάν ήµασταν στο 2012, 2013, 2014, αλλά τώρα
που είστε στα πρόθυρα της υποτιθέµενης διαπραγµάτευσης για
το χρέος, προκειµένου να πετύχετε το συµπλήρωµα των ρυθµί-
σεων του 2012, είναι όχι πολιτικό λάθος, αλλά εθνικό, διαπραγ-
µατευτικό έγκληµα να αµφισβητείτε την παρέµβαση που έγινε το
2012. 

Γιατί αυτή είναι το πλαίσιό σας, το επιχείρηµά σας, το κεκτη-
µένο σας, το µόνο επί τη βάση του οποίου µπορείτε να εισφέρετε
κάτι περισσότερο. Είναι κάτι το οποίο ούτως ή άλλως θα το
έπαιρνε η χώρα, αλλά ελπίζω να µη χαθεί µέσα από τον τρόπο
που δήθεν διαπραγµατεύεστε, ενώ στην πραγµατικότητα υποχω-
ρείτε κατά κράτος και πλήττετε τον πυρήνα της εθνικής οικονο-
µίας. 

Φταίει, λοιπόν, το PSI λέτε σε όλη την τονικότητα του πολιτικού
λόγου, από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, που υπερβαίνει τα
συνταγµατικά όρια του λόγου του, τον κ. Καµµένο που µε το γνω-
στό στυλ θέλει εξεταστική επιτροπή και τον κ. Τσίπρα. Ναι, να
γίνει εξεταστική επιτροπή, για το πρώτο, το δεύτερο και το τρίτο
µνηµόνιο, για το κούρεµα του χρέους, για την αναδιάρθρωση του

χρέους, για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. 
Πρέπει να ανασυσταθεί η εξεταστική επιτροπή που µετά µε-

γάλων πανηγυρισµών κάνατε στην προηγούµενη Βουλή. Να τα
εξετάσει όλα για λόγους ιστορικούς, για λόγους παιδαγωγικούς
και γιατί πρέπει να διασκεδάσει ο ταλαίπωρος ελληνικός λαός
που υφίσταται θυσίες και να γελάσει λίγο το χείλι του από τις
ανακολουθίες και τα ψέµατα που θα αποδειχθούν βέβαια περί-
τρανα σε µία τέτοια διαδικασία. Οφείλετε να προχωρήσετε.

Και οφείλετε να µας εξηγήσετε γιατί σας πήραν από τα χέρια
τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ του ΤΧΣ τον Φεβρουάριο του 2015,
γιατί συγκεντρώσατε µέσα στο άγχος σας τα ταµειακά διαθέσιµα
των ασφαλιστικών ταµείων και όλων των νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου και των φορέων της γενικής κυβέρνησης και τα
έχετε κάνει repos και έντοκα γραµµάτια και δεν υπάρχει προ-
οπτική αποκατάστασης των ταµειακών διαθεσίµων, γιατί αυξή-
σατε το χρέος µε τις διαχειριστικές σας κινήσεις, και γιατί, βε-
βαίως, τώρα ευνουχίζετε την εθνική διαπραγµάτευση µε αυτά
που λέτε σε σχέση µε το PSI και την παρέµβαση του 2012.

Θα την βλέπετε µε τον κιάλι και θα την προσκυνάτε, όταν θα
κάνουµε τη συζήτηση για το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης,
που ελπίζω να την κάνετε καλύτερα από ό,τι έχετε κάνει όλα τα
προηγούµενα. 

Μόνο θα σας υπενθυµίσω τι έλεγε ο «µέγας» διαπραγµατευτής
σας της προηγουµένης περιόδου, ο κ. Βαρουφάκης, στις 25
Οκτωβρίου του 2011 για την ανάγκη, πράγµατι, να κουρευτούν
και οι ελληνικοί φορείς για να πετύχουµε το µεγάλο κούρεµα του
εξωτερικού δηµοσίου χρέους της χώρας, όταν ακόµη δεν είχε
ανακαλύψει τις θεωρίες στις οποίες µύησε τον κ. Τσίπρα αργό-
τερα. Πάρτε τον κ. Βαρουφάκη στην εκδοχή του, του Οκτωβρίου
του 2011, ένθερµο οπαδό του PSI και του κουρέµατος και των
οµολόγων των ταµείων. 

Ποιου κουρέµατος, δηλαδή; Πρόκειται για λογιστική µετα-
φορά αποθεµατικών από τα ταµεία στο κράτος που χρηµατοδο-
τεί τα ταµεία. Διότι το κράτος λογιστικά πήρε 13,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και έχει δώσει ως τώρα 65 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και, βεβαίως, µπορείτε στη διαρθρωτική αλλαγή του ασφαλι-
στικού να πείτε ότι στην ετήσια επιχορήγηση θα περιλαµβάνεται
και ένα τµήµα που αφορά αυτά τα 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
που είναι κοινή περιουσία κράτους και ασφαλιστικών ταµείων,
κοινή περιουσία της γενικής κυβέρνησης. 

Τι λέτε; Τι είναι αυτά που λέτε; Δεν σας έχει πει η Διοίκηση του
ΙΚΑ ότι αξιοποιώντας το PSI αύξησε το ΙΚΑ, o µεγαλύτερος φο-
ρέας κοινωνικής ασφάλισης, το χαρτοφυλάκιο του; Πώς τολµάτε
και τα λέτε αυτά; 

Πάρτε µέσα από την πρόσφατη αρθρογραφία µία σύνοψη επι-
χειρηµάτων που έχει κάνει ένας ουδέτερος, ψυχρός αναλυτής,
ο κ. Στρατόπουλος για το τι συµβαίνει πράγµατι µε τα αποθεµα-
τικά των ασφαλιστικών ταµείων, κι ελάτε να συζητήσουµε για το
τι έγινε στο ασφαλιστικό. Αλλά δεν είναι µόνον αυτό. Έχουµε
έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος έχει καταφέρει να συνδέσει την οι-
κονοµική διαπραγµάτευση για το µνηµόνιο µε την εξωτερική πο-
λιτική και την αντιµετώπιση του προσφυγικού µε ζητήµατα διαρ-
θρωτικών αλλαγών ή δηµοσιονοµικών περικοπών, όπως αυτά
που αφορούν το ασφαλιστικό. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Τι κέρδισε η Ελλάδα στην πρό-
σφατη Σύνοδο Κορυφής Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας; Η
Τουρκία ξέρει πάρα πολύ καλά τι αποκόµισε. Αποκόµισε την ανα-
βάθµιση της θεσµικής της σχέσης µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, δύο
Συνόδους Κορυφής τον χρόνο, επιτάχυνση της διαδικασίας απε-
λευθέρωσης της βίζας. Πήρε τα τρία δισεκατοµµύρια ευρώ να
τα διαχειριστεί κατά το δοκούν και η ίδια θα ρυθµίζει τις ροές,
προσφυγικές και µεταναστευτικές.

Γιατί δεν έθεσε ο κ. Τσίπρας το ζήτηµα των πλωτών κέντρων
ταυτοποίησης και κατανοµής, των πλωτών hot spots, τα οποία
έχω προτείνει, µε την ευθύνη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
Ύπατης Αρµοστείας του ΟΗΕ για τους πρόσφυγες, που απλώς
θα ελλιµενίζονται στην τουρκική ακτή, ώστε η µεταφορά των
πραγµατικών προσφύγων να γίνεται όχι µέσω Ελλάδος, αλλά
µέσω οποιουδήποτε προσιτού ευρωπαϊκού λιµένα; 

Και έλεος πια µε τις επιπολαιότητες, τους ερασιτεχνισµούς,
την έλλειψη ιστορικής συνείδησης και γνώσης στα θέµατα της
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εξωτερικής πολιτικής, όπως έγινε µε αυτή την τραγική υπόθεση
των tweets που αντηλλάγησαν µεταξύ του Έλληνα και του Τούρ-
κου Πρωθυπουργού. Τι έγινε εκεί; Σε ποιο πλαίσιο εξωτερικής
πολιτικής, διερευνητικών γύρων, µέτρων οικοδόµησης εµπιστο-
σύνης; Όλα πρόχειρα! Όλα χύµα! Και αυτά πλήττουν θεµελιώδη
εθνικά συµφέροντα. 

Άρα το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι αν η Αν-
τιπολίτευση επιθυµεί µια άλλη Κυβέρνηση και ποια Κυβέρνηση,
εάν υπάρχουν σενάρια. 

Το θέµα είναι πώς νιώθει, πώς αισθάνεται, πώς τοποθετείται η
ίδια η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βενιζέλο, πα-
ρακαλώ ολοκληρώνετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Να προχωρήσετε, να αναλάβετε
την ευθύνη σας, να κυβερνήσετε. Αλλά προς θεού, πάψτε να
«διαπραγµατεύεστε» όπως δήθεν διαπραγµατευτήκατε για το
µνηµόνιο, στο οποίο µπήκαµε «ολόσωµοι» χωρίς λόγο, για τις
τράπεζες, για το ασφαλιστικό, για το προσφυγικό.

Λυπηθείτε τη χώρα αυτή!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, είκοσι τρεις µαθήτριες
και µαθητές καθώς και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Πει-
ραµατικό Γυµνάσιο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχουν ζητήσει τον λόγο τέσσερις Υπουργοί για να υποστηρί-
ξουν τις τροπολογίες τους. Μπήκαν σε µία σειρά, ο κ. Βερναρ-
δάκης, η κ. Φωτίου, ο κ. Φίλης και ο κ. Σταθάκης. Νοµίζω ότι δύο
λεπτά είναι επαρκής χρόνος.

Τον λόγο έχει ο κ. Βερναρδάκης.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα έχω έναν
άχαρο ρόλο να επανέλθω στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο µετά
την οµιλία του κ. Βενιζέλου, που ήταν εφ’ όλης της ύλης αλλά
εντελώς άσχετη µε το νοµοσχέδιο, παρ’ όλα αυτά χρήσιµη.

Θα µιλήσω για δύο λεπτά. Θέλω να κάνω απλώς ένα σχόλιο
για κάποιες προηγούµενες παρατηρήσεις σε σχέση µε τις τρο-
πολογίες. Ναι, πράγµατι υπάρχει ένα ζήτηµα νοµοθετικής λει-
τουργίας και πρέπει να το αναγνωρίσουµε αυτό. Αλλά από την
άλλη µεριά πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι οι νοµικές, διοικητικές,
τεχνικές και άλλου τύπου «ουρές» σε πάµπολλα ανοιχτά ζητή-
µατα που υπάρχουν αυτή τη στιγµή είναι τεράστιες και δυστυχώς
η Βουλή δεν νοµοθετεί υπό κανονικές συνθήκες. 

Υπό την έννοια αυτή είναι κάτι το οποίο προφανώς πρέπει να
το αντιµετωπίσουµε. Δεν είναι µια ευχάριστη κατάσταση να έχου-
µε τροπολογίες επί ενός νοµοσχεδίου που θεµελιώνεται σε ένα
άλλο θέµα. Παρ’ όλα αυτά, είναι τέτοια η επιτακτικότητα ορισµέ-
νων διατάξεων που πρέπει να τις λάβουµε υπ’ όψιν µας. Είναι,
όµως, ένα πολύ σοβαρό ανοιχτό ζήτηµα και ως Αναπληρωτής
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης θέλω να πιστεύω ότι θα
πρέπει να το διορθώσουµε και µάλιστα πάρα πολύ σύντοµα.

Μία τέτοια τροπολογία την οποία είµαι αναγκασµένος να στη-
ρίξω σήµερα στο σχέδιο νόµου που έχουµε µπροστά µας, αφορά
την παράταση των ατοµικών συµβάσεων εργασίας στις υπηρε-
σίες καθαριότητας των κτηρίων δηµοσίων υπηρεσιών, ανεξάρ-
τητων αρχών, νοµικών προσώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου
των ΟΤΑ, των πανεπιστηµίων και άλλων πολλών οργανισµών, οι
οποίες είχαν παραταθεί µέχρι τις 31-12-2015, αλλά που οι λει-
τουργικές ανάγκες απαιτούν αυτές οι ατοµικές συµβάσεις να πα-
ραταθούν µέχρι τις 31-12-2016 έτσι ώστε και οι άνθρωποι αυτοί
να παραµείνουν στις εργασίες τους, αλλά και να καλυφθεί και
ένα πάγιο λειτουργικό πρόβληµα που αφορά όλες αυτές τις υπη-
ρεσίες.

Διευκρινίζω απλώς από την προτεινόµενη διάταξη που έχετε
µπροστά σας ότι οι κάθε είδους υπηρεσίες…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να µας λέτε τους αριθµούς.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, µε συγχω-

ρείτε, για να το βλέπετε. Ο αριθµός είναι ο 87. 
Σας διαβάζω µια µικρή διόρθωση που υπάρχει: «Για την καθα-

ριότητα των κτηρίων των δηµοσίων υπηρεσιών, των ανεξαρτήτων
αρχών, των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, των νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου και των ΟΤΑ, καθώς και τις κάθε εί-
δους υπηρεσίες καθαριότητας των ΟΤΑ παρατείνονται αυτοδι-
καίως µέχρι και την 31-12-2016 οι ισχύουσες ατοµικές συµβάσεις
καθώς και όσες ατοµικές συµβάσεις έχουν λήξει µέχρι και
τριάντα µέρες πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης.».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πρόκειται
για δύο τροπολογίες. Η πρώτη τροπολογία είναι µε αριθµό 71.
Αφορά τη συνέχιση λειτουργίας Στεγών Υποστηριζόµενης Δια-
βίωσης. 

Όπως ξέρετε, κυρία Μάρκου, θεωρούµε και εµείς ότι οι Στέγες
Υποστηριζόµενης Διαβίωσης για άτοµα µε αναπηρία, τα οποία
χαρακτηρίζονται από νοητική στέρηση είναι ένας εξαιρετικά ση-
µαντικός θεσµός και θέλουµε µε κάθε τρόπο όχι µόνο να τις υπο-
στηρίξουµε τώρα, αλλά θα εντάξουµε και στο νέο ΕΣΠΑ -το
οποίο έχει ήδη φύγει για τις περιφέρειες- τις προτάσεις µας και
οι οποίες εντός των ηµερών θα πάνε προς την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για διαβούλευση.

Με αυτή την τροπολογία, λοιπόν, δίνεται η δυνατότητα στο να
συνεχίσει τη λειτουργία οι Στέγες Υποστηριζόµενης Διαβίωσης
στους δήµους, στους ΟΤΑ και µάλιστα επεκτείνεται η λειτουργία
τους µέχρι τις 31-12-2016, ώστε να µπορούν να ενταχθούν και
στο νέο ΕΣΠΑ.

Η δεύτερη τροπολογία µε αριθµό 86, η οποία έχει επτά άρθρα,
αφορά ανάλογα θέµατα πάντα. Τα δύο πρώτα άρθρα αφορούν
τη «Βοήθεια στο Σπίτι».

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δεν την έχουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχει κατατεθεί;

Δεν έχει δοθεί στους Βουλευτές;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας τα
εξηγώ και µετά θα τα πάρετε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ούτε του κ. Βερναρδάκη έχουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Καµµία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, κυρία

Υπουργέ, απ’ ότι λένε δεν έχει κατατεθεί ούτε του κ. Βερναρδάκη
ούτε…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εξήγησε
όµως, ο κ. Βερναρδάκης. Δεν θα σταµατήσω τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, για να
µη δηµιουργούµε συγχύσεις.

Απ’ ότι µε ενηµερώνουν οι Υπηρεσίες, έχουν κατατεθεί. Απλώς
δεν έχουν διανεµηθεί στους Βουλευτές. Άµεσα, τώρα, θα διανε-
µηθούν.

Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Λέω, λοι-
πόν, ότι το πρώτο άρθρο και το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας
µε αριθµό 86 αφορά τη «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Διασφαλίζεται η χρηµατοδότηση του προγράµµατος «Βοήθεια
στο Σπίτι», η πλήρης κάλυψη των απαιτούµενων δαπανών και η
απρόσκοπτη και ουσιαστική υλοποίηση του ως άνω προγράµµα-
τος, εις µεν την πρώτη, µέχρι 31-12-2015. Αυτά στην πρώτη τρο-
πολογία. 

Η δεύτερη διασφαλίζει από τον κρατικό προϋπολογισµό για
ένα έτος τη «Βοήθεια στο Σπίτι» και λέει ακριβώς από πού βρίσκει
τα χρήµατα. Η έλλειψη των χρηµάτων για την πρώτη τροπολογία
ήταν πέντε εκατοµµύρια µέχρι τις 31-12-2015 και 56 εκατοµµύρια
είναι για τη δεύτερη τροπολογία, η οποία είναι για ολόκληρο το
2016.

Η «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι µια εξαιρετική δράση του προ-
ηγούµενου ΕΣΠΑ. Απασχολούνται εκεί τρεις χιλιάδες περίπου
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εργαζόµενοι. Έχουµε υποστηρίξει τη δράση αυτή µε κάθε τρόπο.
Βρήκαµε και τα χρήµατα και τα εξασφαλίζουµε για του χρόνου.
Εν τω µεταξύ σε συνεννόηση και µε τους εργαζόµενους θέλουµε
να εντάξουµε ανάλογες δράσεις χρηµατοδοτούµενες από το
ΕΣΠΑ αλλά και µη χρηµατοδοτούµενες από το ΕΣΠΑ -από τον
κρατικό προϋπολογισµό, όπως είναι η συγκεκριµένη περίπτωση-
σε ένα µεγάλο δίκτυο πρωτοβάθµιας φροντίδας για τους ηλικιω-
µένους -που θα το µελετήσουµε όλη αυτή τη χρονιά- και για τις
ευάλωτες κατηγορίες ατόµων, όπως ξέρετε. Αυτά είναι τα δύο
πρώτα άρθρα της τροπολογίας 86.

Το τρίτο άρθρο αφορά τις δοµές φτώχειας. Οι δοµές φτώ-
χειας, οι οποίες επιτελούν επίσης ένα σηµαντικό έργο, έχουν
σχεδιαστεί για να µπουν στο ΕΣΠΑ 1420. Αυτή τη στιγµή προβλέ-
πεται η χρηµατοδότησή από τον κρατικό προϋπολογισµό όλων
των δοµών φτώχειας -είναι χίλιοι εκατόν δεκαπέντε εργαζόµενοι-
µέχρι τις 31 Ιουνίου όπου θα έχουν ήδη ενταχθεί όλα αυτά στο
νέο ΕΣΠΑ. Άρα δεν δηµιουργούµε κανένα κενό στη λειτουργία
και στη χρηµατοδότηση αυτών των δοµών, που κρίνουµε ότι είναι
εξαιρετικά σηµαντικές και επείγουσες.

Το άρθρο 4 αφορά µία αποσαφήνιση για το ζήτηµα της µισθο-
δοσίας υπαλλήλων και λειτουργών του δηµόσιου τοµέα, συγκε-
κριµένα αυτών που αναλαµβάνουν καθήκοντα προέδρου
διοικητικού συµβουλίου ενός από τα δώδεκα Κέντρα Κοινωνικής
Πρόνοιας, δηλαδή, τα ΚΚΠΠ όπως ξέρετε καλά. Σε αυτούς δί-
νουµε το δικαίωµα επιλογής µεταξύ του συνόλου των αποδοχών
της οργανικής τους θέσης και του συνόλου των αποδοχών του
προέδρου του ΚΚΠΠ. Δηλαδή, δεν λέµε τίποτα καινούργιο. Μπο-
ρεί να παίρνει αυτά που έπαιρνε µέχρι εκείνη τη στιγµή ή ό,τι
ακριβώς ορίζει η θέση του Προέδρου του ΚΚΠΠ.

Η επόµενη -ο αριθµός 5- αφορά τη διασαφήνιση και εξασφά-
λιση των πόρων που θα χρηµατοδοτήσουν τις λειτουργικές ανάγ-
κες των ξενώνων φιλοξενίας για γυναίκες θύµατα βίας του
Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγγύης, του ΕΚΚΑ, για ένα
ορισµένο χρονικό διάστηµα τριών µηνών ξανά έως την ένταξή
τους στο πλαίσιο της προγραµµατικής περιόδου 2014-2020. 

Όπως βλέπετε, όλες οι τροπολογίες είναι στην ίδια λογική, δη-
λαδή, µήπως δηµιουργηθεί χρηµατοδοτικό κενό µέχρι την ένταξή
τους, ώστε να διασφαλίσουµε τους εργαζόµενους. Προφανώς
από την ένταξή τους παύει η χρηµατοδότηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό.

Το άρθρο 6 αφορά τις κατασκηνώσεις του κρατικού προγράµ-
µατος. Όταν δίνουµε τα χρήµατα στις κατασκηνώσεις οι δήµοι
οι οποίοι εισπράττουν τα χρήµατα και έχουν οφειλές ή στην εφο-
ρία ή στα ασφαλιστικά ταµεία κινδυνεύουν να µην µπορούν να
τα εισπράξουν. Εποµένως εδώ δίνουµε τη δυνατότητα να µπο-
ρούν να εισπράξουν τα χρήµατα ειδικά για τις κατασκηνώσεις
του κρατικού προγράµµατος.

Και η τελευταία αφορά τον ν.5101/1931 που δίνει το δικαίωµα
στον Υπουργό Εργασίας και σε εµένα, στην Αναπληρώτρια
Υπουργό Εργασίας, να κάνει εράνους. Ποιο είναι το πρόβληµά
µας; Σήµερα θέλουµε να κάνουµε µεγάλους εράνους σε όλη την
αλλοδαπή διότι πλέον Έλληνες της αλλοδαπής και άλλοι ενδια-
φέρονται να ενισχύσουν τη χώρα. Αυτό δεν µπορεί να γίνει µε το
άνοιγµα απλά ενός λογαριασµού στην Εθνική, αλλά δίνουµε στα
πιστωτικά ιδρύµατα τη δυνατότητα να κάνουν αυτούς τους ερά-
νους υπό την αίρεση και την έγκριση του Υπουργού Εργασίας
πάντα. Νοµίζω ότι είναι µία εξαιρετική υπόθεση. Εµείς προτιθέ-
µεθα να κάνουµε µια τέτοια ιστορία για τα σχολικά γεύµατα.
Έχουµε ήδη πολλά εκατοµµύρια, τα οποία περιµένουν να ενταχ-
θούν σε αυτό το πρόγραµµα και πιστεύουµε ότι θα έχει µεγάλη
σηµασία για το µεγάλο πρόγραµµα που σχεδιάζουµε των σχολι-
κών γευµάτων το 2016.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φίλη, προ-

ηγείστε. Έχετε τον λόγο.
Να λέτε και τα νούµερα των τροπολογιών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Βεβαίως. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως έχουµε εξαγγείλει και κατά τη διαδικασία των προγραµ-

µατικών δηλώσεων, και όπως είπαµε και προχθές, η Κυβέρνηση

προχωρεί σε έναν εθνικό κοινωνικό διάλογο για την παιδεία, προ-
κειµένου να υπάρξουν κατά το δυνατό συναινετικές λύσεις γύρω
από ώριµα µεγάλα προβλήµατα, προκειµένου να αντιµετωπί-
σουµε τα σύγχρονα προβλήµατα µέσα από µία οπτική που να αν-
ταποκρίνεται σε αυτήν τη σηµερινή πραγµατικότητα. Άρα να
αφήσουµε πίσω στερεότυπα και αναχρονιστικές νοοτροπίες που
τόσο πολύ έχουν βλάψει τον χώρο της εκπαίδευσης. Η κάθε µία
πολιτική δύναµη, βεβαίως, θα έχει τις απόψεις της, αλλά µπορεί
να βρεθεί ένας κοινός τόπος για να αντιµετωπίσουµε τα ζητή-
µατα αυτά. 

Θα επανέλθουµε στο θέµα του εθνικού και κοινωνικού διαλό-
γου αρκετές φορές και πιο οργανωµένα και µέσα από το πλαίσιο
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής και από το
Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας που ανασυστήνεται και από την Επι-
τροπή Διαλόγου που συγκροτήθηκε υπό τον καθηγητή κ. Λιάκο.

Όµως, κατά τη διάρκεια αυτών των µηνών έχουν εµφανιστεί
επείγοντα λειτουργικά ζητήµατα τα οποία πρέπει να αντιµετωπι-
στούν. Για παράδειγµα πρέπει να υπάρξει υπουργική απόφαση,
και συνεπώς να υπάρξει νοµοθετική εξουσιοδότηση για την από-
φαση αυτή, που να ορίζει το ποσοστό συµµετοχής των αποφοί-
των των λυκείων στις εξετάσεις για τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ.
Ξέρετε ότι φέτος θα γίνουν εξετάσεις και µε το σύστηµα το πα-
λαιό µε τα έξι µαθήµατα και µε το νέο σύστηµα µε τα τέσσερα
µαθήµατα. Είναι η εµπρόθεσµη τροπολογία µε γενικό αριθµό 58
και ειδικό 1. 

Η δεύτερη εµπρόθεσµη τροπολογία αφορά αποφάσεις που
δεν χρειάζεται να δηµοσιοποιηθούν στο ΦΕΚ από τον Γενικό
Γραµµατέα Διά Βίου Μάθησης και Νέας Γενιάς. Είναι η µε γενικό
αριθµό 64 και ειδικό 7.

Σχετικώς, τώρα, µε τις τροπολογίες τις εκπρόθεσµες -είναι
δύο- η πρώτη, µε γενικό αριθµό 84 και ειδικό 27, αφορά το θέµα
της επιλογής νέων διευθυντών εκπαίδευσης στην πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση καθώς, επίσης, και ορισµένα ζη-
τήµατα που αφορούν χρηµατοδοτήσεις στον χώρο του ΙΕΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό λέγατε πως δεν θα
το φέρετε. Πώς το φέρατε; Εξ απήνης µας πιάσατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Όχι, όχι κάνετε λάθος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πρώτα λέτε για τον
εθνικό διάλογο και µετά φέρνετε από το παράθυρο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κάνετε λάθος.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, για τα ζητήµατα αυτά η τροπολογία
είναι η µε γενικό αριθµό 84 και ειδικό 27.

Στα ζητήµατα που αφορούν την επιλογή των διευθυντών εκ-
παίδευσης υπάρχει ένα ζήτηµα. Οι σηµερινοί διευθυντές εκπαί-
δευσης έχουν κατ’ επανάληψη παρατάσεις των θητειών τους.
Δεν µπορεί να συνεχίζεται µε παρατάσεις η θητεία των διευθυν-
τών εκπαίδευσης. Πρέπει να γίνει µια επιλογή. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Υπήρχε ο νόµος Κουράκη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Η επιλογή που κάνουµε, επειδή ακούσαµε τον διά-
λογο που υπήρξε και πριν και µετά, είναι µέσω µιας σύνθεσης
κριτηρίων τα οποία κριτήρια αφορούν την παιδαγωγική συγκρό-
τηση και την επιστηµονική συγκρότηση και κατάρτιση των υπο-
ψηφίων.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τα υποβαθµίζετε µε τη συνέντευξη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Αυτό θα αποτιµάται µε έντεκα  µονάδες και προ-
σµετρώνται τυπικά προσόντα, όπως πτυχία, µεταπτυχιακά, ξένες
γλώσσες. 

Η δεύτερη δέσµη κριτηρίων αφορά την υπηρεσιακή κατά-
σταση και διοικητική εµπειρία και την διδακτική εµπειρία των υπο-
ψηφίων για διευθυντές εκπαίδευσης. Το ορθό είναι ότι θα είναι
δεκαπέντε µονάδες σε αυτήν την περίπτωση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Το τρίτο κριτήριο αφορά τη συµβολή του υποψηφίου στο εκ-
παιδευτικό έργο, την εν γένει προσωπικότητα και γενική συγκρό-
τησή του. Στο θέµα αυτό υπάρχει το ζήτηµα της µυστικής
ψηφοφορίας που προβλέπεται και από τον νόµο του κ. Κουράκη,
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όµως, δεν είναι αποκλειστικό κριτήριο. Αποτιµάται µε δώδεκα µο-
νάδες κατ’ ανώτατο όριο µόνο κατόπιν µυστικής ψηφοφορίας.
Εάν κάποιος δεν συγκεντρώσει το 20% των εγκύρων ψήφων δεν
θα αποκλείεται, αλλά θα συνεχίζει τη διαδικασία και θα µοριοδο-
τείται απλώς, ενώ µε τον παλαιό νόµο αποκλειόταν. Εδώ ετέθη
ένα ζήτηµα συνταγµατικότητας το οποίο το ελάβαµε σοβαρά υπ’
όψιν. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Σε ποιους θα δίνουν τη συνέντευξη;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Αυτό δεν είναι νοµοσχέδιο για την

παιδεία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Και το τρίτο κριτήριο, που δεν είναι µόνο το ζήτηµα
της ψηφοφορίας, είναι και η συνέντευξη. Συγκροτούνται δεκα-
τρείς επιτροπές σε όλη τη χώρα, ώστε να υπάρχει ταχεία διεκ-
περαίωση µιας εκκρεµότητας στην οποία, όπως έχετε δει,
συµµετέχουν µε αξιοκρατικά κριτήρια.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τα περιφερειακά συµβούλια, θα τα διο-
ρίζετε εσείς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τα βάζετε απ’ το παρά-
θυρο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μην φωνάζετε, για να ολοκληρώσω. Ακούστε πρώ-
τα. Δεν είναι ανάγκη να φωνάζει το βαθύ κράτος εντός της Αι-
θούσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, καθίστε κάτω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα µιλήσετε αµέσως µετά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Η επιλογή, λοιπόν, γίνεται µε αξιοκρατικό τρόπο,
διαβάστε αναλυτικά την τροπολογία, για να µην επεκτείνοµαι
γιατί έχω περάσει την ώρα.

Ένα πράγµα θέλω να πω ότι έχει δικαίωµα η Αντιπολίτευση να
αντιπολιτεύεται. Αλίµονο! Αυτός είναι ο ρόλος της. Αλλά πριν µι-
λήσει, πρέπει να σκεφθεί τι έχει πράξει, τι έχει διαπράξει η ίδια
και µε τις δύο εκδοχές τις κυβερνητικές στο πρόσφατο παρελ-
θόν. 

Η πρόταση η δική µας είναι πρόταση, επαναλαµβάνω, σύνθε-
σης, αξιοκρατίας και συναίνεσης στο χώρο της εκπαίδευσης. Δεν
είναι πρότασης επιβολής κοµµατικού κράτους, όπως συνέβαινε
παλαιότερα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: …µε το νόµο Κουράκη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Τελειώνουµε τώρα.
Η τελευταία τροπολογία –είπα ότι η προηγούµενη που αφορά

τους διευθυντές εκπαίδευσης και το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής
Πολιτικής έχει γενικό αριθµό 84 και ειδικό 27. 

Πηγαίνουµε τώρα στην άλλη τροπολογία µε γενικό αριθµό 83
και ειδικό 26 που αφορά ζητήµατα τρέχοντα, θα το δείτε, µόνι-
µων εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, όπως είναι ο χρόνος των µεταθέσεων κι άλλα συναφή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Τώρα, θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής,
αφού σύντοµα αναγνώσω, τις νοµοθετικές βελτιώσεις στην τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 84 και ειδικό 27. Είναι στο σχέδιο
νόµου για τις βοσκήσιµες γαίες κι άλλες διατάξεις. 

Οι νοµοθετικές βελτιώσεις αφορούν: Την περίπτωση α’ της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου, το προτελευταίο (πέµπτο) εδάφιο της
υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 5, την
περίπτωση α’ της παραγράφου 2, το πρώτο εδάφιο της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 16Α που προστίθεται µε την παράγραφο
6 του άρθρου και διαγράφεται η φράση που αφορά τη δηµοσί-
ευση στο ΦΕΚ. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 20 του
ν. 3848/2010 όπως αντικαθίσταται µε την παράγραφο 8 του άρ-
θρου και προστίθεται εδάφιο, την παράγραφο 11 του άρθρου
που αντικαθίσταται και αυτή, όπως επίσης προστίθεται στην πα-
ράγραφο 12 του άρθρου συγκεκριµένο θέµα που αφορά την
αποτίµηση µε δεκαπέντε µονάδες της υπηρεσιακής κατάστασης
της καθοδηγητικής και διοικητικής εµπειρίας κατ’ ανώτατο όριο. 

Θα τις καταθέσω στα Πρακτικά για να υπάρχουν. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Μπράβο!
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελειώνοντας, ούτε κι εµάς ικανοποιεί η συµπερί-
ληψη σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά άλλα ζητήµατα, των θεµά-
των της εκπαίδευσης. Όµως, έχετε καταλάβει ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση, η οποία νοµοθετεί κάτω από την ιδιάζουσα κατάσταση ότι
δεν συνεχίζει ένα καθεστώς, δεν είναι συνέχεια προηγουµένων
κυβερνήσεων, είναι αναγκασµένη, χωρίς να παρακάµπτει τη
Βουλή, να νοµοθετεί εγκαίρως.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό έπρεπε να είναι
µέρος νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, δεν είναι παραγωγικό αυτό. Ούτε καταγράφεστε, ούτε τί-
ποτα. Απλώς δηµιουργείται  πρόβληµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Επαναλαµβάνω: Η συνολική συζήτηση για την παιδεία θα γίνει
µε επιδίωξη συναίνεσης και συνεννόησης εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης µε τα άλλα πολιτικά κόµµατα και τις κοινωνικές δυνάµεις.
Η συζήτηση για την αντιµετώπιση, όµως, επειγόντων προβληµά-
των λειτουργίας δεν µπορεί να γίνει σε άλλο χρόνο. Για παρά-
δειγµα, εξετάσεις θα γίνουν. Δεν µπορεί να µην έχουµε κλείσει
από τώρα µε σαφήνεια το πλαίσιο διεξαγωγής των εισαγωγικών
εξετάσεων. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Καταργείτε την αριστεία, καταργείτε τα

πάντα!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εµείς είχαµε φέρει νοµοσχέδιο για

τις µετεγγραφές. Φέρτε νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριοι συνάδελφοι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Επίσης, είναι προφανές ότι πρέπει να γνωρίζει από
τώρα ο µηχανισµός της εκπαίδευσης ποια πρόσωπα ηγούνται µε
µια σαφή εντολή και µέσα από διαδικασίες αξιοκρατίας, διότι τα
πρόσωπα αυτά, οι διευθυντές εκπαίδευσης, έχουν να αναλάβουν
το ευαίσθητο θέµα της διεξαγωγής των εξετάσεων, να λειτουρ-
γήσει ο µηχανισµός. Άρα δεν πρέπει να τα αφήσουµε αργότερα,
να αναβάλουµε αυτές τις αποφάσεις. 

Τελειώνοντας, θέλω να σας πω ότι όπως µπορείτε κι εσείς να
διαπιστώσετε από την ανάπτυξη των τροπολογιών, η Κυβέρνηση
προχωρεί σε διάλογο και ακούει ζητήµατα, τα οποία τίθενται από
άλλες πλευρές και βελτιώνει τροπολογίες και ρυθµίσεις. 

Σας ευχαριστώ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ποιο είναι το θέµα επί

της διαδικασίας, κυρία Μάρκου;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Παρακαλώ θα ήθελα, όταν ανεβαίνει

ο κάθε Υπουργός στο Βήµα για να µιλήσει για κάποια τροπολο-
γία, πιο πριν να έχουν µοιραστεί οι τροπολογίες για να ξέρουµε
περί τίνος πρόκειται. Στην προκειµένη περίπτωση τώρα ήρθαν.
Πήρατε το λόγο, κύριε Υπουργέ, και δεν είχαµε τις τροπολογίες
στα χέρια µας. Παρακαλώ να έχουµε πρώτα τις τροπολογίες και
µετά να βγαίνει ο κάθε Υπουργός να οµιλεί για να ξέρουµε περί
τίνος πρόκειται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Περιµένετε, κύριε

Υπουργέ. Να µεσολαβήσει κάποιος από τους οµιλητές και µετά
να πάρετε το λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, θα ήθελα
να πάρω τώρα το λόγο, για να ολοκληρώσουµε αυτήν τη διαδι-
κασία των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Υπουρ-
γέ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κι εγώ θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Διαφωνείτε να δοθεί

ο λόγος; Άµα διαφωνείτε, να δώσω τον λόγο σε οµιλητή. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, τις τροπολογίες και τις προσθή-
κες που καταθέτω, ήδη τις έχουµε κουβεντιάσει στην Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου. Δεν σας φέρνω κάτι το καινούργιο. 

Είναι η πολυτροπολογία µε γενικό αριθµό 77 και ειδικό 20.
Έχει κατατεθεί. Αφορά ζητήµατα αναδασµών γης και µεγεθύν-
σεων γεωργικών εκµεταλλεύσεων. Είναι ένα πρόβληµα που χρό-
νια σέρνεται. Έχουν παραχωρηθεί εκτάσεις σε αγρότες και δεν
τους έχουν δοθεί τίτλοι κυριότητας. Υπάρχουν θέµατα διαχείρι-
σης και ιδιαίτερα προστασίας των ακινήτων του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, γιατί βρισκόµαστε αυτήν την ώρα σε µια
καταγραφή και πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε. Υπάρχουν θέµατα
που αφορούν τα δεσποζόµενα και αδέσποτα ζώα συντροφιάς για
την προστασία τους, θέµατα που έχουν σχέση µε την εµπορία λι-
πασµάτων και βεβαίως, η ρύθµιση που αφορά την παράταση για
την τακτοποίηση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. Αυτή είναι
η µία περίπτωση. 

Οι άλλες δύο προσθήκες είναι οι εξής: Η µια είναι αυτή που
έχει σχέση µε την εκκαθάριση δαπανών των ετών 2011, 2012,
2013, 2014 και αφορούν ελέγχους αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και η δεύτερη είναι η γνωστή προ-
σθήκη που αφορά τις ανακτήσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να επαναλάβω ένα πράγµα. Κα-
νένας µας δεν είναι απ’ αυτούς που θέλει να αναζητήσει χρήµατα
από αγρότες, τα οποία τους έχουν καταβληθεί σε αντίθεση µε
αυτά που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επιτάσσει. Είναι πάρα πολύ µε-
γάλο το πρόβληµα. Το να λέµε ότι θα ανακτήσουµε ένα και δύο
και τρία εκατοµµύρια, είναι κάτι το οποίο στο πλαίσιο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης µπορούσε να αντιµετωπιστεί. Εδώ
τα ποσά είναι πάρα πολύ µεγάλα. Βρισκόµαστε σε µια διαδικασία
συζητήσεων, διαπραγµατεύσεων µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Κάπου τα έχουµε µειώσει αισθητά. Συνεχίζουµε αυτήν την προ-
σπάθεια, αλλά από την πλευρά τους µας ζητούν να δείξουµε ότι
κάτι πάµε να κάνουµε.

Τι ζητάµε, λοιπόν, σήµερα; Επειδή είναι πολλά τα ποσά, του-
λάχιστον να προβλέπεται µέσα από µία κοινή υπουργική από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, πώς θα διαχειρίζονται τα συγκεκριµένα
ζητήµατα. Δεν θα το αποφύγουµε το πικρό ποτήρι. Και να έχετε
υπ’ όψιν σας ότι το πικρό ποτήρι θα το πιούµε όλοι µαζί. Κι αυτό
που ευχόµαστε είναι να σταµατήσει επιτέλους η χώρα µας να
υφίσταται αυτές τις δηµοσιονοµικές διορθώσεις, αυτούς τους
καταλογισµούς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για µια διευ-
κρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Επειδή µου λένε ότι δεν ακούστηκαν καλά οι αριθ-
µοί των δύο εκπρόθεσµων τροπολογιών, να τους επαναλάβω. 

Η µία είναι µε γενικό αριθµό 83 και ειδικό 26 και η άλλη είναι
µε γενικό αριθµό 84 και ειδικό 27. 

Ευχαριστώ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τζελέπης έχει

τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ως εισηγητής, όταν τοποθετήθηκα το

πρωί στην πρωτολογία µου, οι τροπολογίες ήταν δεκατέσσερις.
Τώρα, µέχρι στιγµής, νοµίζω ότι έχουν φτάσει τις είκοσι δύο.
Στην πρωτολογία µου έκανα χρήση και του χρόνου της δευτερο-
λογίας, για να τοποθετηθώ επί του νοµοσχεδίου. Θα ήθελα να
έχουµε τη δυνατότητα, µετά την τοποθέτηση των οµιλητών, να
έχουµε δευτερολογία ως εισηγητές επί των συγκεκριµένων τρο-
πολογιών που πολλές έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο κι άλλες
που δεν χρειάζεται να τις ονοµατίσουµε.

Ζητάµε, λοιπόν, χρόνο και για δευτερολογία µετά την κατά-
θεση των τροπολογιών οι οποίες ξεπερνούν πλέον τον αριθµό
ουκ έστιν. 
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κι εµείς το ζητάµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Γρέγος. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φυσικά και σε αυτό το νοµοσχέδιο συνεχίζεται το αλαλούµ µε

τις τροπολογίες. Το νοµοσχέδιο έχει δεκαοκτώ άρθρα και οι τρο-
πολογίες έχουν φτάσει τις είκοσι δύο ή τις είκοσι τέσσερις και
µπορεί να είναι και πολύ παραπάνω. Και φυσικά αυτό το σύστηµα
θα συνεχιστεί και στα επόµενα νοµοσχέδια. Και προσπαθούν οι
αρµόδιοι Υπουργοί να διαφωτίσουν και εµάς και τον ελληνικό
λαό. Φυσικά αυτό δεν µπορεί να γίνει. 

Πριν λίγο µας µίλησε και ο αρµόδιος Υπουργός και µας κάλεσε
σε εθνικό διάλογο για την παιδεία. Φυσικά, όσο είναι αυτός αρ-
µόδιος Υπουργός, εµείς σαν Χρυσή Αυγή δεν µπορούµε να κά-
νουµε κανέναν εθνικό διάλογο για την παιδεία. Φέρνει κάποιες
τροπολογίες αλλά ξέρει πάρα πολύ καλά, όπως ξέρουµε και
όλοι, ποια είναι τα τεράστια προβλήµατα της παιδείας αυτήν τη
στιγµή. Και µιλάµε για το προσωπικό, µιλάµε για την κατάσταση
στα σχολεία, σχολεία που δεν έχουν όχι υπολογιστές, δεν έχουν
καν προτζέκτορες προκειµένου οι µαθητές να δουν κάποιο υλικό. 

Υπάρχουν, βέβαια, κάποιες λύσεις, οι οποίες δεν άπτονται των
οικονοµικών µέτρων. Κάποιοι αναβαθµισµένοι υπολογιστές, κύ-
ριε Υπουργέ, να φύγουν από κάποιες τράπεζες και να πάνε στα
σχολεία για να εξυπηρετούνται οι µαθητές, είναι πάρα πολύ εύ-
κολο. Και εδώ φαίνεται το τεράστιο χάος που υπάρχει πραγµα-
τικά µεταξύ της δηµόσιας και της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Και
φυσικά µέχρι να αποφασίσετε αν τελικά το 23% του ΦΠΑ στην
ιδιωτική εκπαίδευση θα γίνει ή όχι, θα έχει τελειώσει και η σχο-
λική χρονιά.

Αυτά περί θεµάτων παιδείας. 
Θα κάνω ένα µικρό σχόλιο –γιατί έτσι πρέπει- για το σχετικό

tweet που ανέβασε ο κ. Τσίπρας σχετικά µε τους πιλότους. Θεω-
ρώ ότι είναι πάρα πολύ προσβλητικό για τις οικογένειες των Ελ-
λήνων πιλότων που χάθηκαν στο καθήκον, να κάνει τέτοιες ανα-
κοινώσεις και µάλιστα στο διαδίκτυο.

Όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Βενιζέλος σχετικά µε την
Τουρκία, Πραγµατικά η Τουρκία έπαιρνε και θα παίρνει πάντα
ό,τι ήθελε. Η θέση η δική µας είναι ξεκάθαρη και δεν είναι θέση
µόνο της Χρυσής Αυγής, είναι θέση και ολόκληρου του ελληνικού
λαού και ευτυχώς και των ευρωπαίων πολιτών: Η Τουρκία δεν
έχει καµµία σχέση µε την Ευρώπη, η Τουρκία δεν µπορεί να παίρ-
νει τίποτα από την Ευρώπη, οφείλει µόνο να δώσει. Και αυτό που
έχει δώσει είναι µόνο καταστροφή.

Να χαιρετίσω από του Βήµατος της Βουλής τα µέλη του Αγρο-
τοκτηνοτροφικού Σωµατείου, του οποίου τα εγκαίνια έγιναν στο
Αγρίνιο και να προσκαλέσω τους Έλληνες αγρότες να απευθυν-
θούν στις κατά τόπους οργανώσεις της Χρυσής Αυγής, προκει-
µένου να στελεχώσουν αυτά τα σωµατεία, γιατί έχουµε βαρεθεί
πραγµατικά και εµείς και οι Έλληνες αγρότες να υπακούµε στα
κελεύσµατα των ξεπουληµένων αγροτοσυνδικαλιστών. 

Είπαν οι οµιλητές της Χρυσής Αυγής ότι εισάγουµε συµπυκνω-
µένο γάλα και πετάµε το δικό µας στο δρόµο. Δηµοσιεύµατα
εφηµερίδων είναι. Έξαλλοι οι Έλληνες παραγωγοί απευθύνουν
έκκληση προς το Υπουργείο ότι απειλούνται µε εξαφάνιση. Γρά-
φουν: «Θα µας εξαφανίσετε, αν δεν γίνει κάτι. Η εισαγωγή συµ-
πυκνωµένου γάλακτος έσπασε ρεκόρ.». 

Στην Ελλάδα το 31,3% των αγροτών είναι άνω των εξήντα
πέντε ετών, ενώ το 24,9% είναι από πενήντα πέντε µέχρι εξήντα
τεσσάρων χρονών. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 50% είναι ηλικίας
άνω των πενήντα πέντε ετών. Αυτά είναι στοιχεία της EUROSTAT.
Και καταλήγουν αυτά τα στοιχεία ότι η αγροτική γη δεν βρίσκεται
πλέον σε ελληνικά χέρια. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα αναφέρω όσες προλαβαίνω,
κύριε Πρόεδρε, εν τάχει. 

Με την τροπολογία 58/1 ζητάτε να δώσουµε την εξουσιοδό-
τηση στον Υπουργό Παιδείας να αποφασίζει αυτός το ποσοστό
των θέσεων των τµηµάτων και των σχολών της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης, οι οποίες θα αποδοθούν στους αποφοίτους των προ-
ηγουµένων ετών που θα επιλεγούν να διαγωνιστούν µε το σύστη-
µα που ίσχυε το 2014-2015. Διαφωνούµε µε τη συγκεκριµένη
τροπολογία, γιατί δεν δίνεται καµµία σηµασία στο τι θα πουν τα

ίδια τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ για το συγκεκριµένο θέµα, το οποίο και τα
αφορά άµεσα. Την καταψηφίζουµε.

Στην τροπολογία 59/2 -δεν ξέρω αν κάποιες από αυτές έχουν
αλλάξει αριθµό- δίνεται παράταση έως τις 31 Μαρτίου 2016 στην
ΕΡΤ να συντάξει και να δηµοσιεύσει την πρώτη της εταιρική κα-
τάσταση χρονικής περιόδου 10-10-2013 έως 31-12-2014. 

Μαζί µε την ΕΡΤ παίρνουν την ίδια παράταση, όσον αφορά τη
δήλωση φορολογίας εισοδήµατος, και όλα τα νοµικά πρόσωπα.
Αυτό ίσως γίνεται για λόγους ίσης µεταχείρισης, αλλά αυτό δεν
αναφέρεται πουθενά στην τροπολογία. 

Καταψηφίζουµε την τροπολογία αυτή, όχι µόνο γιατί δεν
έχουµε διάθεση να στηρίξουµε τη δηµιουργία ενός κοµµατικού
κράτους του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και γιατί δεν θέλουµε να δηµιουργεί-
ται κακό προηγούµενο για όλα τα νοµικά πρόσωπα όσον αφορά
τη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος.

Την τροπολογία 60/3 την καταψηφίζουµε. 
Την τροπολογία 64/7 επίσης την καταψηφίζουµε και καταγγέλ-

λουµε ότι είναι ένα σκάνδαλο. Εν τάχει να πω ότι η Κυβέρνηση
θέλει να εντάξει στις πράξεις που δεν δηµοσιεύονται στην Εφη-
µερίδα της Κυβέρνησης τις αποφάσεις ορισµού των µελών της
επιστηµονικής και οργανωτικής επιτροπής των εξετάσεων πιστο-
ποίησης της ελληνικής γλώσσας, στοιχείων της ελληνικής ιστο-
ρίας και του ελληνικού πολιτισµού που απευθύνονται σε υπη-
κόους τρίτων χωρών και σε αιτούντες ασύλου. Είναι τουλάχιστον
ύποπτο το να µην δηµοσιεύονται αυτές οι πράξεις. Η δικαιολογία
ότι έτσι ενισχύεται το αδιάβλητο αυτών των εξετάσεων, είναι το
λιγότερο απαράδεκτη.

Η τροπολογία 68/11, την οποία καταψηφίζουµε, αφορά την
απόσπαση υπαλλήλων στα γραφεία των περιφερειαρχών και αν-
τιπεριφερειαρχών. Την καταψηφίζουµε, όπως καταψηφίζουµε
οτιδήποτε ενισχύει την αποδιοργάνωση και την αποψίλωση του
δηµόσιου από το προσωπικό του. Και οι περιφερειάρχες και οι
αντιπεριφερειάρχες µπορούν να δουλέψουν µε το υπάρχον προ-
σωπικό στις περιφέρειές τους. 

Η τροπολογία 71/14 κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Είναι
αυτή που αφορά τη λειτουργία των Στεγών Υποστηριζόµενης
Διαβίωσης από τους ΟΤΑ.

Επίσης, στη σωστή κατεύθυνση κινείται και η τροπολογία
76/19 και αφορά την παροχή του όρου του ενεργού αθλητή για
την εισαγωγή στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση των παιδιών που
έχουν διακριθεί σε κάποιο άθληµα.

Καταψηφίζουµε την τροπολογία 78/21 που αφορά διάφορα θέ-
µατα του Υπουργείου Υγείας. 

Επίσης, καταψηφίζουµε την τροπολογία 69/8 που αφορά το
Εθνικό Πάρκο Οροσειράς Ροδόπης και επίσης, την τροπολογία
62/5 που αφορά τους ενεργειακούς επιθεωρητές. Έχουµε πάρα
πολλά πράγµατα να πούµε, αλλά τι να πρωτοπούµε µέσα σε επτά
λεπτά; Και πιστεύω ότι θα έρθουν και άλλες τροπολογίες που
δεν ξέρω αν θα προλάβουµε καν να τις δούµε. Αφορά είκοσι χι-
λιάδες ενεργειακούς επιθεωρητές και πώς θα γίνουν εξετάσεις. 

Την τροπολογία 65/8 την καταψηφίζουµε, όπως και την τρο-
πολογία 70/13. Εδώ να πούµε ότι ακόµα και αν ορθώς κρινόταν
ότι αντιστρέφεται η υποχρέωση καταβολής ΦΠΑ -και για τη µεν
την Προγραµµατική Περίοδο 2014-2020 το αντιλαµβανόµαστε-
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, τελει-
ώστε, γιατί για τους επόµενους θα εισηγηθώ περικοπή του χρό-
νου προκειµένου να προλάβουν.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ολοκληρώνω.
…δεν έχουν ακόµα διατεθεί τα ευρωπαϊκά κονδύλια. Την κα-

ταψηφίζουµε και αυτήν. 
Ήθελα να πω και άλλα πολλά. 
Πραγµατικά είναι τραγικό να έρχονται έτσι νοµοσχέδια. Ου-

σιαστικά έχουν έρθει δύο νοµοσχέδια ταυτόχρονα και έτσι θα
συνεχίζεται µέχρι τώρα. 

Θέλω να σας υπενθυµίσω, κύριοι Υπουργοί, ότι κάθε µέρα ο
ελληνικός λαός βρίσκεται στους δρόµους και είναι πραγµατικά
εξοργισµένος. Κάθε µέρα έχουµε απεργίες, συγκεντρώσεις και
κινητοποιήσεις κι εσείς δεν έχετε πάρει χαµπάρι πού οδεύετε.
Δυστυχώς δεν πάτε καθόλου καλά. 

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, σε αυτό

το σηµείο εισηγούµαι την περικοπή του χρόνου των οµιλητών σε
πέντε λεπτά προκειµένου να προλάβουν. Μέχρι τις 16.00’ πρέπει
να έχει τελειώσει η διαδικασία. Το Σώµα συναινεί; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπο-

ρούµε να συµφωνήσουµε µε έναν ορυµαγδό τροπολογιών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα το πείτε στην οµι-

λία σας. Το συµφωνήσαµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εδώ συζητάµε είκοσι νο-

µοσχέδια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, θα το

πείτε στην παρέµβασή σας οσονούπω. 
Ο κ. Δηµοσχάκης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Για επτά λεπτά, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, από τώρα και

στο εξής πέντε λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Αυτό έπρεπε να µας

το πείτε από νωρίς για να προετοιµαστούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εσείς τουλάχιστον

πρέπει να δίνετε το παράδειγµα στην πειθαρχία. Εσείς τουλάχι-
στον.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Εγώ, τουλάχιστον,
βεβαίως συµφωνώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν δεν πειθαρχείτε
και εσείς, οι υπόλοιποι τι θα κάνουν; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Το δίκιο µας διεκδι-
κούµε. Δεν είναι θέµα πειθαρχίας. Την πειθαρχία την έχουµε και
µάλιστα στο αίµα µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είστε µόνο εσείς
οµιλητής. Οι άλλοι συναίνεσαν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΑ ΜΑΡΤΙΝΟΥ: Ποιος συναίνεσε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµοσχάκη,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως κάθε επαγγελµατική και επι-
χειρηµατική δραστηριότητα, οι κτηνοτρόφοι χρειάζονται σταθε-
ρό και δίκαιο φορολογικό πλαίσιο, ευέλικτο, αλλά και σαφές νο-
µοθετικό πλαίσιο λειτουργίας και ουσιαστική και πρακτική στή-
ριξη από την πολιτεία. Σηµαντικό στοιχείο της κτηνοτροφικής
δραστηριότητας αποτελεί η βοσκήσιµη γη. Είναι ένας από τους
βασικότερους παραγωγικούς συντελεστές της. Και γι’ αυτό θε-
ωρούµε θετικό το ότι προχωράει η αποσαφήνιση του νοµοθετι-
κού πλαισίου, τα βοσκοτόπια. Όµως τα προβλήµατα παραµένουν
πολλά για τη βοσκήσιµη γη αλλά και για την κτηνοτροφία ειδικό-
τερα.

Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να αναφερθώ στον ορισµό των βο-
σκήσιµων γαιών που επιχειρείται στο πρώτο άρθρο, ο οποίος χα-
ρακτηρίζεται επιεικώς, κύριε Υπουργέ, ως µια απλή και πλατιά
επιστηµονική ετυµολογία του όρου ή της λέξης «βοσκότοπος».
Είναι πέραν του δέοντος γενικός και αφήνει πολλά περιθώρια για
παρερµηνείες και για κακή διαχείριση του ζητήµατος των βοσκο-
τόπων είτε ενάντια στην περιβαλλοντική πτυχή του ζητήµατος
είτε ενάντια στην επιχειρηµατική από την πλευρά των κτηνοτρό-
φων.

Η διεθνής ορολογία είναι πλούσια βέλτιστων πρακτικών. Σας
παραπέµπω στο έργο της Διεθνούς Επιτροπής του 2011 –είναι
είκοσι επτά σελίδες- για τον ορισµό των βοσκοτόπων, όπως δη-
µοσιεύθηκε στο επίσηµο περιοδικό της Ευρωπαϊκής Οµοσπον-
δίας Βοσκοτόπων, το οποίο και καταθέτω στην αγγλική γλώσσα.
Σε αυτό υπάρχει πλούσιο υλικό για τις διαφορετικές µορφές βο-
σκήσιµης γης και τον ορισµό τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Γενικά, σε ό,τι αφορά στην κατανοµή των βοσκοτόπων, σας
άκουσα προηγουµένως να δικαιολογείτε την απαράδεκτη ΚΥΑ

µε αριθµό 873, που εκδώσατε τον Μάιο του τρέχοντος έτους και
την οποία µας καλείτε να νοµιµοποιήσουµε µε την ψήφιση του
σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Παραδεχθήκατε ότι χρησιµοποιείτε την τεχνική λύση για την
κατανοµή των βοσκοτόπων. Γιατί το κάνετε αυτό; Η τεχνική λύση
ήταν απαραίτητη λόγω του ορισµού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
ο οποίος δεν επέτρεπε να συµπεριληφθούν στην επιλεξιµότητα
των βοσκοτόπων οι ξυλώδεις, οι φρυγανώδεις και οι ποώδεις
εκτάσεις. 

Αυτό το πρόβληµα είχε ήδη λυθεί µε το νοµοθετικό πλαίσιο
του 2014. Ο ορισµός έχει ήδη αλλάξει σε ό,τι αφορά το παρα-
πάνω ζήτηµα από την 1-1-2015. Εσείς το µόνο που είχατε να κά-
νετε ήταν να ετοιµάσετε τις προσωρινές διαχειριστικές µελέτες.

Η µη έγκαιρη προετοιµασία ήδη δηµιουργεί προβλήµατα,
όπως το ότι δεν συµπεριλαµβάνονται οι δασικές εκτάσεις, οι
οποίες χαρακτηρίζονται πλέον ως «βοσκήσιµες», στην ενιαία ενί-
σχυση. 

Γνωρίζω πως οι περιφερειάρχες έχουν οµόφωνα προτείνει στο
Υπουργείο να αναλάβουν οι περιφέρειες τη σύνταξη των µελετών
αυτών, έτσι ώστε να µπορούν και οι δασικές εκτάσεις που χαρα-
κτηρίζονται «βοσκήσιµες», να συµπεριληφθούν και στην ενιαία
ενίσχυση. 

Γιατί το Υπουργείο δεν συναινεί και αφήνει το ζήτηµα να βαίνει
άλυτο;

Αντιθέτως, αναγκαστήκατε, λόγω της κυβερνητικής απραξίας
και της ασυνεννοησίας σας, να υπογράψετε την απαράδεκτη
ΚΥΑ και να διαιωνίζετε ένα πρακτικά και νοµικά λυµένο πρόβληµα
µε τεχνική λύση. Είναι κάτι για το οποίο θα καταλογιστούν και οι
ανάλογες ευθύνες. Οι κτηνοτρόφοι της Ελλάδας δεν θα το ξε-
χάσουν ποτέ. 

Χαρακτηριστικό πρόβληµα είναι η αδικία που συντελείται µε
την στρεµµατική αντιστοίχιση, ειδικά στη βόρεια Ελλάδα. Ενώ ο
συντελεστής βόσκησης πανελλαδικά είναι 1,473 µονάδες µεγά-
λου ζώου ανά εκτάριο, στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης είναι µόλις 0,55.

Μάλιστα, τα παραπάνω συµβαίνουν ενώ εξαιρείτε τα δύο
νησιά µας, τη Θάσο και τη Σαµοθράκη από τη χωρική ενότητα
της περιφέρειας και κατατάσσοντάς τα στη νησιωτική χώρα. 

Επειδή η περιοχή µας έχει µεγάλο αριθµό ζώων, έχει µικρό
συντελεστή. Και επειδή η εξισωτική συνδέεται µε τον συντελε-
στή, δηµιουργείται στρέβλωση εναντίον της περιφέρειάς µας.
Αυτό σηµαίνει, ουσιαστικά, πως αποθαρρύνονται από το να ει-
σέλθουν στον κλάδο νέοι κτηνοτρόφοι και πως οι παλαιότεροι
θα έρθουν αντιµέτωποι µε µειώσεις.

Το ίδιο συµβαίνει και σε άλλες περιφέρειες, όπως η κεντρική
Μακεδονία, την ίδια ώρα που η Αττική συνενώνεται σε µια χωρική
ενότητα µε τη Στερεά Ελλάδα. Στο σύνολό του αυτός ο τρόπος
υπολογισµού και απόδοσης εν τέλει των εξισωτικών, δηµιουργεί
στρεβλώσεις και αδικίες. 

Θα ήταν προτιµότερος ένας πιο δίκαιος τρόπος υπολογισµού,
έτσι ώστε να µην τιµωρούνται πρακτικά ορισµένες περιοχές, οι
οποίες έχουν ανεπτυγµένη κτηνοτροφία αλλά αντιµετωπίζουν αν-
τίξοες συνθήκες, όπως ζωονόσοι, πληµµύρες κ.λπ..

Η πρακτικότερη και δικαιότερη λύση θα ήταν να δηµιουργη-
θούν δύο χωρικές ενότητες –αναφερθήκατε- στη νησιωτική και
στην ηπειρωτική. Ήδη, καλώς βρίσκονται στη νησιωτική χωρική
ενότητα η Θάσος και η Σαµοθράκη στο πλαίσιο και της λειτουρ-
γίας της ρήτρας νησιωτικότητας, η οποία, κύριε Υπουργέ, επιµέ-
νουµε να επεκταθεί και στο Νοµό Έβρου ως ρήτρα ακριτικότη-
τας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει δυνατότητα να µου δώσετε ένα λεπ-
τό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ένα λεπτό, αλλά να
τελειώσετε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Και αφού αναφερθήκαµε προηγουµένως στις ζωονόσους, θα

ήθελα να περάσω στο επόµενο σηµαντικό πρόβληµα, κύριε
Υπουργέ: Ο Νοµός Έβρου έχει επανειληµµένα κτυπηθεί από
ζωονόσους τα τελευταία χρόνια. Ειδικά φέτος και παρά τις πολ-
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λαπλές προειδοποιήσεις µας, έγινε έρµαιο της οζώδους δερµα-
τίτιδας. Μαζί µε τις ζωονόσους των αιγοπροβάτων, έχει δει το
ζωικό του κεφάλαιο να αποµειώνεται κατά το 1/3.

Εδώ δηµιουργείται ζήτηµα µε τους βοσκοτόπους, καθώς κιν-
δυνεύουν να αποκλειστούν από τη νέα ΚΑΠ όσοι δεν έχουν προ-
λάβει να αναπληρώσουν φέτος το ζωικό τους κεφάλαιο και να
χάσουν έτσι δικαιώµατα βόσκησης και ενίσχυσης. Γι’ αυτούς
τους ανθρώπους θα πρέπει να υπάρξει ειδική µέριµνα, ρητή ρύθ-
µιση στο παρόν νοµοσχέδιο, ώστε να µην χάσουν τη συµµετοχή
τους, τα δικαιώµατά τους στη νέα ΚΑΠ. Θα σας παρακαλούσα
να δώσουµε τη δέουσα προσοχή σε αυτό το θέµα. 

Επιπρόσθετα, διακόπτοντας την εισήγηση και την οµιλία µου,
κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να ενηµερώσουµε το Σώµα ότι αυτήν
τη στιγµή στα βόρεια σύνορά µας συντελείται µια τραγωδία, η
οποία επηρεάζει και τους κτηνοτρόφους σε ό,τι αφορά στα προ-
ϊόντα τους και όχι µόνο: Η Ειδoµένη παραµένει κλειστή. Η Ελ-
λάδα παραµένει αποκοµµένη από την Ευρώπη σιδηροδροµικά...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµοσχάκη,
ολοκληρώστε. Ουκ εν τω πολλώ το ευ!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: …και εµείς εδώ νιώ-
θουµε υπερήφανοι και λέµε στον ελληνικό λαό ότι διοικούµε. Για
όνοµα του Θεού! 

Σας παρακαλώ. Υπάρχει ένα πρόβληµα στα σύνορά µας, το
οποίο έχετε δηµιουργήσει. Λύστε το!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Μπαργιώτας έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχα σκοπό να αρχίσω διαµαρτυρόµενος για την πρακτική του

Υπουργείου Υγείας να εισάγει µια πολύ πονηρή και πολύ σηµαν-
τική τροπολογία για τα νοσοκοµεία µόλις δώδεκα ώρες πριν από
την ψήφιση, αλλά το καινούργιο ρεκόρ που µόλις κατέκτησε ο κ.
Φίλης -«ψηφίστε, σκουπίστε, τελειώσατε»- αφού πρώτα είχαν
αναιρέσει τις προαναγγελίες του ότι θα έρθουν οι συγκεκριµένες
τροπολογίες διά του Τύπου, µε αφήνει άναυδο όσον αφορά στον
χρόνο. 

Ελπίζω µόνο ο κ. Πολάκης να µην ζηλέψει, κύριε Φίλη, και να
µην αρχίσετε ευγενή άµιλλα ποιος θα καταθέσει τελευταία
στιγµή και µε πιο συνοπτικές διαδικασίες τροπολογίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ξέρετε πολύ καλά όλοι -
και µπορώ να σας το βεβαιώσω και εγώ εξ ιδίας πείρας- οι βο-
σκήσιµες γαίες ουδεµία σχέση έχουν µε τα νοσοκοµεία και τις
εφηµερίες, όπως δεν έχουν και µε την παιδεία άλλωστε. Όµως,
εδώ έχει αρχίσει µια τακτική. 

Θα µιλήσω µόνο για την υγεία και τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία, γιατί έχει αρχίσει µια τακτική, η οποία έχει έναν συγκεκριµένο
σκοπό. Είναι η δεύτερη τροπολογία - δούρειος ίππος, που άλλο
λέει ότι κάνει και άλλο κάνει στην πραγµατικότητα, µε συγκεκρι-
µένη τακτική και µε µια αγοραία αντίληψη περί πολιτικής, που η
πολιτική κρίνεται ως κόλπο, ως τρικ, ως εξαπάτηση -εάν θέλετε-
µιας και άλλο λέµε ότι κάνουµε και άλλο κάνουµε στην πραγµα-
τικότητα. 

Έτσι, λοιπόν, υποτίθεται ότι η τροπολογία έρχεται και φαίνεται
φιλοϊατρική, γιατί λύνει επείγοντα προβλήµατα των ιατρών του
ΕΣΥ, τα οποία είναι τόσο επείγοντα που επί έντεκα µήνες δεν τα
άγγιζε κανένας! Τα προβλήµατα ήταν πολύ γνωστά. Έχουµε έν-
τεκα µήνες διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε έντεκα µήνες τρο-
µακτικά προβλήµατα που κληρονοµήθηκαν από τους προηγού-
µενους, που έχουν να κάνουν µε το προσωπικό, µε τους γιατρούς
του ΕΣΥ, µε τους επικουρικούς γιατρούς, µε απλήρωτες εφηµε-
ρίες από έναν κυκεώνα γραφειοκρατίας και ελλείψεως κονδυ-
λίων. Γιατί, λοιπόν, ξαφνικά, παραµονές της κατάθεσης του έρ-
µου του νοµοσχεδίου, το οποίο θα είναι -λέει- σαρωτικό για την
υγεία, κατατίθενται σήµερα; Ποια είναι η ανάγκη; 

Βέβαια, το νοµοσχέδιο πάει πίσω. Από τον Απρίλιο και µετά
προαναγγέλλεται κάθε µήνα για τον επόµενο και ακόµα δεν το
έχουµε δει. Όµως, η αλήθεια είναι ότι οι δύο τελευταίες τροπο-
λογίες µε κάνουν να ανησυχώ πάρα πολύ για το τι έχει να βρει
το σύστηµα υγείας από το σαρωτικό νοµοσχέδιο, εάν και όταν

κατατεθεί. Ας το συζητήσουµε, όµως, τότε αυτό. 
Θα αφήσουµε το γεγονός ότι ουσιαστικά αυτά εδώ είναι µπα-

λώµατα. Δεν έχουν καµµία λογική. Προσπαθούν να κλείσουν τρύ-
πες, οι οποίες όντως υπάρχουν στο σύστηµα, µε έναν τρόπο που
ξεπερνάει σε προχειρότητα και τον πολύ κακό µέσο όρο προχει-
ρότητας της νοµοθεσίας της συγκεκριµένης Κυβέρνησης. Ούτε
ποιο νόµο αλλάζουν δεν ξέρουµε! Δεν υπάρχει παράγραφος 11
στο άρθρο 45 του ν. 3205/2003 που να αφορά τις εφηµερίες. Δεν
υπάρχει καθόλου, για την ακρίβεια. Ο νόµος που αλλάζει είναι ο
ν. 4316/2014, το άρθρο 12 και η παράγραφος 2. Ό,τι να ναι!

Εν πάση περιπτώσει, ας πάµε στο συγκεκριµένο και στο περιε-
χόµενο και στο γιατί η τροπολογία είναι δούρειος ίππος. Είπα
προηγουµένως ότι υπήρξε και άλλη. Η προηγούµενη τροπολογία
- δούρειος ίππος ήταν η τροπολογία µε την οποία υποτίθεται ότι
ρυθµιζόταν το πρόβληµα των νοσοκοµείων, τα οποία είχαν µείνει
ακέφαλα, νοµιµοποιώντας τη λειτουργία τους µόνο µε ΔΣ, χωρίς
διοικητή. 

Στην πραγµατικότητα, αυτή η τροπολογία επέτρεψε στον κ.
Πολάκη να διώξει, να εκκινήσει τη διαδικασία εκδίωξης των διοι-
κητών, κοροϊδεύοντας την τρόικα.

Το «κοροϊδεύω την τρόικα» είναι µια εξυπνάδα που την έχουµε
δει πολλές φορές, είναι πολύ «φθαρµένη» πλέον. Πέντε χρόνια
βλέπουµε την εξυπνάδα «άλλα ψηφίζω, άλλα λέω, άλλα κάνω»,
µόνο που τη βλέπουµε µε ένα συγκεκριµένο τρόπο, µε τον λογα-
ριασµό στον ελληνικό λαό στον επόµενο κύκλο. Το δηµοσιονο-
µικό κενό και το δηµοσιονοµικό κόστος το πληρώνει ο ελληνικός
λαός, ακριβώς όπως πλήρωσε, για παράδειγµα, την εξυπνάδα
του πεντάευρου που καταργήθηκε και µετατράπηκε σε 6% περι-
κοπές στις επικουρικές συντάξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Οι ιδεοληψίες και η κοµµατοκρατία κοστίζουν, κοστίζουν µετά,

κοστίζουν ακριβά και κοστίζουν συνήθως σε ανθρώπους που δεν
φταίνε, όπως οι συνταξιούχοι. 

Γιατί αυτή η τροπολογία είναι δούρειος ίππος; Τι κάνει, λοιπόν;
Εισάγει ένα σωρό ρυθµίσεις που πληρώνουν τους γιατρούς για
δεδουλευµένα –σωστά- που προσπαθούν να βουλώσουν τρύπες
που έχουν δηµιουργηθεί στο σύστηµα. Θα µπορούσαµε να συ-
ζητάµε επί ώρες για τον τρόπο, γιατί έτσι αυτό, γιατί εκείνο αλ-
λιώς. Δεν έχουµε ώρες. Δεν είχαµε παρά ελάχιστες ώρες. Δεν
συζητήθηκε πουθενά. 

Η τροπολογία «περνάει νύχτα», γιατί στην κοιλιά της κουβα-
λάει την παράγραφο 7. Επιτρέψτε µου να τη διαβάσω κατά λέξη:
«Έσοδα από νοσήλια νοσοκοµείων, εργαστηριακές εξετάσεις
των µονάδων υγείας, καθώς και έσοδα του ΕΚΑΒ, τα οποία κα-
ταβάλλονται από τον ΕΟΠΥΥ, νοσήλια δηλαδή, δύνανται να δια-
τίθενται συµπληρωµατικά και πέραν των εγκεκριµένων πιστώ-
σεων του Υπουργείου Υγείας για την αποζηµίωση των τακτικών
εφηµεριών, των υπερωριών, των εξαιρέσιµων και νυχτερινών του
πρώτου εδαφίου και τα λοιπά». 

Καλώς τις πλασµατικές εφηµερίες από την πίσω πόρτα!
Τι κάνει, λοιπόν, η συγκεκριµένη τροπολογία; Τι εισάγει η πα-

ράγραφος 7; Τη δυνατότητα του ξεχειλώµατος των εφηµεριών,
φορτώνοντας το κόστος στα νοσήλια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα τελειώσω σε λιγότερο
από ένα λεπτό. 

Κοινώς, οι ηµέτεροι ΥΠΕάρχες, οι οποίοι είναι κοµµατικοί, µε
τους νεοδιοριζόµενους µέσα στον Δεκέµβριο ηµέτερους διοικη-
τές των νοσοκοµείων θα γυρίσουν στην παλιά πελατειακή βάση,
µε την οποία θα δίνουµε χρήµατα στους ηµέτερους διευθυντές
κλινικών για εφηµερίες και θα αφήνουµε το νοσοκοµείο χωρίς
φάρµακα ή θα διευρύνουµε τον προϋπολογισµό και θα τον αφή-
νουµε να καταρρεύσει. 

Υπάρχουν αναγκαίες εφηµερίες; Είναι πολύ γνωστό ότι το σύ-
στηµα για τις εφηµερίες είναι άδικο και δεν έχει καµµία λογική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε συ-
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νάδελφε, τελειώνετε. Αφαιρείτε από τους άλλους οµιλητές τον
χρόνο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Είναι ανάγκη να µετατραπεί
και να µεταρρυθµιστεί. Οι γιατροί του συστήµατος υγείας δεν
θέλουν να ξαναγίνουν επαίτες ενός πλασµατικού κοµµατοκρατι-
κού και πελατειακού συστήµατος. Θέλουν αξιοκρατία, διαφάνεια
και αξιοπρεπείς τακτικές αποδοχές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Σταµ-
πουλή, έχετε τον λόγο. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, δεδοµένου ότι προέρχοµαι από έναν νοµό, µία περι-
φερειακή ενότητα της οποίας οι κτηνοτρόφοι σχεδόν πριν δύο
χρόνια είδαν να µειώνονται κατά 30%, 50% ή 70% οι βοσκήσιµες
γαίες τους, οι επιλέξιµες για κοινοτικές ενισχύσεις και άρα είδαν
να µειώνονται αντίστοιχα τα εισοδήµατά τους, δεν µπορώ παρά
να χαιρετίσω το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, που αντιµετωπίζει το πρόβληµα µε τρόπο συ-
νεκτικό, αποτελεσµατικό και –ναι, όσο και αν δεν θέλει η Αντιπο-
λίτευση να το παραδεχθεί- ενταγµένο σε µία αντίληψη ανάπτυξης
της κτηνοτροφίας µε αειφορική διαχείριση των αναγκαίων φυσι-
κών πόρων, στο πλαίσιο πάντα της παραγωγικής ανασυγκρότη-
σης της χώρας. 

Από τον ορισµό ακόµη στο πρώτο άρθρο, χαρακτηρίζοντας ως
βοσκήσιµες γαίες εκτάσεις στις οποίες αναπτύσσεται βλάστηση
ποώδης, φρυγανώδης, ξυλώδης, µε θαµνώδη ή αραιά δενδρώδη
µορφή ή και µεικτή, αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα που προ-
ήλθαν όχι µόνο από την ενωσιακή νοµοθεσία, που αγνοούσε το
είδος των βοσκήσιµων γαιών στη νότια Ευρώπη, αλλά και από το
σύστηµα αναγνώρισης αγροτεµαχίων ή ίσως και από τον τρόπο
εφαρµογής του και τον τρόπο ανάγνωσης των δεδοµένων του
από κάποιους, µε αποτέλεσµα να χαρακτηρίζονται δασώδεις και
να αποκλείονται µε βάση την προηγούµενη νοµοθεσία εκτάσεις
στις οποίες το γυµνό µάτι έβλεπε χορτολίβαδα µε ελάχιστα διά-
σπαρτα δένδρα. 

Εξασφαλίζεται επάρκεια επιλέξιµων βοσκήσιµων γαιών, χωρίς
να αποχαρακτηρίζονται από δασικές εκτάσεις, πράγµα που επι-
δίωξε η Αντιπολίτευση στο παρελθόν µε ορατές προθέσεις. Αν-
τίθετα, µε τα άρθρα περί διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης επι-
τυγχάνεται η αειφορική διαχείριση. 

Παράλληλα, µε το άρθρο 8 προστατεύονται ιδιαίτερα οι ανα-
δασωτέες εκτάσεις και οι πυρήνες των εθνικών δρυµών.

Την ίδια στιγµή, βέβαια, εκπρόσωπος της Αντιπολίτευσης προ-
σπαθεί να προστατεύσει µε τροπολογία που καταθέτει τις εξο-
ρυκτικές δραστηριότητες από πραγµατικές ή φανταστικές απει-
λές. Έκαστος εφ’ ω ετάχθη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!

Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στο άρθρο 13, που προσπαθεί
να κάνει δικαιότερη τη λειτουργία του ΕΛΓΑ και κυρίως να την
κάνει αποτελεσµατικότερη και ταχύτερη, µε την πρόβλεψη να
ανατίθενται καθήκοντα εκτιµητή και σε υπαλλήλους ίδιων ειδικο-
τήτων του στενού και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα σε περιπτώ-
σεις εκτεταµένων ζηµιών. 

Το δε άρθρο 15 για το Εθνικό Πρόγραµµα Συλλογής και Δια-
χείρισης Νεκρών Ζώων, εκτός του ότι αποτελεί εφαρµογή κοινο-
τικής οδηγίας του 2002 –µόνο µε δεκατρία χρόνια καθυστέρηση,
στα οποία δεν κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ!- θα µας απαλλάξει από
προφανείς κινδύνους για τη δηµόσια υγεία, αλλά και από εικόνες
σε χαράδρες και σε ρέµατα που δεν τιµούν τον πολιτισµό µας. 

Και τώρα πρέπει να πω κάτι για τις τροπολογίες που επέσυραν
την µήνιν της Αντιπολίτευσης, η οποία προσποιείται ότι αγνοεί
το γεγονός πως στο τέλος µιας χρονιάς µε περισσότερες από
µία αλλαγές στα περισσότερα Υπουργεία, ναι, αποτελούν ανα-
γκαίο κακό, για να συνεχίσουν να λειτουργούν οι υπηρεσίες και
οι θεσµοί που κατά σύµπτωση παρέχουν υποστήριξη στους πιο
αδύναµους. 

Για ποιες τροπολογίες έχετε επί της ουσίας αντίρρηση, κυρίες
και κύριοι της Αντιπολίτευσης; Για την 7114 του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, που
διασφαλίζει τη συνέχιση της λειτουργίας στεγών υποστηριζόµε-

νης διαβίωσης µέχρι να ενταχθούν στο νέο ΕΣΠΑ, ή για την 8629
που διασφαλίζει το ίδιο για τη «Βοήθεια στο Σπίτι», τις κοινωνικές
δοµές άµεσης αντιµετώπισης της φτώχειας και τους ξενώνες φι-
λοξενίας για γυναίκες-θύµατα βίας του Εθνικού Κέντρου Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης; 

Υπάρχουν σοβαρές αντιρρήσεις για την 6912 του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που παρατείνει την προστασία του
Εθνικού Πάρκου Οροσειράς Ροδόπης; 

Θέλετε να αποψιλωθούν τα γραφεία των περιφερειαρχών και
αντιπεριφερειαρχών, ή δεν σας πειράζει να µην πληρώνονται οι
αποσπασµένοι σε αυτά; Η 6811 του Υπουργείου Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης διασφαλίζει τις πληρωµές αυτών. 

Διαφωνείτε είτε να παραταθούν µε την 7821 του Υπουργείου
Υγείας οι θητείες των ειδικευόµενων και των επικουρικών για-
τρών είτε να προσληφθούν για τρία χρόνια σε κάποιες θέσεις ιδι-
αιτέρων απαιτήσεων είτε να παραταθούν οι αποσπάσεις του
προσωπικού; Πρόκειται για αποσπάσεις πολλές φορές χαριστι-
κές, που έκαναν δικοί σας διοικητές, εξυπηρετώντας δικά σας
παιδιά, αλλά εµείς τις κρατάµε για να µη δηµιουργηθούν επι-
πλέον προβλήµατα στη δηµόσια περίθαλψη, ώσπου να νοµοθε-
τήσουµε το δικό µας δίκαιο, αδιάβλητο και διαφανές σύστηµα
µεταθέσεων και αποσπάσεων. 

Ή διαφωνείτε να βρεθεί τρόπος να πληρωθούν φέτος και όχι
του χρόνου αυτοί οι άνθρωποι για το έργο που πρόσφεραν και
προσφέρουν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Με κατέπληξε ο προλαλήσας συνάδελφος, ο οποίος είδε δού-

ρειο ίππο, προνόµιο των διευθυντών, ξεχείλωµα των εφηµεριών
και τα µύρια όσα στραβά σε µία προσπάθεια να πληρωθούν δε-
δουλευµένες, καθιερωµένες εφηµερίες, όχι καθ’ υπέρβαση, για
τις οποίες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα επανέλθουν οι πλασµα-
τικές εφηµερίες των νοσοκοµείων. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: …καθόλου πλασµατικές, απολύτως
πραγµατικές, για τις οποίες τα κονδύλια που έχουν εγκρίνει οι
προηγούµενοι δεν φθάνουν. Πάρτε το χαµπάρι ότι δεν φθάνουν!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ξαναδιαβάστε την παρά-
γραφο. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Τη διάβασα πολύ καλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία συνάδελφε,

βάλτε τελεία!
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευ-

σης, αν είναι πολιτικά προσοδοφόρο να θυµίζεις στην Κυβέρνηση
τι έλεγε ως Αντιπολίτευση, σκεφθείτε µήπως είναι πολύ πιο προ-
σοδοφόρο να θυµίζουµε στην Αντιπολίτευση τι έκανε ως Κυβέρ-
νηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κυρία συ-
νάδελφε, τελειώστε. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Και αυτό, το να γίνονται τα πράγ-
µατα χειρότερα από αυτά που έκανε η προ του 2015 κυβέρνηση
–θέλω να πω στον απόντα κ. Βενιζέλο- οµολογούµε ότι απαιτεί
ικανότητες οι οποίες µας ξεπερνούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Στύλιος έχει τον
λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το

νοµοσχέδιο «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατάξεις»,
ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης. Αποτελεί αυτό το νοµοσχέδιο µία
συνολική λύση στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η κτηνοτρο-
φία και ο αγροτοδιατροφικός τοµέας της οικονοµίας στη χώρα
µας; Προσωπικά, πιστεύω πως όχι και θα σας αποδείξω το γιατί. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι µία επαναδιατύπωση των ν. 4264
του Μαΐου του 2014 και του ν. 4315 του Δεκεµβρίου του 2014.

Θα µπορούσε, συνεπώς, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης να προχωρήσει στην υλοποίηση αυτών
των νόµων, δηλαδή στην εφαρµογή τους. Εκεί υπάρχει το πρό-
βληµα µέχρι σήµερα, στο ότι δηλαδή η Βουλή νοµοθετεί, αλλά
οι νόµοι, δυστυχώς, δεν εφαρµόζονται. Το γνωρίζετε κι εσείς,
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όπως και όλοι µας. Θα µπορούσε, συνεπώς, µε µία ερµηνευτική
εγκύκλιο ή µε µία ερµηνευτική απόφαση να δοθεί λύση σε αυτό
που προσπαθεί να πετύχει ο Υπουργός µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο.

Πέρυσι, τέτοια εποχή, είχε ήδη δοθεί στους αγρότες πάνω από
1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ο Υπουργός είπε –τον άκουσα και
εχθές- ότι µέχρι την Παρασκευή 4 Δεκεµβρίου θα δοθούν τα χρή-
µατα από την ενιαία ενίσχυση. Περιµένουµε, λοιπόν, να υλοποι-
ηθεί αυτή η εξαγγελία. Προσωπικά, πιστεύω ότι πάλι θα υπάρξει
αστοχία και αυτό αποδεικνύει ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν λύνει
τα προβλήµατα και δεν δίνει συνολικές απαντήσεις. Δίνει µία µε-
ρική, αποσπασµατική λύση στο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι
κτηνοτρόφοι, όσον αφορά την πληρωµή των ενισχύσεών τους.

Η προηγούµενη κυβέρνηση πέτυχε την αλλαγή του ορισµού
των βοσκοτόπων σε συνεργασία µε τα υπόλοιπα κράτη-µέλη του
ευρωπαϊκού Νότου. Γιατί ίσχυε ο προηγούµενος ορισµός των βο-
σκοτόπων; Ίσχυε γιατί αυτό συµπεριλάµβανε η ΚΑΠ που ίσχυε
µέχρι τις 31-12-2014. Από 1-1-2015 συµπεριληφθήκαν στους βο-
σκοτόπους οι ποώδεις, οι φρυγανώδεις και οι ξυλώδεις εκτάσεις.
Πετύχαµε µε αυτόν τον τρόπο να αυξηθούν κατά πολύ –για να
µην πω, να διπλασιαστούν- οι επιλέξιµες βοσκήσιµες εκτάσεις
και λύθηκε το πρόβληµα που αντιµετώπιζαν χιλιάδες κτηνοτρό-
φοι στη χώρα µας, αρκεί να συνέβαιναν κάποια πράγµατα, να συ-
νέτρεχαν κάποιες προϋποθέσεις. Ποιες είναι αυτές οι προϋποθέ-
σεις; Έπρεπε να είχαν εκπονηθεί τα διαχειριστικά σχέδια και να
είχαν υπολογιστεί τα δικαιώµατα.

Άκουσα τον Υπουργό στη δευτερολογία του να παραδέχεται
ότι µε την ΚΥΑ που υπογράφηκε τον Μάιο από την Κυβέρνηση
προχωρά στην κατανοµή των βοσκοτόπων µέσω µίας τεχνικής
λύσης. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, προχωράτε µε τεχνική λύση; Η τεχνική
λύση είναι αυτή που εφαρµοζόταν µε την προηγούµενη ΚΑΠ και
γνωρίζετε και εσείς, όπως το γνωρίζουµε κι εµείς και οι κτηνο-
τρόφοι πάνω απ’ όλα, ότι δεν ξεκαθάριζε τα πράγµατα. Δεν ήταν
ένας αντικειµενικός τρόπος υπολογισµού των δικαιωµάτων. 

Με την τεχνική λύση, λοιπόν, επιστρέφουµε ξανά σε αυτό που
εσείς καταγγείλατε, στις αλχηµείες. Εµείς θέλουµε να προχωρή-
σουµε µπροστά, να κάνουµε ένα βήµα πιο µπροστά. Έχετε τη
δυνατότητα να απαντήσετε. Χρησιµοποιήθηκε, λοιπόν, η τεχνική
λύση στο παρελθόν και είχαµε τις συνέπειες τις οποίες είχαµε.
Αντ’ αυτού, µε το διαπραγµατευτικό οίστρο της η Κυβέρνηση
άφησε να χαθεί πολύτιµος χρόνος και φθάσαµε µετά από δέκα
µήνες πάλι στην τεχνική λύση. 

Άκουσα τον Υπουργό που είπε ότι θα υπολογιστούν και τα νέα
δικαιώµατα. Εµείς περιµένουµε να υπολογιστούν τα δικαιώµατα
µε το νέο τρόπο και να εφαρµοστεί η νέα ΚΑΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να σας πω ότι στην έκθεση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Βουλής υπάρχει παρατήρηση και για το άρθρο 1 και για
το άρθρο 2, όσον αφορά το αν είναι συµβατή η νοµοθεσία µε
βάση το τι ισχύει στο περιβάλλον και στα δασαρχεία και το αν
έχετε λάβει υπ’ όψιν –που θα µπορούσατε- τις βάσεις δεδοµένων
που υπάρχουν στο Υπουργείο Περιβάλλοντος ή αν προνοήσατε
για τη σύνδεση αυτών των βάσεων δεδοµένων.

Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 16 επιτρέπετε την εισαγωγή πολ-
λαπλασιαστικού υλικού. Δεν ξέρω αν έχουµε συνειδητοποιήσει
τι σηµαίνει η εισαγωγή πολλαπλασιαστικού υλικού χωρίς να γί-
νεται έλεγχος. Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι µπορεί να αλλάξει η
βιοποικιλότητα περιοχών της χώρας µας. Για να µη σας το ανα-
λύσω, µε το παράθυρο δυστυχώς που ανοίγετε σηµαίνει ότι µπο-
ρεί να αµφισβητηθούν. Γνωρίζετε ότι στη χώρα µας, όταν ανοίγει
µία χαραµάδα, γίνεται παράθυρο και στο τέλος πόρτα.

Υπολογίστε τα αυτά και λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν σας τις
συνέπειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι δεν µπορούµε να διαχω-
ρίζουµε τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Όποια παθογέ-
νεια υπήρχε µέχρι τώρα οφείλουµε να τη διορθώσουµε και να
την αλλάξουµε. Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε µε πολιτικές που

αυξάνουν τη φορολογία στους αγρότες, όταν ζητούν 100% προ-
καταβολή για την επόµενη χρονιά.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να ξέρετε ότι πέρυσι στην περιοχή µου,
την Άρτα, τα εσπεριδοειδή δόθηκαν σε πολύ καλές τιµές. Το ίδιο
και τα ακτινίδια. Φέτος, οι τιµές είναι µισές. Όταν ο φόρος, λοι-
πόν, θα προκαταβάλλεται από την προηγούµενη φορά, πώς θα
υπάρξει ανταπόδοση σε αυτούς τους παραγωγούς; Πώς θα προ-
ετοιµαστούν για την επόµενη χρονιά; Δεν θα υπάρξει.

Σας καλώ, λοιπόν, τώρα, έστω κι αυτήν την ύστατη στιγµή, να
ασχοληθείτε µε τα προβλήµατα του κλάδου, µε την κτηνοτροφία
και τη γεωργία, γιατί ο αγροτοδιατροφικός τοµέας και η βελ-
τίωση της παραγωγής θα δώσει ώθηση στη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί τους εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Από τους οµιλητές, απ’ ό,τι βλέπω ο κ. Κεφαλογιάννης δεν
είναι εδώ, όπως και ο κ. Λάππας.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Καρρά. 
Κύριε Καρρά, σας φθάνουν πέντε ή έξι λεπτά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Νοµίζω ότι είναι αρκετά,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, λοιπόν, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Δεν ήταν στις προθέσεις µου να µιλήσω σήµερα. Επί του νο-

µοσχεδίου είχα τοποθετηθεί εχθές το βράδυ αργά, στις δωδεκά-
µισι η ώρα. Όµως, πριν εισέλθουµε στη Βουλή, η Ένωση Κεντρώ-
ων, κάτσαµε και διαβάσαµε το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της
Βουλής και µάθαµε κάτι που το ξέρουν όλοι οι συνάδελφοι. Μά-
θαµε ότι µόνο ο Βουλευτής έχει απεριόριστο δικαίωµα γνώµης
και ψήφου και ότι δεν δεσµεύεται, δεν συλλαµβάνεται, δεν φυ-
λακίζεται για γνώµη ή ψήφο που έδωσε.

Τι σηµαίνουν αυτά; Είναι µόνο η ασυλία του Βουλευτού, αν πα-
ρανοµεί, ή εξασφαλίζουν το δικαίωµα του Βουλευτή το οποίο κα-
τοχυρώνει το Σύνταγµα, για να νοµοθετεί ορθά;

Κύριοι, είναι το δεύτερο, άσχετα αν έχει µετακυλήσει και εξε-
λιχθεί σε µία απαγόρευση άρσης ασυλίας σε παραβάσεις ποινι-
κών διατάξεων.

Τι συµβαίνει, λοιπόν, τη σηµερινή ηµέρα; Μας στερείτε το δι-
καίωµα, κύριοι της Κυβέρνησης, να τοποθετηθούµε, να εκφρά-
σουµε άποψη ή γνώµη επί νοµοθετικών ζητηµάτων. Κάνετε
κατάχρηση της έννοιας της τροπολογίας. Κάνετε κατάχρηση της
έννοιας της νοµοθετικής βελτίωσης, διότι οι νοµοθετικές βελτιώ-
σεις που φέρνετε είναι νέα νοµοσχέδια.

Κάνετε, λοιπόν, µία κατάχρηση και προσβάλλετε τους Βουλευ-
τές και τη Βουλή, κύριοι, έστω και αν ορισµένες κατ’ ανοχή τις
εδέχθηµεν εχθές, κρίνοντας ότι υπήρχε µία ανάγκη νοµοθετή-
σεως. Αυτό το αναγνωρίσαµε. Δεν προβάλαµε τέτοια θέµατα.

Όµως, σήµερα είµαι αναγκασµένος εκ των πραγµάτων να το-
ποθετηθώ σκληρά σε αυτό το σηµείο. Για ποιον λόγο; Λόγω της
εντελώς καθυστερηµένης κατάθεσης των τροπολογιών δεν είµαι
σε θέση, δεν µου δίνεται ο χρόνος να διαβάσω ούτε νοµοθετικό
κείµενο ούτε την αιτιολογική έκθεση ούτε να αντιπαραβάλω τις
διατάξεις εκείνες που τροποποιούνται και εκείνες που έρχονται
προς ψήφιση. 

Για το όνοµα του Θεού! Έλεος, κύριοι της Κυβέρνησης! Τόσο
πολύ θέλετε να κατεβάσετε το επίπεδο της Βουλής; Αρχίζουµε
πια να τροµάζουµε όχι µόνο µε το επίπεδο της ποιότητας της νο-
µοθεσίας την οποία εισάγετε, αλλά και µε τις σκοπιµότητες της
νοµοθεσίας τις οποίες επιχειρείτε.

Παρακολούθησα τον Υπουργό Παιδείας, τον κ. Φίλη, να φέρνει
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πακέτα τροπολογιών, τα οποία ενδεχοµένως είναι κρίσιµα και ση-
µαντικά, αλλά οµολογώ την αδυναµία µου να τοποθετηθώ, γιατί
δεν µου δίνεται ο χρόνος. Ο Κανονισµός απαιτεί οι τροπολογίες
να κατατίθενται τρείς ηµέρες πριν και όχι µία ώρα πριν την ψη-
φοφορία. Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα πρέπει να µας δοθεί η ευκαιρία!
Όλος αυτός ο εσµός των τροπολογιών –για να µη δώσω άλλο
χαρακτηρισµό- πρέπει να αποσυρθεί, γιατί δεν µπορεί η Βουλή
να νοµοθετεί υπ’ αυτήν την έννοια και, αν θέλετε, µε κενά έδρα-
να, όπως αυτήν τη στιγµή, σε τόσο κρίσιµα ζητήµατα. Εξαντλη-
θήκαµε οι Βουλευτές και εχθές το βράδυ και σήµερα από το πρωί
που είµαστε παρόντες µε αυτό το περίφηµο νοµοσχέδιο περί βο-
σκοτόπων, το οποίο χάνει στη διαδροµή τον τίτλο του και γίνεται
νοµοσχέδιο παιδείας, νοµοσχέδιο υγείας, νοµοσχέδιο συγκοινω-
νιών και ό,τι άλλο συµπαροµαρτούν µπορεί να υπάρξει.

Δηλώνουµε, λοιπόν, ότι οποιαδήποτε τροπολογία έρχεται εκ-
πρόθεσµη και δη υπό την πίεση αυτού του χρόνου δεν θα την
ψηφίσουµε. Είναι 15.00’ η ώρα και κατατίθενται ακόµα τροπολο-
γίες και έχει δηλωθεί ότι θα τελειώσει η συζήτηση στις 16.00’ η
ώρα. Πώς, λοιπόν, θα υπάρξει απάντηση; Πώς θα δούµε τι ισχύει
και τι δεν ισχύει; 

Θέλετε να νοµοθετήσετε µόνοι σας; Αναστείλετε, κύριοι, δια-
τάξεις του Κανονισµού της Βουλής, για να προχωρήσετε. Δεν
έχουµε καµµία αντίρρηση, αν το αποφασίσετε αυτό.

Τι θέλετε, δηλαδή; Να νοµοθετείτε προ κενών εδράνων και µο-
νοµερώς; Δεν πρόκειται να ψηφίσουµε καµµία εκ των τροπολο-
γιών εκείνων από τις οποίες έχουν το χαρακτήρα του εκπροθέ-
σµου. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στα λοιπά θέµατα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω στην ώρα µου. 
Εξαντλήθηκε το θέµα των βοσκοτόπων και βρήκατε, λοιπόν,

µια ευκαιρία. Τι να κάνουµε; Να βάλουµε τροπολογίες. Ναι, αλλά
γιατί; Διότι διαπιστώνουµε και ένα έλλειµµα πια όχι µόνο στον
ΣΥΡΙΖΑ –εγώ οφείλω να το πω-, αλλά και στις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά και
όλων όσων κυβέρνησαν αυτήν τη χώρα την τελευταία πενταετία. 

Τι είναι αυτές οι τροπολογίες που φέρνετε; Παρατάσεις και
προσωρινές ρυθµίσεις. Λέτε θα κάνουµε αυτό για δύο χρόνια,
γιατί θα µελετήσουµε το νοµοθετικό πλαίσιο και θα φέρουµε και-
νούργια νοµοθεσία στο ένα αντικείµενο και στο άλλο. Τι µας λέτε,
δηλαδή; Ότι και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία που κυβέρνη-
σαν τα προηγούµενα χρόνια δεν ρύθµισαν, άφησαν αρρύθµιστα
κάποια θέµατα, δίνοντας µε αυτόν τον τρόπο ασυλία στην παρα-
νοµία. Και έρχεστε και το συνεχίζετε, κύριοι! 

Οι παρατάσεις, όπως είπα και χθες το βράδυ, που δίνονται µ’
αυτήν τη µορφή, είτε πρόκειται για παράταση στον νόµο περί βο-
σκοτόπων για τις σταβλικές εγκαταστάσεις είτε για παράταση
στα λατοµεία είτε παράταση για οτιδήποτε, επιχειρούν και βοη-
θούν την ασυλία που παρέχουν οι εκάστοτε κυβερνήσεις στην
αυθαιρεσία και την παρανοµία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Καρρά και για τον σεβασµό του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
κ. Σπίρτζης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Από τα Πρακτικά της συνεδρίασης της Επιτροπής Δηµόσιων
Επιχειρήσεων την Παρασκευή 27 Νοεµβρίου 2015 προκύπτει το
αίτηµα των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης για αναδιατύπωση που διορθώνει τη λεκτική αν-
τίθεση του εδαφίου β’ της παραγράφου 1 και της παραγράφου
3 του άρθρου 18 του ν. 4337/2015. 

Θα ήθελα να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η τροπολογία
έγινε µε παρότρυνση Βουλευτών της Αντιπολίτευσης την Παρα-
σκευή για να µην υπάρχει, κατά την άποψή τους, θέµα ερµηνείας,
παρά το γεγονός ότι και ο ν. 3920/2011 και το ίδιο άρθρο του
νόµου που τροποποιούµε και στην αιτιολογική έκθεση αναφέρε-
ται διακριτά στο ότι υπάρχει ο πρόεδρος και ο διευθύνων σύµ-

βουλος των οργανισµών ΟΑΣΑ, ΣΤΑΣΥ ΚΑΙ ΟΣΥ. 
Μάλιστα, έχω σηµειώσει τα Πρακτικά της οµιλίας τόσο του κ.

Τραγάκη όσο και άλλων Βουλευτών κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης που έλεγαν «δεν έγινε και τίποτα, φέρτε την τροπολογία τη
Δευτέρα και σε οκτώ µέρες θα βάλετε νέα διοίκηση σε αυτούς
τους οργανισµούς». 

Δυστυχώς η στάση µας να αποδεχθούµε την πρόταση των
Βουλευτών της Αντιπολίτευσης, αντί να ληφθεί ως στάση αναζή-
τησης συγκλίσεων και πολιτικού πολιτισµού, ώστε να µην απο-
χωρήσουν από τη συνεδρίαση οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έγινε αντικείµενο επικοινωνιακής σπέκουλας και σήµερα και
το Σαββατοκύριακο. Μίλησαν για φιάσκο, για αύξηση των δαπα-
νών λειτουργίας των οργανισµών και για εγκατάσταση κοµµατι-
κού κράτους. 

Η πολιτική µας που έγκειται στο να υπάρχει πρόεδρος και δι-
ευθύνων σύµβουλος προκύπτει από τη στάση µιας δηµοκρατικής
διοίκησης στους οργανισµούς του δηµοσίου και του έργου ανα-
διάρθρωσης των αστικών µεταφορών υπέρ των πολιτών. Βρίσκε-
ται στον αντίποδα των προτάσεων των απερχόµενων διοικήσεων
προς τους θεσµούς εν αγνοία της Κυβέρνησης. 

Για να γνωρίζει το Κοινοβούλιο τι βρήκαµε, θα ήθελα να σας
πω ότι βρήκαµε µια διαπραγµάτευση που είχε γίνει από τη διοί-
κηση του ΟΑΣΑ µε τους θεσµούς χωρίς να την ξέρουµε και µέσω
της οποίας προτεινόταν το ίδιο πρόσωπο να είναι πρόεδρος και
διευθύνων σύµβουλος όχι µόνο στον ΟΑΣΑ, αλλά και στην ΟΣΥ
και τη ΣΤΑΣΥ. Ένας άνθρωπος! 

Εδώ τόσα χρόνια δεν έχουν καταφέρει να κάνουν την ενοποί-
ηση µέσα στους οργανισµούς ΟΣΥ και ΣΤΑΣΥ και η πρόταση που
είχε γίνει προς τους θεσµούς ήταν ο ίδιος άνθρωπος να είναι
πρόεδρος και διευθύνων σύµβουλος και στους τρεις οργανι-
σµούς, γιατί µάλλον τα πήγε πάρα πολύ καλά!

Αυτά είχαν κανονίσει οι απερχόµενες διοικήσεις των φορέων
και η πολιτική µας βρίσκεται στον αντίποδα τού να υπάρχουν
ιδιώτες και νοικιασµένοι υπάλληλοι για οδηγοί, ελεγκτές και στε-
λέχη αυτών των οργανισµών που υπήρχε στο action plan της
αναδιάρθρωσης των αστικών µεταφορών στην αρχική εισήγηση. 

Επίσης, βρίσκεται στον αντίποδα τού να υπάρχουν εθελοντές
ελεγκτές ή κεφαλοκυνηγοί που θα αµείβονται από τα πρόστιµα,
βρίσκεται στον αντίποδα τού όλοι οι διευθυντές, οι τµηµατάρχες,
όλοι όσοι έχουν τοποθετηθεί σε θέσεις ευθύνης στους τρεις ορ-
γανισµούς να µην έχουν γίνει µε αξιοκρατικά κριτήρια, να µην
έχουν περάσει από υπηρεσιακά συµβούλια, αλλά να έχουν γίνει
µε τοποθετήσεις των γνωστών µηχανισµών που εξυπηρετούσαν
οι προηγούµενες διοικήσεις. 

Ακόµα, βρίσκεται στον αντίποδα τού να υπάρχει ειδικό σώµα
Αστυνοµίας στις µεταφορές, όπως ήρθε στις προτάσεις, αλλά
και στον αντίποδα τού να καταργηθεί η δωρεάν µετακίνηση των
ανέργων. 

Επιπλέον, βρίσκεται στον αντίποδα τού να µην υπογράφονται
συµβάσεις εις βάρος του δηµοσίου µεταξύ ΟΑΣΑ και εταιρειών
προς ιδιωτικοποίηση, για να συνεχίζει να χάνει το δηµόσιο και οι
αστικές µεταφορές έσοδα προς όφελος των ιδιωτών. 

Επίσης, βρίσκεται στον αντίποδα τού να µην υπάρχουν συµ-
βάσεις συγκεκριµένων εταιρειών επικοινωνίας που κοστίζουν
πολύ περισσότερο απ’ ό,τι οι τρεις διακριτοί πρόεδροι που δια-
σφαλίζουν µια διαφανέστερη και δηµοκρατική λειτουργία. 

Τέλος, βρίσκεται στον αντίποδα, ώστε οι διοικήσεις των εται-
ρειών του ελληνικού δηµοσίου να είναι διοικήσεις της χώρας και
όχι άλλων. 

Θα ήθελα να σας καταθέσω και την έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους για τη συγκεκριµένη τροπολογία και τις
αναφορές της διοίκησης που δείχνουν ότι δεν προκύπτει κανένα
βάρος στον κρατικό προϋπολογισµό. 

Επίσης, θα ήθελα να καταθέσω και αυτό που υπέγραψε η προ-
ηγούµενη διοίκηση του ΟΑΣΑ και της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», το οποίο θα
ίσχυε πιθανά και µετά την ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» εις
βάρος του ελληνικού δηµόσιου και των αστικών µεταφορών. Για
να καταλάβουµε τι γινόταν! 

Και προφανώς δεν έχουµε καµµία διάθεση να κρύψουµε τί-
ποτα. Μόλις πάνε οι νέες διοικήσεις, θα βγουν και όλα τα υπό-
λοιπα που γινόντουσαν εκεί. 
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Επίσης, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει κι άλλη µια τροπολογία.
Υπήρχε µια ηµεροµηνία για την κατάθεση φακέλων για την αδει-
οδότηση των κεραιοσυστηµάτων των ραδιοφωνικών σταθµών.
Υπάρχουν αιτήµατα για παράταση, δεδοµένου ότι λόγω των
εκλογών, πολλοί ραδιοφωνικοί σταθµοί δεν µπόρεσαν να κατα-
θέσουν αυτό το φάκελο. Δίνουµε, λοιπόν, µια νέα παράταση για
ένα δίµηνο -δεν είναι κάτι σηµαντικό-, ώστε να µπορέσουν και
αυτοί οι σταθµοί να καταθέσουν τους φακέλους τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-

κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού κ. Γεώργιος Σταθάκης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Υπάρχουν τρία άρθρα που αφορούν τα ΕΣΠΑ.  
Το πρώτο αναφέρεται στα έργα τα οποία εκτελούνται από

εταιρείες δηµοσίου τύπου, όπως είναι η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», η
«ΕΓΝΑΤΙΑ», η «ΕΡΓΟΣΕ» κ.λπ.. Εκεί γίνεται µια διόρθωση. Αυτό
που προβλέφθηκε για το επόµενο ΕΣΠΑ της περιόδου 2014-2020
είναι να ισχύει φυσικά και για τα τρέχοντα συγχρηµατοδοτού-
µενα έργα της περιόδου 2007-2013. Αυτό εκ παραδροµής δεν
είχε τεθεί. 

Εδώ το θέµα, όπως ξέρετε, αφορά τον ΦΠΑ. Σε αυτές τις εται-
ρείες δεν ήταν επιλέξιµος. Το 5% είναι συγχρηµατοδοτούµενο,
προερχόταν από την ΠΔΕ και συµψηφιζόταν ο ΦΠΑ εκ των υστέ-
ρων µε µια µεγάλη φυσικά καθυστέρηση µέσα από τη γνωστή
διαδικασία συµψηφισµού. 

Τώρα επιτρέπεται να µπορούν να δώσουν τον ΦΠΑ µε ιδίους
πόρους και να ξεµπλοκάρουν έργα, τα οποία είναι ήδη µπλοκα-
ρισµένα εξαιτίας του προβλήµατος του ΦΠΑ. Άρα είναι µια ρύθ-
µιση η οποία διευκολύνει την ολοκλήρωση των έργων του
τρέχοντος ΕΣΠΑ µέχρι τα Χριστούγεννα. 

Το δεύτερο άρθρο αναφέρεται στην ίδια ακριβώς δυνατότητα
συγκεκριµένων κατηγοριών έργων ΕΣΠΑ, όπως είναι τα µεγάλα
τεχνικά έργα και τα έργα ύδρευσης και αποχέτευσης, προκειµέ-
νου να λυθούν τα ανάλογα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν αν-
τίστοιχοι φορείς, όπως είναι οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης
και αποχέτευσης. Ταυτόχρονα, µας επιτρέπει να κάνουµε πιο τα-
χεία απορρόφηση των πόρων και να αποτρέψουµε οποιαδήποτε
πιθανότητα απώλειας κοινοτικών πόρων µε βάση το τρέχον πρό-
γραµµα. 

Άρα κάνουµε αυτές τις δύο διορθώσεις, οι οποίες αφορούν
αποκλειστικά τη δυνατότητα να πληρώνεται ο ΦΠΑ από τις ανώ-
νυµες εταιρείες του δηµοσίου και της ΔΕYΑ. 

Το τρίτο θέµα αφορά το προσωπικό των κοινών τεχνικών γραµ-
µατειών οι οποίες υποστηρίζουν το INTERREG, δηλαδή τη δια-
χείριση των διασυνοριακών προγραµµάτων του ΕΣΠΑ. Οι
συµβάσεις του προσωπικού αυτού λήγουν στο τέλος του χρό-
νου. Για προφανείς και αυτονόητους λόγους προτείνεται οκτά-
µηνη παράταση, για να ολοκληρωθούν τα τρέχοντα προγράµµα-
τα και να γίνει η έναρξη των εποµένων. 

Στη συνέχεια για το προσωπικό αυτό, όπως προβλέπεται και
σε όλες τις άλλες κατηγορίες υπαλλήλων που είναι στη Μοντ και
αλλού, προβλέπεται µια ανάλογη διαδικασία αξιολόγησης, προ-
κειµένου να τεθεί εάν και υπό ποιους όρους συνεχίζουν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τις διορθώσεις, κύριε

Υπουργέ, να τις καταθέσετε και εγγράφως. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Τις έχω καταθέσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπαλάφας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας έχει ήδη διανεµηθεί, αγαπητοί συνάδελφοι, η τροπολογία

την οποία προτείνουµε ως Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης. Αφορά ένα θέµα, που η επίλυσή του είναι,
νοµίζω, αναγκαία, η σκοπιµότητα και η σηµασία του προφανής.
Πρόκειται για την ανάγκη να καλύψουµε –είναι µια έλλειψη αυτή-
τη δυνατότητα στελέχωσης των γραφείων των περιφερειαρχών
και τον αντιπεριφερειαρχών µε απόσπαση υπαλλήλων στη διάρ-
κεια της θητείας των περιφερειαρχών και των αντιπεριφερειαρ-
χών, που είναι πέντε χρόνια. 

Είναι µια παράλειψη από προηγούµενη νοµοθεσία –θα ανα-
φερθώ συγκεκριµένα- που ενώ περιλάµβανε όλες τις άλλες κα-
τηγορίες Βουλευτών, Υπουργών κ.λπ., είχε παραλείψει τους
περιφερειάρχες και αντιπεριφερειάρχες.

Με την προτεινόµενη διάταξη -που έχει κατατεθεί εµπροθέ-
σµως, έχει διανεµηθεί, την έχετε στα χέρια σας- συγκεκριµένα
αντικαθίσταται παράγραφος του άρθρου 247 του ν. 3852/2010
για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και δίνεται, επαναλαµβάνω, η δυνατότητα
της στελέχωσης των γραφείων των περιφερειαρχών και των αν-
τιπεριφερειαρχών, µε απόσπαση υπαλλήλων από τον δηµόσιο
και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Αυτό είναι το βασικό της τρο-
πολογίας η οποία προτείνεται. 

Ταυτόχρονα –αυτονοήτως, επίσης- γίνεται µια ρύθµιση για να
πληρώνονται αυτοί οι υπάλληλοι, γιατί ένας αριθµός που είχε σε
προηγούµενη φάση ενταχθεί και υπηρετούσα στα γραφεία των
περιφερειαρχών και των αντιπεριφερειαρχών δεν πληρώνονταν
καν, διότι χρειαζόταν, κατά τη γνώµη της ελεγκτικής αρχής, µια
υπογραφή από τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Λάθος
ήταν που γινόταν αυτό το πράγµα. Εν πάση περιπτώσει, δεν πλη-
ρώνονταν οι άνθρωποι και µε αυτόν τον τρόπο καλύπτεται αυτή
η αδικία για τους συγκεκριµένους υπαλλήλους, τους αποσπα-
σθέντες που υπηρετούν. 

Τέλος, µε τον ίδιο τρόπο καλύπτονται οι δυνατότητες για απο-
σπάσεις στη Ένωση Περιφερειών Ελλάδας, που και αυτή η θη-
τεία θα είναι κατ’ αρχάς πενταετής, ανάλογη, ισόχρονη µε τη
θητεία των περιφερειαρχών και των αντιπεριφερειαρχών. 

Θέλω να τονίσω εδώ ότι έχει γίνει, κατά τη γνώµη µου, µια πα-
ρεξήγηση, ότι είχαµε πρώτα δύο χρόνια και γίνεται πέντε χρόνια
ο χρόνος της αποσπάσεως. Αυτό δεν είναι σωστό. Αυτό που τί-
θεται στην τροπολογία είναι ότι κατ’ αρχάς η απόσπαση γίνεται
για τη διάρκεια της πενταετούς θητείας των περιφερειαρχών και
αντιπεριφερειαρχών. Αν ο περιφερειάρχης ή ο αντιπεριφερειάρ-
χης –στο κάτω-κάτω αυτό ισχύει για οποιανδήποτε άλλον- προ-
χωρεί σε αποσπάσεις υπαλλήλων και τον θεωρεί µη κατάλληλο
γι’ αυτήν την απόσπαση, µπορεί να διακόψει τη συνεργασία µαζί
του στο εξάµηνο, στον πρώτο χρόνο ή στον δεύτερο κ.λπ.. 

Νοµίζω ότι είναι µια τροπολογία η οποία διευκολύνει τα πράγ-
µατα και προτείνουµε να ψηφιστεί από το Σώµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού κ. Σπύρος Δανέλλης
για έξι λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χθες στη µεταµεσονύκτια τοποθέτησή µου, όταν η σχέση άρ-

θρων του νοµοσχεδίου µε τροπολογίες ήταν εικοσιένα προς δε-
καπέντε, είχα πει ότι πλησιάζετε στο ρεκόρ σας. Τώρα, αν δεν
έχω χάσει τον λογαριασµό, είναι εικοσιένα τα άρθρα του νοµο-
σχεδίου προς είκοσι τρεις τροπολογίες, περισσότερες από τις
οποίες άσχετες µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. 

Φοβάµαι πολύ, κύριε Αποστόλου, ότι είτε εν αγνοία σας είτε
µε τη σύµφωνη γνώµη σας αξιοποιήθηκε το νοµοσχέδιο, το οποίο
-ειρήσθω εν παρόδω- θα µπορούσε να έχει έρθει ως προεδρικό
διάταγµα, για να περάσουν διάφορες άλλες ρυθµίσεις, για -να
µου επιτρέψετε τον όρο- «ξεκάρφωµα», ως ένα βαποράκι. 

Φαντάζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν διαφωνεί
κανείς σας ότι έτσι δεν περιποιούµε τιµή προς τη λειτουργία του
Κοινοβουλίου και η τέχνη του νοµοθετείν δεν εξυπηρετείται µε
αυτόν τον τρόπο. 

Τρία τέταρτα πριν ολοκληρωθεί η συζήτηση και έχουµε την
ψήφιση του νοµοσχεδίου, δεν έχουµε ακόµα στα χέρια µας τρο-
πολογίες που κατατέθηκαν για σοβαρά ζητήµατα, δεν έχουµε
ακόµα αντίληψη εάν µένουµε σε αυτήν τη σχέση εικοσιένα προς
είκοσι τρία ή αν αυτή θα διαφοροποιηθεί και άλλο. 

2740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είκοσι τέσσερις τροπολογίες. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Είκοσι τέσσερις τροπολογίες. Είδατε,

έχω χάσει τον λογαριασµό. Είχα µείνει στις είκοσι τρεις. Έχουµε
τρία τέταρτα ακόµη. Μπορούµε να ανέβουµε ακόµα σηµαντικά. 

Δεν θα σχολιάσω πολλά πράγµατα, δεν θα παρενέβαινα, αλλά
θεωρώ ότι τα πράγµατα έχουν ξεφύγει πια από τα όρια ανοχής.
Θα αναφερθώ σε δυο- τρεις από τις τροπολογίες, που δεν έχουν
καµµία σχέση, βεβαίως, µε το συζητούµενο σοβαρό νοµοσχέδιο. 

Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία του κ. Σπίρτζη. Νοµίζω ότι ο
τρόπος µε τον οποίο αιτιολόγησε ο κ. Σπίρτζης την τροπολογία
του για την τροποποίηση του νόµου, που πολύ σωστά πριν από
ένα µήνα περίπου έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε µια ορθολογική αντι-
µετώπιση µιας παθογένειας του παρελθόντος -οι καιροί που περ-
νούµε δεν ανέχονται τέτοιου είδους παθογένειες και τη συνέχισή
τους- ο τρόπος, λοιπόν, µε τον οποίο δικαιολογήσατε ίσως είναι
χειρότερος από το εγχείρηµα της τροπολογίας του νόµου που
σωστά φέρατε πριν από ένα µήνα. Διότι δεν είναι δα ότι σας
έσπρωξαν οι συµµετέχοντες στην επιτροπή Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης να κάνετε τροποποίηση του νόµου!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα σας δώσω τα Πρακτικά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Μα, εκεί είναι το ζήτηµά µας; Αυτό
είναι το θέµα; Τόσα χρόνια που η Αριστερά φώναζε -και δικαίως
φώναζε- για την αξιοκρατία, για τη µείωση των περιττών δαπα-
νών στον δηµόσιο τοµέα πάνε στον αέρα, γιατί πρέπει να τακτο-
ποιήσουµε κάποιους από το αποθεµατικό το κοµµατικό των στε-
λεχών του ΣΥΡΙΖΑ; 

Και ξέρετε, επειδή µπαίνουµε και σε τέτοια επιµέρους ζητή-
µατα, δεν είδα δα και στα βιογραφικά των υποψηφίων εκείνες τις
περγαµηνές και εκείνες τις ειδικές γνώσεις που είναι τόσο απα-
ραίτητες, για να ορθοποδήσουν οι αστικές συγκοινωνίες στην Ατ-
τική, ώστε να θεωρούµε απαραίτητη τη συµµετοχή των έξι αντί
των τριών! 

Και βεβαίως, δεν ξέρω αν αυτή είναι η αντίληψη µε την οποία,
ad hoc και κατά περίπτωση της κάθε κάλυψης θέσεων δηµοσίου
συµφέροντος, θα έχουµε τροποποίηση του νόµου για τις συγκε-
κριµένες ΔΕΚΟ ή για τους συγκεκριµένους οργανισµούς. 

Και επειδή είπατε ότι η εκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους λέει ότι δεν φέρνει νέες δαπάνες, είναι αλήθεια αυτό.
Θα επιβαρύνει, όµως, την εσωτερική κατανοµή του προϋπολογι-
σµού που θα έχουµε στη διάθεσή µας. Έτσι δεν είναι; Διότι δεν
θα είναι άµισθοι οι πρόεδροι. Και εν πάση περιπτώσει ξέρουµε
ότι ο πρόεδρος είναι διακοσµητικός. Δεν έχει µια αποφασιστικού
χαρακτήρα συµµετοχή στη διοίκηση. 

Έρχοµαι στη δεύτερη τροπολογία που θα ήθελα να σχολιάσω.
Το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι από τα πιο επιτυχηµένα
προγράµµατα παροχής κοινωνικών υπηρεσιών. Όµως, είναι
ανάγκη να χρηµατοδοτηθεί από το ΑΚΑΓΕ, όπου τρέχουµε όποτε
δούµε κάποια κενά και είναι το ταµείο εκείνο το οποίο θα είναι
διαθέσιµο για να καλύπτει τέτοιου είδους τρύπες, ενώ θα πρέπει
ως κόρη οφθαλµού να το διατηρήσουµε για τις επόµενες γενιές
που αυτή είναι και η λογική, η φιλοσοφία του; 

Για την επιλογή των διευθυντών της πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης, η επαναφορά του κριτηρίου και της
βαθµολόγησης της προσωπικής συνέντευξης νοµίζω ότι, βε-
βαίως, µας πηγαίνει πίσω και δεν είναι δυνατόν να µην σκε-
φτούµε -αυτό που έλεγα λίγο πριν- ότι είναι το κατάλληλο εργα-
λείο, για να φέρουν εκείνους από το κοµµατικό αποθεµατικό που
περιµένουν διάφορους διορισµούς ή ανάδειξη σε δηµόσιες θέ-
σεις να καλύψουν αυτές τις απαιτήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αναφερθώ σε άλλα επι-
µέρους θέµατα. Νοµίζω, όµως, ότι εάν θέλουµε πραγµατικά να
γυρίσουµε σελίδα και να µπούµε σε µια άλλη κανονικότητα γι’
αυτήν τη χώρα και γι’ αυτήν την έρηµη κοινωνία, δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε να νοµοθετούµε µε αυτόν τον τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε και για τον σεβασµό του χρόνου. 
Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΚΚΕ,

κ. Διαµάντω Μανωλάκου, για έξι λεπτά, αυστηρά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι έκδηλο το κλίµα συναίνεσης

απέναντι στις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα χαρα-
κτηριστικά που θέλει στις βοσκήσιµες εκτάσεις, τις λεγόµενες
«επιλέξιµες». Για µας, «επιλέξιµες» είναι όσες βρίσκονται, βό-
σκονται και φτάνουν για τις ανάγκες του ζωικού πληθυσµού. Και
οι ενισχύσεις πρέπει να δίνονται στις ζωικές µονάδες και όχι στις
εκτάσεις βόσκησης που οδηγούν σε τέτοια νοµοσχέδια. 

Το λέω αυτό, γιατί από το πρώτο άρθρο µε τον ορισµό του βο-
σκότοπου δηµιουργούνται προβλήµατα, ερωτηµατικά, για τον
προορισµό αυτών των εκτάσεων, που µέχρι τώρα είναι δάση και
δασικές εκτάσεις, µε αποτέλεσµα να αναµένονται προσφυγές,
αφού οι περιγραφόµενες εκτάσεις αποτελούν, κατά τον συνταγ-
µατικό ορισµό, δασικά οικοσυστήµατα. 

Δηλαδή, µε βίαιο και µαζικό τρόπο µετατρέπετε τη µορφή χρή-
σης της δασικής έκτασης, που είναι η βοσκή, σε χαρακτήρα, δη-
λαδή, βοσκήσιµες εκτάσεις. Αυτό είναι επικίνδυνο και µπορεί
τώρα να λέτε ότι θα λύσετε το πρόβληµα που παραλάβατε και
θα δοθούν περισσότερες εκτάσεις, σύµφωνα µε αυτά που ζη-
τούν οι ευρωκοινοτικοί, αλλά δεν είναι σίγουρο ούτε βέβαιο ότι
δεν θα τιναχτεί στον αέρα και απλά θα έχετε κερδίσει χρόνο απο-
σπώντας ανοχή από τους άµεσα ενδιαφερόµενους, οι οποίοι, βε-
βαίως, δεν φταίνε σε τίποτα. 

Ταυτόχρονα τους χαρατσώνετε µε νέα τέλη, όπως αυτά της
ταφής νεκρών ζώων και µισθώµατος βόσκησης, το οποίο θα γίνει
ακριβότερο, και ας λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι θα είναι εικονικό.
Γράψτε το στον νόµο για να δεσµευτείτε, γιατί και για τα µνηµό-
νια λέγατε, όµως τα ψηφίσατε και φέρατε το χειρότερο, αυτό
που κάνει τη ζωή κόλαση για την αγροτιά, για την εργατιά, για
τα άλλα λαϊκά στρώµατα. Διότι, πάραυτα, τις ανάγκες του κεφα-
λαίου ικανοποιείτε.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες -δεν θα µπω στα άρθρα, καθώς
µίλησε και ο εισηγητής µας- έχω να πω τα εξής: Κοιτάξτε να
δείτε, φέρνετε µια βιοµηχανία τροπολογιών στην κυριολεξία.
Είναι είκοσι τέσσερις στον αριθµό. Δεν προλαβαίνουµε ούτε καν
να τοποθετηθούµε ούτε να ακούσει ο κόσµος τι τους περιµένει.
Έχετε ξεπεράσει τους δασκάλους σας. Φαίνεται πως δεν θέλετε
να µάθει ο λαός τι ετοιµάζετε.

Θα αναφερθώ επιλεκτικά. Με την τροπολογία 61 παρατείνεται
µέχρι το 2020 η λειτουργία λατοµείων, ακόµα και αυτών που
είχαν κλείσει και έχουν προκαλέσει δίκαια και τη διαµαρτυρία του
Δήµου Μαρκόπουλου. Βεβαίως την καταψηφίζουµε, αλλά τι πάτε
να εξυπηρετήσετε; Μεγάλους κατασκευαστικούς οµίλους. Γι’
αυτό δίνετε την παράταση. Για τους φτωχούς, όµως, κτηνοτρό-
φους η παράταση είναι λιγότερη για την άδεια λειτουργίας της
πρόχειρης στάνης. Μάλιστα, µε απλή αίτηση παίρνουν άδεια λει-
τουργίας τα λατοµεία, χωρίς να περιµένετε την έγκριση των πε-
ριβαλλοντικών όρων. 

Και το ποιους ευνοείτε φαίνεται καθαρά και στην τροπολογία
70, µε την οποία καταργείτε, µηδενίζετε, το ΦΠΑ σε συγχρηµα-
τοδοτούµενα έργα, που, ως γνωστόν, αφορούν µεγάλους κατα-
σκευαστικούς οµίλους. Στις ζωοτροφές, όµως, είναι 23%. Επειδή
αφορά κτηνοτρόφους; Να, λοιπόν, από πού µαζεύετε λεφτά και
ποιους φοροαπαλλάσσετε µε νόµους και τροπολογίες σαν
αυτές.

Με την τροπολογία 81 ζητάτε από επτακόσιους χιλιάδες αγρό-
τες να επιστρέψουν 320 εκατοµµύρια ευρώ ως παράνοµες κρα-
τικές επιδοτήσεις που δόθηκαν το 2008 και το 2009. Και µάλιστα
θα τους τα πάρετε ούτως ή άλλως από τους λογαριασµούς τους,
αυτόµατα, µόλις µπουν οι επιδοτήσεις τους, πράγµα παράνοµο!
Τους καταλογίζετε ότι παρανόµησαν µε το να τα πάρουν. 

Δηλαδή, πώς παρανόµησαν; Λήστεψαν; Μπήκαν στα ταµεία
και τα άρπαξαν; Όχι βέβαια! Με υπουργικές αποφάσεις και µέσω
τραπεζών τα έλαβαν. Εξαιρείτε, βέβαια, τους πεθαµένους. Ε,
αυτοί δεν έχουν λογαριασµό στην τράπεζα! Πώς να τα πάρετε,
εδώ που τα λέµε; 

Ακούστε να σας πω, αντιδράσεις από το αγροτικό κίνηµα θα
έχετε. Να είσαστε βέβαιοι. Όµως, να καταλάβουν και οι αγρότες
ότι αυτή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση: Κρατικές επιδοτήσεις και φο-
ροαπαλλαγές επιτρέπονται µόνο για τους µεγάλους οµίλους, τα
µονοπώλια και όχι για την αγροτιά, την εργατιά, για αυτούς που
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υποφέρουν. Κι επίσης, να βγάλουν συµπεράσµατα και από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση που υλοποιεί ό,τι παρέλαβε από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις και επαυξάνει τα αντιλαϊκά αντιδραστικά
µέτρα. Ναι, παίρνετε και την µπουκιά από το στόµα της φτωχο-
λογιάς, για να ταΐσετε επιχειρηµατικούς οµίλους. Καµµιά ανοχή,
καµµιά αναµονή στην άγρια εκµετάλλευση του συστήµατος και
τα κόµµατα που το υπηρετούν. Αυτό το µήνυµα στέλνουµε. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 76, που αφορά τις προϋποθέ-
σεις προκειµένου κάποιος αθλητής που πέτυχε σηµαντικές απο-
δόσεις να µπορεί να πάει σε ίδρυµα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης:
Είναι αλήθεια ότι οι αθλητές που κάνουν πολλά χρόνια πρωτα-
θλητισµό και καταφέρνουν να πετύχουν τέτοιες υψηλές επιδό-
σεις, είναι δύσκολο να µπορούν να έχουν και αναγκαίες
επιδόσεις σε µαθήµατα, προκειµένου να µπορέσουν να περά-
σουν επιτυχώς τις εξετάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εδώ συµφωνούµε και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Θα
το ψηφίσουµε. Δεν είναι κακό το ευεργέτηµα. Όµως, καλό είναι
οι αθλητές αυτοί που ασχολούνται µε τον αθλητισµό, τον πρω-
ταθλητισµό και πετυχαίνουν τόσο σηµαντικές αθλητικές επιδό-
σεις, µε τη λήξη της αθλητικής τους δραστηριότητας να βοηθιού-
νται από το κράτος, να αξιοποιείται η εµπειρία τους, µε την ανά-
θεση καθηκόντων στον χώρο του αθλητισµού.

Για τα υπόλοιπα, δεν προλαβαίνουµε να µιλήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, ο κ. Θεοχαρόπουλος, έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι σας έχουν εκθέσει οι συνάδελφοί
σας. Έχετε φέρει ένα νοµοσχέδιο για το οποίο είχαµε όλη την
καλή διάθεση. Έχουµε µιλήσει αναλυτικά από χθες επί της
αρχής. Παρά τα σοβαρά προβλήµατα που έχει σε ορισµένα άρ-
θρα, το υπερψηφίσαµε επί της αρχής. Και βλέπουµε εδώ µεγα-
λύτερο αριθµό υπουργικών τροπολογιών -είκοσι τέσσερις νο-
µίζω, έχουµε χάσει αυτήν τη στιγµή το νούµερο- σε σχέση µε τα
άρθρα του νοµοσχεδίου.

Νοµίζω ότι δεν τιµά κανέναν αυτή η διαδικασία. Και το τονίζω
αυτό από την αρχή της οµιλίας µου, γιατί νοµίζω ότι από ένα ση-
µείο και µετά έχουµε χάσει το νόηµα της συζήτησης. Ήρθε πριν
ο κ. Φίλης, ο οποίος πριν από λίγο άνοιξε τη διαδικασία του εθνι-
κού διαλόγου για την παιδεία και αιφνιδιαστικά, ενώ είχε πει ότι
δεν θα το καταθέσει, κατέθεσε εδώ τον τρόπο επιλογής των δι-
ευθυντών στη πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση
µέσω συνέντευξης και, όπως µας είπε, από τους περιφερειακούς
διευθυντές στις δεκατρείς περιφέρεις που έχουν επιλεγεί κοµ-
µατικά πριν από λίγο καιρό. Όµως, το σηµαντικό είναι ότι δεν το
συζητήσαµε στην επιτροπή, στη νοµοθετική διαδικασία. Ήρθε
εδώ µε µια τροπολογία και µας το κατέθεσε πριν από λίγο.

Ο κ. Σπίρτζης µας είπε πριν από λίγο ότι θα έχουµε και πρό-
εδρο και διευθύνοντα σύµβουλο σε τρεις οργανισµούς. Και µά-
λιστα αναφέρεται στην Αντιπολίτευση, η οποία του λέει εδώ µέσα
-εγώ άκουσα όλες τις πτέρυγες- ότι αυτό είναι αδιανόητο, γιατί
ουσιαστικά πρόκειται για τακτοποίηση θέσεων.

Και αυτό συνεχίζεται. Έχουµε συνεχιζόµενες τροπολογίες επί
θεµάτων διαφόρων Υπουργείων άσχετων επί της διαδικασίας. Η
δε κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ απουσιάζει σύσσωµη από
τη διαδικασία, γιατί έχει Κοινοβουλευτική Οµάδα, όπου την ενη-
µερώνει ο Πρωθυπουργός για το ασφαλιστικό, για το οποίο δεν
έχουµε ενηµερωθεί βεβαίως για τις προτάσεις της Κυβέρνησης. 

Το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών µπορεί να συζήτησε το προ-
σφυγικό, που είναι ένα κρίσιµο εθνικό θέµα και στο οποίο βγήκε
ένα κοινό ανακοινωθέν. Στο ασφαλιστικό, όµως, όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, εµείς δεν έχουµε δει καµµία πρόταση. 

Έχουµε καλέσει, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, τον Πρωθυ-
πουργό και την Κυβέρνηση να καταθέσει στις αρµόδιες επιτρο-
πές την πρόταση, σε προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση στη
Βουλή, αν θα ήθελε, στην ΟΚΕ. Πουθενά δεν την έχει καταθέσει.
Και µαθαίνουµε ότι φεύγει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
από τη διαδικασία εδώ µέσα, δεν παρακολουθεί το νοµοσχέδιο
και ενηµερώνεται για την πρόταση για το ασφαλιστικό. Εµείς ενη-

µερωνόµαστε από διάφορες διαδικασίες. Δεν νοµίζω να τιµά όλη
αυτή η διαδικασία το πολιτικό σύστηµα και το πώς πραγµατικά
λειτουργούµε.

Νοµίζω ότι τα άλλα ζητήµατα τώρα επι των άρθρων, τα οποία
έχουν συζητηθεί, περνούν σε δεύτερη µοίρα µετά από αυτήν τη
διαδικασία που ακολουθείται σήµερα, την οποία εσείς δεν θέλατε
ποτέ. Εξάλλου, καταγγέλλατε πολύ λιγότερα πράγµατα στο πα-
ρελθόν. Εγώ είµαι νέος Βουλευτής, αλλά από ό,τι µαθαίνω δεν
έχει προηγούµενο οι υπουργικές τροπολογίες -οι υπουργικές,
όχι οι βουλευτικές- να είναι περισσότερες από τον αριθµό των
άρθρων ενός νοµοσχεδίου. 

Βέβαια, ακούσαµε και τον κ. Βερναρδάκη να µας λέει: «Μα, τι
να κάνουµε; Δεν είµαστε υπό κανονικές συνθήκες. Γι’ αυτό γίνε-
ται αυτή η διαδικασία έτσι εδώ». Αυτή ήταν η επιχειρηµατολογία. 

Νοµίζω ότι το ίδιο αν το έλεγαν πριν από λίγο καιρό, θα κατα-
λαβαίνατε ότι λέγατε ακριβώς το αντίθετο για τις κανονικές συν-
θήκες. Εν πάση περιπτώσει, δεν ήταν οι κανονικές συνθήκες τον
Αύγουστο. Τώρα να µας πει ότι υπό κανονικές συνθήκες δεν νο-
µοθετούµε, γι’ αυτό τα έχει φέρει όλα αυτά; Και βέβαια, ενώ κα-
τήγγειλε Βουλευτές που µιλούν για άσχετα θέµατα επί του
νοµοσχεδίου, επεξήγησε µια τροπολογία, η οποία ήταν άσχετη
από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά το νοµοσχέδιο, µετά
από δέκα µήνες ολιγωρίας η Κυβέρνηση έφερε προς ψήφιση σε
αυτήν τη σηµερινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας ένα νοµοσχέδιο
που τροποποιεί ένα υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο. Επιχειρεί στο
πάρα πέντε να ρυθµίσει τη διαχείριση, την αξιοποίηση και τη δια-
νοµή των βοσκήσιµων γαιών της χώρας. Αν αναλογιστούµε πόσο
βαριά πλήττεται ο κτηνοτροφικός τοµέας, τότε προφανώς και
αποκτούν εξαιρετική σηµασία οι ενισχύσεις. 

Η Κυβέρνησή σας εξάλλου καθυστερεί υπερβολικά να δώσει
τις ενισχύσεις και τις αποζηµιώσεις στους παραγωγούς, µε απο-
τέλεσµα να τους έχει οδηγήσει σε απόγνωση. Ποτέ δεν είχαµε
φτάσει σε αυτήν την ηµεροµηνία και ακόµη οι αγρότες δεν είχαν
λάβει τις ενισχύσεις που δικαιούνται. 

Όµως, δεν πρέπει να περιορίζεται ένα όραµα της Κυβέρνησης
µόνο σε αυτά τα σηµεία. Όραµα θα ήταν να δηµιουργηθούν συµ-
βουλευτικές υπηρεσίες, να έχει ο κάθε κτηνοτρόφος, ο κάθε
αγρότης τον σύµβουλό του. Αυτές είναι οραµατικές διαδικασίες.
Όχι µια απλή τακτοποίηση. Όραµα θα ήταν να υπάρξει ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας.

Τίθεται, λοιπόν, αυτό το ερώτηµα: Πού ακριβώς αποσκοπούσε
ο πολύτιµος χρόνος που χάθηκε, από την στιγµή που δεν έχουµε
όλα αυτά τα στοιχεία; 

Υπάρχουν σοβαρές ασάφειες και ελλείψεις. Η κατανοµή αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ περιφερειών, δήµων, αποκεντρωµένης διοί-
κησης είναι εντελώς ασαφής. Δεν έχει γίνει καµµία διαβούλευση
µε τους δήµους και τις περιφέρειες για όλο αυτό σήµερα. Αιφνι-
διάζονται όλοι γι’ αυτό που έχει συµβεί. 

Απροσδιόριστος, επίσης, παραµένει και ο τρόπος εκπόνησης
των σχεδίων από τις περιφέρειες, που ορίζεται στο άρθρο 2. Πώς
θα γίνεται; Υπάρχει κάποια πρόβλεψη; Θα γίνεται µέσω του πλαι-
σίου ανάθεσης δηµοσίων συµβάσεων σε επιστήµονες ή µε κά-
ποιον άλλο τρόπο; 

Δεν υπάρχει εδώ πέρα κάτι συγκεκριµένο. Διάσπαρτες ρυθµί-
σεις στο σώµα του νοµοσχεδίου, ίσως στις υπουργικές τροπο-
λογίες που σχετίζονται µε τις δασικές εκτάσεις και δεν λύνουν
το ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, υπάρ-
χουν θέµατα που ταλαιπωρούν τους κτηνοτρόφους, όπως είναι
οι άδειες εγκαταστάσεις των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.
Προτείνει διάστηµα δεκαοκτώ µηνών για την προθεσµία έκδο-
σης. Οι παρατάσεις, όµως, δεν αρκούν. Οφείλουµε να αναζητή-
σουµε πού χωλαίνει το όλο ζήτηµα και να δώσουµε λύσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Θεοχαρόπου-
λε, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Βέβαια όσον αφορά τις διάφορες τροπολογίες πολλών Υπουρ-
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γείων, είναι πολλά τα θέµατα και έπρεπε να συζητηθούν αναλυ-
τικά. Αυτήν την στιγµή ήρθαν πριν από λίγο καινούργιες τροπο-
λογίες να διαβάσουµε. Δεν τιµά κανέναν αυτό το πολιτικό σύστη-
µα. Σας καλώ να αναλογιστείτε ότι δεν είναι αυτή η διαδικασία.
Να αποσυρθούν τροπολογίες υπερβολικές διάφορων άσχετων
Υπουργείων από το νοµοσχέδιο τώρα, όσο είναι καιρός, για να
µην συνεχιστεί αυτή η διαδικασία.

Σας ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Υπάρχουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που αφο-

ρούν ιδιαίτερα τροπολογίες. Επίσης, υπάρχει µια συµπλήρωση
στο τέλος του άρθρου 21 του σχεδίου νόµου της φράσης «εκτός
αν ορίζεται διαφορετικά στις επί µέρους διατάξεις». 

Τις καταθέτω, λέγοντας ταυτόχρονα ότι το σκορ είναι 21-20.
Περισσότερα είναι τα άρθρα από τις τροπολογίες. Άρα σε αυτήν
τη διαδικασία…

(Θόρυβος–διαµαρτυρίες)
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είκοσι τέσσερις ήταν. Αποσύρ-

θηκε µία, άρα, είναι είκοσι τρείς.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κασα-
πίδης, για έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, άµα φτάσαµε στο
σηµείο να µετράµε τις τροπολογίες µην τυχόν και περάσουν τα
άρθρα, τότε χάσαµε τον έλεγχο.

Είναι πρωτοφανές αυτό που συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Μάλιστα, είναι πανηγυρικός ο τρόπος µε τον οποίον η
παρούσα Κυβέρνηση έρχεται και διαψεύδει τον αγωνιστικό της
εαυτό για τον κοινοβουλευτισµό και τη λειτουργία του Κοινοβου-
λίου, όταν επέκρινε την Νέα Δηµοκρατία και την προηγούµενη
κυβέρνηση για τον τρόπο που νοµοθετούσε, µε τη δικαιολογία
και το πρόσχηµα ότι τώρα είναι κρίσιµες οι καταστάσεις και πρέ-
πει να νοµοθετούµε και να προλαβαίνουµε τις εξελίξεις, λες και
τότε ήταν τόσο απλά τα πράγµατα και τόσο εύκολα που οι
Υπουργοί και η προηγούµενη κυβέρνηση έκανε την πλάκα της.

Για ακόµα µια φορά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, διαψεύδεστε ως
προς τις προεκλογικές σας συµπεριφορές και υποσχέσεις, όπως
και σε αυτό το νοµοσχέδιο που τότε καταγγέλλατε σαν δασο-
κτόνο, εκείνο το σχέδιο νόµου µε τις διατάξεις που έφερνε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Τώρα έρχεστε και είστε αναγκασµένοι να
το εισηγηθείτε και να το υπερασπιστείτε ως οραµατικό κιόλας. 

Κάπου στο µέσον είναι η αλήθεια. Ήταν µια αναγκαία νοµοθε-
τική πρωτοβουλία, την οποία αργήσατε εσείς να φέρετε στην
Ολοµέλεια της Βουλής. Επειδή ακριβώς λύνει διαχειριστικά προ-
βλήµατα και τίποτα περισσότερο, έπρεπε ήδη να έχει κατατεθεί
και από τη δική σας Κυβέρνηση. Το φέρνετε έστω και αργά. 

Εµείς, όπως εξηγήσαµε, µε όλες τις παρατηρήσεις µας που
κατέθεσε και επισταµένα η εισηγήτρια µας η κ. Αραµπατζή, εί-
µαστε θετικοί επί της αρχής. Καταθέσαµε κάποιες παρατηρή-
σεις, κάποιες επισηµάνσεις. Ωστόσο, χάνουµε µια µεγάλη ευκαι-
ρία, κύριε Υπουργέ -το τονίζω για ακόµη µια φορά- να ανοίξει
αυτός ο διάλογος που χωρίς επίσηµο τρόπο, άτυπα από πολλούς
συναδέλφους ξεκίνησε αυτός ο διάλογος για το σχέδιο παραγω-
γικής ανασυγκρότησης και ιδιαίτερα ανάπτυξης στον πρωτογενή
τοµέα. 

Ακούσαµε εξαιρετικές τοποθετήσεις από συναδέλφους από
τις περισσότερες πτέρυγες του Κοινοβουλίου και είναι µια ευκαι-
ρία και ένα µήνυµα για την Κυβέρνηση. Φέρτε την πρόταση για
τον διάλογο που προτείνει και ο κύριος Πρωθυπουργός, έστω
και προσχηµατικά. Εδώ υπάρχει ουσία στον πρωτογενή τοµέα
και στην ανασυγκρότηση της χώρας. Μαζί µε το προσφυγικό και
το ασφαλιστικό φέρτε αυτό το θέµα προς συζήτηση για να µπο-
ρέσουµε άµεσα να  βρούµε ισοδύναµα και για το ασφαλιστικό
για όλους τους πολίτες της χώρας, ιδιαίτερα για τους αγρότες,
αλλά και για το φορολογικό που θα επικαλείστε πάλι πίεση χρό-
νου, κύριοι Υπουργοί, ότι δεν υπάρχουν άλλες επιλογές, άλλες
λύσεις.

Σας το λέµε από τώρα, αφού µε εκείνη την προτεινόµενη νο-
µοθετική πρωτοβουλία για την φορολόγηση των αγροτών στο
26% θέλετε να πάρετε αυτά τα ποσοστά από τα εισοδήµατα των
αγροτών στο τέλος του 2016, αν ξεκινήσει τώρα που είναι η
εποχή -και επειδή γνωρίζετε από γεωργία, κύριε Υπουργέ, τώρα
οι κτηνοτρόφοι γεννούν τα κοπάδια τους, αν κρατήσουν τα θη-
λυκά στο τέλος του έτους θα µπουν στην παραγωγική διαδικα-
σία- θα µετρήσουµε αύξηση της παραγωγής. Αν ξεκινήσει τώρα
όµως, όχι µετά τα Χριστούγεννα, αυτή η συζήτηση για το επιχει-
ρησιακό σχέδιο. 

Συγκεκριµένα πλέον µιλάµε µε προτάσεις, γιατί από αυτές θα
κριθούµε, για την αιγοπροβατοτροφία και ιδιαίτερα για τη φέτα.
Με την παρατήρηση που σας κατέθεσα και χθες ότι πρέπει να
την υπερασπιστεί ο Πρωθυπουργός τώρα σε επίπεδο Αρχηγών
κρατών - µελών της Ευρώπης σε σχέση µε την διαπραγµάτευση
που έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τον Καναδά, την συµφωνία
CETA, να κυρώσει αυτήν τη διάταξη που αναφέρετε στη φέτα και
να ξεκινήσει ένας συναγερµός όλων των Υπουργών για την προ-
ώθηση αυτού του εξαιρετικού προϊόντος στην παγκόσµια αγορά
η ζήτηση της οποίας αγγίζει τις πεντακόσιες χιλιάδες τόνους.

Έχουµε, δηλαδή, έτοιµη την αγορά, αλλά δεν έχουµε την πα-
ραγωγή. Πρέπει να καταθέσουµε ένα σχέδιο, το οποίο οφείλουµε
και µπορούµε να το ετοιµάσουµε µέσα στο επόµενο χρονικό διά-

στηµα. Το πολύ σε είκοσι-είκοσι πέντε µέρες µπορεί να γίνει.
Υπάρχουν πλέον και οι προτάσεις από το παρελθόν και οι επι-
στήµονες και άνθρωποι που θα τρέξουν τα θέµατα αυτά, αλλά
ξεκινήστε το. 

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά, για να προλάβουµε τις δικαιολογίες
τότε που θα υπερασπίζεστε και θα επιχειρηµατολογείτε για την
φορολόγηση των αγροτών και την αύξηση των ασφαλιστικών ει-
σφορών; Σηµαίνει ότι αν ξεκινήσουµε τώρα -σε έναν χρόνο και
στον αµέσως επόµενο- σε δύο χρόνια µπορούµε να πετύχουµε
συνολικά µία αύξηση του ΑΕΠ του πρωτογενούς τοµέα της
χώρας κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, παράλληλα µε επιπλέον
εκατόν πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. Κατ’ αυτόν τον τρόπο
θα αυξηθούν πολύ τα έσοδα του κράτους από αυτά που µέχρι
σήµερα δεν µπορεί να τα εκτιµήσει ή να τα υπολογίσει το αρµό-
διο Υπουργείο Οικονοµικών, ακριβώς επειδή δεν υπάρχει αυτό
το σχέδιο της παραγωγικής ανασυγκρότησης. 

Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, το οφείλετε αυτό στους Έλληνες πο-
λίτες, γιατί ήταν µια βασική σας προεκλογική σας δέσµευση, ότι
υπάρχει το εναλλακτικό σχέδιο που θα ακολουθήσετε για να µην
επιβαρύνετε τους πολίτες µε αυτά τα µέτρα που, δυστυχώς,
είστε αναγκασµένοι να τα υπερασπίζεστε κιόλας. 

Επίσης, επί του σχεδίου νόµου κάναµε κάποιες παρατηρήσεις.
Θα ήθελα να τις ανακεφαλαιώσουµε ακόµη µια φορά και να κα-
τατεθούν και σε αυτήν τη συζήτηση επί των άρθρων, διότι είναι
σηµαντικές και θεµελιώδεις. 

Κάνετε µία βάση δεδοµένων για τα βοσκοτόπια. Όµως, κύριε
Υπουργέ, αυτή η βάση είναι ακέφαλη. Έχετε µία γνωµοδοτική
επιτροπή δίπλα σας, η οποία δεν έχει αποφασιστικό ρόλο…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτάκια, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν έχετε δύο

λεπτά. Έχετε ένα λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Χρειάζεται µια γενική διεύθυνση βο-

σκοτόπων που θα συντονίζει και θα σχεδιάζει κεντρικά τις παρεµ-
βάσεις και τις κατευθύνσεις µέσα από τα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης που θα διαρκέσουν µέχρι το 2019 για παρεµβάσεις
που θα αφορούν βασικές υποδοµές, κύριε Υπουργέ, για τη λει-
τουργικότητα των βοσκότοπων. 

Δρόµοι πρόσβασης: Καλή η καταγραφή και η αποτύπωση
µέσα από ένα ηλεκτρονικό αρχείο, βάση δεδοµένων. Όµως, αν
δεν έχουν εύκολη πρόσβαση οι κτηνοτρόφοι και σπάζουν τα αυ-
τοκίνητά τους όταν µεταβαίνουν στα βοσκοτόπια, καταλαβαίνετε
ότι υπάρχει δυσλειτουργικότητα. 

Επίσης, ως προς τη χρήση αυτών των εκτάσεων, σήµερα -το
τονίσαµε πολλές φορές- ο καθένας κάνει ό,τι θέλει στα βοσκο-
τόπια. Μα πετάνε µπάζα, µα κάνουν εκδηλώσεις, µα οργανώνουν
διάφορες παρεµβάσεις -και οι τοπικοί φορείς είτε επίσηµα είτε
ανεπίσηµα, µε αποτέλεσµα να δυσκολεύουν περαιτέρω τη ζωή
των κτηνοτρόφων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώστε, κύριε Κα-
σαπίδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέτοιου είδους παρεµβάσεις και προτάσεις, λοιπόν, µπορούν

να συλλεχθούν µέσα στο επόµενο διάστηµα µέχρι τα Χριστού-
γεννα, κύριε Υπουργέ, αρκεί µε αφορµή αυτό το σχέδιο νόµου,
που όπως είπαµε το ψηφίζουµε επί της αρχής, να ξεκινήσει
αυτός ο διάλογος. Έτσι, θα είστε κι εσείς ο άνθρωπος που θα
βάλει τη σφραγίδα του σε µια τέτοια πρωτοβουλία, που θα ενώ-
σει τις πολιτικές δυνάµεις σε αυτόν τον χώρο συνθετικά και δη-
µιουργικά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργαντά,

έχετε τον λόγο αυστηρά για πέντε λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πάντα τον τηρώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, σήµερα είναι µια ιστορική µέρα για το Κοινο-

βούλιο, αλλά µε αρνητικό περιεχόµενο και πρόσηµο. Παρέλασε
το µισό Υπουργικό Συµβούλιο για να καταθέσει και στη συνέχεια
να υποστηρίξει εκπρόθεσµες τροπολογίες. Το νοµοσχέδιο έχει
τον τίτλο «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατάξεις», αλλά
το ορθόν θα έπρεπε να είναι «διατάξεις και τροπολογίες διά-
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σπαρτες µέσα στις βοσκήσιµες γαίες». 
Δεν είναι δυνατόν δώδεκα η ώρα και µία η ώρα και δύο η ώρα

το µεσηµέρι την ηµέρα της ψήφισης να έρχονται τόσο σηµαντι-
κές τροπολογίες, χωρίς να έχει γίνει καµµία διαβούλευση, χωρίς
να υπάρχει καµµία ενηµέρωση, µε τις οποίες καθορίζονται όχι
απλά πράγµατα και δεδοµένα σε κάθε Υπουργείο τα οποία είναι
πάρα πολύ σηµαντικά, αλλά ζωές ανθρώπων. 

Αναγκάζοµαι να αναφερθώ µόνο σε δύο εξ αυτών, οι οποίες
αναιρούν ουσιαστικά και την όποια φρασεολογία και επιχειρηµα-
τολογία της Κυβέρνησης που ακούστηκε τελευταία περί διαλό-
γου και περί συνεννόησης. 

Σε σχέση µε την επιλογή και τοποθέτηση διευθυντών πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης -ακούστηκε και από
άλλους συναδέλφους εδώ- είναι δυνατόν να ανακοινώνετε πριν
λίγες µέρες ότι ξεκινάει ένας εθνικός διάλογος για την παιδεία
και να έρχεται σήµερα από τον Υπουργό Παιδείας µία ώρα πριν
την ψήφιση µία τόσο σηµαντική τροπολογία, η οποία θέτει µάλι-
στα τον θεσµό της συνέντευξης για την επιλογή; 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά έχει φανεί ότι υπάρχει µια µεθόδευση
σε όλες αυτές τις κινήσεις του Υπουργείου. Υπάρχει έγγραφο
του Υπουργείου Παιδείας πριν από δύο ηµέρες, το οποίο ζητάει
να αποµακρυνθούν από τις θέσεις τους οι αναπληρωτές διευθυν-
τές πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίοι
δείχνοντας καλοπιστία απέναντι στη διαδικασία, την οποίαν ξε-
κίνησε το Υπουργείο για την επιλογή, που δεν έγινε τελικά µε τον
νόµο το καλοκαίρι, χωρίς δική τους ευθύνη, λόγω του δηµοψη-
φίσµατος, επέλεξαν να µην είναι διευθυντές σε κάποια σχολική
µονάδα και να µείνουν ως αναπληρωτές για να συµµετάσχουν
στη διαδικασία της εκλογής. 

Δεν έγινε η διαδικασία της εκλογής κι έρχεται τώρα το Υπουρ-
γείο Παιδείας, συγκεκριµένα στέλνουν επιστολές οι περιφερει-
ακοί και λένε, όσοι είστε αναπληρωτές αλλά δεν είστε διευθυντές
µονάδος πρέπει να αποµακρυνθείτε από τη θέση σας -γιατί;-
γιατί έρχονται µε συνέντευξη να σας αναπληρώσουν άλλοι. 

Σε σχέση µε την ανάκτηση των επιδοτήσεων των ετών 2008,
2009 έτσι εύκολα σε δύο λεπτά θα ξεπεραστεί αυτό το ζήτηµα;
Μας ενηµέρωσε κανείς αν εξαντλήθηκαν τα περιθώρια της πολι-
τικής διαπραγµάτευσης; Ασκήθηκε κάποια πίεση από την Κυβέρ-
νηση για να µπορέσει αυτό το ποσό να µην επιστραφεί από τους
αγρότες; Είναι 425 εκατοµµύρια ευρώ. Εξαντλήθηκαν τα περι-
θώρια της πολιτικής διαπραγµάτευσης; Ζητήθηκε η συναίνεση
από τον Πρωθυπουργό, έτσι ώστε και τα άλλα κόµµατα µαζί να
συναινέσουν πράγµατι αυτά τα χρήµατα να µην επιστραφούν;
Στις δεκαεφτά ώρες διαπραγµάτευσης οι αγρότες υπήρχαν που-
θενά; 

Θα επιστρέψουν άµεσα -θα συµψηφιστούν µέσα στις επιδοτή-
σεις των εποµένων ηµερών- 425 εκατοµµύρια ευρώ και αυτό θα
περάσει µε µια συζήτηση πέντε λεπτών εδώ µέσα; Τα νοµικά
µέσα εξαντλήθηκαν. Ήταν 600 εκατοµµύρια ευρώ και περιορί-
στηκαν στα 425 εκατοµµύρια ευρώ. Να µην πούµε για ποιο λόγο
πρέπει να επιστραφούν. Πρέπει να επιστραφούν σύµφωνα µε τις
αποφάσεις των νοµικών, του δικαστηρίου. 

Όµως, η πολιτική διαπραγµάτευση εξαντλήθηκε; Η συναίνεση
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ζητήθηκε; Ή ζητείται µόνο
σε αερολογίες και σε θέµατα τα οποία δεν έχουν να κάνουν
πραγµατικά µε τον τρόπο διαβίωσης των πολιτών, µε τη ζωή των
πολιτών, µε τη ζωή των αγροτών εν προκειµένω; 

Μία µόνο κουβέντα για το ίδιο το νοµοσχέδιο και το άρθρο 12.
Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 12 έχετε τη συνέχιση των διατάξεων
για τις υφιστάµενες κτηνοτροφικές µονάδες οι οποίες δεν πλη-
ρούν τα κριτήρια του νόµου για την απόστασή τους από κατοι-
κηµένες περιοχές. Αυτό έρχεται να συµπληρώσει τον νόµο του
2012. Για ποιον λόγο δεν αναφέρετε ότι το ίδιο αφορά και τις
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που δεν έχουν τις ελάχιστες απο-
τάσσεις από επαρχιακό και εθνικό δίκτυο; Αυτό που αναγράφετε
είναι το µείζον. Το έλασσον, το οποίο είναι αυτό που λέω για το
επαρχιακό και το εθνικό δίκτυο δεν αναφέρεται. Θέλω να πι-
στεύω όχι σκοπίµως. 

Για να είναι σωστό το άρθρο και συµπληρωµένο και για να δι-
ευκολυνθούν όλοι αυτοί οι κτηνοτρόφοι, πρέπει να συµπληρωθεί
στη διάταξη αυτή, στην επικεφαλίδα αυτού του άρθρου, ότι

αφορά όχι µόνο τις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις εντός οικι-
σµών ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, αλλά κι αυτές που δεν
έχουν τα όρια, όπως λέει ο πίνακας 2 του προηγούµενου νόµου
από τις εθνικές και επαρχιακές οδούς. 

Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, να µην ξαναζήσουµε τέτοια µέρα στο
Κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει για
πέντε λεπτά ο κ. Μανιάτης, προτελευταίος οµιλητής για σήµερα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, το

Σάββατο ζήτησε από τους πολιτικούς Αρχηγούς συναίνεση σε
ορισµένα µεγάλα ζητήµατα της χώρας. Και ζήτησε συναίνεση και
στο ασφαλιστικό. Εµείς ζητούµε έλεος, συναίνεση στον σεβασµό
στοιχειωδών κανόνων Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. 

Μας «απειλούσε» η Κυβέρνηση µε τις προγραµµατικές της δη-
λώσεις ότι οι πράξεις της θα είναι κάθε λέξη του Συντάγµατος
και κάθε λέξη του Κανονισµού της Βουλής. Κι έχουµε σήµερα
ένα νοµοσχέδιο στο οποίο οι τροπολογίες είναι περισσότερες
από τα άρθρα και το 80% αυτών δεν έχουν καµµία σχέση µε το
νοµοσχέδιο. 

Αυτό συνιστά σεβασµό στον Κανονισµό της Βουλής; Αυτό συ-
νιστά σεβασµό στην αξιοπρέπεια του νοµοθετικού σώµατος;
Αυτό συνιστά σεβασµό στους τριακοσίους Βουλευτές του εθνι-
κού Κοινοβουλίου; 

Επειδή όλα αυτά συνιστούν µια απίστευτη υποκρισία, εµείς,
κύριε Πρόεδρε, δεν θα συναινέσουµε σε αυτή τη διαρκή υποβάθ-
µιση του εθνικού Κοινοβουλίου.

Συζητούµε, κύριε Υπουργέ -απευθύνοµαι πια σε εσάς- ένα νο-
µοσχέδιο στο πλαίσιο µιας συνολικά εφαρµοζόµενης αγροτικής
πολιτικής, που τελικά θα αφαιρέσει πάνω από 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τις τσέπες των αγροτών. 

Λέω µόνο τίτλους. Κατάργηση του αφορολογήτου των επιδο-
τήσεων, αύξηση του ΦΠΑ στα φυτοφάρµακα και τα λιπάσµατα
από το 13% στο 23%, κατάργηση της επιστροφής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης, προκαταβολή φόρου από 27,5% στο 55%,
φόρος στο κρασί και άλλα τόσα. Και ερχόµαστε τώρα να δούµε
πώς µπορούµε να διορθώσουµε τα ηµαρτηµένα. Λυπάµαι πάρα
πολύ, αλλά φαίνεται ότι δεν υπάρχει ελπίδα για την ελληνική πε-
ριφέρεια εάν συνεχιστεί αυτή η πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ σε δύο επι-
µέρους ζητήµατα του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Το πρώτο
είµαι βέβαιος -το έχω συζητήσει µε τον κύριο Υπουργό στην επι-
τροπή- ότι ξέφυγε από τις Υπηρεσίες του Υπουργείου και, εάν
δεν διορθωθεί, κινδυνεύει το σύνολο του ορυκτού πλούτου της
χώρας να µείνει αναξιοποίητο. Κύριε Υπουργέ, αναφέροµαι στο
εξής πάρα πολύ απλό. Συµφωνούµε όλοι ότι οι χρήσεις γης που
ασκούνται σε περιοχές µε βοσκοτόπια πρέπει να είναι συµβατές
µε τη βοσκοϊκανότητα ή τη δυνατότητα ο κάθε βοσκός να ασκεί
τη δουλειά του. Υπάρχουν, όµως, σηµειακές περιοχές σε κάθε
χώρα όπου η φύση τοποθέτησε στα έγκατα ορυκτό πλούτο. Και
αυτό δεν µπορεί να το ξέρει κανείς από πριν. 

Σας αναφέρω µόνο τρία χαρακτηριστικά παραδείγµατα. Αυτή
τη στιγµή είναι σε εξέλιξη τρεις µεγάλοι διαγωνισµοί για έρευνες
υδρογονανθράκων σε Άρτα, Πρέβεζα, Αιτωλοακαρνανία, Αχαΐα.
Αυτή τη στιγµή το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας έχει
εντοπίσει –είχαµε εντοπίσει- εκατόν δώδεκα δηµόσιους µεταλ-
λευτικούς χώρους. Για είκοσι απ’ αυτούς δε, είναι έτοιµη η ελλη-
νική πολιτεία να βγάλει διεθνείς πλειοδοτικούς διαγωνισµούς. 

Εάν δεν διορθώσουµε το κενό της νοµοθεσίας που υπάρχει
έτσι ώστε να επιτρέπεται, να εγκρίνεται άδεια έρευνας ή και
άδεια εκµετάλλευσης στις περιοχές αυτές όπου εντοπίζονται
ορυκτές πρώτες ύλες, τότε έναν τοµέα της εθνικής οικονοµίας,
που έχει εβδοµήντα χιλιάδες εργαζόµενους, πάνω από εκατόν
πενήντα µεγάλες επιχειρήσεις και που συνεισφέρει στο εθνικό
ισοζύγιο µε πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ εξαγωγές µαρµά-
ρων και άλλων προιόντων, τον οδηγούµε στον αφανισµό. Έχω
καταθέσει σχετική τροπολογία. Εάν δεν συµφωνείτε µε την τρο-
πολογία, φέρτε το ως νοµοτεχνική βελτίωση.

Θα περάσω στη δεύτερη τροπολογία, η οποία συνιστά κορυ-
φαία διαχειριστική ανικανότητα, δείχνει κοµµατική εµπάθεια και
δυστυχώς σε ύψιστο βαθµό σπατάλη δηµοσίου χρήµατος. Ανα-
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φέροµαι στην τροπολογία του κ. Σπίρτζη για τις διοικήσεις των
αστικών συγκοινωνιών. 

Υπάρχει ένας φερετζές. Ο φερετζές λέει ότι ο κύριος Υπουρ-
γός διπλασιάζει τους επικεφαλής των αστικών συγκοινωνιών,
έτσι ώστε να µην είναι ένας µόνο που παίρνει αποφάσεις και να
έχουµε σωστή εταιρική διακυβέρνηση. Μα, µε συγχωρείτε, στους
δηµόσιους οργανισµούς δεν υπάρχει εποπτεύων Υπουργός, που
δίνει τις πολιτικές εντολές; Στους δηµόσιους οργανισµούς δεν
υπάρχει Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και Υπουργείο Οικονο-
µικών, που ελέγχει την κατανοµή των κονδυλίων και πώς αυτοί
λειτουργούν;

Δεν φτάνει, όµως, το ότι πριν από έναν µήνα ψηφίσαµε µε επι-
λογή της Κυβέρνησης να υπάρχει ένας επικεφαλής σε κάθε έναν
οργανισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και βάλτε µια τελεία,
κύριε Μανιάτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα πω µόνο τρεις αριθµούς, κύριε
Πρόεδρε, γιατί αυτό πρέπει να το ακούσουν οι Έλληνες πολίτες.
Οι τρεις επιπλέον επικεφαλής θα κοστίσουν 160.000 ευρώ τον
χρόνο, οι δύο γραµµατείς, που θέλουν, θα κοστίσουν 180.000
ευρώ. Συνολικά κάθε χρόνο ο προϋπολογισµός του κράτους θα
πληρώνει πάνω από 350.000 ευρώ. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Για
τρεισήµισι χιλιάδες συνταξιούχους της χώρας σηµαίνει 100 ευρώ
λιγότερη σύνταξη.

Εµείς αρνούµαστε να συνηγορήσουµε σε τέτοιες πολιτικές.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πριν δώσω τον λόγο

στον τελευταίο οµιλητή, θα κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο Βλαχιώτη Λακωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. Μας πα-
ρακολουθούν και Λάκωνες και πρέπει να είµαστε λακωνικοί.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επέ-

λεξε να εφαρµόσει µεγάλο µέρος της δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής από την υπερφορολόγηση του αγροτικού τοµέα. Ταυτό-
χρονα επέλεξε -ακατανόητο πώς- να χτυπήσει οτιδήποτε παρα-
γωγικό και δηµιουργικό έχει σταθεί όρθιο στα χρόνια της κρίσης.
Αυτό δείχνουν οι αποφάσεις της. 

Τις προηγούµενες µέρες -προεδρεύατε µάλιστα εσείς- είχαµε
επίκαιρη ερώτηση και εγκαλέσαµε τον Υπουργό γιατί δεν δίνει
τις επιδοτήσεις, γιατί αφήνει χωρίς εισόδηµα, χωρίς ρευστότητα
τους αγρότες, µε αποτέλεσµα να πέφτουν εύκολα θύµατα στους
εµπόρους και να διαθέτουν το προϊόν τους για να αποκτήσουν
κάποια χρήµατα. Την ίδια ώρα τον ρωτήσαµε γιατί δεν σταµατά
όλο αυτό το γαϊτανάκι που ξεκίνησε µε τις τριάντα πέντε χιλιάδες
τόνους ελαιολάδου, που εισηγήθηκε το Συµβούλιο Γενικών Υπο-
θέσεων, προκείµενου να εισαχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και αντί να κάνει τις κινήσεις που πρέπει, απευθύνθηκε µε
σκαιότητα προς εµάς. Και παρατήρησα και ότι το πρωί έκανε το
ίδιο, όταν άλλος Βουλευτής αναφέρθηκε σε αυτό. Απορώ, δεν
κατανοεί τι πρέπει να κάνει; Δεν κατανοεί ότι είναι ο Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης; Αλλά πώς, βέβαια, ένας Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης που δεν έχει αντιδράσει στα φορολογικά µέτρα,
στα φοροµπηχτικά µέτρα στον αγροτικό τοµέα; Ένας Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης που δέχεται να µπει φορολόγηση στο
κρασί; Ένας Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης που ενώ έλεγε ότι
θα βρούµε µε ποιον τρόπο θα αποφευχθούν οι καταλογισµοί για
τους αγρότες, τελικά απέτυχε να το κάνει; 

Για τους καταλογισµούς ο ΣΥΡΙΖΑ είχε πραγµατικά πει ότι οι
αγρότες δεν πρέπει να τους πληρώσουν. Σήµερα µε διάταξη την

οποία φέρνει ο κ. Αποστόλου καλούνται οκτακόσιες χιλιάδες πα-
ραγωγοί που είχαν λάβει κρατικές ενισχύσεις, να επιστρέψουν
320 εκατοµµύρια. 

Δηλαδή, ενώ τον χειµώνα του 2009 βρέθηκαν αντιµέτωποι µε
τις επιπτώσεις της κερδοσκοπικής κρίσης στην παγκόσµια αγορά
σιτηρών και άλλων προϊόντων και το ράλι των τιµών πετρελαίου
που εξανέµισε το εισόδηµά τους, υποχρεώνονται να πληρώσουν
τα σπασµένα της πελατειακής πολιτικής του τότε Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Είχαµε επισηµάνει από το 2009 το έωλο της διαδικασίας που
ακολούθησε. Και απαιτούσαµε τη λήψη ουσιαστικών µέτρων, µεί-
ωση του κόστους παραγωγής και στήριξη του αγροτικού κό-
σµου. Θεωρούµε εγκληµατική την απαίτηση σε συνθήκες
«τριτοµνηµονιακής» λαίλαπας και φοροεπιδροµής να πληρώσουν
οι αγρότες τις συνέπειες της πελατειακής πολιτικής της Νέας
Δηµοκρατίας. Ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ! 

Ο κ. Βαγγέλης Αποστόλου δηµόσια, επιπλέον απ’ αυτά δε-
σµεύτηκε ότι θα βρει λύση ως Υπουργός. Ή µας κορόιδεψε ή
είναι ανεπαρκής και δεν βρήκε λύση. Το αποτέλεσµα είναι το ίδιο.
Καλούνται να πληρώσουν οι αγρότες την πολιτική της Νέας Δη-
µοκρατίας και την ανεπάρκεια του κ. Αποστόλου.

Οι δήµοι είναι υπεύθυνοι, αρµόδιοι για τις εκτάσεις βόσκησης.
Το τέλος βόσκησης, όµως, πάει σε άλλους φορείς. Καταθέτω το
υπόµνηµα της ΚΕΔΕ και της Επιτροπής Ορεινών Δήµων για το
συγκεκριµένο θέµα. Όπως επίσης ξανακαταθέτω την ανακοί-
νωση του κ. Αποστόλου µε την υπογραφή του για το θέµα των
τριάντα πέντε χιλιάδων τόνων. Γιατί αρνείται ακόµα την υπο-
γραφή του και δεν ξέρω µήπως έχει γίνει και πλαστογραφία!

(Στο σηµείο αυτό  ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στο θέµα των τροπολογιών. Είναι είκοσι τέσσερις
τροπολογίες, κυρία Μανωλάκου, αλλά τα άρθρα που αναφέρον-
ται στις είκοσι τέσσερις τροπολογίες είναι τριάντα. Εµείς, λοιπόν,
δεν µπορούµε να νοµιµοποιήσουµε αυτό το κανονιστικό πραξι-
κόπηµα το οποίο κάνει η Κυβέρνηση σήµερα. Δεν έχει συµβεί
ποτέ από το 2004, που είµαι εγώ, να έρθουν παραπάνω άρθρα
µε τη µορφή τροπολογιών απ’ ότι είναι στο νοµοσχέδιο. Αίσχος,
αίσχος, αίσχος! Τρεις φορές αίσχος και για τον κ. Φίλη -που
µόλις µπήκε στην Αίθουσα και δεν άκουσε τους προηγούµενες
οµιλητές- που καλεί σε εθνικό διάλογο για την παιδεία και έρχε-
ται και νοµοθετεί µε τροπολογίες, τις οποίες φέρνει την τελευ-
ταία στιγµή και τις οποίες δεν είχε διανείµει στην Αίθουσα.

Όλη αυτή η διαδικασία είναι έωλη, δείχνει την ανεπάρκεια της
Κυβέρνησης και των Υπουργών να κανονίσουν και να δροµολο-
γήσουν µια διαδικασία νοµοθετικής λειτουργίας και έρχονται και
το φορτώνουν στη Βουλή. Η Βουλή, θα λένε πάλι οι πολίτες,
έκανε τροπολογίες.

Όχι, κύριοι, είναι οι Υπουργοί οι ανεπαρκείς, είναι οι Υπουργοί
οι οποίοι δεν προγραµµατίζουν το νοµοθετικό τους έργο και έρ-
χονται την τελευταία στιγµή να καλύψουν ανάγκες είτε να διευ-
θετήσουν πελατειακά θέµατα, όπως του κ. Σπίρτζη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κεγκέρογλου,
βάλτε µια τελεία. Έγινε αγώνας για να µιλήσουν όσο το δυνατόν
περισσότεροι οµιλητές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Σπίρτζης δεν έφερε µόνο
τον διπλασιασµό του κόστους για τις διοικήσεις των οργανισµών,
δεν έφερε µόνο την αύξηση των εισιτηρίων, µετά κάνει την πάπια
και φεύγει. Και λέω εγώ: «Τα εισιτήρια γιατί τα αυξάνει;». Για να
πληρώνει τα ρουσφέτια του. Κι έφερε και τον ΦΠΑ ξανά, το ρου-
σφέτι των 12,5 εκατοµµυρίων, και δεν µας απάντησε. Του έχω
απευθύνει δηµόσια την ερώτηση: Τη µίζα αυτήν ποιος θα την
πάρει; Δεν µας έχει απαντήσει ακόµα. Δηµόσια το ξαναλέω.

Κύριε Πρόεδρε, έστω και τώρα, οι τροπολογίες µπορούν να
µην ενσωµατωθούν στο νοµοσχέδιο, παρά µόνο οι επείγουσες
και αυτές που έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο και να οδηγηθούµε
στην ολοκλήρωση της διαδικασίας. Άλλως αναλαµβάνετε τερά-
στια πολιτική ευθύνη. Εµείς δεν θα νοµιµοποιήσουµε τη διαδικα-
σία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού
και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κατέ-
θεσαν σχέδιο νόµου: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας
στις διατάξεις της Οδηγίας 2014/60/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 15ης Μαΐου 2014 σχετικά µε την
επιστροφή πολιτιστικών αγαθών, που έχουν αποµακρυνθεί πα-
ράνοµα από το έδαφος κράτους-µέλους».

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ζήτησα απ’ την αρχή να τοποθετηθούµε,

ως εισηγητές, λόγω της πληθώρας των τροπολογιών που ήρθαν
µετέπειτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
όχι. Για λόγους ισηγορίας, όχι.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να κάνω
µία δήλωση µόνο ενός λεπτού, εκπροσωπώντας τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη σε σχέση µε τη διαδικασία που εξελίχθηκε εντός
της Ολοµέλειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει τονιστεί κατά
κόρον το θέµα αυτό. Δεν σας καλύπτει;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι, δεν έχει τονιστεί. Πριν προχωρή-
σουµε στην ψήφιση µια δήλωση ενός λεπτού για όλ’ αυτά τα
οποία έχουν ακουστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πείτε.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Άλλωστε νοµίζω ότι έχει γίνει κατανοητό

από τους προλαλήσαντες οµιλητές της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ότι -ακριβώς λόγω της πρωτότυπης διαδικασίας, δηλαδή,
οι τροπολογίες να είναι περισσότερες από τα άρθρα των νοµο-
σχεδίων, δηλαδή, να έχουµε ένα νοµοσχέδιο που είχαµε κάθε
καλή διάθεση να το συζητήσουµε, όπως και το συζητήσαµε- θε-
ωρούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό δεν είναι η προ-
χειρότητα που διακρίνει, όπως φαίνεται, την Κυβέρνηση, δεν
είναι η ασυνέπεια λόγων και πράξεων, αλλά αυτό είναι κατεστη-
µένο πλέον ως προς το να νοµοθετεί η συγκυβέρνηση ισοπεδώ-
νοντας µε όποιον τρόπο µπορεί έτσι τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες και τον διάλογο. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επιχειρηµατολογία

των συναδέλφων. Δεν σας κάλυψαν; 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
Τελειώνω σε ένα λεπτό, σε µισό δευτερόλεπτο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ πολύ.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Στόχος σας είναι, κυρίες και κύριοι της

συγκυβέρνησης, οι πελατειακές σχέσεις, οι συντεχνιακές σας λο-
γικές και το στήσιµο ενός σκληρά ελεγχόµενου κράτους. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, δεν
θα γίνουµε συνένοχοι και συµµέτοχοι στο έργο σας και αποχω-
ρούµε από τη διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ αποχωρούν από την Αίθουσα)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσαν οι οµιλη-

τές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Είµαι γραµµένος. Δεν τέλειωσαν, γιατί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έκλεισε, κύριε

Βλάχο, ο κατάλογος των οµιλητών. Έχει ανακοινωθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Με καλέσατε στο Βήµα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
Σύντοµα, κύριε Υπουργέ, κλείνουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει κλείσει ο κατά-

λογος των οµιλητών, έχει αναγγελθεί. Σας παρακαλώ πολύ, κύριε
Βλάχο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ σας παρακαλώ. Είµαι γραµµένος
και δεν µε καλέσατε στο Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, τε-
λειώνουµε, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ πραγµατικά θέλω να ευχαριστήσω όλους
τους συναδέλφους για τη συζήτηση που έγινε, για τον προβλη-
µατισµό που αναπτύχθηκε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βλάχο, σας πα-

ρακαλώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τι µου λέτε «σας παρακαλώ πολύ»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βλάχο, δεν

είστε ο µόνος. Έχει αναγγελθεί και έκλεισε η συζήτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τι πάει να πει «δεν είµαι ο µόνος»; Συζη-

τάµε τροπολογίες και δεν µου δίνετε τον λόγο; Θέλετε να φύ-
γουµε και εµείς; Θέλετε να µείνετε µόνοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Βλάχο. Δεν έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δώστε µου τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν τον έχετε.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θέλω, λοιπόν, να ευχαριστήσω τους συναδέλ-
φους για τη συζήτηση που έγινε, τον προβληµατισµό σε τέσσερις
συνεδριάσεις στην επιτροπή, δύο στην Ολοµέλεια πάνω σε ένα
νοµοσχέδιο. Νοµίζω, από την ώρα µάλιστα που ιδιαίτερα αυτοί
που υπερασπίζονται την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας ψήφισαν
επί της αρχής «ναι», ανοίγεται ένας καινούργιος δρόµος για την
κτηνοτροφία και ιδιαίτερα για την αιγοπροβατοτροφία. Τέσσερα
χρόνια µετά έρχεται το πρώτο νοµοσχέδιο που αφορά τον αγρο-
τικό χώρο. Είχε βασανιστικές διαδικασίες και το ξέρετε όλοι, για
να φτάσουµε στη σηµερινή ηµέρα. Ολοκληρώσαµε, λοιπόν. 

Από εδώ και πέρα, για να υλοποιηθεί αυτό που έχουµε ως
στόχο στο νοµοσχέδιο, θα χρειαστεί µεγαλύτερη προσπάθεια –
δεν είναι απλά πράγµατα σας το επαναλαµβάνω, αυτά τα διαχει-
ριστικά σχέδια, αυτές οι λιβαδικές µονάδες να εξαπλωθούν σε
όλη την Ελλάδα- θέλει πολλή δουλειά, θέλει πολύ χρόνο.

Λοιπόν, ευχαριστώ απ’ αυτήν την πλευρά.
Δεύτερον, στην επιτροπή είχα πει από την αρχή ότι η Κυβέρ-

νηση σε αυτές τις δύσκολες ώρες πρέπει να έχει τη νοµοθετική
πρωτοβουλία. Από τη δική µας πλευρά είπαµε ότι θα έρθουν τρο-
πολογίες από τους Υπουργούς. Νοµίζω σήµερα το είδατε από
πλευράς υπεράσπισης των τροπολογιών, ότι πέρασε όλο σχεδόν
το Υπουργικό Συµβούλιο για να υπερασπιστεί τις τροπολογίες
που έφερε. Αυτή ήταν η δέσµευσή µας. 

Βέβαια, αυτό που εγώ θέλω να πω και να υπενθυµίσω σε πολ-
λούς είναι ότι είναι κρίµα σε µια τέτοια διαδικασία να δηµιουρ-
γούνται φωνασκίες και συµπεριφορές οι οποίες δεν µας τιµούν
ως Κοινοβούλιο.

Θέλω κλείνοντας να πω -φράση που µπορεί να είναι βαριά- ότι
στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Έχει βιώσει
αυτή η Αίθουσα πολύ χειρότερες συµπεριφορές όσον αφορά τη
νοµοθετική πρωτοβουλία. Άρα, λοιπόν, ας είµαστε λίγο ήρεµοι
τουλάχιστον αυτήν την ώρα.

Κλείνω αναφερόµενος σε ένα ζήτηµα που κατά κόρον συζητή-
θηκε και αφορά τις ανακτήσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε στο απόσπασµα για να θερα-
πευθούµε, στο ειδικό δικαστήριο, που σηµαίνει ότι ενδέχεται να
έχουµε ηµερήσιο πρόστιµο, εάν δεν δείξουµε απέναντί τους ότι,
τουλάχιστον στα θέµατα δηµοσιονοµικών διορθώσεων καταλο-
γισµού, έχουν γίνει αλλεπάλληλες συζητήσεις και διαπραγµατεύ-
σεις. Το ποσό για το οποίο συζητάµε για ένα κοµµάτι σήµερα έχει
µειωθεί στο µισό απ’ αυτό που εζητήθη να ανακτήσουµε. Κά-
νουµε µια προσπάθεια να δείξουµε ότι: «Μη µας πάτε στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο. Ξεκινάµε σιγά σιγά να δούµε πώς αυτό το
πρόβληµα θα το αντιµετωπίσουµε.».

Εγώ επαναλαµβάνω και πάλι αυτά που έχω πει. Δεν υπάρχει
περίπτωση αυτή η διαδικασία επανείσπραξης από αγρότες, µέσω
των ανακτήσεων, να γίνει όσο είµαι εγώ στο Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. Μόνο µία περίπτωση υπάρχει, δηλαδή να περά-
σει από τη Βουλή. Γιατί δεν είναι ευθύνες δικές µας, αλλά είναι
ευθύνες όλων µας, επιτέλους, και ιδιαίτερα αυτών που κυβέρνη-
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σαν µέχρι σήµερα τη χώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία, κύ-

ριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να είναι ήσυχοι ότι τουλάχιστον επί θητείας ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση δεν θα υπάρξουν οι ανακτήσεις. Αντιλαµ-
βάνεστε τι λέω. Αν, όµως, αναλογιστούµε όλοι µας πού θα βρεθεί
αύριο η χώρα αν δεν κάνουµε καµµιά τέτοια κίνηση, δεν περίµενα
εγώ τουλάχιστον να υπάρχει αυτή η συµπεριφορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βλάχο, έχετε
τον λόγο για ένα λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, στην τροπολογία µε γε-

νικό αριθµό 61 και ειδικό 4. Από χθες προσπαθώ, µέσω του κυ-
ρίου Υπουργού, να καταλάβω τι ακριβώς νοµοθετούµε, τι ρυθµί-
ζουµε µε αυτήν την τροπολογία.

Ο κ. Σκουρλέτης δεν ήλθε στην Αίθουσα να δώσει διευκρινί-
σεις. Ήλθε κάποια στιγµή ο κ. Τσιρώνης, είπε κάτι και έφυγε και
δεν µπορεί να περάσει έτσι απαρατήρητο. Κατά τη γνώµη µου,
µε αυτήν την τροπολογία φωτογραφίζετε κάποια λατοµεία. Δεν
ξέρω σε όλη την Ελλάδα τι ακριβώς κάνατε. Άρα νοµοθετείτε µε
σκοπιµότητα και, ενώ πολιτικά κρίνεστε, δεν νιώθει κανείς την
ανάγκη να δώσει εξηγήσεις στην Αίθουσα. Δεν ξέρω αν ο κύριος
Υπουργός καµαρώνει, γιατί σήµερα το κλίµα αυτό είναι καλύτερο
από τα χειρότερα σε αυτήν την Αίθουσα –δικαίωµά του, εν πάση
περιπτώσει, να το απολαµβάνει έτσι- αλλά δεν µπορούν να φέρ-
νουν τέτοιες τροπολογίες.

Ζητώ, λοιπόν, συγκεκριµένα από τον κύριο Υπουργό που φέρ-
νει το νοµοσχέδιο, άρα υιοθετεί και την τροπολογία αυτή, να µας
δώσει διευκρινίσεις. Δεν µπορεί να λέµε ότι όσα έχουν άδεια
µπορούν να λειτουργούν µέχρι το 2020. Και δεν µπορεί από την
άλλη µεριά, σε όσων έχει λήξει η άδεια, αρκεί να έχουν καταθέσει
φάκελο, που δεν έχουν ελεγχθεί οι περιβαλλοντικοί όροι, αυτός
να µπορεί να παρατείνει  την άδειά του µέχρι το 2020. Πείτε µας
ποιον φωτογραφίζετε. Εδώ είναι πολύ συγκεκριµένα. Δεν έχει να
κάνει µε µισόλογα. Μην κρύβεστε. Και δεν θα τελειώσει σήµερα
εδώ. Ποιον φωτογραφίζετε, σας το λέω φωναχτά.

Θα πρέπει, λοιπόν, η Κυβέρνηση εδώ να απαντήσει ποιον φω-
τογραφίζει σε όλη την Ελλάδα, σε ποιον παρατείνει την άδεια. 

Εγώ θα σας πω το εξής: Αν νοµίζετε ότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Σε ποιον τα λέτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Στο Προεδρείο τα λέω.
Αν νοµίζετε ότι θέλει η Κυβέρνηση να παρατείνει τα λατοµεία,

θα πρέπει να είναι δίκαιη και να παρατείνει και σε όσα καταθέ-
σουν φάκελο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Κύριε συνάδελφε,
στην Κυβέρνηση απευθύνεστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Προφανώς στην Κυβέρνηση, αλλά απευ-
θύνοµαι σε εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Ωραία, ολοκληρώ-
σατε.

Θέλετε να πείτε κάτι, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Αν θέλετε, να µου δώσετε κάποια εξή-

γηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό που θέλω να πω είναι ότι βεβαίως είναι ευ-
θύνη του αρµόδιου Υπουργού, εκπροσωπήθηκε εδώ το Υπουρ-
γείο, αλλά υπάρχει µία τροποποίηση που πραγµατικά δεν
ανταποκρίνεται σε αυτά που λέτε. Ήδη, ας πούµε, τα πέντε χρό-
νια έγιναν δύο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν λέει τίποτα αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ήδη αναφέρεται µέσα στην τροποποίηση ότι τα
λειτουργούντα νόµιµα µπορούν να επωφελούνται. Σας λέω τώρα
δύο παραµέτρους. Άρα, λοιπόν, υπάρχει µια βελτίωση. Από εκεί
και πέρα, από την ώρα που τη φέρνει η Κυβέρνηση, εγώ ως
Υπουργός ασκώ κυβερνητική πολιτική.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Προφανώς, δεν την υιοθετείτε τη λέξη
«αναγκαστικά».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων
και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και
άλλες διατάξεις».

Σας πληροφορώ ότι µαζί µε την ψήφιση των άρθρων και των
τροπολογιών έχει κατατεθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψη-
φοφορίας από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία θα
διεξαχθεί αύριο Τετάρτη 2 Δεκεµβρίου προς το µεσηµέρι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είπατε για ποια
άρθρα θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Σας διαβάζω: Σύµ-
φωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, οι κάτωθι
υπογεγραµµένοι Βουλευτές αιτούµεθα –λέει- διεξαγωγής ονο-
µαστικής ψηφοφορίας επί των άρθρων 4 και 19 και επί των τρο-
πολογιών µε γενικό αριθµό 80 και ειδικό 23/1-12-2015 και µε
γενικό αριθµό 84 και ειδικό 27/1-12-2015 του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Βοσκήσιµες
γαίες Ελλάδας και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.15’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τρίτη 1η Δεκεµβρίου και ώρα 18.00’ µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Μόνη
συζήτηση και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµι-
κού έτους 2016», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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